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2007. március 1. DÉL-ZALAI HETILAP

Kanizsa Még az elõzõ önkormányzati
ciklusban jelentkezett területvásár-
lási szándékkal városunkban a há-
rommilliós törzstõkéjû Amidonn
Keményítõ-, Gluténgyártó és Ke-
reskedelmi Kft. Információink sze-
rint a cég korábban hasonló, kemé-
nyítõ- és gyümölcspüré gyártó
üzem telepítésérõl tárgyalt – be-
jegyzett székhelyén – a miskolci
városvezetéssel. Az ottani ígéretek
szerint az olasz Catelli Holding
S.p.A. tagvállalata százmillió eurós
beruházással mezõgazdasági és
élelmiszer-ipari termékek feldolgo-
zására alkalmas üzemegyüttest kí-
vánt létrehozni. Öt létesítményt: al-
mazselé-, gyógyszeralapanyag-
gyárat, bioerõmûvet, bioetanol-
üzemet és logisztikai központot
terveztek. Ezek közvetlenül két-
ezer, a beszállítók esetében három-
ezer fõnek biztosítottak volna mun-
kát. A beruházó azt azonban nem
árulta el, mibõl fedezné a projektet.

Az Amidonn Kanizsán mérték-
tartóbb ajánlatot tett, nálunk ke-
ményítõgyárat és gyümölcspüré-,
Tótszerdahelyen bioetanol-üze-
met építene. Itt található a cég
képviselete, ahol azonban ottjár-
tunkkor egy lelket sem találtunk.
Mint megtudtuk, a horvát-ma-
gyar-szlovén vegyesvállalat kép-
viselete akkor nyílik meg, ha a
beruházások elkezdõdnek. A cég-
jegyzésére jogosult Szabó Sándor
ügyvezetõt képviselõ Nagy Ró-
bert társtulajdonost többször is
próbáltuk elérni, sikertelenül. 

A miskolci önkormányzat ille-
tékesétõl megtudtuk: valóban zaj-
lottak tárgyalások a beruházásról,
azonban ennek során az Amidonn
képviselõi további kedvezménye-
ket kértek a várostól. Tettek is egy
ajánlatot a cég felé, azonban arra
a megjelölt határidõig nem érke-
zett válasz. Ezért aztán Miskolcon
úgy értékelik, kútba esett a borso-
di megyeszékhelyre tervezett me-
gaberuházás. 

Az ígéret
földje
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Bogár Ferenc, a Magyarorszá-
gi Szociáldemokrata Párt megyei
szervezetének elnöke, önkor-
mányzati képviselõ február hu-
szadikai sajtótájékoztatóján töb-
bek között kijelentette, Nagyka-
nizsán az igazi baloldali értékeket
megjelenítõ MSZDP-t be akarja
sározni az MSZP helyi szerveze-
te. Mint mondta, a szocialisták
azt hiszik, ezzel a piár-akcióval el
tudják feledtetni a választópol-
gárokkal a Fidesz-többséggel tör-
tént együttszavazásokat, az ösz-
szehangolt vezetõi leváltásokat.

A képviselõ emlékeztetett arra,
múlt év decemberében a 2007. évi
költségvetés tervezetét a Fidesz az
MSZP-frakció támogató vélemé-
nyével és szavazatával fogadta el.
A történtek akkor még apró ma-
lõrnek tûntek csupán, ám érdekes
módon abban a pillanatban, ami-
kor a legutolsó közgyûlésen a
frakcióból Bicsák Miklós igen
gombot nyomott, azonnal súlyos
politikai kérdés, fõbenjáró bûn lett
belõle. Mint mondta, kapóra jött
az ügy a szocialista frakciónak, hi-
szen így alkalom nyílt végre a
frakciófegyelemnek be nem hódo-
ló, renitens képviselõjük megfe-
nyítésére. (Ezen a közgyûlésen az
MSZDP önkormányzati képvise-
lõje, Papp Ferenc is megszavazta
a költségvetési tervezetet. Ellene
etikai vizsgálatot indít pártja ellen-
õrzõ bizottsága – a szerk.)

Bogár Ferenc a továbbiakban
azt firtatta, véletlen-e, hogy amió-
ta Böröcz Zoltán az MSZP helyi
szervezetének elnöke, azóta nem
illetik kritikával a Fidesz tevé-
kenységét, nem vállalják fel a bal-
oldali választópolgárok által elvárt
ellenzéki szerepkört. Pedig szerin-

te lenne mirõl beszélni. Példaként
megjegyezte, hogy meglátása sze-
rint a polgármester diktatórikus
módon vezeti a közgyûlést.

H.A.

Március végén, április elején a
Környezetvédelmi és Vízügyi Mi-
nisztérium road show-t, tájékoz-
tató körutat indít az uniós kör-
nyezetvédelmi operatív program
népszerûsítésére – jelentette be
nagykanizsai sajtótájékoztatóján
Kovács Kálmán államtitkár. Az
azonban még nem dõlt el, hogy
megyénkben Zalaegerszegen
vagy Nagykanizsán kerül sor a
rendezvényre.

Kovács Kálmán elmondta, va-
lamennyi régiót felkeresik a road
show-val, a nyugat-dunántúlit áp-
rilis huszonnegyedikén. A körút
célja, hogy a szaktárca bemutassa
az Európai Unió által támogatott
Környezeti és Energetikai Opera-
tív Program nyújtotta pályázati le-
hetõségeket az érintetteknek. A
program keretében több mint
ezermilliárd forintnyi támogatást
nyújt az EU a következõ hét év-
ben, amely az állami támogatással
és az önrésszel együtt körülbelül
1500 milliárd forintnyi beruházást
jelenthet Magyarország számára a
2013-ig terjedõ idõszakban.

Az egyes beruházások a
szennyvízhálózat fejlesztését, az
ivóvízminõség-javítását, illetve
árvízvédelmet célozzák meg.
Minderre a támogatás kétharmad
része jut, a további egyharmad a
megújuló energia-hasznosításra,
illetve hulladékgazdálkodási pro-
jektekre fordítódik.

A programhoz további, az ál-
lamtitkár szerint reform értékû lé-
pések is kapcsolódnak. Az egyik a
zöld közbeszerzés, amelynek során
a párt helyi képviselõi azt kezde-
ményezik, hogy az önkormányzat-
ok a beruházásaik során a környe-
zetbarát megoldásokat részesítsék
elõnyben. A másik reformlépés a
zöld adórendszer, amelynek során
az egyes termékek környezetterhe-
lését is figyelembe veszik az adók

mértékének megállapítása során.
Ezzel csökkenthetõ az újrahaszno-
sítható és a hagyományos termé-
kek közötti árkülönbség.

Röst János, a megyei szervezet
alelnöke az elhangzottakhoz hoz-
zátette, az elõzõ négy évben a vá-
ros önkormányzata élen járt a kör-
nyezetvédelemben. Elég csak a
hulladékgazdálkodás fejlesztésére,
vagy a szennyvízcsatorna-hálózat
bõvítésére tett lépésekre gondolni.

H.A.

Mika János, a Szociáldemokra-
ta Ifjúsági Mozgalom (SZIM) el-
nöke sajtótájékoztatón reagált dr.
Károlyi Attila, az MSZP országos
választmányi tagjának korábbi,
ugyancsak sajtótájékoztatón el-
hangzott állításaira. Az elnök úgy
véli, hogy az MSZP kanizsai szer-
vezete nem tanult eddigi hibáiból,
és tovább megy egy olyan úton,
ami csak a bukásba vezethet.

– Mélységesen megdöbbentett
minket Károlyi Úr nyilatkozata,
amely szerint a Magyarországi
Szociáldemokrata Párt Nagykani-
zsán újjáalakult szervezete Göndör
István fantompártja, valamint hogy
annak tagsága az MSZP állampár-
tot visszasíró egykori párttagjaiból
állna – mondta Mika János. – Sze-
rintünk éppen azok hagyták el a szo-
cialisták helyi szervezetét, akik nem
voltak hajlandóak visszatérni az
egypártrendszer diktatórikus hagyo-
mányaihoz, akik számára fontos a
párton belüli demokrácia és az ér-
telmes vita. A megalakulásunktól
kezdve tartó, nem egyszer minden
határon túlmenõ vádaskodások és
az együttmûködés kizárása szá-
munkra azt sugallja, hogy éppen az
MSZP nagykanizsai szervezete az,
amelyik elutasítja a többpártrend-
szert, s nem tûr meg más baloldali
pártot maga mellett. 

Mika János emlékeztetett arra
is, hogy éppen Göndör István
volt az, aki megszervezte a re-
formkört Nagykanizsán és elsõ
elnöke volt az MSZP helyi szer-
vezetének. Majd megjegyezte,
Károlyi Úr mellesleg az önkor-

mányzati üléseken remekül elvan
Marton Polgármester Úrral, s
ahogy õ fogalmazott, a Fidesz
pártkatonáival.

– A közgyûlést elnézve, néha az
az érzésünk támad, hogy tizenhat
fõs a Fidesz-frakció – mondta. –
Amikor Károlyi Úr a Fidesz-
MSZDP együttszavazásáról beszél,
akkor valószínûleg megfeledkezik
arról a tényrõl, hogy éppen a szo-
cialista képviselõk szavaztak együtt
a Fidesszel Dr. Szabó Csaba volt
kórházigazgató, Luif Ibolya, a Ka-
nizsa Dél-Zalai Hetilap volt fõszer-
kesztõje, valamint Szányi Gábor, az
ipari parkot irányító kft. volt veze-
tõjének eltávolításáról is. 

Mika János végül hozzátette:
megítélésük szerint a kanizsai
MSZP nem tanult a hibáiból, ezért
a bukás felé halad, ugyanis eddig
valamennyi sikeres vezetõjével,
Litter Nándorral, Göndör István-
nal és – Károlyi Úr nyilatkozata
alapján úgy tûnik – magával a mi-
niszterelnökkel is szembefordult.

H.A.  
***

A hiteles tájékoztatás megkíván-
ja, hogy Mika János nyilatkozatát
pontosítsuk. Állításával ellentétben
az MSZP elsõ elnöke Szabó József
volt. Bár Göndör Istvánt is jelöl-
ték, õ, családi problémákra hivat-
kozva nem vállalta azt! Téves azon
állítása is, hogy a reformkör alulról
szervezõdõ tömörülés volt. A je-
lenléti ívek tanúsága szerint ülése-
in párton kívüliek is részt vettek.
Meg kell jegyezni azt is, hogy ha a
szervezõkrõl szólunk, akkor is
Suhai Sándor és dr. Vári László
nevéhez köthetõ.

Ugyancsak a pontos tájékozta-
táshoz tartozik, hogy a két évi
munka után nyolchavi végkielé-
gítéssel távozó Szányi Gábor ese-
tében a szavazatok így alakultak:
Nemet nyomott Tóth László
(MSZP), Bárdosi Gábor (MSZP)
és dr. Károlyi Attila (MSZP). Tar-
tózkodott Kolonics Bálint (Fi-
desz). Hiányzott: Böröcz Zoltán
(MSZP) és dr. Fodor Csaba
(MSZP). Az MSZDP-bõl igent
nyomott Papp Ferenc, Bogár
Ferenc pedig kikapcsolta a gépét.
– szerk.
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az MSZDP ellen

Környezetvédelmi 
road show indul 

Nem tanultak 
a hibákból?
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A kórház E épülete elé, a Kos-
suth térre vonult az a több száz
kórházi dolgozó, beteg és leendõ
páciens, akik a nagykanizsai kór-
ház ágyszám-csökkentése ellen
tiltakoztak. A szakemberek és a
civilek egyaránt úgy vélik, csor-
bul a betegek gyógyuláshoz való
joga. Valamennyi hozzászóló sé-
relmezte a miniszteri javaslatot,
mivel a kanizsaihoz hasonló töb-
bi súlyponti kórházban átlagosan
csak tíz százalékos leépítés törté-
nik. A tömeg bekiabálásokkal
Gyurcsány Ferenc miniszterel-
nök, dr. Molnár Lajos egészség-
ügyi miniszter és Göndör István
országgyûlési képviselõ felelõs-
ségére utalt.

A demonstráción a kórház ne-
vében Dr. Kovács József fõigaz-
gató mellett Dr. Bátorfi József,
Dr. Heim Tamás és Dr. Muzsek
István, szólt az egybe gyûltek-
hez. A várost képviselve Cseres-
nyés Péter alpolgármester ka-
pott szót, míg a letenyeiek véle-
ményét Halmi Béla polgármes-
ter ismertette. A lakosság tilta-
kozásának Belákné Szarka Bri-
gitta adott hangot, de elmondta
véleményét Horváth Lóránt az
alsótemplom plébánosa is. A
szónoklatok között Horváth Ist-
ván és Jerausek István szavala-
tait hallgatták a tiltakozáson
résztvevõk. Az alábbiakban a
helyi Fidesz szervezet alelnöke,
Fertig István beszédébõl adunk
közre.

„Elnök úr, kérnék Öntõl egy
szívességet, most, itt! Ezt a na-
gyon buta és igaztalan kampányt,
hogy itt valaki gyógyszerfelírási
díjat akar bevezetni, legyen olyan
kedves, és vonja vissza! Nem
akarhat igaztalan módon nyerni,
nem igaz vádakkal választást
nyerni, az nem igaz országhoz
vezet. Én most mondom Önnek
ez nem igaz.”

Ugye tudják, kitõl származnak
az elõbb idézett kijelentések?
Ugye ismerõs önöknek, hogy ki
mondta alig egy éve, ország-világ
elõtt egy TV-vitában, hogy nem
lesz receptdíj, nem lesz vizitdíj.
Ugye tudják, ki volt ez az ember?
Gyurcsány Ferencnek hívják. Õ
Magyarország jelenlegi minisz-
terelnöke. Õ az ember, akirõl
nem is olyan régen szintén or-
szág-világ megtudhatta, hogy egy
zártkörû tanácskozáson beismer-
te, hogy a hatalom megszerzése

érdekében hazudott reggel, éjjel,
meg este…

Igen, néhány nap híján kere-
ken egy évvel ezelõtt jelentette
ki szemrebbenés nélkül a szocia-
lista miniszterelnök, hogy szó
sincs arról, hogy fizetõssé akar-
nák tenni az egészségügyi ellá-
tást. Akkoriban arról is szemreb-
benés nélkül beszéltek a jelenleg
kormányon lévõk, hogy nem
lesz leépítés. Meg arról is, hogy
európai szintû fejlesztések vár-
hatók a betegellátásban. És mi
lett mindebbõl? Mi lett az ígére-
tekbõl, mi lett a szép szavakból.

Mindannak pont az ellenkezõje
történik, mint amirõl beszéltek.
Azt mondták lesz fejlesztés.
Nem lett. Lett helyette leépítés.
Azt mondták nem lesz vizitdíj.
Mégis lett. Ahogy lett receptdíj,
ápolási díj, úgy a múlt hét köze-
pétõl fizetõssé tették a betegellá-
tást. Pedig mi szerepelt a szocia-
listák programjában? Idézem:
„senki ne legyen szegény azért
mert beteg, és senki ne legyen
beteg azért, mert szegény”. Ez-
zel szemben Gyurcsány Ferenc
és Molnár Lajos ma már karölt-
ve hirdeti, hogy milyen jó lesz
nekünk a vizitdíj bevezetése, mi-
lyen jó lesz nekünk a kórházak
bezárása, milyen jó az ágyszá-
mok csökkentése, az aktív beteg-
ellátás ellehetetlenítése. 

A helyzet elkeserítõ. De nem
azért gyûltünk ma össze, hogy a
keserûségrõl beszéljünk, hanem
azért, hogy számba vegyük, mit
tehetünk ebben a helyzetben. Így
tettek Kanizsa fideszes önkor-
mányzati képviselõi is. December
elején a Fidesz önkormányzati
képviselõi ezért hívták meg Gön-
dör István országgyûlési képvise-
lõt is egy megbeszélésre, hogy át-
tekintsék az elkövetkezendõ idõ-
szak feladatait. Természetesen
szó esett a kórházi ágyak számá-
nak kormány általi tervezett
csökkentésérõl is. Tudják mi
hangzott el ott? Göndör képviselõ
úr megígérte, mindent megtesz
azért, hogy ne csökkenjen az ak-
tív betegellátást szolgáló kórházi
ágyaink száma, mivel az ugye
már veszélyeztetné a kórház mû-

ködését. A lehetõ legszélesebb
körû közmegegyezés van abban,
hogy szakmailag legalább 460-
480 ágy megtartása volna indo-
kolt. Ezt akkor még Göndör úr is
így látta. És mit gondolnak az
Öszödön edzõdött Göndör István
– aki nem mellesleg két hónappal
ezelõtt a 2007-es költségvetés
parlamenti megszavazásával e-
gyetlen gombnyomással 500 mil-
lió forintot vett el a kanizsai em-
berektõl, ami miatt városunk idén
ennyivel kevesebb pénzbõl gaz-
dálkodhat –, szóval mit gondol-
nak, Göndör úr mit tett ezzel
szemben? 

A dolgok jelenlegi állása saj-
nos azt mutatja, hogy igaz lehet
az a városszerte terjedõ informá-
ció, hogy Göndör úr – ígéretével
szemben – nem védte meg kórhá-
zunkat. Pedig számos kormány-
párti képviselõ eredményesen
küzdött városa vagy megyéje
kórházáért. Ezzel szemben Gön-
dör úr még abba is belemenne,
hogy még a jelenleg beígért 360
aktív ágyból is adjon át a kórhá-
zunk vezetése más kórházaknak
ágyakat. Ezek után joggal vetõdik
fel a kérdés: azért lobbizott hóna-
pokon át, hogy még rosszabb le-
gyen a kanizsai embereknek? Mi-
lyen ember az, aki a kanizsaiak
szemébe azt ígéri, hogy megtesz
mindent az ágyak növeléséért,
közben pedig hátba szúrja õket?
Õ is eljöhetett volna, és elmond-
hatta volna a véleményét Önök-
nek, hogy miért is lesz olyan jó
dolog a betegnek a féléves váró-
lista a kórházi dolgozóknak pedig

az újabb több száz munkanélküli,
de õ nem jött el! Mint gondolnak,
velem ellentétben õ miért nem
jött el, és fejtette ki a gondolatait?
Azért, mert õ ezt nem tartotta
fontosnak, helyesbítek Önöket
nem tartja fontosnak! Göndör
urat úgy tûnik nem érdeklik a sú-
lyos következmények, a hosszú
várólisták, a több mint kétszáz el-
bocsátás elõtt álló kórházi dolgo-
zó jövõbeni sorsa. Számára ez
nem fontos, mivel õt azonnal fo-
gadják bármely magánkórházban,
hiszen õ meg tudja fizetni. Hogy
mi lesz Önökkel, azaz mi lesz ve-
lünk, Nagykanizsaiakkal az már
más kérdés. Õt nem érdekli.De
abban mégis biztosak lehetünk,
hogy 2010 tavaszán Göndör úr is-
mét a mi szavazatainkért fog kö-
nyörögni.

Bizony az is felvetõdik, jog-
gal, hogy hogyan jutottunk ide?
Csak úgy maguktól alakultak így
a dolgok? Ez valami sorsszerû
átok, amit el kell viselnünk. Ma-
gától ment így tönkre az ország?
Vagy mégis van ennek felelõse?
Azt hiszem nem járunk messze
az igazságtól, ha kimondjuk: a
mostani helyzet nem valami fá-
tum, valami sorsszerû, elkerülhe-
tetlen természetfeletti csapásnak
a következménye, hanem ez bi-
zony a jelenlegi kormány szorgos
munkájának az eredménye. An-
nak, hogy hübelebalázsként hoz-
zá nem értve, teljesen alkalmatla-
nul, végiggondolatlanul, a mi bõ-
rünkre kísérletezget.  És még
büszke is erre!  

(folytatás a 4. oldalon)

El a ke-zek-kel 
a nagy-ka-ni-zsa-i kór-ház-tól!
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Körzetközponti fórumra ke-
rült sor a Vasemberház díszter-
mében. Közigazgatási szem-
pontból negyven település tar-
tozik Nagykanizsához. A szak-
emberek, élükön dr. Kelemen
Marcell jegyzõvel évrõl-évre be-
számolót tartanak a települések
polgármestereinek, jegyzõinek.

A Városi Gyámhivatal tevé-
kenységérõl Dr. Nemesné Dr.
Nagy Gabriella hivatalvezetõ el-
mondta: 2006-ban az elõzõ évek-
hez képest, mintegy háromezer
esettel nõtt a forgalmuk, így több
mint tizenhatezer ügyirat keletke-
zett. A jelentõs növekedés megter-
helõ volt a gyámhivatal munka-
társai számára. Megjegyezte, jól
mûködik az a kapcsolatrendszer,
amit a gyermekvédelem terén az
elmúlt években kiépítettek. Négy
év alatt megkétszerezõdött az épí-
téshatósági osztályhoz beérkezõ
kérelmek száma. Az ügyek egyre
bonyolultabbak és összetettebbek.
Ezt már Szamosi Gábor, az épí-
téshatóság osztályvezetõje mond-
ta. Hozzátette, az illetékességi te-
rületen elfogadható az építési fe-
gyelem, az építtetõk többsége jog-

követõ magatartást tanúsít. Meg-
növelték a helyszíni ellenõrzések
számát, sõt, a jövõben átfogó el-
lenõrzéseket végeznek. Az osz-
tályvezetõ beszámolt egy, az épí-
téshatóság munkáját nagy mérték-
ben érintõ változásról is. Egy ta-
valyi  kormányrendelet értelmé-
ben megszûnik a zalakarosi épí-
téshatóság. A fürdõváros és a hoz-
zá tartozó nyolc település építés-
hatósági feladatait július elsejétõl
szintén Nagykanizsán látják el.

Ezt követõen Deák Tamás, az
Okmányiroda vezetõje számolt
be a tavaly végzett munkáról. El-
mondta, az elmúlt év elsõsorban
a választások éve volt, de emel-
lett a napi feladatokat is végezni-
ük kellett, különösen az ügyfél-
kapu rótt rájuk nagy terhet.

Dr. Kelemen Marcell hozzá-
tette, állandóan napirenden van

a köztisztviselõk létszámleépí-
tése, azonban úgy véli, csakis a
feladatokhoz igazodva lehet
meghatározni a szükséges, vagy
éppen a minimális dolgozói lét-
számot. A feladatok megnöve-
kedése miatt az építéshatóságok
több munkatársra lenne szük-
ség.

Beszélt az elektronikus köz-
igazgatás bevezetése kapcsán
kialakult anomáliákról is. Mint
kifejtette, senki nem mérte fel,
vajon az ügyfeleknek szükségük
van-e az e-közigazgatásra, mi-
közben már eddig is több millió
forintot öltek a rendszerbe. 

Végül dr. Kelemen Marcell
megköszönte a munkatársak ön-
kormányzati választások során
végzett munkáját. 

Horváth Attila
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Kovács Enikõ lélekgyógyász
és sorselemzõ a véletlen kapcsán
ismerkedett meg a tenyérelem-
zéssel. Lassan húsz éve, hogy fo-
lyamatosan hallgatja a táltos ta-
nokat. Sokan merítettek erõt ab-
ból, amit hallottak tõle. Tenyerük
vizsgálata során rávilágított arra,
kiben, hol lakozik a rejtett erõfor-
rás. Véleménye szerint a jövõbe
látás legõsibb módszere a kézrõl
való olvasás. Sokan alig tartják
hihetõnek, hogy vannak olyan tu-
dományok, amelyek feltárják az
emberi lélek dimenzióit, és képe-
sek fényt deríteni a jövõre. Ezek-
nek az embereknek azt tanácsol-

ja, szenteljenek némi idõt a te-
nyérelemzés, a numerológia,
asztrológia és a tarot tanulmányo-
zására. A kézelemzés leginkább
hagyományokra és megfigyelé-
sekre támaszkodik. Indiából in-
dult el, és a legtöbb ókori népnél
meghonosodott. Ha ismerjük sor-
sunk buktatóit, szabad akarattal
módosíthatunk rajta.

A kézelemzéskor mindkét kezet
vizsgálni kell. S hogy mi olvasha-
tó ki a tenyérbõl? Nos, egy tükör-
kép látható benne rólunk és kide-
rül belõle, mi vezérel bennünket
az életben. Az ész, a szív, vagy az
ösztöneink. Megtudhatjuk, milye-

nek a kapcsolataink, mik testünk,
lelkünk gyenge pontjai, miben va-
gyunk a legjobbak, és mely terü-
leten fokozhatjuk az erõnket. Az
avatott szemnek kirajzolódnak a
közeljövõ eseményei, de nagy se-
gítséget nyújthat egy továbbtanu-
ló fiatal irányultságának megálla-
pításában is. A tenyérelemzés
nemcsak a sors megismerése cél-
jából hasznos és érdekes, segítsé-
get nyújt az önmegismeréshez.
Ha magunkat nem ismerjük, ad-
dig másokat sem tudunk megis-
merni, megérteni. 

B.E.

Kinek a mágia, kinek a valóság:

Tenyérelemzés
(Folytatás a 3. oldalról)
Az a kormány büszke erre,

amelynek már egy szavát sem le-
het elhinni. 

Emlékeznek az ígéretekre?
Nem lesz gázáremelés, nem lesz
tandíj, nem lesz adóemelés, sõt öt
éves adócsökkentési program is
létezett még a választások elõtt,
és végül, de nem utolsó sorban:
nem lesz fizetõs az egészségügy,
nem lesz se ágydíj, se gyógyszer-
felírási díj, se vizitdíj. Az a kor-
mány, amely a fenti ígéreteket
tette, most azt kéri tõlünk, hogy
törõdjünk bele, mert majd késõbb
valamikor jobb lesz. Hát nem
lesz jobb! És nem is törõdünk be-
le. Nem lesz jobb, mert ennek a
kormánynak egyetlen szavát sem
lehet már elhinni. És nem törõ-
dünk bele, mert ha beletörõd-
nénk, azzal lemondanánk arról,
hogy megvédjük azt, amink van.

Ezért vagyunk most itt! Azért,
hogy megvédjük a kórházunkat!
Mert ha ezt elveszik tõlünk, ak-
kor ezt már sosem fogjuk visz-
szakapni. Nekünk kell megvéde-
ni, ami a miénk. A kormány nem
fogja megvédeni helyettünk. Sõt.
Határozott szándéka, hogy elve-
gye tõlünk. Mert ha megvalósul
a kormány kíméletlen és éssze-
rûtlen ágyszám-csökkentése, ne
legyenek kétségeink, a kórház
már nem lesz az, ami régen. Azt
mondom, küldjünk egy határo-
zott üzenetet a kormányzatnak.
Egyetlen határozott üzenetet. El
a kezekkel a kórházunktól! Mert
ez a kórház a mienk. És megvéd-
jük, történjék bármi. És ha nem
hallják meg a szavunkat, akkor
legközelebb Budapestre me-
gyünk. Ott fogunk tüntetni a kór-
házunk dolgozóival együtt a mi-
nisztérium elõtt, mi nagykani-
zsaiak is! Ha kell, majd onnan is
tovább megyünk! Mindaddig,
míg meg nem hallják és meg
nem értik, a nagykanizsaiak nem
nyugszanak bele kórházuk meg-
csonkításába! Ha kell, szelíden
mondjuk, ha kell, minden kor-
mányzati propagandánál hango-
sabban. És ha kell lassan mond-
juk majd el, hogy Göndör István,
Molnár Lajos és Gyurcsány Fe-
renc is megértse. El a ke-zek-kel
a ka-ni-zsa-i kór-ház-tól! El a
kezekkel, mert nem ezt ígérték.
Nem errõl volt szó.

Horváth Attila

A Zala Megyei Cigányok Ér-
dekvédelmi és Kulturális Egyesü-
lete és Letenye Város Cigány Ki-
sebbségi Önkormányzatának kon-
zorciuma egy új típusú közösségi
szolgáltatási rendszert indított be
Nagykanizsa és Letenye vonzás-
körzetében. A Kistérségi roma
közösségfejlesztõ referensek kép-
zése és foglalkoztatása Dél-Zalá-
ban elnevezésû program március
végén fejezõdik be. Zárókonfer-
enciáját csütörtökön tartották a
Móricz Zsigmond Mûvelõdési
Házban. Ünnepi megnyitójában
Cseresnyés Péter alpolgármester

örömét fejezte ki, hiszen a Ghan-
di program nemcsak tizenöt fia-
talt juttatott munkához, hanem a
több mint nyolcvan településen
végzett felmérések révén az ott
élõ elesettebb embereken is segít-
hetnek. A megszerzett tudást, ta-
pasztalatot más feladatok ellátá-
sában is hasznosíthatják majd.
Dalnoki József a ZM CÉKE elnö-
ke megnyitó szavaiban kiemelte,
a projektbe bevont fiatal roma
munkanélküliek 550 órás közös-
ségfejlesztõ képzés után egy-egy
alközpontba kihelyezve, a von-
záskörzet településeinek és az ott

élõ hátrányos helyzetû roma la-
kosság problémáira kívántak
megoldást nyújtani. A referensek
elkészítették a vizsgált települé-
sek szociális térképet, amely se-
gítséget ad a cigányságot érintõ
problémák áttekintésében. Nap-
mint nap tapasztalják akár az
egészségügy, a lakhatás, vagy az
oktatás területén, hogy a felzárkó-
zásuk nem olyan mértékben ha-
lad, mint ahogyan kellene. Szir-
mai István a Szociális és Munka-
ügyi Minisztérium Roma Integrá-
ciós Fõosztályának fõosztályve-
zetõ helyettese azzal kezdte elõ-
adását, hogy az 1021-es számú
kormányhatározat, mely a roma
integrációt hivatott elõsegíteni,
tavaly decemberben hatályát
vesztette. Végsõ összegzéssel
még nem rendelkeznek. A szán-
dék és az akarat megvan a folyta-
táshoz, az úgynevezett Roma In-
tegrációs Évtized Program veszi
át a szerepét. A stratégiai keretdo-
kumentum mintegy tíz évre elõre
próbálja meghatározni más Kö-
zép-Kelet-európai országokkal
együtt, hogy mit lehet tenni a hát-
rányos helyzetû rétegek, köztük a
romák gazdasági, társadalmi, szo-
ciális integrációjának érdekében. 

Bakonyi Erzsébet

Végeztek a referensek

Állják a sarat

Központi karcsúsítás, 
növekvõ ügyszám

Horoszkóp

A csillagok állása váratlan gondokat je-
lez. Családjában és szûk baráti körében
feszültség, félreértés keletkezhet. Ne
bonyolódjon éles vitákba, inkább hall-
gassa meg mások véleményét is.

Ha a tanulás gondolata motoszkál a fejé-
ben, ne habozzon, döntsön. Érdemes fel-
nõtt fejjel is belevágni. Vigyen újdonságot
a kapcsolatába, hogy partnere még jobban
kedvelje.

Javulhatnak a közeljövõben emberi kap-
csolatai, és eredményesen kamatoztat-
hatja tehetségét. Érzelmi életében némi
tétovázás tapasztalható, de hamar kihe-
veri, ha megosztja barátaival a gondját.

Legyen türelmesebb a családjával. Számta-
lan feladatot halmozott  fel magának, itt az
ideje, hogy belevágjon a megoldásokba.
Ne habozzon! Meglátja, a türelem rózsát
terem.

A heti konstellációk váratlan fordulatot
hoznak. A család elismerése oly erõket sza-
badít fel önben, hogy fátylat boríthat a
múltra, és erõs ambícióval indulhat munkát
keresni. Ennek a társa is nagyon fog örülni.

Ezen a héten ingerültebb lesz a szoká-
sosnál. A csillagok állása szerint azon-
ban jó irányba terelheti sorsát. Ha elha-
tároz valamit, ne engedjen, fáradozása
meghozza a várt eredményt.

Meggyõzõ erejét használja ki az elhe-
lyezkedésnél. Könnyebben talál munkát,
ha határozottan felsorolja mindazt, ami-
hez ért. Ha nem akar magányosan élni,
feleljen meg a kihívásoknak.

Jóindulattal forduljon környezetéhez, s
meglátja, könnyebben rendezõdnek
ügyes-bajos dolgai. Egy hétvégi kirán-
dulás megteszi hatását, felkelti egy kö-
zeli ismerõse szunnyadó érdeklõdését.

Egyen sok gyümölcsöt és vitamint,
hogy elég ereje legyen e hétre. Legyen
bátrabb és kitartóbb. Új ismerõsök meg-
jelenésére is számíthat, de nem muszáj a
régieket elengednie.

Indulatos választ adhat a héten bizonyos
kérdésekre, de ne legyen kedvetlen emi-
att, hiszen mindennek a Mars az oka.
Legyintsen rá! A hét végére tervezzen iz-
galmas, titkos találkát, erre fordítsa erõit.

A héten csõdöt mond alkalmazkodóké-
pessége. Ha nem tud szabadságra men-
ni, a hétvégén mindenképp lazítson.
Kedvezõ alkalma nyílik ismerkedésre,
és fontos döntésre szánhatja rá magát.

Ezekben a napokban új tervek, elképzelé-
sek megvalósításán fáradozzon. Ha
vízközelben tölt el némi idõt, könnyebben
jön a megoldás. Érzelmileg is alkalmas
lesz arra, hogy ússzon a szerelemben.

III.21.–IV.19. Kos

IV.20.–V.20. Bika

V.21.–VI.21. Ikrek

VI.22.–VII.22. Rák

VII.23.–VIII.22. Oroszlán

VIII.23.–IX.22. Szûz

IX.23.–X.22. Mérleg

X.23.–XI.22. Skorpió

IX.23.–XII.21. Nyilas

XII.22.–I.20. Bak

I.21.–II.19.  Vízöntõ

II.20.–III.20.  Halak
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Március 14.
Halis István Városi Könyvtár
14.00 Forradalom és szabadságharc 1848-49 krónikája váro-

sunkban – dokumentum-kiállítás.. Megnyitja: Czupi Gyula igaz-
gató. Megtekinthetõ: április 15-éig

Kossuth Lajos tér
15.00 Koszorúzási ünnepség Kossuth Lajos szobránál.

Közremûködnek: a Zrínyi Miklós Általános Iskola diákjai.
15.25 Tisztelgés a temetõben lévõ honvédsíroknál
Március 15.
Deák Ferenc tér
9.00 Ünnepi térzene az Olajbányász Fúvószenekar

közremûködésével 
9.15 Ünnepélyes zászlófelvonás
9.30 Koszorúzás a '48-as honvéd gyalogezred emlékmûvénél
Ifjúsági és Civil Ház nagyterme
10.00 Ünnepi mûsor az 1848-49-es forradalom és szabadságharc

hõseinek emlékére. Köszöntõt mond: Marton István polgármester
Szerepelnek: a Piarista Általános Iskola, Gimnázium és Diákotthon
tanulói. A mûsort szerkesztette és rendezte: Varga Zoltán

Képzõmûvészetek Háza (Kiskastély)
16.00 Ünnepi táncház – magyar táncok és verbunkok.

Közremûködik: a Kanizsa Táncegyüttes
Sugár út 13. (Deák Ferenc emléktáblája)
18.00 Fáklyás emlékezõ séta. Útvonal: Erzsébet tér – Aradi vér-

tanúk emlékmûve – Zrínyi M. u. – Deák tér
Ifjúsági és Civil Ház nagyterme
19.00 Fellegi Ádám Liszt-díjas zongoramûvész estje -

Beethowen, Liszt Ferenc, Bartók Béla és Kodály Zoltán mûveibõl

Városi ünnepi program
2007. március 14-15.

Tisztelt Nyugdíjas Pedagógusok!
Városunkban nemes hagyomány, hogy a pályán eltöltött évek, a kiemelke-

dõ munka elismeréseként ünnepi keretek között köszöntjük a Díszoklevélben
részesülõ pedagógusokat.

Az õszre tervezett rendezvény elõkészítéseként továbbítanunk kell a képzõ
intézményekbe az arany-, gyémánt-, vas-, illetve rubindiplomára jogosult
nyugdíjas pedagógusok oklevélmásolatát, szakmai pályafutásukat bemutató
életrajzát (munkahelyek, jelenlegi pontos lakcím, telefonszám, a korábbi
Díszoklevél másolata) az aranydiploma – várományosoktól a munkakönyvük
másolatát is.

A díszoklevél kérelem benyújtásához szükséges adatlap a Polgármesteri
Hivatal Mûvelõdési és Sportosztálya (Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. II. emelet
8. sz.) átvehetõ.

Tisztelettel kérjük mindazokat a Nagykanizsán élõ nyugdíjas pedagóguso-
kat, akik 50, 60, 65, 70 éve kapták meg oklevelüket, hogy 2007. március 10-ig
juttassák el a kért dokumentumokat a Polgármesteri Hivatal Mûvelõdési és
Sportosztálya (Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. II. emelet 8. sz.), hogy továbbít-
hassuk a képzõ intézményekhez.

A területi és országos kisebbségi önkormányzati választások-
ról. Tájékoztatjuk a lakosságot, hogy az Országos Választási Bizottság
578/2006. (XII. 5.) OVB számú határozatával kitûzte a területi és orszá-
gos kisebbségi önkormányzati képviselõk általános választását.

A választás idõpontja 2007. március 4. (vasárnap).
A választáson választó és választható, aki mûködõ települési ki-

sebbségi önkormányzat tagja (elektor), Nagykanizsán a Horvát és
Cigány Kisebbségi Önkormányzat tagjai. A választójoggal rendelke-
zõk köre a területi és országos kisebbségi önkormányzati választá-
son szûkebb a települési kisebbségi választásokon választójoggal
rendelkezõknél.

A 2006. október 1-jei települési kisebbségi önkormányzati választá-
son a kisebbségi választói jegyzéken szereplõk rendelkeztek választó-
joggal. A területi és országos kisebbségi önkormányzati választáson
csak a települési kisebbségi önkormányzati képviselõk (önkormányza-
tonként 5 fõ), mint elektorok gyakorolhatják a törvényben biztosított
választójogot.

A szavazás 6.00 órától 19.00 óráig tart.
Szavazni a Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hiva-

tala (Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.) I. emeleti tárgyalótermében lehet.
Az elektor csak azon a településen szavazhat, ahol a települési ki-

sebbségi önkormányzat tagja. A cigány és horvát elektorok mind a
területi, mind az országos kisebbségi önkormányzati választáson
egy listára szavazhatnak. 

A szavazás lebonyolításában közremûködõ Helyi Választási Bi-
zottság tagjai és póttagjai: Tagok: Dr. Ördög Ferenc – elnök, Gulyás
Ferenc – elnök-helyettes, Dr. Baumgartner Imre. Póttagok: Dr. Hári
Tibor , Dr. Nemes Pál, 

Dr. Kelemen Marcell, jegyzõ, a Helyi Választási Iroda Vezetõje
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Balogh László a nagykanizsai 3. számú választókerület önkor-
mányzati képviselõje, OKISB-elnök fogadóórát tart minden szerdán 16 órától
17 óráig a Batthyány Lajos Gimnáziumban (Nagykanizsa, Rozgonyi utca 23.):
30/204-0865, balogh.laszlo61@chello.hu

Bene Csaba, a 2. sz. választókerület önkormányzati képviselõje fogadóórát
tart minden hónap elsõ hétfõjén 17 órától 19 óráig a kenyárgyári PERGO lottó-
zóban (Kinizsi u. 95. ).

Bicsák Miklós az I. számú választókerület (Garai, Ûrhajós, Hársfa, Ifjúság utca
lakói) önkormányzati képviselõje 2007. március 7-én, szerdán 16 órától 17.30 óráig
fogadóórát tart a Kinizsi utca 97. szám alatti bélyegzõgyártó irodában.Aznap 18
órától 20 óráig Bicsák Miklós Palin és Korpavár lakossága számára tart fogadóórát
a palini új Általános Iskolában.

Bizzer András a 4.vk. önkormányzati képviselõje fogadóórát tart 2007. március
2-án, pénteken 17 órakor a Dr. Mezõ Ferenc Gimnáziumban.

Dr. Kolonics Bálint a 11. sz. választókerület önkormányzati képviselõje
fogadóórát tart 2007. március 6-án 17 órakor Nagykanizsa, Vásár u. 17. sz. alatt a
Sissy Cukrászdában.

Marton István, Nagykanizsa megyei jogú város polgármestere március 7-
én, szerdán, Cseresnyés Péter alpolgármester március 14-én, szerdán, dr. Kele-
men Marcell jegyzõ március  21-én, szerdán 8.30-12 óráig fogadóórát tart a Pol-
gármesteri Hivatal Eötvös téri épületében (Nagykanizsa, Eötvös tér 16. I. em.).
A fogadóórán tisztelettel várják a város lakosságát, észrevételeiket, javaslataikat.

Tóth Nándor, a 14. sz. választókerület önkormányzati képviselõje fogadó-
órát tart minden hónap elsõ hétfõjén 18,00 órától a Móricz Zsigmond Mûvelõ-
dési Házban.

Képviselõi fogadóórák

Kisebbségi önkormányzati választás

Pedagógus díszoklevelek

A közigazgatási hatósági eljárás és szolgáltatás általános szabá-
lyairól szóló 2004. évi CXL. tv. (a továbbiakban: Ket.) 29. §. (6) bekezdése
alapján értesítem az érintetteket, hogy a Nyugat-Dunántúli Környezetvédel-
mi, Természetvédelmi és Vízügyi Felügyelõségnél a Nagykanizsa és környé-
ke (Déli régió) szennyvízelvezetését és szennyvíztisztítását biztosító
vízilétesítmények vízjogi létesítési engedélyezése tárgyában eljárás indult.

A Ket. 29. § (7) bekezdése értelmében fenti üggyel kapcsolatban az alábbi
tájékoztatást adom.

A tervezett létesítmény/tevékenység rövid ismertetése:
Nagykanizsa város Miklósfa városrészén, valamint  Liszó és Surd községek-

ben az érintett önkormányzatok gravitációs szennyvízcsatornákat és nyomóve-
zetékeket kívánnak kiépíteni. Az összegyûjtött szennyvíz kezelése és tisztítása
korszerûsítésre kerülõ  nagykanizsai szennyvíztisztító telepen fog történni.   

A hatásterület határai/vélelmezhetõ határai: Nagykanizsa város, Liszó és
Surd községek kül- és belterületei. 

Az érintettek az ügy irataiba és a tervekbe Felügyelõségünknél az alábbi
helyen és idõpontokban tekinthetnek be:

Szombathely, Vörösmarty u. 2. II. emelet, 211. szoba 
Hétfõ: 8-12, szerda: 8-12,  14-16, csütörtök 8-12

Sinka  András, osztályvezetõ  

Hirdetmény
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Horváth Henrietta Szilvia pro-
jektvezetõ elmondta, Nagykanizsa
önkormányzata, valamint a csáktor-
nyai Graditeljska Skola Cakovec
közösen nyújtott be pályázatot a

Szlovénia-Magyarország-Horvá-
tország Kisprojekt Alaphoz az
Együttmûködés és innováció a szak-
képzésben címû programra, amely-
tõl mintegy 36,6 millió forintot

nyertek – errõl egyébként korábban
lapunk is beszámolt. A projekt lé-
nyege, hogy a két intézmény a saját
szakterületén elért eredményeket, a
megszerzett tapasztalatokat átadja a
másik partner részére és fokozza az
együttmûködést a két közeli régió
oktatási szakemberei között. Míg a
kanizsai intézményben a megújuló
energiahasznosítással kapcsolatos
képzés „nívós”, addig a csáktornyai
iskola a fazekasság terén értek el
szép eredményeket. A támogatás te-
hát lényegében a két középiskola
együttmûködésének bõvítését céloz-
za, amelynek leglátványosabb része
a megújuló energetikai demonstrá-
ciós eszközök tervezése, szerelése
és mûködtetése, illetve a Zsigmndy
kerámia és fazekasmûhelyének ki-
alakítás. Ez utóbbi beruházás immár
a végéhez közeledik.

A projektvezetõ elmondta, hogy
a legmagasabb követelményeket is
kielégítõ mûhelyt a volt Petõfi-is-
kola alagsorában alakítják ki. A jö-
võben keramikus-, vagy fazekas-
képzéssel is szeretnének foglalkoz-
ni, az azonban még nem eldöntött,
hogy melyik stúdium indulhat Ka-
nizsán. A különbség a képzési szin-
tekbõl adódik, ugyanis míg az

utóbbi csak egy szakképzés, addig
az elõbbi már technikusi végzettsé-
get ad, s komoly mûvészeti felké-
szültséget igényel az oktatóktól is.
Egyelõre a fazekasképzés irányá-
ban indulnak el, ehhez készül a
nagyméretû, mintegy száznegyven
négyzetméteres fazekasmûhely. Az
épületben két mûterem, egy égetõ-
helyiség, egy mázazó, valamint
egy máztároló is helyet kap. Egy-
szerre tíz-tizenöt fõ tud majd dol-
gozni a mûteremben az elektromos
és a lábbal hajtott korongokon. 

Várhatóan március közepére si-
kerül teljesen berendezni a mûhelyt,
ám addig is egy agyagos-szakkör
indul a napokban a szakképzõ isko-
la Hunyadi utcai fõépületében.

A késõbbiekben természetesen
OKJ-s képzésre és felnõtteknek
szervezett tanfolyamra is sort
kerítenek. Egyelõre azonban elsõ
lépésként a város iskoláinak tanu-
lóival szeretnék megismertetni az
agyagozás, a fazekasság rejtelmeit. 

A projekt folyamán a csáktor-
nyai iskola keramikusmûvész-
képzésének oktatói, diákjai is el-
látogatnak a kanizsai mûhelybe. 

Horváth Attila  
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Fazekasmûhely készül
a Zsigmondyban

Hamarosan átadják a Zsigmondy Vilmos és Széchenyi István
Szakképzõ Iskola kerámia- és fazekasmûhelyét, amit a volt Petõfi-is-
kola alagsorában alakítanak ki. Az új komplexum európai mércével
mérve, méreteiben és technikai felszereltségében is rendkívüli lesz. 

Márciustól foroghat a korong

Fo
tó

: H
or

vá
th

 A
tti

la

Amióta újra megnyitotta kapuit
a Piarista Általános Iskola, Gimná-
zium és Diákotthon, rendkívül di-
namikusan fejlõdik. Az elmúlt
években megtörtént az 1948-as ál-
lamosítás során elvett épületek
visszaadása, miközben egyre töb-
ben választják gyermekük oktatá-
sához, neveléséhez a katolikus in-
tézményt. A szülõk többsége az ok-
tatás magas színvonala, a követke-
zetes, szilárd értékrend mentén fo-
lyó nevelés reményében íratja ide
gyermekét. 1992-ben dr. Jelenits
István piarista tartományfõnök ala-
pította újra az intézményt. A piaris-
ta iskola egy felhagyott bölcsõde
épületében született újjá, az általá-
nos iskola elsõ osztálya tizenhat fõs
volt. Ma már a Sugár út 11-13-ban,
az egykori épületegyüttesben mû-
ködik. Az azóta egyre népszerûbbé
váló intézményben tapasztalható
következetes, ám ezzel együtt még-
is megengedõ nevelõi szemlélet-

módot jól példázza a következõ, az
iskola honlapjáról vett idézet:

Iskolánk keresztény, római kato-
likus iskola. Nem papnevelde és
nem apácazárda. Reményeink sze-
rint azért az Úristen néha majd
megörvendeztet bennünket egy-egy
szerzetesi vagy papi hivatással is.
Diákjaink az érettségit követõen a
legkülönfélébb egyetemeken és fõ-
iskolákon tanulnak tovább. De.
Minden diákunkat szeretnénk moz-
gásba hozni az Istennel való sze-
mélyes kapcsolat terén.

– Úgy gondolom, annak, hogy
valaki hozzánk íratja a gyermekét,
több oka is lehetséges – mondja
Dornbach Borbála igazgatóhelyet-
tes. – Tapasztalataink szerint a leg-
gyakoribb ok, hogy a szülõ érték-
rendje azonos a miénkkel, ebben az
esetben tudunk a legjobban együtt-
mûködni. Aztán az is elõfordul,
hogy a szülõ nem velünk azonos ér-
tékrend szerint él, ám mégis úgy ér-

zi, jó a gyermeknek, ha ilyen lég-
körben fejlõdik. Arra is van példa,
hogy több intézményt is kipróbál-
nak, azonban a gyermek problé-
más, s végül hozzánk hozzák, egy-
fajta csodaváró attitûddel, hátha
tudunk valamit kezdeni a nebuló-
val. Csodákra természetesen mi
sem vagyunk képesek, de ha a diák
közremûködõ, akkor tudunk elérni
sikereket, mint ahogy már volt is
példa nem egyre az elmúlt években,
amikor a nehezen kezelhetõ gyer-
mekekbõl kezes bárányok lettek… 

Sziva Attila azt mondja, hosz-
szas utánajárást követõen döntöt-
tek a piarista iskola mellett, több
oktatási intézményben is igyekez-

tek tapasztalatot gyûjteni. A leg-
pozitívabbat azonban itt szerez-
ték, s gyermekük, Szántó Raj-
mund már második osztályba jár.

– Sok szempont alapján döntöt-
tünk a piaristák mellett – meséli
Sziva Attila. – A legfontosabb
azonban az volt számunkra, hogy a
gyermeknek ne csak ismereteket,
hanem erkölcsi tartást is adjanak a
pedagógusok. Az is jó, hogy itt, is-
kolán belül lehet továbbtanulni,
ugyanis gimnázium is mûködik. De
nagyon fontos volt az a fajta szem-
lélet is, ahogy a gyermekkel bán-
nak, a tanítás nem valamiféle pe-
dáns, roppant szigorú körülmé-
nyek között, hanem inkább családi-

Nem papnevelde 
és nem apácazárda
Szeretetteljes légkörben, 
de szilárd értékrend menetén nevelnek 

9.qxd  2007.02.27.  13:05  Page 11



A Polgármesteri Hivatal Mû-
velõdési és Sportosztálya siker-
rel szerepelt a Szociális és Mun-
kaügyi Minisztérium által meg-
hirdetett pályázaton. Az összeget
a Halis István Városi Könyvtár-
ban helyet kapó Ifjúsági Tanács-
adó és Pályaválasztási Iroda, il-
letve az Ady utcai Városi Diák-
iroda fejlesztésére, valamint
megbízási szerzõdéssel egy ifjú-
ságsegítõ munkatárs foglalkozta-
tására használják fel. A pályázati
idõszak januártól július végéig
tart, ez idõ alatt kell az összeg
felhasználásáról elszámolni. A
szinte üres Városi Diákirodának,
ahol a pedagógusok és szabadidõ
szervezõk közül sokan társadal-
mi munkában dolgoznak, van

ugyan költségvetése, de ez csak
a közüzemi számlákra és néhány
rendezvény megszervezésére
elegendõ. A diákirodában a ter-
vek szerint kialakítanak egy be-
szélgetõ-sarkot szõnyeggel, pár-
nákkal, lesz Filmklub, TV, DVD
lejátszó, számítógép, videoka-
mera és irodabútorok. Jól jön a
pénz az utazási költségekre, ifjú-
sági találkozók, továbbképzések
szervezésére. A pályázat céljai
közt szerepelt még az egészség-
megõrzés is! Ezért drogpreven-
ciós elõadássorozat indul a
könyvtárban, emellett az Ady úti
irodában is szeretnének védõnõ-
ket, kortárs-segítõket alkalmaz-
ni, és interaktív felvilágosító so-
rozatot tartani. 

– Minden városnak meg volt
adva a lehetõség, hogy kialakít-
hat egy ifjúsági irodát, illetve egy
hozzá kapcsolódó információs
pontot. A két irodának együtt kell
mûködni. A pályázat lényeges
eleme még az információáramlás

biztosítása. Fontos, ha bejön hoz-
zánk egy fiatal, mindenrõl kapjon
tájékoztatást – ad felvilágosítást
Szmodics Józsefné a Mûvelõdési
és Sportiroda vezetõje.

– Hány éves korukig fogadják
a fiatalokat, és miben tudnak se-
gíteni?

– Nemcsak középiskolásokat
várunk, harminc éves korig min-
denki bejöhet hozzánk. Ha mun-
kába álláshoz segítségre van
szüksége, vagy még diák, és nem
tudja eltartani magát, netán al-
bérletet keres, esetleg korábban
abba hagyta a tanulást, és foly-
tatni szeretné azt. De igényelhetik
pszichológus segítségét is a fiata-
lok. Nekünk rendelkeznünk kell
minden ehhez szükséges informá-
cióval. Hogy meg tudjuk valósíta-
ni, a két irodának együtt kell mû-
ködni, és segítenünk kell egymás
munkáját. 

– Egy nem iskolai közösségbe
tartozó fiatal milyen problémával
jelentkezhet?

– Például ha lakásgondjai van-
nak, segítünk neki albérletet ta-
lálni, vagy akár abban is taná-
csot adunk, hogyan juthatna hoz-
zá élete elsõ lakásához. De ha ne-
tán folytatni szeretné a tanulmá-
nyait, vagy rájött arra, hogy
szakmát kellene váltania, mert
nem tud elhelyezkedni a régivel,
abban segítünk.

– Sokan még nem tudnak errõl
a lehetõségrõl.

– Valóban, pedig tíz éve mûkö-
dik. Még ’98-ban indult egy pá-
lyázat alapján a Városi Diákön-
kormányzat Irodája a régi Úttö-
rõház épületében, ahol elsõsor-
ban diákjoggal foglalkoztak. Je-
lenleg a Mûvelõdési és Sportosz-
tály fogja össze az iskolák sza-
badidõ szervezõit és a diákön-
kormányzat munkáját segítõ ta-
nárait, akik szintén aktívan részt
vesznek a Városi Diákiroda
munkájában Rengeteg gyerek
küzd drogproblémával a város-
ban. Sokan vannak abban a stá-
diumban, hogy kezelésre kell jár-
niuk. Elindult egy kezdeménye-
zés annak érdekében, hogy ne
kelljen a gyerekeket Zalaeger-
szegre utaztatni – folytatja az
osztályvezetõ. Ezzel kapcsolat-
ban továbbra is az a vélemé-
nyünk, hogy a legnagyobb hang-
súlyt a megelõzésre kell helyez-
ni.  A Vasember Kupa, a Város
Napja, a Gyermeknap, és az
egyéb nagy rendezvényekbe min-
dig becsempészünk valamilyen
egészségmegõrzõ programot.
Volt elõadás középiskolásoknak
az AIDS-rõl, a különbözõ nemi
betegségekrõl, ahol nem csak
felnõtt elõadókkal találkoztak,
hiszen mûködik egy kortárs-segí-
tõ hálózat is Nagykanizsán. Ezek
a középiskolások a védõnõi háló-
zathoz tartoznak, a védõnõk ké-
pezik ki õket, és a gyerekek saját
maguk adják át társaiknak a tud-
nivalókat. Egy középiskolás, egy
kamasz, jobban hallgat a korosz-
tályához tartozó véleményére,
mint a felnõttére. Ha a saját kor-
társától hallja mit nem szabad,
miért nem szabad, milyen követ-
kezménye lesz, azt sokkal köny-
nyebben elfogadja, mintha egy
felnõtt állna elõtte. 

Bakonyi Erzsébet
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as, már-már baráti hangulatban
folyik. A gyerekeknek ez nagy se-
gítség, hiszen könnyebben beillesz-
kednek a közösségbe.

Magyar Zoltán két gyermeke, Ni-
kolett és Ádám is a piaristáknál ta-
nul. Az édesapa azt mondja, az is-
merõsöktõl, barátoktól hallomás út-
ján szerzett jó tapasztalatok a késõb-
biekben a valóságban is megerõsí-
tést nyertek, nem véletlen tehát,
hogy mindkét gyermek ide jár. Szá-
mos tanórán kívüli foglalkozáson
csiszolhatják képességeiket, nem
beszélve azokról a közösségi prog-
ramokról, közös kirándulásokról,
szentmisékrõl, amelyek kifejezetten
arra irányulnak, hogy a gyermekek
megtanuljanak közösségben, a töb-
biekhez alkalmazkodva élni.

Március Zita kisfia, Deák
Dominik most második osztály-
ban tanul. Õ egy másik iskolában
szerzett kedvezõtlen tapasztala-
tok után hozta ide gyermekét. 

– Az elsõ osztályt egy másik is-
kolában kezdtük, ott azonban nem
a legjobb tapasztalatokat szerez-
tem, ezután döntöttem úgy, hogy
Dominik itt folytatja tanulmányait
– idézi fel Március Zita. – Az elõzõ
iskola sem lelki, sem oktatási szem-
pontból nem adott annyit, mint ez.
Dominik számítástechnika tagoza-

tos osztályba járt, a legnagyobb
problémát pedig az okozta, hogy a
számítástechnikán kívül semmi
mással nem foglalkoztak. Az na-
gyon ment, de a többi tantárgy, a
magyar, a matematika nagyon hát-
térbe szorult, holott szerintem ezek
a tantárgyak lettek volna fontosab-
bak, számítógépezni úgyis megta-
nulnak maguktól a mai gyerekek.
Sajnos, azt is tapasztaltam, hogy a
tanárnõk gyakran kivételeztek
egyes gyerekekkel, szerencsére itt
ilyesmit nem tapasztaltam.

Pogányné Falka Krisztina úgy
látja, a piarista iskolában folyó ne-
velõmunka jó hatással van gyer-
meke, a harmadikos Pogány Sára
személyiségére. Mint mondja, a
kislány nagyon mozgékony, s a
szakemberek azt tanácsolták, hogy
jobb lenne, ha a gyermek alacsony
létszámú osztályba járna. Az iskola
ilyen szempontból kifejezetten
megfelelt a célnak, hiszen itt hu-
szon-egynéhány fõs létszámokkal
dolgoznak. Pogányné úgy látja,
markánsan érzékelhetõ a kislányon
a változás, sokkal lelkiismerete-
sebb, nyugodtabb, szorgalmasabb.
Ráadásul a gyermek azóta köze-
lebb került Istenhez is, rendszere-
sen jár szentmisére, s ami igazán
pozitív, szívesen teszi ezt. 

Fullérné Gellén Gabriella kis-
leánya, Fullér Kitti most elsõs, s
az õ tapasztalatai is –már ami a
szeptemberi iskolakezdés óta eltelt
fél évet illeti – nagyon pozitívak.

– Az óvónõ tanácsára írattuk
ide a gyermekünket – magyarázza.
– Õ mondta, hogy Kittinek elég jó
a kézügyessége, s biztosan tovább
tudják fejleszteni itt. Jár rajz-szak-
körre, ahol kiemelten foglalkoznak
vele. Kitti nagyon elégedett a taní-
tó nénivel is, aki nagyon aranyos.
Szerintem a kislány sem bánta
meg, hogy idehoztuk…

Magyar Jánosné kislánya, Ma-
gyar Borbála már negyedik osz-
tályba jár. Neki is csak pozitív ta-
pasztalatai vannak az oktatási in-
tézménnyel kapcsolatban, igaz, õk
nem ismerõsök tanácsai alapján,
hanem hitbéli meggyõzõdésbõl
hozták ide gyermeküket. Borbála
amúgy nem is ment volna másho-
va, a bemutató óra után egyáltalán
nem akart másik iskolába járni. 

Apropó, bemutató óra, az isko-
lában folyó oktató-nevelõ munká-
ba minden érdeklõdõ bepillantást
nyerhet március nyolcadikán
(csütörtökön), a második és a
harmadik tanórákon. 

Horváth Attila  

A fiatalok bajaiban segítenek

Új lehetõségek a városi diákirodában

A Városi Diákiroda címe:
Nagykanizsa, Ady utca 1.

Telefon: 06/30/326-1862
Problémád megoldásában

Baliné Zalavári Ágota ifjúság-
segítõ koordinátor és Sebes-
tyén Nikoletta ifjúsági referens
áll segítségedre.

Gondod van?
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Az ismert megszorítások kétsé-
gessé tehetik a kanizsai termál-
program gyors megvalósulását.
Marton István polgármester infor-
mációi szerint a következõ évek-
ben csak a már meglévõ beruházá-
sok fejlesztésére jut uniós forrás. 

Az elõzõ önkormányzati ciklus
utolsó közgyûlésén ellenszavazat
nélkül határoztak úgy, Nagykani-
zsán zöldmezõs beruházásként
épüljön meg a városi termálfür-
dõ. A beruházás a tervek szerint
mintegy két-, két és félmilliárd
forintba kerülne. A hatástanul-
mány elkészítésével az Aquaprof-
it Zrt.-t bízták meg.

Akkor a beruházás lehetséges
helyszíneként szóba került a volt
lõtér, a Csónakázó-tó, Miklósfa,
Kiskanizsa, valamint a jelenlegi
uszoda környezete. A szakembe-
rek szerint a végleges helyszín ki-
választásakor az egyik legfonto-
sabb szempont, hogy az adott te-
rület már az önkormányzat birto-
kában legyen, illetve lehessen to-
vább bõvíteni a komplexumot.

Közben felmerült újabb lehetsé-
ges helyszínként Palin, ahol az au-
tópálya-lehajtóhoz közel épülhetne
meg a fürdõ. Itt adott a terület,
amely az önkormányzat tulajdoná-
ban van. Igaz, kút itt még nincs, de
a döntéshozók úgy vélik, ha lefúr-
nának (ismerve a térség termál-
kincs-adottságait), biztosan jó mi-
nõségû vízre bukkannának. 

Egyelõre mindez csak álom,
Marton István polgármester sze-
rint túl sok pénzre nem számítha-
tunk az EU-tól. Érdeklõdésünkre
elmondta: úgy tudja, hogy a
2007-tõl 2013-ig terjedõ idõszak-
ban a nyugat-dunántúli régió há-
rom megyéjének, Gyõr-Moson-
Sopronnak, Vasnak és Zalának
csupán húszmilliárd forint jut ter-
málprojektekre, s fontos hangsú-
lyozni, hogy ez az összeg hét év-
re elosztva kalkulálandó, ráadásul
elsõsorban a már meglévõ komp-
lexumok fejlesztésére, bõvítésére
fordítható. A polgármester szerint
így sajnos elképzelhetõ, hogy az
elképzelt termálfürdõbõl majd
csak egy medencére telik majd.

H.A.

Hogyan
tovább? 

Termálprogram Kinek jó a Prometheus-beruházás?

2005. májusától üzemelteti a
Prometheus Rt. (jelenleg Dalkia
Zrt.) harminc intézmény fûtési
rendszerét. A beruházás az elmúlt
évek legnagyobb közéleti-politikai
viharát kavarta, ugyanis vitatható
körülmények között került sor a ki-
vitelezõ kiválasztására. A beruházás
hívei akkoriban a modernizáció ré-
vén évi huszonöt százalékos ener-
giaköltség megtakarításával kecseg-
tettek, a valóság azonban más – jó,
ha ennek a harmadát eléri.   

Mint arra olvasóink is bizonyára
emlékeznek, a beruházás azért ke-
rült kereszttûzbe, mert a pályázó
cégekkel a gazdasági és városüze-
meltetési bizottság által létrehozott
ad hoc bizottság folytatta a tárgya-
lásokat. Mint késõbb kiderült, sza-
bálytalanul. Ez az ad hoc bizottság
késõbb váratlanul bíráló bizottság-
gá lépett elõ, és az önkormányzat
közbeszerzési bizottságának meg-
kerülésével választotta ki a pályá-
zat nyertesét. A 2,5 milliárd forin-
tos megbízást a budapesti székhe-
lyû Prometheus Rt. nyerte el.

A helyi közbeszerzési bizottság
azonban csak egy hónappal ké-
sõbb tárgyalta az ügyet – igaz, ez
a testület is a fõvárosi cég ajánla-
tát tartotta a legjobbnak. A viták
hatására a megyei közigazgatási
hivatal törvényességi észrevételt
tett a pályázat során elkövetett
szabálytalanságok miatt, ám új
eljárás lefolytatására nem köte-
lezte  az önkormányzatot.

Idõközben politikai támadások
kereszttüzébe került a Litter Nándor
és Röst János alkotta szocialista-
szabad demokrata városvezetés. A
felelõsség tisztázása érdekében az
ellenzékben lévõ jobboldali
képviselõk már hetekkel ezelõtt
kezdeményezték az ügy kivizsgálá-
sát, míg végül hét szocialista város-
atya is támogatta egy rendkívüli
közgyûlés összehívását. Ezen azon-
ban az akkori MSZP frakció több-
sége nemmel szavazott a fegyelmi
eljárás megindítására, és azt is elve-
tették, hogy új közbeszerzési eljárás
induljon a kivitelezõ kiválasztására.

Litter Nándor akkori polgár-
mester azt mondta, az új, energia-
takarékos rendszernek köszönhe-
tõen ezután évente húsz-huszonöt
százalékkal kevesebbet kell a fû-
tésre fordítania az önkormányzat-
nak, így hosszú távon megtérül a

beruházás költsége, amelynek so-
rán felújították, modernizálták az
intézmények fûtési rendszerét.
Igaz, az is elõfordult, hogy az
alig három éve beépített új kazánt
sem kímélték és kidobták. De er-
rõl biztosan többet tudnának
mondani az intézményvezetõk. 

Nos, azóta a Pénzügyi Bizottság
kérésére készült egy kimutatás az
intézmények hõszolgáltatásával
kapcsolatban. Ebbõl az derül ki,
hogy valamennyi intézmény eseté-
ben átlagosan 7-9 százaléknyi meg-
takarítás realizálódott. Ez – valljuk
be – nem túl sok. Annak fényében
meg különösen nem, hogy a szerzõ-
désben meghatározott hõmennyiség
egységárát a szolgáltató által ki-
számlázott hõmennyiség árához ké-
pest húsz százalékkal magasabb
összegre kalkulálták. Persze, azt
sem szabad elfelejteni, hogy köz-
ben a hõszolgáltatás általános for-
galmi adójának mértéke is válto-
zott. Tizenöt százalékról húsz szá-
zalékra emelkedett. A 2005-2006-
os fûtési idényre 61 415 000 forint
a megtakarítások együttes összege,
a 2005. májusa és 2006. áprilisa kö-
zött eltelt idõszakra a beruházás tör-
lesztésére, valamint az üzemelteté-
si, karbantartási költségekre azon-
ban összesen 119 446 804 forintot
fizetett ki az önkormányzat.  

De térjünk vissza az intézmé-
nyenkénti kimutatásra. Az Ingatlan-
kezelési Intézmény által készített
elemzés érdekes számokat tartal-
maz, a harminc intézményben a je-
lenlegi és az elõzõ rendszer gázfel-
használása a 2005/2006-os és a
2004/2005-ös fûtési idényt össze-

vetve meglehetõsen nagy szórást
mutat, mínusz tizenhét százalékos
megtakarítástól negyvenegy száza-
lékig terjed a skála, ami több, mint
meghökkentõ. A mínusz tizenhét
százalékos megtakarítás a palini is-
kolában született, a Batthyány Gim-
názium „B” épületében mínusz ki-
lenc százalékot spóroltak a rend-
szerrel, ami természetesen többlet-
fogyatást jelez. A csúcs, a negyven-
egy százalékos valós megtakarítás a
Rozgonyi Iskola tornatermét vizs-
gálva született, a kiskanizsai iskolá-
ban pedig 27 százalékos megtakarí-
tást mértek a szakemberek. Az in-
tézmények többsége azonban mind-
össze 1-10 százaléknyit tudott spó-
rolni a vizsgált idõszakban az új
rendszerrel, a kicserélt kazánokkal.
Papíron. Az általunk megkérdezett
intézményvezetõk ugyanis egyönte-
tûen állítják, nem hogy spórolás
nincs, de a havi gázszámla a több-
szörösére nõtt a korábbihoz képest.
A régi kazánok sorsát firtató kérdé-
sünk nyomán az derült ki, hogy
azokat egy tételben szerették volna
értékesíteni. Noha többször is meg-
hirdették, így senki nem akarta
megvenni azokat. Végül ócskavas
lett belõlük.   

A Pénzügyi Bizottság az elmúlt
napokban napirendre tûzte a kér-
dést. Többek között bekérték az
önkormányzat és a Prometheus
között létrejött szerzõdést, hogy
választ kapjanak kérdéseikre,
amelyek az eredmények, illetve
eredménytelenségek láttán merül-
tek fel a grémium tagjaiban.

Horváth Attila

Az intézmények keveset tudnak spórolni az új rendszerre

Tömbösített gázkazánok. 
Szabadulásra vár a hordóba zárt Prometheus szellem?
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Tavaly szeptemberben adta ki
az elsõ Kanizsa Kártyát a gyártást
és a kártyarendszer mûködtetését
magára vállaló vállalkozás, ám
azóta mindössze háromszáz darab
fogyott a különbözõ kedvezmé-
nyekre feljogosító plasztik la-
pocskából. Vlasics Tamás ügyve-
zetõ úgy véli, sokat lendítene a
projekten, ha az önkormányzati
cégek is jelentõs kedvezményt
nyújtanának szolgáltatásaikból a
kártya birtokosának. 

– Úgy érzem, mi minden, az
elõzõ ciklus polgármesterével
megkötött szerzõdésben foglalt
feltételt teljesítettünk, azonban az
önkormányzat részérõl tett akkori
ígéretekbõl már lényegesen keve-
sebb valósult meg – mondta la-
punknak Vlasics Tamás, a Kani-
zsa Kártya Bt. tulajdonosa. – Az
önkormányzat annak idején olyan
vállalásokat tett, hogy saját cége-

ik is részt vesznek a kártyarend-
szerben, valamint támogatást
nyújtanak a kártya önkormányza-
ti médiumokban történõ népsze-
rûsítéséhez is. Ez azonban eddig
még nem történt meg. 

A kártyarendszerben jelenleg
nyolcvankét magánvállalkozás
kínálja szolgáltatásait kisebb-na-
gyobb kedvezménnyel a kártyatu-
lajdonosok részére. Vlasics Ta-
más azt mondja, mindenképpen
üdvös lenne, ha például az uszo-
dabérletek, a színház-, vagy a
parkoló bérletek árából kedvez-
ményt biztosítana az önkormány-
zat. Cserébe az önkormányzat be-
vételeinek kiesésének részleges
pótlására egyfajta kompenzációs
összeget is felajánlanának a bevé-
telbõl, a teljes árú, kétezerötszáz
forintos kártya árából például
minden eladott darab után három-
száz forintot. 

– Az önkormányzati cégektõl
átlagosan húsz-huszonöt százalé-
kos kedvezményt remélünk, ami
nem olyan óriási mondjuk, ahhoz
képest, hogy a kaposvári mûvelõ-
dési központ negyven százalékot
biztosít a belépõjegyek árából,
vagy hogy a zalaegerszegi ter-
málfürdõbe szintén magas, ötven
százalékos kedvezménnyel mehet
be a Zalaegerszeg Kártya tulaj-
donosa – veszi át a szót Farkas
Tibor, Vlasics Tamás munkatársa. 

A kérdés már csak az, hogy
mindezért cserébe mit kapnak a
cégek?

– A programban résztvevõ vál-
lalkozásokat hirdetjük a Kanizsa
Dél-Zalai Hetilapban, a Kanizsa
TV-ben, a Kanizsa Képújságon és
falfelületeken – mondja Farkas Ti-
bor. – Mi magunkra vállaltuk a
kártya elõállításának és az abban
részt vevõ cégek reklámjának vala-
mennyi költségét, azonban fontos,
hogy az önkormányzat is vállaljon
valamennyit a kártyarendszer
fenntartásából úgy, hogy az általa

mûködtetett cégek nyújtsanak ked-
vezményeket. Szerintem ezt nem
szabad bevételkiesésként felfogni,
mert a kedvezmény megtérül azzal,
hogy a Kanizsa Kártya révén nõ a
látogatók száma. Mindemellett úgy
érzem, hogy a kártya erõsíti a Ka-
nizsához kötõdés gondolatát is. 

Vlasics Tamás végül kérdé-
sünkre elmondta, ha mégsem
száll be az önkormányzat a mû-
ködtetésbe, akkor sem szûnik
meg a Kanizsa Kártya, hanem
megpróbálnak a városon kívüli
cégeket is bevonni. 

Cseresnyés Péter alpolgármes-
ter érdeklõdésünkre elmondta: az
önkormányzat vállalásáról továb-
bi egyeztetéseket tart szükséges-
nek, mert úgy véli, fontos, hogy
az önkormányzati vállalkozások
által nyújtott kedvezményekbõl
adódó bevételkiesés ne érintse
hátrányosan az adott cégek költ-
ségvetését, hiszen közös adófo-
rintjainkról van szó.

Horváth Attila

Hogy mindenki jól járjon
Az önkormányzati cégeket 
is szeretnék bevonni a kártyarendszerbe 

A Magyar Közgazdasági Társa-
ság helyi csoportjának vendége
volt Bajnai Gordon, fejlesztéspoli-
tikáért felelõs kormánybiztos. A
Pannon Egyetemen tartott elõadá-
sán a szakember kijelentette, 2007.
és 2013. között nyolcezer milliárd
forint uniós forrásra számíthatunk.

Elöljáróban leszögezte, a kor-
mány fejlesztéspolitikája két átfo-
gó cél köré épül, az egyik a fog-
lalkoztatás-bõvítés, ami azonban
nem munkahely-teremtést jelent,
hanem a foglalkoztathatóság
megteremtését, a másik pedig a
fenntartható növekedés megte-
remtése, azaz annak elérése, hogy
a GDP az uniós átlag felett nõjön,
legalább két százalékkal. Bajnai
hangsúlyozta, ezért csak olyan
programokat szabad elindítani,
amelyek képesek lesznek önma-
gukat fenntartani, s nem növelik
tovább a költségvetés kiadásait.

A 2007. és 2013. között érkezõ
uniós forrásokról elmondta, mint-
egy 6875 milliárd forint érkezik
hazánkba, s ezen kívül még vár-
hatóan 1300 milliárd jut vidékfej-
lesztésre. A társadalmi megújulás
operatív program keretében 933
milliárd forint, a társadalmi inf-
rastruktúra operatív programban

pedig 539 milliárd áll rendelke-
zésre. A környezet és energia
operatív programból 1053 milli-
árdot kapunk, míg az államre-
formra negyven milliárd jut.   

99 milliárd forintból tervezik
az e-közigazgatás fejlesztését és
megújítását, a hét régió 1620 mil-
liárdot kap a helyi fejlesztésekre.
A gazdasági fejlesztés operatív
programból 674 milliárdot szán-
nak a magyar mikro- kis- és kö-
zépvállalkozások fejlesztésére. A
közlekedésfejlesztésre 1721 mil-
liárd forintot költenek, ebbõl öt-
százmilliárd forintot a vasútháló-
zat fejlesztésére fordítanak, de jut
a logisztikára, a vízi közlekedésre
és a nagyvárosi közlekedés feltét-
eleinek javítására is.

A tervek szerint a nyugat-du-
nántúli régióba 128 milliárd jut
infrastruktúrára. Bajnai szólt
Nagykanizsa lehetõségeirõl is.
Városunk várhatóan városreha-
bilitációra, a helyi és helyközi
közlekedési infrastruktúra fej-
lesztésére, valamint a környezet-
védelmi programokra, szennyvíz-
hálózat kiépítésére és modernizá-
lására hívhat le forrásokat.

Horváth Attila

128 milliárdon osztozhatunk

Tizennyolcra lapot húztak
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A közelmúltban elõadás kereté-
ben mutatta be Budapesten, a
Revital Alapítvány központjában
Divaldo Pereira Franco brazíl mé-
dium, A szellemek könyve címû
mûvet. A spiritiszta filozófia alap-
mûvének tekinthetõ kötetet Allan
Kardec brazíl szerzõ írta százötven
évvel ezelõtt. A Brazíl Spiritiszta
Szövetség kiadásában megjelent
könyvet a kanizsai Szabadi Tibor
J. mûfordító eszperantóból fordí-
totta magyarra. Az eszperantó és a
magyar nyelvû összehasonlítást a
tanokat jól ismerõ Szofinetti Benkõ
Éva végezte el. A szakemberek
szerint a jól sikerült mûvet az
1920-as években fordították le elõ-
ször magyar nyelvre franciából.
Szabadi Tibor a brazíl médiumot
régóta ismeri személyesen, hiszen
két könyvét már lefordította. 

B.E.

Három korosztály, több mint
negyven érdeklõdõ hallgatta meg
Kardos Ferenc irodalmi estjét a
liszói Mûvelõdési Házban. A köl-
tõt már õsszel hívták könyvbe-
mutatóra, elfoglaltsága miatt
azonban csak most tudott eleget
tenni a felkérésnek. A versesköte-
tei is mind elfogytak, de nem
hagyta cserben vendéglátóit. Így,
hagyományos könyvbemutató he-
lyett egy vegyes tartalmú estet
szervezett. A versválogatás során
olyan témát választott, ami közös
egy liszói és egy volt iharos-
berényi lakosban: a bejárást.
Hiszen a bejárók életét élték a
liszóiak is, hol szekéren, hol ko-
csival, gyalogosan, vagy éppen
busszal, míg Kardos Ferenc job-
bára ez utóbbival utazott be a vá-
rosba. A beavató verses esten ma-
gyarázó szöveggel kiegészítve a
falusi életrõl és a bejárással kap-
csolatos élményekrõl kapott ké-
pet a hallgatóság. Helytörténeti
témájú mondájával és versével
Liszói Fa Ede egészítette ki a
programot. Befejezésül Fenyvesi
Attila barátjával néhány népdalt
és megzenésített verset is eléne-
kelt a szerzõ. 

B.E.

A múlt héten került sor a szülõk-
nevelõk báljára a Cserháti Sándor
Gépészeti és Informatikai Szakkö-
zépiskolában. A bál bevétele az in-
tézmény nyelvi alapítványát gyara-
pítja, amely a tanulók nyelvvizsga-
költségének mérsékléséhez járul
hozzá. A bálra több mint száz szülõ
jött el, s jelen volt Marton István
polgármester is. A programon a
Szan-Dia Fittness Center tagjai és
az iskola tanulói léptek fel. A tom-
bola fõdíjaként egyhetes tunéziai
utat sorsoltak ki, de más értékes
ajándékok is gazdára találtak. 

H.A.

A Móricz Zsigmond Mûvelõdé-
si Házban mutatta be Alku címû
szólólemezét Szarka Gyula a
Ghymes együttes vezetõje. A pódi-
umon Varga Bori, Nagy Szabolcs,
Füri Anna valamint a Komáromi
Jókai Színház két mûvésze: Holoc-
sy Katalin és Mokos Attila gondo-
skodott a fergeteges hangulatról.

A Ghymes együttestõl az el-
múlt húsz év alatt megszokhattuk
idõutazásaikat, a Kelet-Európai
népzenétõl a világzenéig bezáró-
lag. Ma a reneszánsz világába
csöppenhettünk. 

– Mi inspirálta, hogy ebbõl az
idõszakból merítsen?

– Ez egy régi vágyam, szinte
már mániám a reneszánsz –
mondja Szarka Gyula. – Mindig
is szerettem a XVI-XVII. század
zenei világát. Találtam archaikus
magyar nyelvû szerelmes levele-
ket, amelyeknek nem csak nagyon
szép a nyelvezetük, hanem mûvé-
szi értéket is hordoznak. A levelek

közé illesztettünk be olyan dalo-
kat, megzenésített Balassi Bálint
és Csokonay verseket, amelyek il-
lenek ehhez a hangulathoz. 

– Úgy tûnik az együttes állan-
dó mozgásban van, együtt és kü-
lön-külön, egyaránt. Lemezfelvé-
telek, filmzenék, koncertek,
egyéb pódium mûsorok. Nem fá-
rasztó ez a tempó? 

– Az élet hozza magával ezeket
a dolgokat. Nagyon szeretünk
együtt is koncertezni, de van aki a
zenénkben filmzenét lát, beépíti
különbözõ színházi produkciókba.
Mi mindenre nyitottak vagyunk és
azt gondoljuk, ha ez beleilleszke-
dik a zenei világunkba és  abba
amit az egész világról gondolunk,
akkor ezt mi szívesen csináljuk.
Nagyon sok rétû a Ghymes együt-
tes munkája, ami most már erõsíti
az összetartozásunkat.

– Lemezeladás terén is sikeresa
zenekar. Több, mint tíz CD jelent
már meg, ezek között van jó né-
hány arany és platina lemez. Me-
lyek a további tervek?

– A Messzerepülõ lemezünk
most õsszel jelent meg, és már
platina. Ennek a lemeznek az
anyagával turnézunk most. A
napokban jelenik meg szóló le-
mezem, amin Petõfi és Csokonay
a bordalait keltem életre. Ez is ré-
gi vágyam, nem csak azért mert
Magyar országon a borkultúra na-
gyon értékes dolog. Úgy gondo-
lom, ha ez költõinket is megihlet-
te, akkor mi miért nem énekelhet-
nénk, népszerûsíthetnénk ezeket a
dalokat. Év vége felé pedig
megjelenik egy karácsonyi albu-
munk. Van munkánk bõven.

Czene Csaba

Halis István halálának 80. évfor-
dulójára emlékeztek a róla elneve-
zett városi könyvtárban. Délelõtt a
Rozgonyi iskola tanulói a Történet-
mesélõ Halis címû emlékmûsorban
a könyvtár névadójának írásaiból,
és az õrá emlékezõ dokumentu-
mokból olvastak fel részleteket. A
gyerekek részt vettek az akkori tör-
ténetek, diákcsínyek elmesélésében
és eljátszásában. Délután a könyv-
tár munkatársai a Halis család tag-
jaival, koszorút helyeztek el sírján
a városi köztemetõben. 

B.E.
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Halis István halálára emlékeztek

Alku bordal elõtt

Cserhátis bál

Liszói járat

Szabadi 
fordítás

Szeszélyes Balaton
Szeszélyes Balaton címmel,

Vönöczky András a Pécsi Tudo-
mány Egyetem fõiskolai adjunk-
tusának fotókiállítása nyílt meg
a Dr. Mezõ Ferenc Gimnázium
és Közgazdasági Szakközépis-
kola Galériájában. A megjelente-
ket Szermek Zoltán intézmény-
igazgató köszöntötte. A rendez-
vényen hangulatos mûsorral
szolgált Miksó Péter versmondó,
valamint a Farkas Ferenc Zene-
és Aranymetszés Mûvészeti Is-
kola Zalaszentbalázsi Kihelye-
zett Tagozatának Furulyae-
gyüttese Németh Renáta tanár
vezetésével. A két õselem, a víz

és a tûz egymás mellettiségét
ábrázoló képeket Hommonay
Szabolcs a gimnázium nyugal-
mazott tanára ajánlotta az érdek-
lõdõk figyelmébe. A képek lát-
ványát és esztétikumát méltató
beszédében kitért arra is, hogy a
nád magas kálcium tartalma mi-
att nincs még egy olyan színû
tûz, mint amikor a nád ég. A sa-
játos színvilágot bemutató fotó-
kat március 5-ig tekinthetik meg
az érdeklõdõk.

B.E.
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Tizenkilenc magyar intézet mû-
ködik világszerte, de Ázsiában az
egyetlen ilyen intézmény az
1978-ban Delhiben alapított Ma-
gyar Kulturális Intézet, melynek
igazgatójával, Lázár Imrével a ka-
nizsai vonatkozású magyar-indiai
kapcsolatokról beszélgettünk.

– Egyik legfontosabb felada-
tunk, hogy ápoljuk mindazoknak
az emlékét, akik elhozták Indiába
Magyarország üzenetét. E tekin-
tetben Sass Brunner Erzsébet és
leánya Brunner Erzsébet a leg-
fontosabb személyiségek a ma-
gyar-indiai kapcsolatokban. Ab-
ban a szerencsés helyzetben vol-
tam, hogy egy korábbi indiai ki-
küldetésem során megismerhet-
tem Brunner Erzsébetet és életem
legszebb emlékei közé tartoznak
azok az évek, amiket együtt töl-
töttünk. 

– Találkozásukkor Brunner Er-
zsébet gyakran emlegette szülõ-
városát?

– Állandóan Nagykanizsáról
beszélt: azt hiszem, hogy õ soha
nem szakadt el Magyarországtól
és szülõvárosától. Érdekes, hogy
a Brunnerek révén Nagykanizsa
az egyik legismertebb magyar vá-
ros Indiában!  Brunner Erzsébet
– és édesanyja is – nagyon nagy
tiszteletben állt Indiában, hiszen
rengeteg magas kitüntetést ka-
pott. Köztük az indiai alkotóknak
adományozható legmagasabb ál-
lami elismerést, a Padma Shri
Díjat, mert õ tényleg a legna-
gyobb mûvészek között volt és
van a mai napig is. Itt kívánom
megjegyezni, hogy a Magyar Kul-
turális Intézet nagyon sokat tett a
Brunnerek megismertetéséért.
Legalább egy tucat kiállítást – ez
vagy életmû-kiállítás vagy temati-
kus tárlat volt – rendezett a két
festõmûvésznek az intézetben, il-
letve külsõ helyszíneken. Brunner
Erzsébet 2001-ben távozott el kö-
zülünk és a halálának ötödik év-
fordulóján – május 2-án – egy
szép koszorúzási ünnepséget ren-
deztünk a Nainital-ban található
sírnál, amelyben Sass Brunner
Erzsébet nyugszik és Brunner Er-
zsébet hamvait is ott helyzeték el.
Ezen kívül egy emlékkiállítást
szerveztünk az intézetben, ami
tényleg nagyon nagy visszhangot
keltett. A Brunnerek életmûve
ugyanakkor nemcsak indiai és
magyar ügy. Tudnivaló, hogy õk
Japánban is tartózkodtak, gya-
korlatilag beutazták a világot. De

nagyon érdekes fázisa volt világ-
járásuknak az itáliai utazásig.
Amikor elhagyták 1929-ben Ma-
gyarországot és elbúcsúztak
Nagykanizsától, akkor több mint
egy félévig Olaszországban tar-
tózkodtak. Ennek az utazásnak
gyönyörû szép festményekben lát-
hatjuk az emlékeit. Idén május-
ban az Olasz Kulturális Intézettel
közösen rendezünk az Itáliában
festett, az indiai gyûjteményekben
található képekbõl egy kiállítást.    

– Igazgató úr, megtörtént-e
már a Brunner-gyûjtemény elosz-
tása Indiában? 

– Nos, a Brunner-hagyaték,
amely legalább kétezer képet
számlál, végrendeletének megfe-
lelõen magyar és indiai múzeu-
mokba, gyûjteményekbe kerül. E
hagyaték egy része már a szülõ-
városba, Nagykanizsára került,
egy része pedig most vár haza-
szállításra. Az örökség végrehaj-
tását egy – a Brunner Erzsébet
által kiszemelt – kuratórium vagy
bizottság végzi, amelynek ma-
gyar, indiai, és más nemzetiségû
tagjai vannak. Ez a bizottság
szétosztotta a képeket, és a Nagy-
kanizsára kerülõ festmények be-
csomagolva várják a delhi nagy-
követségen, hogy hazakerüljenek
Magyarországra. Épp az imént
beszéltem a nagykanizsai önkor-
mányzat egyik munkatársával, és

örömmel hallottam tõle, hogy
idén rendelkezésre áll az a pénz-
ügyi keret, amely biztosítja a ké-
pek hazahozatalát. (A város költ-
ségvetésében kétmillió forintot
különítettek el erre a célra – a
szerk.) A magyar intézet nagyon
sok munkát végzett amolyan hát-
tér szolgáltatásként ezeknek a na-
gyon bonyolult ügyeknek a lebo-
nyolításában, és igazán nagyon
örülök, hogy Brunner Erzsébet és
édesanyja – hacsak képein ke-
resztül is –, de hazatér a szülõvá-
rosba, amelytõl voltaképpen soha
nem szakadt el. 

– Milyen programok szerepel-
nek a kulturális intézet idei kíná-
latában?

– Évente általában négy na-
gyobb, kiemelkedõ rendezvényt

tart az intézet, januárban zajlott
le egy roma fesztivál, amelyben
zenei programok szerepeltek, ki-
állítás volt, roma tárgyú filmeket
vetítettünk, elõadás hangzott el a
romák eredetérõl, valamint a Ma-
gyarországon élõ romák helyzeté-
rõl. Brunner Erzsébet neve két-
szeresen is felmerül  az idei év
programjában, a már említett,
olaszokkal közösen rendezendõ
kiállítás kapcsán, másrészt pedig
õsszel a Magyar Földrajzi Múze-
ummal közösen tervezünk egy
Magyarok Indiában elnevezésû
kiállítást, amelybõl természetesen
nem hiányozhat e két nagyon fon-
tos nagykanizsai mûvész munkás-
ságának felidézése sem. 

Gelencsér Gábor
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Nagykanizsa 
a legismertebb város – Indiában

Fo
tó

: H
or

vá
th

 A
tti

la

Brunner Erzsébet 2001-ben,
kilencvenegy évesen hunyt el
Újdelhiben, jelentõs mennyisé-
gû festményt hagyva maga
után. Ezernyolcszáz darab kép
alkotja a hagyatékot, amelybõl
hatszázötvenet hagyott szülõ-
városára, Nagykanizsára.
Hogy a festmények mikor ke-
rülhetnek haza, nem tudni,
ugyanis sem a polgármesteri
hivatal mûvelõdési osztálya,
sem Bethlenfalvy Géza, a ha-
gyatékkal foglalkozó Kelet-ku-
tató nem tudott felvilágosítást
adni, hogy most éppen mi is
történik a festményekkel, s mi-
kor érkezhet az anyag Nagyka-
nizsára.   

Mint arról korábban már hírt
adtunk: lezárult az Indiában
1950-ben elhunyt Sass-Brunner
Erzsébet és leánya, Brunner Er-
zsébet hagyatékával kapcsolatos
eljárás, így a városunknak örökül
hagyott festményeket a városba
szállíthatják, s bõvülhet a Kis-
kastélyban 1997. óta látogatható
tárlat.

Az elõzõ önkormányzat a hat-
százötven kép hazaszállításához
szükséges pénzügyi háttér meg-
teremtéséhez az Országgyûlés
kulturális és sajtó bizottságának
segítségét kérte, próbáljon meg
közbenjárni a kormánynál, hogy
az nyújtson segítséget az elõzetes
kalkulációk szerint is több millió

forintos költséggel járó hazaszál-
lításhoz. 

Ennek sikertelensége nyomán
az újonan felállt képviselõtestület
kétmillió forintot biztosít erre a
célra. Az elhárított pénzügyi
akadályok ellenére a hazaszállítás
mikéntje még nem ismert. Érdek-
lõdésünkre ugyanis a polgármes-
teri hivatal mûvelõdési osztályán
nem tudták pontosan megmonda-
ni, hogy az indiai magyar nagy-
követségen tárolt festményeket
elõkészítették-e már a nagy útra.
Egyelõre tehát nem tudni, hogy
mikor indulhat haza a szállítmány
Nagykanizsára. 

Horváth Attila

Mikor kerül haza a Brunner hagyaték?
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Az elmúlt héten három tûzeset-
hez és négy mûszaki mentéshez
vonultak ki a tûzoltók. Ezen kívül
kaptak egy téves jelzést is. A fék-
szerkezet meghibásodása miatt a
7-es fõút elkerülõ szakaszán ki-
gyulladt egy nyerges vontató pót-
kocsijának hátsó futómûve. A tûz
során a futómûrõl leégett a gumi-
abroncs és károsodott a légrugó. A

helyszínre érkezõ kanizsai tûzol-
tók „D” sugarakkal, kéziszerszám-
okkal és két gépjármûfecskendõ-
vel oltották el a tüzet. A gyors be-
avatkozásnak köszönhetõen a tûz
nem terjedt át a szállított rako-
mányra és személyi sérülés sem
történt. 

B.E.

A nagykanizsai Rendõrkapi-
tányságon nyomozást indítottak
ismeretlen tettes ellen lopás bûn-
tett gyanúja miatt. Az elkövetõ a
7-es fõút melletti parkolóból eltu-
lajdonított egy Fiat Ducato kiste-
herautót, a rajta lévõ tízmázsányi
saválló lemezzel, valamint az au-
tóban lévõ mintegy 170 ezer fo-
rint készpénzzel együtt, összesen
mintegy 2 millió forint értékben.
A rendõrség kéri a lakosságot,
amennyiben valakinek tudomása
van a bûncselekmény elkövetésé-
nek körülményeirõl, illetve felis-
meri a jármûvet, értesítse a Nagy-
kanizsai Rendõrkapitányságot a
93/312-190 telefonszámon, vagy
hívja a segélyhívó számot.

A Kórház Baleseti ambulanciá-
járól jelezték, hogy ellátásra je-
lentkezett egy nagykanizsai sze-
mély, akit elmondása szerint fel-
löktek az utcán, aminek követ-
keztében 8 napon túl gyógyuló
csuklótörést szenvedett.

A Családsegítõ Központból je-
lezték, ismeretlen tettes az egyik
szobából két pénztárcát is eltulaj-
donított, amikben összesen het-
venezer forint készpénz volt.

A Rózsa utcából érkezett a beje-
lentés. Ismeretlenek egy hölgy laká-
sába hatoltak be, és 6 millió forint
értékben tulajdonítottak el arany ék-
szereket. Kiderült, az ajtón nem volt
rongálódás, így a lakásba feltehetõ-
en lopott, vagy álkulcs használatá-
val jutottak be az elkövetõk.

Az Alkotmány utca egyik lakó-
házába kéretõzött be három isme-
retlen személy azzal az indokkal,
hogy sertéseket szeretnének vásá-
rolni. Távozásuk után vette észre
a ház tulajdonosa, hogy az egyik
szekrénybõl elloptak tõle százhat-
vanezer forintot.

A Teleki úton bántalmaztak egy
férfit, aki a bántalmazás következ-
tében orrcsonttörést szenvedett.

A galamboki elágazónál lévõ
benzinkút bejárati ajtajának üvegét

ismeretlen tettes betörte, azon át
behatolt az épületbe, és onnan 600
doboz cigarettát tulajdonított el. A
lopási kár kétszázötvenezer forint.

A Zalaegerszegi Mentõállomás-
ról érkezett bejelentés, miszerint
Felsõrajk, Kossuth utcában fakivá-
gást végeztek. A kidöntött egy méter
átmérõjû fa ráesett – a figyelmezte-
tés ellenére – a lezárt területre ke-
rékpárral behajtó helybeli nõre, aki
a helyszínen belehalt sérüléseibe.

A Bartók Béla utcából jelentet-
ték, hogy ismeretlen elkövetõ
maró folyadékkal leöntött egy
parkoló személygépkocsit. A ron-
gálási kár ötvenezer forint.

Az egyik áruházban lopáson ér-
tek tetten egy házaspárt, akik hus-
zonkétezer forint értékû illatszert
akartak ellopni. A házaspárt elõál-
lították a Rendõrkapitányságra,
ellenük lopás bûncselekmény el-
követése miatt indult eljárás.

B.E.

Kanizsa – Ez + Az 2007. március 1.12

A Hevesi Sándor Általános Iskola bemutató napot szervez a leendõ
elsõ osztályosoknak és családjuknak 2007. március 3-án 9-12 óráig.

A családok megismerkedhetnek az intézmény adottságaival, kör-
nyezetével, találkozhatnak az iskola vezetõivel és a leendõ elsõs ta-
nítókkal. A színjátszáshoz kedvet érzõ alsós gyermekeink mesejá-
tékkal, néptáncosaink zenével, tánccal, legkisebb sportolóink torna-
bemutatóval köszöntik az óvodásokat és családtagjaikat. Lesz még
játszóház, számítógépes játék és játékos sportverseny.

Móricz - Metál Légtechnika 
Amatõr Asztalitenisz Verseny
Helyszín: Kiskanizsai Általános Iskola

Kategóriák: Felnõtt, ifjúsági: (12-16 éves korosztály) és gyermek
Nevezési díj: egyéni 400 Ft/fõ, páros: 300 Ft/fõ, 

gyermek kategória: ingyenes!

Szombaton páros, vasárnap egyéni versenyek!
Nevezni lehet: szombaton 14 órától a helyszínen!

Március 3. (szombat) 15. 00 óra
Március 4. (vasárnap) 9.00 óra

Az ORFK – Országos Baleset-
megelõzési Bizottság gyermekrajz
pályázatot hirdet három korcsoport-
ban:  3-6, 7-10 és 11-14 éves korosz-
tályok számára. Közlekedésbizton-
ság gyermekszemmel címmel. Be-
küldési határidõ: 2007. március
30. A pályamûvek mérete: A/3 vagy
A/4. A pályamûveket az elbírálás
után nem õrizzük meg, és nem küld-
jük vissza!  A pályázatai mûvek hát-
oldalán, tüntessék fel: a szerzõ nevét,
életkorát, lakcímét és elérhetõségét
(telefon), az óvodáját, iskoláját és
annak pontos címét, valamint a rajz-
tanár nevét. A rajzokat a ZMRFK –
Zala Megyei Balesetmegelõzési Bi-
zottság: 8900 Zalaegerszeg, Balatoni
út 4. címre kérjük eljuttatni.

A Zala Megyei Balesetmegelõzési
Bizottság által létrehozott bíráló bi-
zottság, korosztályonként az elsõ 5
pályamûvet országos zsúrizésre az
ORFK – Országos Balesetmegelõzési
Bizottság részére megküldi. Az orszá-
gos bírálat döntése alapján, a legjobb
munkákból kiállítást rendeznek 2007.
áprilisában Budapesten. A kiállítás
helyszínérõl és idõpontjáról az érintet-
tek írásban kapnak tájékoztatást. Az
országos díjazottak értékes jutalom-
ban részesülnek. Fõdíj korosztályon-
ként: 1 darab kerékpár.

Részletes tájékoztatás kérhetõ: a
Zala Megyei Balesetmegelõzési Bi-
zottságnál Horváth László rendõr
fõhadnagytól a 92/311-510 21-25
melléken, illetve a Zalaegerszeg,
Nagykanizsa, Keszthely és Lenti
Városi Rendõrkapitányság Közleke-
désrendészeti Osztályain lévõ Váro-
si Balesetmegelõzési Bizottságoktól. 

Rajzpályázat

Lángra kapott a kamion Az elmúlt héten
három ifjú pár

mondta ki a boldogító igent. Öt
családban gyermekáldásnak örül-
hettek, míg négy temetésre került
sor. Városunk lakossága így 51
355 fõre emelkedett.

51 355

Az ékszertolvaj, 
a lövöldözõ és az orrcsonttörõ
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Körzetközponti fórumra ke-
rült sor a Vasemberház díszter-
mében. Közigazgatási szem-
pontból negyven település tar-
tozik Nagykanizsához. A szak-
emberek, élükön dr. Kelemen
Marcell jegyzõvel évrõl-évre be-
számolót tartanak a települések
polgármestereinek, jegyzõinek.

A Városi Gyámhivatal tevé-
kenységérõl Dr. Nemesné Dr.
Nagy Gabriella hivatalvezetõ el-
mondta: 2006-ban az elõzõ évek-
hez képest, mintegy háromezer
esettel nõtt a forgalmuk, így több
mint tizenhatezer ügyirat keletke-
zett. A jelentõs növekedés megter-
helõ volt a gyámhivatal munka-
társai számára. Megjegyezte, jól
mûködik az a kapcsolatrendszer,
amit a gyermekvédelem terén az
elmúlt években kiépítettek. Négy
év alatt megkétszerezõdött az épí-
téshatósági osztályhoz beérkezõ
kérelmek száma. Az ügyek egyre
bonyolultabbak és összetettebbek.
Ezt már Szamosi Gábor, az épí-
téshatóság osztályvezetõje mond-
ta. Hozzátette, az illetékességi te-
rületen elfogadható az építési fe-
gyelem, az építtetõk többsége jog-

követõ magatartást tanúsít. Meg-
növelték a helyszíni ellenõrzések
számát, sõt, a jövõben átfogó el-
lenõrzéseket végeznek. Az osz-
tályvezetõ beszámolt egy, az épí-
téshatóság munkáját nagy mérték-
ben érintõ változásról is. Egy ta-
valyi  kormányrendelet értelmé-
ben megszûnik a zalakarosi épí-
téshatóság. A fürdõváros és a hoz-
zá tartozó nyolc település építés-
hatósági feladatait július elsejétõl
szintén Nagykanizsán látják el.

Ezt követõen Deák Tamás, az
Okmányiroda vezetõje számolt
be a tavaly végzett munkáról. El-
mondta, az elmúlt év elsõsorban
a választások éve volt, de emel-
lett a napi feladatokat is végezni-
ük kellett, különösen az ügyfél-
kapu rótt rájuk nagy terhet.

Dr. Kelemen Marcell hozzá-
tette, állandóan napirenden van

a köztisztviselõk létszámleépí-
tése, azonban úgy véli, csakis a
feladatokhoz igazodva lehet
meghatározni a szükséges, vagy
éppen a minimális dolgozói lét-
számot. A feladatok megnöve-
kedése miatt az építéshatóságok
több munkatársra lenne szük-
ség.

Beszélt az elektronikus köz-
igazgatás bevezetése kapcsán
kialakult anomáliákról is. Mint
kifejtette, senki nem mérte fel,
vajon az ügyfeleknek szükségük
van-e az e-közigazgatásra, mi-
közben már eddig is több millió
forintot öltek a rendszerbe. 

Végül dr. Kelemen Marcell
megköszönte a munkatársak ön-
kormányzati választások során
végzett munkáját. 

Horváth Attila
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Kovács Enikõ lélekgyógyász
és sorselemzõ a véletlen kapcsán
ismerkedett meg a tenyérelem-
zéssel. Lassan húsz éve, hogy fo-
lyamatosan hallgatja a táltos ta-
nokat. Sokan merítettek erõt ab-
ból, amit hallottak tõle. Tenyerük
vizsgálata során rávilágított arra,
kiben, hol lakozik a rejtett erõfor-
rás. Véleménye szerint a jövõbe
látás legõsibb módszere a kézrõl
való olvasás. Sokan alig tartják
hihetõnek, hogy vannak olyan tu-
dományok, amelyek feltárják az
emberi lélek dimenzióit, és képe-
sek fényt deríteni a jövõre. Ezek-
nek az embereknek azt tanácsol-

ja, szenteljenek némi idõt a te-
nyérelemzés, a numerológia,
asztrológia és a tarot tanulmányo-
zására. A kézelemzés leginkább
hagyományokra és megfigyelé-
sekre támaszkodik. Indiából in-
dult el, és a legtöbb ókori népnél
meghonosodott. Ha ismerjük sor-
sunk buktatóit, szabad akarattal
módosíthatunk rajta.

A kézelemzéskor mindkét kezet
vizsgálni kell. S hogy mi olvasha-
tó ki a tenyérbõl? Nos, egy tükör-
kép látható benne rólunk és kide-
rül belõle, mi vezérel bennünket
az életben. Az ész, a szív, vagy az
ösztöneink. Megtudhatjuk, milye-

nek a kapcsolataink, mik testünk,
lelkünk gyenge pontjai, miben va-
gyunk a legjobbak, és mely terü-
leten fokozhatjuk az erõnket. Az
avatott szemnek kirajzolódnak a
közeljövõ eseményei, de nagy se-
gítséget nyújthat egy továbbtanu-
ló fiatal irányultságának megálla-
pításában is. A tenyérelemzés
nemcsak a sors megismerése cél-
jából hasznos és érdekes, segítsé-
get nyújt az önmegismeréshez.
Ha magunkat nem ismerjük, ad-
dig másokat sem tudunk megis-
merni, megérteni. 

B.E.

Kinek a mágia, kinek a valóság:

Tenyérelemzés
(Folytatás a 3. oldalról)
Az a kormány büszke erre,

amelynek már egy szavát sem le-
het elhinni. 

Emlékeznek az ígéretekre?
Nem lesz gázáremelés, nem lesz
tandíj, nem lesz adóemelés, sõt öt
éves adócsökkentési program is
létezett még a választások elõtt,
és végül, de nem utolsó sorban:
nem lesz fizetõs az egészségügy,
nem lesz se ágydíj, se gyógyszer-
felírási díj, se vizitdíj. Az a kor-
mány, amely a fenti ígéreteket
tette, most azt kéri tõlünk, hogy
törõdjünk bele, mert majd késõbb
valamikor jobb lesz. Hát nem
lesz jobb! És nem is törõdünk be-
le. Nem lesz jobb, mert ennek a
kormánynak egyetlen szavát sem
lehet már elhinni. És nem törõ-
dünk bele, mert ha beletörõd-
nénk, azzal lemondanánk arról,
hogy megvédjük azt, amink van.

Ezért vagyunk most itt! Azért,
hogy megvédjük a kórházunkat!
Mert ha ezt elveszik tõlünk, ak-
kor ezt már sosem fogjuk visz-
szakapni. Nekünk kell megvéde-
ni, ami a miénk. A kormány nem
fogja megvédeni helyettünk. Sõt.
Határozott szándéka, hogy elve-
gye tõlünk. Mert ha megvalósul
a kormány kíméletlen és éssze-
rûtlen ágyszám-csökkentése, ne
legyenek kétségeink, a kórház
már nem lesz az, ami régen. Azt
mondom, küldjünk egy határo-
zott üzenetet a kormányzatnak.
Egyetlen határozott üzenetet. El
a kezekkel a kórházunktól! Mert
ez a kórház a mienk. És megvéd-
jük, történjék bármi. És ha nem
hallják meg a szavunkat, akkor
legközelebb Budapestre me-
gyünk. Ott fogunk tüntetni a kór-
házunk dolgozóival együtt a mi-
nisztérium elõtt, mi nagykani-
zsaiak is! Ha kell, majd onnan is
tovább megyünk! Mindaddig,
míg meg nem hallják és meg
nem értik, a nagykanizsaiak nem
nyugszanak bele kórházuk meg-
csonkításába! Ha kell, szelíden
mondjuk, ha kell, minden kor-
mányzati propagandánál hango-
sabban. És ha kell lassan mond-
juk majd el, hogy Göndör István,
Molnár Lajos és Gyurcsány Fe-
renc is megértse. El a ke-zek-kel
a ka-ni-zsa-i kór-ház-tól! El a
kezekkel, mert nem ezt ígérték.
Nem errõl volt szó.

Horváth Attila

A Zala Megyei Cigányok Ér-
dekvédelmi és Kulturális Egyesü-
lete és Letenye Város Cigány Ki-
sebbségi Önkormányzatának kon-
zorciuma egy új típusú közösségi
szolgáltatási rendszert indított be
Nagykanizsa és Letenye vonzás-
körzetében. A Kistérségi roma
közösségfejlesztõ referensek kép-
zése és foglalkoztatása Dél-Zalá-
ban elnevezésû program március
végén fejezõdik be. Zárókonfer-
enciáját csütörtökön tartották a
Móricz Zsigmond Mûvelõdési
Házban. Ünnepi megnyitójában
Cseresnyés Péter alpolgármester

örömét fejezte ki, hiszen a Ghan-
di program nemcsak tizenöt fia-
talt juttatott munkához, hanem a
több mint nyolcvan településen
végzett felmérések révén az ott
élõ elesettebb embereken is segít-
hetnek. A megszerzett tudást, ta-
pasztalatot más feladatok ellátá-
sában is hasznosíthatják majd.
Dalnoki József a ZM CÉKE elnö-
ke megnyitó szavaiban kiemelte,
a projektbe bevont fiatal roma
munkanélküliek 550 órás közös-
ségfejlesztõ képzés után egy-egy
alközpontba kihelyezve, a von-
záskörzet településeinek és az ott

élõ hátrányos helyzetû roma la-
kosság problémáira kívántak
megoldást nyújtani. A referensek
elkészítették a vizsgált települé-
sek szociális térképet, amely se-
gítséget ad a cigányságot érintõ
problémák áttekintésében. Nap-
mint nap tapasztalják akár az
egészségügy, a lakhatás, vagy az
oktatás területén, hogy a felzárkó-
zásuk nem olyan mértékben ha-
lad, mint ahogyan kellene. Szir-
mai István a Szociális és Munka-
ügyi Minisztérium Roma Integrá-
ciós Fõosztályának fõosztályve-
zetõ helyettese azzal kezdte elõ-
adását, hogy az 1021-es számú
kormányhatározat, mely a roma
integrációt hivatott elõsegíteni,
tavaly decemberben hatályát
vesztette. Végsõ összegzéssel
még nem rendelkeznek. A szán-
dék és az akarat megvan a folyta-
táshoz, az úgynevezett Roma In-
tegrációs Évtized Program veszi
át a szerepét. A stratégiai keretdo-
kumentum mintegy tíz évre elõre
próbálja meghatározni más Kö-
zép-Kelet-európai országokkal
együtt, hogy mit lehet tenni a hát-
rányos helyzetû rétegek, köztük a
romák gazdasági, társadalmi, szo-
ciális integrációjának érdekében. 

Bakonyi Erzsébet

Végeztek a referensek

Állják a sarat

Központi karcsúsítás, 
növekvõ ügyszám

Horoszkóp

A csillagok állása váratlan gondokat je-
lez. Családjában és szûk baráti körében
feszültség, félreértés keletkezhet. Ne
bonyolódjon éles vitákba, inkább hall-
gassa meg mások véleményét is.

Ha a tanulás gondolata motoszkál a fejé-
ben, ne habozzon, döntsön. Érdemes fel-
nõtt fejjel is belevágni. Vigyen újdonságot
a kapcsolatába, hogy partnere még jobban
kedvelje.

Javulhatnak a közeljövõben emberi kap-
csolatai, és eredményesen kamatoztat-
hatja tehetségét. Érzelmi életében némi
tétovázás tapasztalható, de hamar kihe-
veri, ha megosztja barátaival a gondját.

Legyen türelmesebb a családjával. Számta-
lan feladatot halmozott  fel magának, itt az
ideje, hogy belevágjon a megoldásokba.
Ne habozzon! Meglátja, a türelem rózsát
terem.

A heti konstellációk váratlan fordulatot
hoznak. A család elismerése oly erõket sza-
badít fel önben, hogy fátylat boríthat a
múltra, és erõs ambícióval indulhat munkát
keresni. Ennek a társa is nagyon fog örülni.

Ezen a héten ingerültebb lesz a szoká-
sosnál. A csillagok állása szerint azon-
ban jó irányba terelheti sorsát. Ha elha-
tároz valamit, ne engedjen, fáradozása
meghozza a várt eredményt.

Meggyõzõ erejét használja ki az elhe-
lyezkedésnél. Könnyebben talál munkát,
ha határozottan felsorolja mindazt, ami-
hez ért. Ha nem akar magányosan élni,
feleljen meg a kihívásoknak.

Jóindulattal forduljon környezetéhez, s
meglátja, könnyebben rendezõdnek
ügyes-bajos dolgai. Egy hétvégi kirán-
dulás megteszi hatását, felkelti egy kö-
zeli ismerõse szunnyadó érdeklõdését.

Egyen sok gyümölcsöt és vitamint,
hogy elég ereje legyen e hétre. Legyen
bátrabb és kitartóbb. Új ismerõsök meg-
jelenésére is számíthat, de nem muszáj a
régieket elengednie.

Indulatos választ adhat a héten bizonyos
kérdésekre, de ne legyen kedvetlen emi-
att, hiszen mindennek a Mars az oka.
Legyintsen rá! A hét végére tervezzen iz-
galmas, titkos találkát, erre fordítsa erõit.

A héten csõdöt mond alkalmazkodóké-
pessége. Ha nem tud szabadságra men-
ni, a hétvégén mindenképp lazítson.
Kedvezõ alkalma nyílik ismerkedésre,
és fontos döntésre szánhatja rá magát.

Ezekben a napokban új tervek, elképzelé-
sek megvalósításán fáradozzon. Ha
vízközelben tölt el némi idõt, könnyebben
jön a megoldás. Érzelmileg is alkalmas
lesz arra, hogy ússzon a szerelemben.

III.21.–IV.19. Kos

IV.20.–V.20. Bika

V.21.–VI.21. Ikrek

VI.22.–VII.22. Rák

VII.23.–VIII.22. Oroszlán

VIII.23.–IX.22. Szûz

IX.23.–X.22. Mérleg

X.23.–XI.22. Skorpió

IX.23.–XII.21. Nyilas

XII.22.–I.20. Bak

I.21.–II.19.  Vízöntõ

II.20.–III.20.  Halak
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Szabadhegyen 8 db (1070
m2/db) nem közmûvesített építési
telek (2200 Ft/m2 áron) fizetési
könnyítéssel eladó. Érd.:
20/9838-319, 93/319-464 Lipódi
Lászlóné (5996K)

ÁLLÁS

INGATLAN
Építési vállalkozók figyelem! Nk-

án a Hunyadi úton 800 négyzetméte-
res (20m x 40m) telek – társasház
építésére kiválóan alkalmas, eladó.
Érd.: 30/227-3294, 30/448-6072
(5904K)

Nk-án nyugodt környezetben, fel-
újított, 87 + 25 m2-es lakás beépíthetõ
tetõtérrel, pincével, kerttel és garázs-
zsal eladó. Kisebb lakást beszámítok!
Érd.: 20/9616-404 (5958K)

Kendlimajorban telek házzal (két
szobás, étkezõs, zuhanyzós), mellék-
épületekkel, dupla garázzsal eladó!
Irányár: 7,2 millió Ft. Érd.: 20/519-
5305 (5984K)

A Zerkowicz udvarban, és a Kini-
zsi u. 2-ben teremgarázs eladó vagy
bérbeadó. Érd.: 30/901-9013 (5990K)

Nk-án a Tárház utcában családi ház
eladó. Irányár: 7 millió Ft. Tel.:
70/319-7334 (5992K)

Befektetõnek Palinban családi ház
+ építési telek eladó. Érd.: 30/380-
9778 (6002K)

Vállalkozók, társaságok teljeskörû
könyvelését, elektronikus bevallását,
valamint magánszemélyek könyvelé-
sét nagy gyakorlattal vállaljuk. Köny-
velés biztos alapokon. Balaskó Gyön-
gyi: 20/4500-827, 93/310-154
(5987K)

Az Ön számára értéktelen vashulla-
dékot, forgalomból kivont gépjármû-
vét készpénzért átveszem! Lakókocsik
is érdekelnek. Ugyanitt használt autó-
alkatrészek eladók. Tel.: 30/641-7375,
30/592-8463 (5485K)

Masszírozást vállalok (frissítõ,
alakformáló, talp), hívásra házhoz me-
gyek! Tel.: 30/481-2323 (5998K)

Építési vállalkozó kõmûves, ács,
tetõfedési és szigetelési munkákat, ré-
gi házak felújítását, lépcsõházak bur-
kolását, festését vállalja. Érd.: 70/503-
9407, 30/639-8825 (5999K)

FABERLIC kozmetikumok érté-
kesítésére munkatársakat keresek 25%
fix jutalékkal. Tel.: 30/976-6646
(6001K)

Nk-i vendéglátó egységbe gyakor-
lott felszolgáló hölgyet vagy felszol-
gálót éves állásra felveszünk. Érd.:
30/2948-313 (6003K)

170 literes prés újszerû állapotban
eladó. Érd.: 30/448-6072 (5986K)

Eszteregnyei hegyen 500 m2-es,
többszörös aranyérmes, fehér, minõségi
borszõlõ, alatta 4500 m2 akácos erdõ el-
adó. Ugyanitt Simson-Sfarbe segédmo-
tor eladó. Érd.: 20/268-3373 (6004K)

Ne dobja ki! Készpénzért vásáro-
lok régi dísz- és használati tárgyat,
porcelánt, képet, hölgyet, stb. Érd.:
20/555-3014 (6005K)

49 éves magas, jó megjelenésû, jól
szituált férfi keresi társát hasonló ko-
rú, ápolt, csinos, egyedülálló hölgy
személyében. Akár hosszú távra is!
Jelige: „Együtt a jövõben”

APRÓHIRDETÉS
Fuji Finepix S3000 digi-

tális fényképezõgép, 3,2
megapixel felbontású, 6x
optikai zoommal, 4 db ce-
ruzaakkuval, USB kábel-
lel, szoftverrel, memória-
kártyával eladó. Ára:
35.000 Ft. Érd.: 30/9932-
534 (5994K)

Állás – Állás – Állás
A Nyugat-Dunántúli Regionális Munkaügyi Központ Nagykani-

zsai Regionális Kirendeltsége az alábbi szakmákban, illetve mun-
kakörökben kínál elhelyezkedési lehetõséget:

vas-, fémszerk. lakatos szakirányú 70 000 – 80 000 Ft
gépbeállító szakirányú megegyezés szerint
elektromûszerész szakirányú megegyezés szerint
CNC-gépkezelõ szakirányú megegyezés szerint
cukrász szakirányú megegyezés szerint
SHOP eladó szakirányú 65 500 – 80 000 Ft
vas-mûszaki cikk eladó szakirányú 65 500 – 80 000 Ft 
pincér szakirányú 72 100 – 75 400 Ft
felszolgáló /német nyelv/ szakirányú 70 000 – 90 000 Ft
gépésztechnikus szakirányú 80 000 – 110 000 Ft
mélyépítõ technikus szakirányú 100 000 – 150 000 Ft
vagyonõr szakirányú megegyezés szerint
autó értékesítõ érettségi megegyezés szerint
információs+pénztáros érettségi megegyezés szerint
szállodai gondnok /német nyelv/ érettségi 100 000 Ft
külker. ügyintézõ /angol nyelv/ érettségi megegyezés szerint 
logisztikus /angol nyelv/ fõiskola 100 000 – 150 000 Ft

Bõvebb felvilágosítás: Nagykanizsa, Fõ út 24. szám alatt adunk.

Nagykanizsa, 100 nézõ. 
Izzó SE: Loncaric – Nagy B. 1,

Tompek 2, Bedic 5/1, Varga A. 4,
Ányos 5, Simigh 2/1. Csere:
Dolezsár (kapus), Kovács T. 2,
Senger 1, Bacsi, Újvári, Gál R.
Edzõ: Tóth László.

A hétvégén hazai pályán is be-
mutatkozott az NB I B-s kézilab-
da bajnokság tavaszinak nevezett
szakaszában a nagykanizsai le-
génység, amely a pécsi gárdát fo-
gadta a Zsigmondy-tornacsarnok-
ban. Vérmes reményei nem le-
hettek a vendéglátóknak, így in-
kább arról nosztalgiázhattak a
nézõk, hogy bõ egy évtizede az
ilyen párosítás nem ígért volna
rossz mérkõzést – a legfelsõ osz-
tályban. Alapjában véve ez a ta-
lálkozó sem indult rosszul szá-
munkra, de azt a vendégek rög-
tön tudatosították, hogy jóval na-
gyobb koncentrációval kézilab-
dáznak. Az indulási sebesség
után idõvel magasabb fokozatba
kapcsolva, egyre inkább elhúztak
a kanizsai csapattól. 

S ha már a hazai együttesnél
tartunk. Nem ítélkezhetünk
ugyan, hiszen a pályán másképp

Jobb volt
a Pécs

N. Izzó SE – Pécsi KK
22-38 (12-21)
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történnek a dolgok, mint ahogy
azt sokszor nézõként kívülrõl
látjuk. A horvát kapus Loncaric
Nagykanizsára szerzõdésekor
mintha nagyobb tûzzel és hévvel
vetette volna magát az összecsa-
pásokba, s olyan labdákat is fo-
gott, melyeket szinte már a kö-
zönség is a középkezdésnél lá-
tott. Félreértés ne essék, (példá-
nak okáért) nem a leindítások
utáni kiszolgáltatott helyzeteket
kérjük rajta számon, csak van
egy ici-pici hiányérzet a teljesít-
ményével kapcsolatban. Talán
azért tûnhetett fel mindez, mert a
második félidõre beálló
Dolezsár többször halászott ki
reménytelennek tûnõ lövéseket a
gólvonalon, bár az is igaz, hogy
a támadójáték vérszegénysége
miatt összességében ezek vajmi
keveset értek.

Így csupán az maradt, hogy
szomorúan konstatáljuk, ismét
nyert az ellenfél, s jöhet a hétvé-
gén a kanizsai csapat számára a
szentendrei túra, ami a
Nagykanizsai Izzó SE jelen hely-
zetében nem tûnik egy kellemes
kirándulásnak.

A mérkõzés végén Tóth László
így összegzett: Kétszer tizenöt
percnyi elfogadható játékkal nem
lehetett esélyünk sem ilyen mér-
kõzéseken.

P.L.

Igazán impozáns környezetben,
a közelmúltban átadott szombathe-
lyi sportcsarnokban rendezték a
2007. évi országos egyköteles baj-
nokságot, melyen a Szan-Dia Fit-
ness Center kötélugró növendéke,
Hárs Gergõ (képünkön) elsõ he-
lyen végzett, vagyis február óta
magyar bajnoknak vallhatja magát.

Gergõ az úgynevezett felnõtt A
kategóriában indult, s a történet
egyedisége, hogy ebben a me-
zõnyben lányokat még nem gyõ-
zött le fiú, viszont a kanizsai ver-
senyzõ fellépése után ez a megál-
lapítás már csupán valóban múlt
idõben igaz.

– Mennyi munka fekszik ebben
a magyar bajnoki címben?

– Tizenegy esztendeje kezdtem
komolyan sportolni, igaz, akkor
még a tornával kezdtem – eleve-
nítette fel nagy mosollyal a kez-
deteket az idén 17 éves Gergõ. –
Aztán körülbelül hét éve váltot-
tam a kötélugrásra, amit azóta is
nagy kedvvel és elhivatottsággal
csinálok.

– Olyannyira, hogy ennek most
meg is lett az eredménye. Mióta
indul(hat) felnõtt versenyeken?

– Ez egy érdekes történet, hi-
szen felnõtt bajnokin már kvalifi-
káltam magam az akkori kanadai
világbajnokságra, ahol 12. let-
tem, s az Európai Mesterek Tor-
náján Dániában is szereztem egy
hatodik helyezést. Ebbõl adódóan
tehát van már rutinom a felnõtt
versenyeken is.

– Ha már a nemzetközi esemé-
nyekrõl ejtettünk szót, hogyan
alakul ebbõl a szempontból az
évad?

– Nyáron rendezik Hollandiá-
ban a kétköteles csapat Eb-t, s
arra is már javában folyik a fel-
készülésünk. Az azért lesz speciá-
lis, mert demo kategóriában, va-
gyis show mûsor jellegû bemuta-
tóval indulunk, ezért sem mind-
egy, hogy mikortól kezdjük a rá-
készülést.

– További és távolabbi egyéni
célok?

– Az elkövetkezendõ évek vi-
lágversenyein szeretnék az elsõ
háromba kerülni, további saját
céljaim között pedig a Testnevelé-
si Egyetem szerepel, s ha minden
jól alakul, a fitnesz területén
edzõsködéssel szeretnék foglal-
kozni.

Gergõ teljesítményérõl még
annyit, hogy a bajnokságon trip-
lázott, ami annyit takar, hogy
egy felugrás alatt a kötelet há-
romszor pörgette át talapai alatt,
s folyamatosan 205-ig jutott,
ami országos csúcsot is jelentett
a számára. Hogy a kanizsai
eredménysor teljes legyen, a
gyermek korcsoportban Felsõ
Brigitta harmadik, Horvát Bar-
bara negyedik, Sneff Petra ti-
zenkettedik lett, míg Varga Ni-
kolett és Horváth Dóra a tizen-

hatodik és a tizenhetedik helyen
végzett. A serdülõknél Szakáll
Péter kilencedikként, Várszegi
Zsófia pedig tizedikként zárt
Szombathelyen.

A kötélugrókat Vágó Diána és
Vágó Alexandra készítette fel.

Polgár László
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Az országos diákolimpián folytatják
A Hevesi Sándor Általános Is-

kolában rendezték meg a megyei
sakk diákolimpia csapat döntõit.
A gyõztesek június 8-10. közötti
országos döntõben bizonyíthat-
nak Szombathelyen. Kiemelkedõ
sikert értek el a kanizsai Kõrösi
Iskola diákjai, hiszen a három ka-
tegóriában is továbbjutottak.

I-II. korcsoport fiúk: 1.
Nagykanizsa Kõrösi Általános Is-
kola (Hajas Tamás, Horváth
Ákos, Felde Bence), 2. Zalaeger-
szeg – Kertvárosi Általános Isko-
la, 3. Teskánd – Általános Iskola,
4. Lenti – Vörösmarty Általános
Iskola, 5. Zalakaros – Általános
Iskola, 6. Vonyarcvashegy – Álta-
lános Iskola, 7. Kehidakustány –
Általános Iskola. 

I-II. korcsoport lányok: 1.
Nagykanizsa – Kõrösi Általános
Iskola (Németh Anna, Horváth
Réka, Perger Kitti), 2. Zalaeger-
szeg – Kertvárosi Általános Isko-
la, 3. Zalakaros Általános Iskola ,
4. Zalakaros – Általános Iskola.

A hotlversenynél a Berger pon-
tok is azonosak voltak, ezt követ-
te az elsõ táblások eredménye. Itt
a kõrösis Németh Anna száz szá-
zalékos eredménye a kanizsaiak
továbbjutását eredményezte.

III-IV. korcsoport fiúk: 1. Za-
laegerszeg – Zrínyi Gimnázium

(Dávid Gergely, Horváth Máté,
Gombás Gábor, Dávid Bence,
Cserjés Kristóf), 2. Nagykanizsa
– Batthyány Gimnázium, 3. Lenti
– Vörösmarty Általános Iskola, 4.
Tófej – Általános Iskola, 5. Vo-
nyarcvashegy – Általános Iskola,
6. Kehidakustány – Általános Is-
kola.

III-IV. korcsoport lányok: 1.
Nagykanizsa – Kõrösi Általános
Iskola (Csonka Anna, Gerencsér
Fanni, Varga Zsuzsa), 2. Lenti –
Arany János Általános Iskola, 3.
Nagykanizsa – Hevesi Általános
Iskola, 4. Keszthely – Általános

Iskola, 4. Vonyarcvashegy – Álta-
lános Iskola.

V-VI. korcsoport fiúk: 1.
Nagykanizsa – Batthyány Gimná-
zium (Horváth-Szalai Gábor, Ör-
kényi Róbert, Pölöskei András,
Molnár Regõ), 2. Keszthely –
Vajda János Gimnázium, 3.
Nagykanizsa – Cserháti SZKI.

V-VI. korcsoport fiúk: 1. Za-
laegerszeg – Zrínyi Gimnázium
(Ruszin Anna, Vajda Ildikó, Iste-
nes Melinda), 2. Keszthely  –
Vajda János Gimnázium.

Baloldalon a gyõztes Kõrösis lányok, alulról felfelé 
Perger Kitti, Horváth Réka, Németh Anna

Már magyar bajnok is…
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Elõbb az egyik szervezõ, Rajnai
Miklós köszöntötte a megjelente-
ket, majd Kóré Péter, a Nagykani-
zsai Polgári Egyesület elnöke szólt
a jelenlévõkhöz. Németh Ferenc
zenetanár és növendékei, valamint
Horváth István Radnóti-díjas vers-
mondó mûsorát követõen Kiss
László, a szabadegyetem másik
szervezõje nyitotta meg azt a már-
cius harmadikáig megtekinthetõ
dokumentum-kiállítást, amely Az
elhallgatott magyar múlt címmel a
szovjet munkatáborok szörnyûsé-
geit hivatott bemutatni. Utalt arra,
orosz történészek szerint nyolc-
százhetvenezer magyar rab és ha-
difogoly élt embertelen körülmé-
nyek között, megfosztva a szaba-
dulás legkisebb reményétõl is, a
szovjet munkatáborokban.

Ezt követõen Cseresnyés Péter
alpolgármester lépett a mikrofon-
hoz, s arról beszélt, hogy a kom-
munizmus okozta fájdalmakat, a
lelki és erkölcsi rombolást sokan
nem értik, és nem is hiszik. Azon-
ban bizonyítékként talán õk is el-
fogadják a szörnyûségeket túl-
élõk, Rózsás János, Bodnár Attila,
Takács János, Kovács János és
Pápa János élménybeszámolóit.

– A kétkedõknek itt van bizonyí-
tékként ami elõadóink szájából
hangzik el arról, hogy mit éltek át
azért, mert embertelen kommunis-
ták bosszút akartak állni mindenért
olyanokon, akiket nem tudtak elvi-
selni, akiket ki tudja miért, ellen-
ségnek kiáltottak ki – mondta Cse-
resnyés Péter. – Mondhatnák so-
kan, mi haszna van az emlékezés-
nek, hiszen más világot élünk. Akik
ezt mondják, többségében szeretnék
felejteni a történteket. Talán meg-
van rá az okuk. Vannak, akik érdek-
telenségbõl teszik ezt, mások pedig
azért szeretnék elfelejteni, mert
nem tiszta a lelkiismeretük. A zsidó
népnek van egy mondása: „Mondd
el fiaidnak!” Úgy gondolom, sú-
lyos mondat ez, jegyezzük is meg.
Nem szabad bizonyos dolgokat el-
felejteni, mert az újabb bûnöket
magukban hordozóknak kedvezünk.
Ha mindent elfelejtünk, akkor az
azt jelenti, hogy nem tanulunk saját
kárunkból. Nem szabad felejtenünk

tehát a fasizmus, de vértestvére, a
kommunizmus bûneit sem. A világ
közvéleménye a fasizmus rémtettei-
rõl nagyon helyesen kimondta a
megfelelõ ítéletet, s folyamatosan
mindent megtett az emlékezet ébren
tartása érdekében. A kommunizmus
rémtetteirõl azonban – noha az ál-
dozatok száma elérte, sõt, megha-
ladta a fasizmusét – néha már-már
bocsánatos bûnként azt sugallta
ugyanez a közvélemény, hogy ahol
fát vágnak, ott hullik a forgács is.
Mintha minden szörnyûség, amit a
kommunisták elkövettek, csupán
nemes elvek torzult gyakorlata lett
volna. Vannak ma is olyanok, akik
a gaztettet át akarják nevezni kény-
szer hatására elkövetett visszaélés-
sé, a terrort megbékéléssé, és saj-
nos olyanok is vannak, akik arról
beszélnek, hogy a múltat el kell fe-
lejteni. Szabad-e ezen az úton men-
ni? Nem, mert a régi reflexek még
élnek. Azért kell emlékeznünk, mert
fortélyos félelem igazgat. Nem sza-
bad engednünk, hogy ez a fortélyos
félelem betöltse mindennapjainkat,
s gúzsba kösse gondolatainkat. 

Ezt követõen a Polgári Kanizsá-
ért Alapítvány helyettes szóvivõje,
Babicsné Bertha Éva bejelentette,
hogy az alapítvány a városban em-
lékmûvet kíván állítani a kommu-
nizmus áldozatainak, s a helyszín
kiválasztásához március tizenötö-
dikéig várják a lakosság javaslatait,
ötleteit levélben a Polgári Kanizsá-
ért Alapítvány, Nagykanizsa, Liszt
Ferenc út 8/c címre, elektronikus
postán pedig akommunizmusal-
dozatai@gmail.com postafiókra. 

A megemlékezés program-
sorában Megyes Melinda, a He-
vesi Sándor Általános Iskola
nyolcadik osztályos tanulójának
Országos Tudományos Diákköri
Versenydolgozatból Rózsás János
író, egykori Gulag-rab életét
ismerhették meg a jelenlévõk. 

Az esemény zárásaként Rajnai
Miklós vezetésével beszélgetésre
került sor a kor hiteles tanúi, a
túlélõk, Rózsás János, Bodnár
Attila, Takács János, Kovács Já-
nos és Pápa János részvételével.

Horváth Attila

A Magyar Holocaust
A Magyar Mûveltség Kincsestára Mûvelõdéstörténeti Szabad-

egyetem és a Nagykanizsai Polgári Egyesület szervezésében a
Medgyaszay-házban került sor a kommunizmus áldozatainak em-
léknapja alkalmából A Magyar Holocaust címmel szervezett meg-
emlékezésre. 

Március 14. 19 óra
A FESZTIVÁL
MEGNYITÓJA
Köszöntõt mond: Marton Ist-
ván polgármester
AZ 50 ÉVES BENKÓ 
DIXIELAND BAND 
KONCERTJE
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

Március 23. 18 óra
TÖRTÉNETI PLAKÁTOK
AZ I. VILÁGHÁBORÚ
IDÕSZAKÁBÓL
Kiállítás a Hadtörténeti Múze-
um és a Fõvárosi Szabó Ervin 
Könyvtár Plakáttárának anya-
gából. A kiállítást megnyitja: 
Kõfalvi Csilla
Helyszín: Magyar Plakát Ház

Március 23. 19 óra
TULMAN GÉZA
ELÕADÓI ESTJE
Közremûködnek: Baráth
Yvette, Borsos Beatrix, Hor-
váth Edit - ének, Krishtop
Pavel - zongora
Helyszín: 
Képzõmûvészetek Háza

Március 24. 10 óra
ZALAI GYERMEKEK 
MÛVÉSZETI 
TALÁLKOZÓJA
(kistérségi bemutató)
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

Március 25. 19 óra
KONCZ ZSUZSA ÉLETMÛ
KONCERTJE
Közremûködnek: 
Závodi Gábor - gitár
Lengyelfi Miklós - basszusgi-
tár, Maróti Zoltán - billentyû-
sök, Tiba Sándor - dob, ütõ-
hangszerek
Helyszín: 
Zsigmondy - Széchenyi 
Szakképzõ Iskola 
tornacsarnoka

Március 26. 10  és 14 óra
MEKK MESTER 
MENYEGZÕJE
mese-musical
Szabad Ötletek Színháza, 

Budapest
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház 

Március 26. 19 óra
AZ ADAGIO EGYÜTTES 
MÛSORA
Homonnay Zsolt, 
Nagy Sándor, Balczó Péter
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

Március 31. 19 óra
A PREMIER TÁNCKLUB 
GÁLAMÛSORA
Sztárvendég: 
OLTER VANDA, a
„Megatánc” ezüst érmese
Közremûködnek a zalaeger-
szegi Gála Társastánc Klub
táncosai, Kuzma Péter 
vezetésével
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

Április 2. 19 óra
Dallal, tánccal Zalában
A TÜTTÕ JÁNOS 
NÓTAKLUB ÉS 
A KANIZSA
TÁNCEGYÜTTES 
MÛSORA
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

Április 4. 19 óra
KOVÁCS SZILVIA
MUSICAL ESTJE
Helyszín: Képzõmûvészetek
Háza

Április 10. 19 óra
A KAMERA '67 AMATÕR
FILMSTÚDIÓ 40 ÉVE
ünnepi filmvetítés
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

Április 11. 18 óra
MEGTALÁLT
VILÁG - EÖRI SZABÓ
ZSOLT FOTÓKIÁLLÍTÁSA
Az 5 éves Nemzeti Színház
elõadásainak színészarcai és
ellesett pillanatai. A kiállítást
megnyitja: Lehota János tanár
Helyszín: Magyar Plakát Ház

Április 11. 19 óra
A KÖLTÉSZET ÜNNEPE
Helyszín: 
Képzõmûvészetek Háza

2007. március 14 - április 11.

Információ:
www.hsmk.hu
Tel.: (93) 311-468
E-mail: nk.hsmk@chello.hu
Jegyárusítás: Halis István 
Városi Könyvtár, Kálvin tér 4.
munkanapokon 10-17 óráig
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A több, mint hatvan éves DKG-
EAST Olaj- és Gázipari Berende-
zéseket Gyártó ZRT. történetében
a jelenleg legnagyobb méretû –
1200 milliméter átmérõjû – toló-
zár hagyja el a napokban a gyár
kapuját. Városunk Guinness-
könyvében bizton elsõ helyen álló
szerkezet valószínûleg Európá-
ban, de a világon is elõkelõ helye-
zésre számíthatna. 

A PHGT 1200-as típusú, tizenhat
tonnás és több, mint hét méter magas
szerkezet német megrendelésre ké-
szült és valószínû, hogy az egykori
Szovjetunió utódállamai valamelyik-
ének területére szállítják, ahol olaj-
vagy gázvezetékbe építik be. Ilyen
nagy méretû tolózárat még nem
gyártottak, gömbcsapot azonban már
igen. A szerelvény -46oC és +80oC
külsõ hõmérsékletû környezetben jól
mûködik, és -20oC-tól +30oC-os
anyag (szénhidrogén, termálvíz)
szállításának biztonságos szabályo-
zására alkalmas. A két darab tizenhat
tonnás és harminckét darab kisebb
tömegû és méretû eszköz fejlesztése,
tervezése tavaly õsszel kezdõdött el a
részvénytársaságnál. Legyártását
március 20-áig fejezik be az I. üzlet-
ág 2-es számú szerelõcsarnokában.

A szerelvény minden mûszaki
vonatkozásban megfelel az API
Spec.6D nemzetközi szabvány
elõírásainak; ezen túlmenõen a
záró és mozgató elemek kopásál-
lóságát és korrózióvédelmét a
korszerû ENP (Electroless Nickel
Plating) eljárás biztosítja.

– A tolózár különlegességéhez
tartozik még – mondta Kovács Já-
nos az I. üzletág mûszaki elõké-
szítési vezetõje – hogy a szerel-
vény házát, méretei és súlya miatt
három részbõl csavarozták össze,
hiszen a részvénytársaság az egy
darabban történõ megmunkálás-
hoz jelenleg nem rendelkezik ki-
épített kapacitással. 

Óriás
tolózár
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– Részünkrõl itt véget ért a
konstruktív ellenzéki magatartás
– jelentette be február huszon-
nyolcadikai sajtótájékoztatóján
Tóth László, a Magyar Szocialista
Párt frakcióvezetõje.  

– Azzal mi is tisztában voltunk,
hogy a betonba döngölõs, kor-
dont bontó Fidesz már régóta
nem a veretes eszmék gyûjtõhe-
lye, de az a mélység azonban,
ahová mára jutott, mégiscsak szé-
dítõ! – mondta. – Láttunk már az
elmúlt tizennyolc év alatt hata-
lomba kerülni elit csoportokat, de
az a kép azonban, amelyet a kani-
zsai Fidesznek sikerült kialakíta-
nia magáról alig, több mint négy
hónap alatt, émelyítõen gazdagí-
totta történelmi tudásunkat.

Tóth László hangsúlyozta: a
nyílt és totális hatalomvágy leple-
zetlen tombolásához a kanizsai
közvélemény nincs hozzászokva.
Megjegyezte, az MSZP valódi
konstruktív ellenzéki szerepkör-
ben akart tevékenykedni, ezért az
eltelt idõszakban nem kizárólag
arra szorítkoztak, hogy szóvá te-
gyék a nyilvánvaló hibákat, ha-
nem igyekeztek jobb megoldáso-
kat kínálni. Úgy tapasztalták
azonban, hogy a Fidesz nem vevõ
a baloldalról érkezõ javaslatok
befogadására, az utolsó csepp a
pohárban azonban az a javaslat
volt, amely szerint a pártoknak az
általuk használt önkormányzati
tulajdonú helyiségekért az eddigi
bérleti díj helyett piaci árat kelle-
ne fizetni. Ez az MSZP esetében
havi száznegyvenkettõezer forin-
tos díjat jelentene.     

Lelkó Tamás, a Pénzügyi Bi-
zottság tagja arról beszélt, hogy
szerinte álságos az, a Fidesz által
sokszor hangoztatott megállapí-
tás, amely szerint az elmúlt cik-
lusban olcsón értékesítették az
ipari park területeit, hiszen a
tranzakciókat akkor Cseresnyés
Péter, mostani alpolgármester is
megszavazta. 

H.A.

A jelenlegi önkormányzat né-
hány hónapos mûködése alatt
több antidemokratikus intézkedés-
re került sor a polgármesteri hi-
vatalban és az önkormányzatnál –
hangsúlyozta sajtótájékoztatóján
Halász Gyula önkormányzati
képviselõ. Az SZDSZ véleménye

szerint ez ellen fel kell emelni a
szavukat, és tájékoztatni kell a la-
kosságot a kialakult helyzetrõl.
Melyek ezek a problémák? Elsõ-
sorban a véleménynyilvánítás sza-
badságának korlátozása, amelyet
folyamatosan nyomon lehet kö-
vetni. Például a napirend elõtti
felszólalások megszüntetése, a
polgármesteri tájékoztató és az in-
terpellációk és kérdések hátrébb
sorolása a nyílt ülés végére. Jel-
lemzi még az önkormányzat tevé-
kenységét az adatvédelmi, adatke-
zelési és személyiségi jogi problé-
mák egyik megnyilvánulásaként
az, hogy a polgármesteri hivatal
két épületébe kamerarendszert te-
lepítettek, és nem tisztázott, hogy
ki és milyen formában használja
fel a hosszabb idõre tárolt adato-
kat. Nincs adatkezelési szabály-
zat, nem tájékoztatták sem a la-
kosságot, sem a képviselõket a
kamerarendszer mûködésérõl.
Mulasztásos jogsértés esete áll
fenn, mivel az elektronikus infor-
máció szabadságról szóló törvény
betartása 2007. január 1-tõl köte-
lezõ. A törvény célja a közvéle-
mény pontos és gyors tájékoztatá-
sa érdekében a közérdekû adatok
e törvényben meghatározott körét
elektronikus módon bárki számá-
ra személyazonosítás és adat-
igénylési eljárás nélkül folyama-
tosan és díjmentesen tegyék köz-
zé. A polgármester a képviselõk
között nem diszkriminálhat, ha az
egyik képviselõnek megadta a
szót, akkor a másiknak is meg
kell adni ugyanúgy, ahogy  az el-
múlt 17 év során történt.  Jellem-
zõ még az információs monopóli-
umra való törekvés. Bizonyos in-
formációkat a polgármester visz-
szatart, nem hoz nyilvánosságra.
Több olyan antidemokratikus in-
tézkedés is jelen van a közélet-
ben, mint például a vezetõk pá-
lyáztatás nélküli kinevezése, illet-
ve civil ellenesnek és demokrá-
ciaellenesnek tartják azt az elõter-
jesztést, ami a Tervtanács felszá-
molására irányul. A Tervtanács
olyan szakmai szervezet, ami az
önkormányzat munkájának segí-
tése céljából jött létre az elõzõ ön-
kormányzati ciklusban Papp Nán-

dor képviselõ javaslatára. (A köz-
gyûlés elfogadta a Tervtanács
megszüntetésérõl szóló határoza-
tot – a szerk.) A kézi vezérlés fel-
tételeinek megteremtését vélik a
helyi hetilap fõszerkesztõjének a
kinevezésében is. Az SZDSZ azt
szeretné elérni, hogy a közvéle-
mény pontos tájékoztatást kapjon
a közgyûlés munkájáról, az
SZDSZ álláspontjáról, ezért min-
den közgyûlés elõtt sajtótájékoz-
tatót fognak tartani, illetve sûrítik
azoknak a megnyilvánulásoknak
a lehetõségét, ahol elmondhatják
a véleményüket.

B.E.
***

A pontos tájékoztatás érdeké-
ben meg kell jegyezni, hogy a
szocialista-szabaddemokrata vá-
rosvezetés gyakorta tekintett el a
pályáztatástól, ezért olyan ügyve-
zetõ-igazgatója is van a városnak,
akinek felsõfokú végzettsége
sincs – a szerk.

Göndör István rövid idõn belül
másodszor is szembefordult a ka-
nizsaiakkal, hiszen a költségvetési
szavazáshoz hasonlóan a kórház
ügyében is a pártfegyelmet része-
sítette elõnyben a Nagykanizsán
és a térségben élõ emberek érde-
keivel szemben – mondta  sajtótá-
jékoztatóján Szõlõsi Márta, a Fi-
desz-KDNP önkormányzati képvi-
selõje. 

A képviselõasszony kijelentet-
te, Göndör Istvánnak nem volt
elég, hogy a 2007-es költségvetés
megszavazásával ötszázmillió fo-
rintot vett el a nagykanizsaiaktól,
úgy döntött, ismételten kárt okoz
a város lakóinak. Ugyanis decem-
ber elején, amikor a Fidesz kani-
zsai frakciójával megbeszélést
folytatott, a képviselõ ígéretet tett
arra, hogy mindent megtesz an-
nak érdekében, hogy a kormány
által tervezett aktív ágyszám-
csökkentés minél kisebb mérték-
ben sújtsa Nagykanizsát – ehhez
képest azonban úgy tûnik, Gön-

dör István részérõl elmaradt az
együttmûködés. Szõlõsi Márta in-
formációi szerint az MSZP frak-
cióvezetõ-helyettese nemcsak
nem segítette a kórház ügyét, ha-
nem kifejezetten ellene dolgozott.
Az ígért segítség helyett pedig a
kialakult helyzetért nyilatkozatai-
ban a város- és a kórházvezetést,
valamint a Regionális Egészség-
ügyi Tanácsot hibáztatja, rájuk
ruházza át a felelõsséget – mond-
ta Szõlõsi Márta. Majd így foly-
tatta:

– Sajnálatos, de igaz, ha a vá-
ros- és a kórházvezetés minden
erõfeszítése ellenére marad a kor-
mány és Göndör István által támo-
gatott jelenlegi ágyszám, annak
súlyos következményei lesznek.
Egyrészt hosszú várólisták alakul-
nak ki, amelyeket nem kell magya-
rázni, hogy megint ki szenved meg,
sajnos, ismét a betegek. Másrészt
pedig elõre borítékolható, hogy
képtelenség lesz csak takarékosko-
dással kigazdálkodni a lecsökken-
tett ágyszám miatt keletkezõ több
százmilliós hiányt, tehát elbocsá-
tásra lesz szükség a kormány re-
formja miatt – hangsúlyozta.

Hozzátette, sajnálatos, hogy
Göndör István a költségvetési
szavazáshoz hasonlóan a kórház
ügyében is a pártfegyelmet része-
sítette elõnyben a nagykanizsai és
a környéken élõ emberek érdeke-
ivel szemben. 

– Természetesen tudjuk, hogy
Göndör Istvánnak nagyon fontos
a pártja, mert sokat köszönhet
neki, de vannak helyzetek, amikor
a pártérdekeknél van egy fonto-
sabb érdek: ez pedig a városlakók
az érdeke. Ezért a nagykanizsai
emberek nevében arra kérjük
Göndör képviselõ urat, hogy ne
az MSZP pártjára álljon ebben a
kérdésben, hanem a nagykanizsai
emberek pártjára. Arra kérjük,
hogy ne támogassa a kanizsai
embereket ismételten több száz-
millió forinttal megrövidítõ kor-
mányzati elképzelést, hiszen váro-
sunk polgárait képviseli az or-
szágházban, az õ bizalmukból ül-
het a Parlamentben – mondta vé-
gezetül a képviselõ asszony.

H.A.

Kanizsa – KKözélet 2007. március 8.2

Fõszerkesztõ: Dóró János. Munkatársak: Bakonyi Erzsébet, Horváth Attila, Polgár László. Tördelés, tipográfia: Hársfalvi Tímea.
Gazdasági ügyintézõ: Tóth Tihamérné. Hirdetésszervezõ: Andorkó Mária, tel.: 20/5195-325. Szerkesztõség és kiadó: Nagykanizsa,
Király u. 47. I. emelet. Tel./fax:93/312-305. E-mail: kanizsahetilap@chello.hu Levélcím: 8801 Nagykanizsa, Pf.: 154. Hirdetésfelvé-
tel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa, Király u. 47. I. emelet. Kiadja: a Kanizsa Újság Kft. Felelõs vezetõ: a Kanizsa Újság Kft.
ügyvezetõje. Nyomda: László Reklámstúdió és Nyomdaipari Kft. Zalaegerszeg Felelõs vezetõ: László Károly. Terjesztõ: TOTAL-
LAP Kft., tel.: 20/981-3144.  Felelõs vezetõ: Fehér Tamás, tel.: 20/466-2286.
Megjelenik: 21000 példányban. ISSN 0865-3879

KANIZSA DÉL-ZALAI HETILAP

MMSSZZPP::
AAzz iiddiillll vvééggeett éérr

DDeemmookkrraattiikkuuss ddeeffiicciitt

FFIIDDEESSZZ-KKDDNNPP::
GGöönnddöörr aa kkóórrhháázz
eelllleenn ddoollggoozzootttt

10.qxd  2007.03.06.  11:29  Page 3    (Black plate)



Igaz-e, hogy az illetékesek a
labor- és a röntgen-osztályok pri-
vatizációját készítik elõ? Igaz-e,
hogy a Fideszhez közel álló egyé-
nek – kimazsolázva – akarják „le-
nyúlni” a jól mûködõ, jól finan-
szírozható osztályokat? – tette fel
a kérdést a kórház bejáratánál tar-
tott sajtótájékoztatóján Tóth
László, az MSZP helyi frakciójá-
nak vezetõje. A megmozduláson
részt vett Bicsák Miklós, a frakció
tagja, valamint Lelkó Tamás, a
Pénzügyi Bizottság tagja.  

Tóth László azt is kérdésként
fogalmazta meg Marton István
polgármester felé, hogy a leg-
utóbbi közgyûlés elõtt volt-e tu-
domása ezekrõl az információk-
ról, s ha igen, akkor miért nem tá-
jékoztatta arról a képviselõ-testü-
letet, illetve hogy megengedhetõ-
e olyan szerzõdéskötés egy ön-
kormányzati intézmény részérõl,
amelyben a másik szerzõdõ fél
ellen büntetõeljárás folyik?

Emlékeztetett arra, a Zalai Hír-
lapban 2005. november 19-én
megjelent írásra, amelyben Miha
Tamásné, a Rozgonyi Polgári Egy-
let elnöke arról az aláírásgyûjtésrõl
beszélt, ami a kórház-privatizációt
ellenezve zajlott. A civil szervezet
tagjai akkor nyílt levélben kértek
állásfoglalást a magánosítással
kapcsolatban az akkori polgármes-
tertõl, Litter Nándortól. Most vi-
szont Tóth László fordult kérdés-
sel az egylet vezetõjéhez, tudniil-
lik, hogy Miha Tamásné mikor
küld újfent nyílt levelet a kórház
privatizációjának ügyében a város
polgármesterének, és mikor szer-
vez a Fidesz egy újabb tüntetést a
kórház elé? Tóth László azt is
hangsúlyozta, hogy frakciójuk az
elõzõ ciklusban is ellenezte a kór-
ház privatizációját.

***
Marton István polgármester ér-

deklõdésünkre cáfolta a vádakat,
provokációnak és rágalomnak
minõsítve azokat. Egyúttal hoz-
zátette: mivel Tóth László infor-
mációiból semmi sem igaz, ezért
várja a bocsánatkérést. 

Horváth Attila

A Nagykanizsai Református
Gyülekezet és alapítványa meghí-
vásának eleget téve a Kanizsai
Esték programsorozat legutóbbi
vendégelõadója Dr. Semjén Zsolt
a Keresztény Demokrata Néppárt
elnöke volt, aki készséggel állt
lapunk rendelkezésére.

– A Times Magazin Gyurcsány
Ferenccel készített interjút,
amelyben a frissen megválasztott
pártelnök csillaghullásról beszélt
szövetségese Tony Blair kapcsán.
Ez a demokráciákban rendjén va-
ló dolog. De hulló csillag lehet-e
nálunk Gyurcsány Ferenc, s ha
igen, mikor?

– Remélem minél elõbb. Az egész
helyzetben abszurd, hogy az a vál-
ság amiben ma Magyarország van,
az feketén fehéren három embernek
a bûne. Úgymint Gyurcsány Ferenc,
Kóka János és Veress János. Õk so-
dorták pénzügyi, gazdasági, politi-
kai és morális válságba ezt az or-
szágot. Ezek után ez a három ember
kér a magyar néptõl felhatalmazást,
hogy kivezessék az országot abból a
válságból, ahova õk taszították. Er-
re mondtam azt, hogy ez olyan mint-
ha egy viadukt építésére Matuska
Szilveszter nyújtana be pályázatot.
Vérlázító, hogy miközben az ország
elszegényedett, a társadalom nagy
része nyomorog, addig ez a három
ember milliárdos lett. Visszatérve a
Timesban megjelent interjúra, eb-
ben a miniszterelnök Orbán Viktort
egy vidéki Elvis Presleyhez hasonlí-
totta. Felháborító, hogy egy minisz-
terelnök elõdjérõl, az ellenzék veze-
tõjérõl külföldön így nyilatkozik. Ez-
zel nem csupán magát járatja le, ha-
nem sajnos az országot is. Magát
ugyan már korábban lejáratta. Em-
lékszünk még arra, hogy éppen az
angol nyelvû országokban külön
show mûsor volt, az õszödi hazugsá-
gaiból. A fél világ nevetett azon,
amin nekünk sírni kellett.

– Gyurcsány ugyan itt azzal
vádolja a FIDESZ-t, hogy szövet-
ségre léptek a szélsõjobbal.

– Nevetséges amit Gyurcsány
Ferenc mûvel. Ez egy tipikus bolse-
vik trükk. Mindig ezt csinálják.
Amikor kifogynak minden érvbõl,
amikor világosan látszik, hogy
nincs igazuk, akkor kitalálják, hogy
itt tombol az antiszemitizmus és
szélsõjobboldali veszély van. Azt az
életszerû történetet adta elõ, hogy
felesége Dobrev Klára a kínai pia-
con állt sorban, amikor valaki a ke-

zébe nyomott egy antiszemita röp-
lapot. Nevetséges. Magyarorszá-
gon ma nincs számot tevõ szélsõ-
jobboldal. Megjegyzem, soha nem
is volt. Szabad választásokon se a
nyilasok, se a bolsevikok soha nem
kaptak tizenhat százaléknál többet
Magyarországon. Természetesen
szélsõséges jelenségek elszórtan le-
hetnek, mint a világon mindenhol,
de komoly szélsõjobboldali erõ
nincs, és a polgári pártok soha
nem álltak kapcsolatban a szélsõ-
jobbal. Egyébként a szélsõjobbol-
dal akkor jelenik meg, mikor bizo-
nyos titkosszolgálati kötöttségû em-
berek provokátorként odamennek,
hogy megzavarják és lejárassák a
polgári pártok rendezvényeit.

– Ez bekövetkezhet március ti-
zenötödikén is?

– Erre csak annyit mondhatok,
ha nem küldik oda provokátorai-
kat, és nem próbálkoznak rendõr
terrorral, akkor békés és méltó-
ságteljes ünnepünk lesz.

– Lát-e esélyt az elõrehozott
választásokra?

– Ennek a kormánynak nincs fel-
hatalmazása politikai, pláne morá-
lis értelemben arra, hogy megszo-
rításokat vezessen be és reformok
címén ország rombolást végezzen.
Nincs felhatalmazása arra, hogy
kórházakat privatizáljon, nincs fel-
hatalmazása arra, hogy megtöbb-
szörözze az államadóságot, nincs
felhatalmazása arra, hogy bevezes-
se a tandíjat, hiszen ezeknek a szö-
ges ellentéteinek állításával nyert
választást. Következésképpen a
megoldás: népszavazás. A népsza-
vazásnál a magyar társadalom a
valóság ismeretében, amit immár
saját bõrén is tapasztalhat, kinyil-
váníthatja politikai akaratát. Azt,
hogy tovább támogatja-e a

Gyurcsány programot és Gyucsány
személyét. Nekünk tudomásul kell
vennünk, ha elveszítjük a népszava-
zást, akkor 2010-ben lesznek a vá-
lasztások. A kormánynak pedig tu-
domásul kell venni, ha a népszava-
zást megnyerjük, és a társadalom
elutasítja a Gyurcsány program
alappilléreit, akkor nekik le kell
vonni a konzekvenciát és ennek a
kormánynak távoznia kell.

– A legutóbbi választások elõtt
nagy felháborodást váltott ki Or-
bán Viktor azon kijelentése, hogy
a szocialista párt idõnként ráront
nemzetére. Az egészségügyben,
az oktatásban végrehajtott és vég-
rehajtandó reformok tekinthetõk-
e egyfajta rárontásnak?

– Azt gondolom igen. De 2004.
december 5.-én be is bizonyították,
hogy képesek rárontani saját nem-
zetükre. Azt állítom, hogy ez a klien-
túra, vagy hálózat, nevezzük bár-
hogy, ez a társulat, aki most orszá-
gol, másodszor rabolta ki a nemze-
tét. Elõször a második világháború
után, az államosítás jelszavával.
Akkor azt mondták, a magántulaj-
don rossz, az állami tulajdon jó. A
kommunista párt pedig az államosí-
tás jelszavával elvette a gazdáktól a
földjüket, a polgároktól a házukat,
üzleteiket és kirabolták az embere-
ket. Most ugyanez a klientúra azt
mondja, az állami tulajdon rossz, a
magántulajdon jó. A szocialista
párt pedig a privatizáció jelszavá-
val eltünteti az állami tulajdont,
magánosítja a még megmaradt
nemzeti vagyont. Ezért állíthatom,
hogy ez a garnitúra kétszer rabolta
ki ezt az országot. Ezért állíthatjuk
azt, hogy a szocialisták idõnként ké-
pesek rárontani saját nemzetükre.

Czene Csaba
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Március Böjtmás hava, 
Kos hava, tavaszelõ. 

A hónap 12. napja Gergely, aki
az iskolák pártfogója volt. Ezen a
napon tartották a Gergely-járást.
Ilyenkor a nebulók végiglátogatták
a falu házait, adományokat kérve a
tanító és az iskola számára. 

A nap ünneplését IV. Gergely
pápa rendelte el 830-ban, aki
elõdjét, I. (Nagy) Gergely pápát,
az  iskolák alapítóját, a gregorián-
éneklés megteremtõjét az iskolák
patrónusává tette. E naphoz Euró-
pa-szerte felvonulások, diákpüs-
pök-választás és vetélkedõk kap-
csolódtak. A szokás országosan
ismert volt, de élõ gyakorlatát

már csak szórványosan lehet
megtalálni. A Gergely-járás célja
a 17. századtól nemcsak az ado-
mánygyûjtés volt – melyet sok
esetben a tanító díjlevelében rög-
zítettek –, hanem az iskolába való
verbuválás is. A katonai toborzás
mintájára a szereplõk különféle
katonai rangot viseltek, és Szent
Gergely vitézeinek nevezték ma-
gukat. Néhol a püspököt is meg-
személyesítették. A szokás azon-
ban az idõk folyamán egyszerû-
södött. 

Éneke és szövege összetett. Jel-
legzetes szövegeleme a „Szent
Gergely doktornak, híres taní-
tónknak az õ napja” kezdetû
hosszú ének, mely a 17. század

végén megjelent egyházi énekes-
könyvben is szerepel. A szokást
gyakran a tanítók egyéni lelemé-
nyei alakították. Az énekhez kap-
csolódhatott a szereplõk tréfás
bemutatkozása, jókívánság-mon-
dóka és adománykérés.

Gergely napjához idõjárás- és
termésjóslás is kapcsolódott. A
magyar nyelvterületen jól ismert
szólás: „Megrázza még szakállát
Gergely”, vagyis elõfordul, hogy
e napon havazik. Sok helyen Ger-
gely hetében vetették a krumplit.
Sokfelé alkalmasnak tartották e
napot a búza, rozs, hüvelyesek és
a palántának való mag földbe té-
telére. Gergely és József napja
között vetik a lent,  s van, ahol
ezen a napon szórták el a mákot,
mert úgy vélték, hogy akkor nem
lesz férges.
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Horoszkóp

Régi, megoldatlan problémák merülhet-
nek fel ezekben a napokban. Át kell
gondolnia azonban, melyikkel kezdje a
megoldást. Ha gyorsan nekirugaszko-
dik, a többi már megy magától is.

Legyen megértõbb a családtagjaival. A
boldogság erõt ad a mindennapok gond-
jainak elviseléséhez. Járjon élen a pél-
damutatásban, kérjen, és ne követeljen,
ne utasítsa vissza senki közeledését.

Ne hagyja, hogy gondjai tehetetlenségbe
sodorják. Legyen nyitott a külvilágra, és
rá fog jönni, idõnként a sors is kínál jó
lehetõségeket. Bátran közeledjen ahhoz
a személyhez, aki megtetszett önnek.

A korán beköszöntõ tavasz ingerültté te-
heti. Fordítsa a saját javára ezt a válto-
zást. Párjával, ismerõseivel sétálgasson,
rá fog döbbenni, mennyi szépséget tar-
togat számunkra a környezetünk.

Csendre és nyugalomra vágyik, de a
megoldatlan tennivalók éjjel-nappal ott
motoszkálnak a fejében. Ne csüggedjen.
Jegyezze be a feladatokat a naptárjába, és
oldja meg õket fontossági sorrendben.

Értékelje át az életét! Most kezdje el, ne
várjon vele az újévig. Elõször azonban
érzelmi életét tegye rendbe. Keressen
magának társat: együtt könnyebb. A
kutatásban a csillagok is segítenek.

Az ablakán kopogtató tavasz megnöveli
energiáját, megerõsíti az egész télen át
szunnyadozó tettvágyát. Jó ötleteivel
meglepi környezetét is. Ne feledje, valaki
vár önre, csak tegye meg az elsõ lépést.

Itt a jó idõ. Erõit használja építkezésre.
Ne törõdjön az emberek rosszindulatá-
val. Foglalja el magát, mindig akad ten-
nivaló a ház körül. Boldog napok vár-
nak önre a szerelemben. 

Érzelmeire a Mars lesz nagy hatással
ezen a héten. Megbánthatja hozzátarto-
zóit, amit õk szóvá is tesznek. Egy tü-
relmes társ, aki lefoglalja önt, nagy se-
gítségére lehet.

Ne legyen szigorú önmagához, a külvi-
lág amúgy is ezt teszi. Ahogy egykor a
tanára is bizonyára mondta: Legyen ön-
maga! Hallgasson sok zenét, és táncol-
jon, ha buliba hívják, éljen.

Kellemes találkozások lehetõségét ígé-
rik a csillagok. Új munkalehetõség csil-
lan fel, ha utána jár, dédelgetett álma is
megvalósulhat. Valaki felfigyelt önre,
ne okozzon neki csalódást.

A Vénusz kedvezõ hatásának köszönhe-
tõen simán mennek a dolgai. Örömteli
hét ígérkezik otthon és baráti társaságá-
ban is. Elõbbre jutása érdekében a maga
hasznára fordíthatja emberi kapcsolatait.

III.21.–IV.19. Kos

IV.20.–V.20. Bika

V.21.–VI.21. Ikrek

VI.22.–VII.22. Rák

VII.23.–VIII.22. Oroszlán

VIII.23.–IX.22. Szûz

IX.23.–X.22. Mérleg

X.23.–XI.22. Skorpió

IX.23.–XII.21. Nyilas

XII.22.–I.20. Bak

I.21.–II.19.  Vízöntõ

II.20.–III.20.  Halak

A Városfejlesztési, Környe-
zetvédelmi és Idegenforgalmi
Bizottság a lakáselidegenítési
rendelet megalkotására elõter-
jesztett javaslatot közgyûlési
tárgyalásra nem tartotta alkal-
masnak. Papp Nándor képviselõ
városi fõkertész, valamint vá-
rosgondnok foglalkoztatására
elõterjesztett javaslatát hat igen
szavazattal elfogadta a bizott-
ság. Módosításként elhangzott, a

fõkertész-városgondnok foglal-
koztatása a VIA Kanizsa Kht.-
hez kerüljön. A Településrende-
zési és Építészeti-mûszaki Terv-
tanács megszüntetésére elõter-
jesztett javaslat két igen, három
tartózkodás és két nem szavaza-
tot kapott. A Csónakázó-tó kör-
nyéki szõlõhegyi területek fej-
lesztési lehetõségérõl szóló tájé-
koztatót két tartózkodás mellett
tudomásul vette a bizottság. 

Legyen fõkertésze a városnak
A Pénzügyi Bizottság Papp

Nándor képviselõ, városkertész,
valamint városgondnok foglalkoz-
tatására vonatkozó indítványát le-
vette a napirendrõl. A lakáselide-
genítési rendelet megalkotására
elõterjesztett javaslatot nem támo-
gatta. Az ipari parkban történõ in-
gatlanértékesítésrõl, valamint az
adásvételi szerzõdésekben szerep-
lõ kötelezettségek megvalósulásá-
ról szóló tájékoztatót kiegészítés-

sel fogadták el. A bizottság revizo-
ri vizsgálat elvégzését javasolta az
ipari parkban történt ingatlanérté-
kesítésekrõl, valamint az adásvéte-
li szerzõdésekben szereplõ kötele-
zettségek megvalósulásáról a kö-
vetkezõ szempontok szerint: a be-
építési kötelezettség teljesítése, a
vételi opciós jogok bejegyzése, és
a pénzügyi teljesítés vizsgálata –
foglalta össze a történteket Tóth
László a bizottság elnöke.

Revizori vizsgálatot indítanak

Szenvedélyesre sikerült a város
képviselõ-testületének minapi
ülése, ugyanis több napirendi
pont esetében hosszantartó csata
alakult ki a bal- és jobboldali
képviselõk között. Többek között
arról sem tudtak megegyezni a
városatyák, hogy melyik politikai
oldal felelõssége nagyobb a város
jelenlegi kedvezõtlen pénzügyi-
gazdasági helyzete miatt, továbbá
vita alakult ki egy, az elõzõ pol-
gármester, Litter Nándor által a
Chicago Tribune-ben megjelente-
tett interjú és hirdetés kapcsán is. 

Ez utóbbit a 2006. évi költség-
vetés módosításáról szóló elõter-
jesztés kapcsán tárgyalta a testü-
let. Több képviselõ ebbõl tudta
meg, hogy a Chicago Tribune cí-
mû amerikai gazdasági folyóirat
magyarországi mellékletében
2006. december hatodikán meg-
jelent egy interjú, amely váro-
sunk elõzõ polgármesterével, Lit-
ter Nándorral készült, illetve egy
1/32 méretû hirdetés, amely hat-
ezer dollárba, azaz körülbelül
1.150 ezer forintba került. A meg-
jelenést a városi ünnepségeken
átadott kisplasztikák beszerzésére
elõirányzott összeg pénzmarad-
ványából finanszírozták. A köz-
gyûlésen vita alakult ki arról,
hogy Litter Nándor vajon jogsze-
rûen rendelkezett-e a hirdetésrõl
és annak finanszírozásáról. Dr.
Károlyi Attila (MSZP) azt mond-
ta, érdekelné, hogy mi indokolta,
hogy az elõzõ önkormányzat erre
eltapsoljon több, mint egymillió
forintot az adófizetõk pénzébõl.
Ugyanõ azt is sérelmezte, hogy
míg több fideszes képviselõ hoz-

zájutott a múlt év képviselõi ke-
retének maradványához, addig õ
a kérése ellenére sem kapta meg
a körzet elõzõ, az elmúlt évben
már betegsége miatt nem dolgozó
képviselõje, Kelemen Z. Pál által
el nem költött egymillió forintos
keretösszeget. Tóth László
(MSZP) jelezte, hogy információi
szerint a hirdetést nem az elõzõ
polgármester rendelte meg, ha-
nem az ipari parkon keresztül bo-
nyolódott le a megrendelés. Röst
János (SZDSZ) megjegyezte,
hogy a Chicago Tribune három-
millió olvasóhoz jut el az USA-
ban, s a nagykanizsai megjelenés-
re az amerikai nagykövetség
ajánlására került sor. Dr. Kolonics
Bálint (Fidesz-KDNP) azt sérel-
mezte, hogy a hirdetésrõl az elõ-
zõ polgármester nem tájékoztatta
a testületet, arról csak a mostani
elõterjesztésbõl értesülhetett.
Röst János (SZDSZ) erre úgy re-
agált: mivel a hirdetés megjelené-
sekor már Marton István polgár-
mester volt hivatalban, ezért arról
neki kellett volna tájékoztatnia a
képviselõket. Marton István vé-
gül azzal zárta le a vitát, hogy
Litter Nándornak joga volt meg-
rendelni a hirdetést, ezért nem az
a kérdés, hogy a történtek jogsze-
rûek-e, vagy sem, hanem az,
hogy egy ilyen lépés etikus-e, il-
letve megengedhetõ-e a város sa-
nyarú pénzügyi helyzetében. 

Ezt követõen arról határoztak a
képviselõk, hogy az önkormány-
zat az alapfokú oktatás feladat-el-
látására intézményfenntartó tár-
sulást hoz létre Belezna, Miháld,
Surd, Fûzvölgy és Hosszúvölgy

településekkel. Ugyancsak társu-
lást hoz létre az önkormányzat
két település, Zalakomár és Surd
önkormányzatával a házi segít-
ségnyújtás és az idõsek nappali
ellátása biztosítására, valamint az
elõbbivel a Nagykanizsai Család-
segítõ és Gyermekjóléti Központ
mûködtetésére. Elfogadta a testü-
let az önkormányzati bérlakások-
ról szóló rendelet módosítását is,
hogy felgyorsítsák a kiürítendõ
lakóingatlanok, azaz jelenleg a
Bartók 1. megüresedését. Ez
alapján amennyiben a bérlõ és a
bérbe adó a határozatlan idejû la-
kásbérleti szerzõdést közös meg-
egyezéssel szünteti meg, akkor a
kiürítendõ bérlakás bérlõje az
utolsó egy év során befizetett lak-
bér tízszeresére, maximum 1,4
millió forint térítésre jogosult.
Emellett a kiürítésre szánt laká-
sok esetében eltekint az önkor-
mányzat az ingatlannak a távozó
bérlõ által történõ felújításától is. 

Kicsit másfajta bérleti díj is te-
rítékre került a közgyûlésen,
ugyanis a városatyák arról dön-
töttek, hogy a városi temetõben a
kriptakápolnák megváltási díját
száz éves idõtartamra a javasolt
száznyolcvanezer forint helyett
ennek duplájában, azaz három-
százhatvanezer forintban határoz-
zák meg. A városatyák megtár-
gyalták a központosított közbe-
szerzési rendelet megalkotását
célzó elõterjesztést is, s úgy hatá-
roztak, hogy az élelmiszerek ki-
vételével eztán nem intézmény-
vezetõi hatáskörben, hanem köz-
pontilag hajtják végre az önkor-
mányzati intézmények beszerzé-

seit. A képviselõ-testület arról is
határozott, hogy megszünteti a
város Építészeti-Mûszaki Tervta-
nácsát, amelynek szanálásával
évi hárommillió forint szabadul
fel a költségvetésben. A grémium
egyébként csak véleményeket fo-
galmazhatott meg a városi beru-
házások építészeti-városképi vo-
natkozásaiban, döntési jogkörrel
nem rendelkezett. Elfogadták a
képviselõk a 2007. évi felújítási
címjegyzéket is, így idén húsz
megüresedõ, vagy már üres bérla-
kás felújítására kerülhet sor és
folytatódik a Bazárudvar függõ-
folyosóinak tavaly elkezdett javí-
tása is. 

Foglalkozott a közgyûlés az
elõzõ ciklusban végrehajtott ipari
parki ingatlanértékesítésekkel is.
Tóth László (MSZP) javasolta,
revizorok vizsgálják meg a tranz-
akciókat, amelyek között a ren-
delkezésre álló dokumentumok
szerint néhol jelentõs különbség
érzékelhetõ a vételár vonatkozá-
sában, vagy éppen a betelepülõ
vállalkozások számára nyújtott
kedvezmény indokolása nem
megfelelõ, hiányos. Dr. Kolonics
Bálint (Fidesz-KDNP) azt java-
solta, bízzanak meg egy külsõs
szakembert a tranzakciók meg-
vizsgálásával, s ha szabálytalan-
ságra bukkannak, akkor nevezzék
meg a felelõst, vagy felelõsöket.
Végül úgy határoztak a képvise-
lõk, hogy a szakemberek vizsgál-
ják át valamennyi, 2002. és 2006.
között történt értékesítés iratait.
Meghallgatták a városatyák a ta-
valyi év ingatlanértékesítéseirõl
szóló tájékoztatót is, s ennél a na-
pirendi pontnál komoly vita ala-
kult ki a közgyûlés bal- és jobb-

Litter interjú a Chicago Tribune-ben

Eltapsolt dollárok

Segítség a falvaknak

Kripták dupla áron

Vizsgálat 
az ipari parkban

Kalendárium
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oldala között arról, hogy az elõzõ
ciklusban vagyonfelélés történt-e,
vagy sem, illetve, hogy melyik
politikai oldal felelõssége na-
gyobb, hogy aztán végül majd-
nem egyhangúan, huszonnégy
igen szavazattal és egyetlen tar-
tózkodással elfogadják az eléjük
tárt tájékoztatót. Szó esett a Csó-
nakázó-tó környéki hegyi terüle-
tek fejleszthetõségérõl is, amivel
kapcsolatban dr. Fodor Csaba
(MSZP) azt mondta, foglalkozni
kell a kérdéssel, mert egyre töb-
ben döntenek úgy, hogy kiköltöz-
nek a szõlõbirtokokra. 

A városatyák végül arról is ha-
tároztak, hogy a volt színház, illet-
ve mozi épülete Medgyaszay Ist-
ván tervezõ szellemiségét és mun-
káját megtisztelve –s figyelembe
véve a lakósság javaslatait is-
március tizenötödikétõl, az épület
avatásának nyolcvanadik évfordu-

lóján a Medgyaszay Ház nevet
kapja. Elfogadta a testület Polai
József és Tóth Nándor (Fidesz-
KDNP) közös képviselõi indítvá-
nyát is, amelyben azt javasolták,
hogy a kiskanizsai városrészben
élõk identitástudatának erõsítése
érdekében a településrész határain
elhelyezett közlekedési táblákon a
„Nagykanizsa” településnév mel-
lett a „Kiskanizsa” név is jelenjen
meg. Tóth Nándor (Fidesz-
KDNP) a Vár út rossz állapotát is
szóvá tette, s mivel az állami tu-
lajdonú, arra kérte Marton István
polgármestert, hogy a felújítás ér-
dekében tegye meg a szükséges
lépéseket az út kezelõjénél. 

Zárt ülésen döntöttek a képvi-
selõk arról, hogy felülvizsgálják
a városban mûködõ pártok iroda-
bérleti díját.

Horváth Attila  
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A Szociális és Egészségügyi
Bizottság egyetértett az Egész-
ségügyi Alapellátási Intézmény
Térítési Díj Szabályzatának mó-
dosítására elõterjesztett javaslat-
tal, ami kötelezõ törvényi elõ-
írás. Elfogadta és közgyûlési
tárgyalásra javasolta a bizottság
az 55/2000. (XII. 13.) számú
önkormányzati rendelet módosí-
tására elõterjesztett javaslatot,
amely szerint a Bartók Béla út

1. szám alatt lakók dupla lelépé-
si díjat kapnának visszatérítés-
ként, ezen kívül nem kell felújí-
taniuk a lakást. A számítások
szerint ez 1,8 millió forint nye-
reséget jelenthetne a számukra.
A lakáselidegenítési rendelet
megalkotására elõterjesztett ja-
vaslattal pedig nem értettek
egyet – összegezte a bizottsági
ülésen történteket dr. Csákai
Iván elnök. 

Dupla lelépési díjat kapnának

Az Ügyrendi, Jogi és Közren-
di Bizottság. Elsõként a közte-
rületek és közterület-jellegû te-
rületek használatáról szóló ren-
delet módosításáról szóló elõ-
terjesztést tárgyalta. Az elõter-
jesztés szerint a rendeletalkotó
nem csak a plakátok kihelyezé-
sét szabályozza, hanem például
a közterületeken történõ koldu-
lást és a járókelõk megállításá-
val végzett gyûjtést is. A bizott-
ság részérõl kifejezett kérés
volt, hogy a rendelet tiltsa meg
a városközpontban a koldulást
és más hasonló tevékenységet.
Ellenben nem tartották vállal-
kozóbarátnak a bizottság tagjai
az elõterjesztés azon részét,

amely közterület-használati
megállapodást ír elõ a
vendéglátóipari egységek elõtti
teraszok kihelyezésével kapcso-
latban. Dr. Kolonics Bálint, a
bizottság elnöke azt mondta:
sokan jelentõs összeget fordí-
tottak esztétikus teraszok kiala-
kítására, ezért a tervezet elfoga-
dása elõtt mindenképpen egyez-
tetni kellene az érintett vállal-
kozókkal. A plakátok elhelyezé-
sének szabályozása kapcsán a
bizottság elnöke megjegyezte:
gondoskodni kellene a diszkó-
plakátok kihelyezésére alkal-
mas felületek biztosításáról,
mert sokakat érdekelnek az ép-
pen aktuális rendezvények. 

Óvatosan a kerthelyiségekkel!

A Városüzemeltetési Bizott-
ság legutóbbi ülésén többek
között tárgyalta a központosí-
tott közbeszerzési rendelet
megalkotására vonatkozó ja-
vaslatot. Ennek kapcsán el-
hangzott, kívánatos lenne, ha
az egyes önkormányzati fenn-
tartású intézmények beszállí-
tóinak kiválasztása során
elõnyben lehetne részesíteni a
helyi vállalkozókat, ezért fel-
vetõdött egy meghívásos rend-
szer kialakítása. Mint késõbb
kiderült, ez nem lehetséges,
ugyanis tiltja a közbeszerzési
törvény. Bicsák Miklós azt ja-
vasolta, az árváltozások miatt
az önkormányzat számára az
lenne üdvös, ha a közbeszerzé-
si eljárás során kiválasztott be-
szállítók nem négy, hanem
csak egy évig lennének az ön-
kormányzat üzletfelei, aztán
újabb eljárásra kerülne sor.
Végül a bizottság négy igen és
négy nem szavazattal tárgya-
lásra alkalmasnak találta a ter-
vezetet, azzal a kitétellel, hogy
az élelmiszerek beszerzése ne
legyen a központosított közbe-
szerzés része, hanem külön el-
járás során válasszák ki a be-
szállítókat. A bizottság tár-
gyalta a Mindenki Sportpályá-
ja bérbeadásával kapcsolatos
anyagot, amely kapcsán el-
hangzott, a komplexum mû-
ködtetése tavaly tizennégymil-
lió forint mínuszt jelentett a
költségvetésnek, ezért vált
szükségessé az üzemeltetés át-
alakítása. Volt, aki ennek kap-
csán megjegyezte, hogy érthe-
tetlen számára, miért nem éri
meg a városnak lenyelni ezt a
tizennégymillió forintot, mi-
közben más létesítményre en-
nél többet költ az önkormány-
zat. A Mindenki Sportpályája
pedig népszerû a városlakók
körében. Pláne érthetetlen a
bérbeadás szándéka, ha a ter-
vek szerint a jövõben kettõ,
úgynevezett futsal-pályát épí-
tene a város. Végül négy igen
és négy nem szavazattal vok-
soltak az elõterjesztésre a
bizottság tagjai.

Fontos a
Mindenki 
Sportpályája A közgyûlés kezdete után fél-

órával, a Medgyaszay Ház
elõterében sajtótájékoztatót tartott
az MSZP frakciója. Bejelentették,
mindaddig követik ezt a gyakor-
latot, amíg nem hagy fel az anti-
demokratikus ülésvezetéssel a
polgármester. 

– Mélységesen megdöbbent, és
mint demokrata számára elfogad-
hatatlan, a napirend elõtti felszó-
lalás tizenhét éves hagyományá-
nak eltörlése – kezdte nyilatkoza-
tát, Böröcz Zoltán képviselõ. –
Számomra felháborító, hogy Mar-
ton István polgármester jelenlé-
tünkben kikapcsoltatta a szavazó
berendezéseinket azért, mert nem
kívántunk részt venni abban a
voksolásban, amely a napirend
elõtti felszólalások lehetõségét el-
törölte. Fontos tudni, hogy a be-
kapcsolt berendezés a jelenlétet is
hivatott rögzíteni. A polgármes-
ternek számtalan egyéb lehetõség
is rendelkezésére áll. A határozat
meghozatalára legegyszerûbb
mód a kézfelemeléssel történõ
szavazás lett volna. Amikor az
ülés végén – még a nyílt ülésen –
ügyrendi hozzászólásra jelentkez-
tem közölte, hogy Õ már zárt
ülést rendelt el, és csak ott mond-
hatom el ügyrendi javaslataimat.
Természetesen ez olyannyira nem
volt igaz, hogy egy ideig még a
Városi Televízió is sugározta az
ügyrendi hozzászólásomat, majd
amikor kiderült, hogy az említett
szavazás módját kritizálom, a TV-
közvetítést a polgármester egysze-
rûen kikapcsoltatta. Tehát felszó-
lítom a polgármester urat, hogy a
testületi ülések vezetése során
legalább a demokratikus mini-
mum elvárásainak feleljen meg. A
napirend elõtti felszólalás vissza-
állítására vonatkozóan pedig ha-
ladéktalanul készítsen elõterjesz-
tést, hogy arról már a következõ
soros közgyûlésen döntést hozhas-
sunk. A jobboldal (FIDESZ) kép-
viselõit pedig tisztelettel felkérem,
hogy gondolják át, és mint a több-
séget biztosító frakció tagjai tilt-
sák meg a polgármester úrnak az
ülésvezetés során gyakran elõfor-
duló személyeskedéseit, az érvé-
nyes SZMSZ-tõl lényegesen elté-
rõ, azzal ellentétes cselekedeteit.

Kivonultak
a szocialisták

Névadó

Pártlakbér
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Elkészült Nagykanizsa Mûvé-
szeti Térképét befogadó adatbázis,
melynek megismertetésére  min-
den érdeklõdõt – amatõr és profi
mûvészt, mûvészetpártolót, mûvé-
szeti szervezetet – várnak március
13-án kedden 18 órakor a
Medgyaszay Házba. A másfél
órásra tervezett rendezvényen

Baráth Zoltán igazgató tájékozta-
tót ad a mûvészeti térkép alapvetõ
tudnivalóiról, és összegzi az öt
mûvészeti ág összejöveteleinek ta-
pasztalatait. A térképpel kapcsolat-
ban elhangzik az OKISB állásfog-
lalása. A jelenlévõk megalakítják
Nagykanizsa Mûvészeti Térkép-
ének Tanácsát, és mûvészeti ágan-
ként koordinátorokat választanak.

B.E.

Jelentõs szakmai rendezvény-
re készül a Magyar Vöröske-
reszt Családok Átmeneti Ottho-
na. Az intézmény március 13-án
CSÁO-s találkozót szervez, ahol
a bekerülés körülményeit és a
mindennapi munka gyakorlati
lépéseit vetik össze a szakembe-
rek. A rendezvényre a gyõri,
szombathelyi, soproni, zala-
egerszegi, nagyatádi, törökbá-

linti átmeneti otthonokból, vala-
mint a kaposvári anyaotthonból
érkeznek munkatársak – mondta
el Körmendi Viktória intéz-
ményvezetõ. A fórum moderáto-
ra Urbán Erika, az Átmeneti
Gondozást Ellátók Országos
Érdekvédelmi Szövetsége, és a
Sorsunk és Jövõnk Alapítvány
elnöke lesz. A találkozóról kiad-
vány is készül. 

B.E.

Bár sokat hallatnak magukról,
részt vesznek városi ünnepségeken,
koszorúzásokon,  sokak elõtt még-
sem ismert, mivel foglalkozik, ki-
ket tömörít soraiba a száztíz fõs
Hadirokkantak, Hadiözvegyek és
Hadiárvák Országos Nemzetközi
Szervezetének nagykanizsai cso-
portja.  A ’94-ben, harmincnyolc
fõvel alakult civil szervezet elnöke,
Görcsi Frigyes elismeri, nincs élõ
kapcsolatuk a lakossággal, és la-
punkon keresztül szeretnék felhívni
a figyelmet munkájukra. 

Tizenkét évig egymaga vezette a
hét hadirokkant, tizennégy hadiöz-
vegy, és kilencven hadiárva és ha-
digyámolt alkotta közösséget. Ta-
valy azonban egy lelkes segítõtár-
sra talált a sormási Gerencsér Jó-
zsef személyében. Városunkban
kétszáz hadigondozott van nyilván-
tartva, szeretnék, ha valamennyien
csatlakoznának hozzájuk. Kanizsán
kívül még kilenc település, többek
között Zalakaros, Sormás, Újudvar
és Eszteregnye hasonló sorsú lako-
sait fogják össze. Sajnos nem min-
dig fogadják õket szívesen, hiszen
értelmezési hiba miatt az országban
számon tartott 48 500 hadiárvának
a fele nem kapta meg az egy össze-
gû ötvenezer forintos kárpótlást
sem. A csoport akár háromszáz fõs
is lehetne, mert még mindig van-
nak olyanok, akiket hadigondozás-
ba kellene venni.

– A nyolcvanötezer tagot szám-
láló országos szervezethez kapcso-
lódva a Magyarok Világszövetségé-
vel közösen 2004-ben törvénymódo-
sító javaslatot adtunk be. Tagjaink
türelmetlenül várják az elfogadását
– mondja Gerencsér József elnök-
helyettes. – A hadiárvákon szeretné-
nek segíteni, hogy megszûnjön a ha-
diárva és hadiárva közötti megkü-
lönböztetés. Akinek az édesapja
meghalt és eltûnt a háborúban, és
semmit nem tud róla a családja, azt
a törvény nem veszi hadiárvának –
foglalta össze sérelmüket. 

A 2006-április 1-tõl újra beadha-
tó  kárpótlási igények körüli gon-
dokról Görcsi Frigyes elmondta. 

– A ’97-es felhívásról sokan le-
maradtak, mert rövid idõ állt ren-
delkezésre az okmányok beszerzésé-

hez. Akkor az egyik csoport megkap-
ta a háromszázezer forint kárpótlást,
a másik nem. Az õ számukra az Or-
szágos Kárrendezés és Kárpótlási
Hivatal által az újságokban tavaly
közzétett és december végéig meg-
hosszabbított felhívásban
négyszázezer forintos kárpótlási
igényre lehetett jelentkezni, de saj-
nos hasonló megkülönböztetéssel. A
levelek idõben elmentek, az elutasí-
tások pedig most szivárognak vissza.
Fellebbezési lehetõség nincs, de fe-
lülvizsgálati kérelemmel a megyei
bírósághoz fordulhatunk. Ebben
akarunk segíteni a hozzánk forduló
tagoknak. Újabban azt lehet hallani,
hogy a kárpótlási törvény nem a ha-
digondozottakról szól. Az öcsémmel
megkaptuk az elutasítást, az anyám
még nem – panaszkodik Görcsi Fri-
gyes. – Mi alapján hoznak döntést,
nem tudni.  Az elutasításnál hivat-
koznak a ’92-es, a ’97-es törvényre,
melyeknek a pontjai viszont nem azt
írják le, amit õk mondanak. A 2004-
ben beadott törvénymódosítási ja-
vaslatunk öt pontot tartalmaz – foly-
tatta. – Az 1. pont a hadiárva- és ha-
diárva közötti megkülönböztetés el-
törlését tartalmazza. Továbbá, min-
den hadiárva kapja meg az ingyenes
gyógyellátást, legyen olyan hadi-
gondozott igazolványunk, ami in-
gyenes utazással, kedvezményes és
ingyenes gyógyüdülõ-belépéssel jár.
Az InterCityn például fizetni kell a
helyjegyet. Ha valaki elkíséri a ha-
digondozottat, a kísérõnek pótjegyet
kell fizetni az IC-én. Míg a hadirok-
kant I. osztályon utazhat, a kísérõje
csak a II. osztályon. Szili Katalintól
várnánk a segítséget, de sajnos ed-
dig még nem kaptunk. 

– A kárpótlással az a legnagyobb
bánatunk, hogy rosszul szövegezték
meg – vette vissza a szót Gerencsér
József. – A tavalyi, december 31-én
zárult felhívás így szólt: mindenki
adja be a kérelmét, aki bizonyítani
tudja, hogy édesapja a háborúban
halt meg. Sok embert becsaptak a
felhívásnál – állítják mindketten. –
Bolondot csináltak mindenkibõl. A
kiadott utasításokat valószínû nem
kapták meg a vidéki hivatalokban.

Bakonyi Erzsébet

– Minden közösség, így a poli-
tikai pártok is folyamatosan vál-
toznak. Nem egy eszméhez, ha-
nem egy rögeszméhez lennénk
hûek, ha nem befolyásolnának az
elmúlt idõszakban szerzett szo-
morú tapasztalataink, kiábrán-
dulásaink, új felismeréseink.
Max Weber már a múlt század
megírta, hogy a kiábrándulás
korszakát éljük, pedig õ még
nem is láthatta elõre a mai ma-
gyar politikai elitet. Tizenhét év
elteltével sem fogyatkoznak, in-
kább halmozódnak a magyar tár-
sadalmat megosztó sérelmek.
Úgy vélem, a magyarországi
rendszerváltás lényegében véve
megbukott. Egyidejûleg beszél-
hetünk morális, politikai és gaz-
dasági válságról is. Ha bevall-
juk, ha nem, a politikai elit és a
társadalom szinte tökéletesen ki-
szolgáltatott a globális és az
erõsödõ hazai tõkének. A magyar
gazdaság, mint nemzetgazdaság
valójában már nem is létezik. A
magyarországi gazdaságot a
multinacionális tõke uralja.

– Ismerõs szavak, de ugye nem
tévedek, ha azt állítom ezek nem
a szocialisták oldaláról hangoztak
el. Ha ön ilyeneket mond beszél-
hetünk-e egységes baloldalról?

– Sok minden megváltozhat az
idõben, de a baloldali gondolko-
dás lényege, a kapitalizmus kriti-
kája, nem. Szerte a világon és
nálunk is számosan élnek és te-
vékenykednek a baloldali értékek
jegyében, még ha különbözõkép-
pen fejezik is ki konkrét szándé-
kaikat és egymással is vitában
állnak. Ez szükségszerû történel-
mi tény, és belátható idõn belül
nincs mód ezen változtatni. A
baloldaliaknál is megtalálható
polgári értékrend a szociálde-
mokrata pártok történelmileg
szerves, organikusan fejlõdõ
rendszerében alakult és alakul
folyamatosan, tendencia jelleg-
gel. A szociáldemokrata párt te-
hát nemcsak úgy terem mondjuk,
egy fa tetején, de nem is úgy,
hogy annak deklaráljuk magun-
kat holnaptól kezdve. 

– Szó, mi szó, ez a válasza is
üzenet volt. Egyfelõl kritika,
másfelõl kéznyújtás, de tartok tõ-
le sehol sem hallják meg. De
visszatérve az eredeti szálhoz mit
jelent az Ön életében baloldalinak
lenni?

– Szerintem nem az határozza
meg a hovatartozást, hogy ki mit
mond magáról, hanem az, aho-

gyan érez, cselekszik és melyik
történelmileg igazolt eszmerend-
szert vallja magáénak. Nem a
megnevezés a fontos, hanem azok
az érzések amelyeket az életünk
során tapasztalt dolgokra reagál-
va felfedezünk magunkban, és
ezeket az érzéseket gondolati fo-
lyamatok követik, aminek a végén
ki-ki elmondhatja magáról, a bal-
vagy a jobboldalhoz tartozik-e.
Véleményem szerint a baloldali
értékrend olyan egyetemes embe-
ri értékek és érdekek köré kell,
hogy szervezõdjön, amelyek lehe-
tõvé teszik az emberhez méltó élet
és a személyiség szabad kibonta-
kozásának lehetõségét. Olyan ér-
tékeket kell hogy vállaljon, ame-
lyek nem szoríthatók esetleges et-
nikai vagy állami határok közé,
hanem bárhol érvényesíthetõk.
Mire gondolok itt? Az emberi élet
megóvására, a munkához való
jogra, a környezetvédelemre, az
emberi méltóságra, a politikai
tisztességre. A baloldaliság egy
erkölcsrendszer, egy morális ma-
gatartás vállalása. Elsõsorban
azért tartom magam baloldal-
inak, mert elfogadom embertár-
samat olyannak, amilyen. Nem
gyûlölöm azért, mert mást gon-
dol, és hiszem, hogy az eltérõ né-
zetek ellenére együtt is jobbá le-
het tenni hétköznapjainkat. Nem
hiszek azoknak, akik csak meg-
osztani tudnak, és azoknak sem,
akik öncélúan kisajátítják nemzeti
jelképeinket. Nem hiszek a töme-
geket szédítõ demagógiának sem.
Nem tudom elfogadni, hogy gyer-
mekeink sorsát az döntse el, hogy
hová született! Sokáig hittem,
hogy az emberi tisztesség nem
váltható pénzre, pozícióra. Nai-
van hittem a tisztességesen vég-
zett munkában, az emberi méltó-
ság tiszteletében, az önmagunk-
hoz és másokhoz való hûségben.
Számomra a mai társadalmi
egyenlõtlenségek elfogadhatatla-
nok és bár a tökéletes egyenlõség
elérésének lehetõségében a ma-
gam részérõl nem hiszek,azt kívá-
natosnak sem tartanám, de eltu-
dok képzelni olyan társadalmat,
amely a jelenleginél jóval igazsá-
gosabb. Van egy határ, amire azt
mondom, hogy eddig és ne to-
vább! S ez nem csak jogi, hanem
morális határ is, és velem együtt
érzi az, akinek van igazságérzete,
akinek vannak erkölcsi korlátjai
és józan ítélõképessége.

Kanizsa – Értékrend2007. március 8. 11Kanizsa – Városháza 2007. március 8.6

Kárpótlási gondokról 
és a hadiárvák közötti
megkülönböztetésrõl 

Tájékoztatjuk a választópolgárokat, hogy a
2006. október 1-jei önkormányzati választással a
Kiskanizsai Településrészi Önkormányzat testületi
tagjainak megbízatása lejárt.

A településrészi önkormányzatot Nagykanizsa
Megyei Jogú Város Közgyûlése 7 taggal hozta lét-
re. A részönkormányzat mûködése területén lévõ
egyéni választókerületekben megválasztott önkor-
mányzati képviselõk a részönkormányzati testület
tagjai. A fennmaradó 5 képviselõi helyre várjuk je-
löltek állítását.

A részönkormányzati testület nem önkormány-
zati képviselõ tagjára a Nagykanizsán választójog-
gal rendelkezõk közül jelöltet állíthat írásban az

érintett választópolgárok legalább 1 %-a, de leg-
alább 50 fõ.

A jelöltállításhoz szükséges aláírásgyûjtõ íveket
Nagykanizsa Megyei Jogú Nagykanizsai Polgár-
mesteri Hivatala (Erzsébet tér 7.) I. emelet 11. szá-
mú irodájában, vagy Polai József önkormányzati
képviselõnél lehet igényelni.

A jelöltállításhoz szükséges aláírásokat tartalma-
zó íveket legkésõbb 2007. március 19-ig kérjük el-
juttatni a Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgár-
mesteri Hivatala (Erzsébet tér 7.) I. emelet 11. szá-
mú irodájába.

A részönkormányzati testületnek a választópol-
gárok által jelölt tagjait, illetõleg az önkormányzati
képviselõ tagjai közül a vezetõjét a közgyûlés mû-
ködési idõtartamára választja meg.

Polai József, önkormányzati képviselõ

HirdetményA budapesti Bartók Béla
Zenemûvészeti Szakközépis-
kola és Gimnázium két fiatal,
tehetséges, végzõs növendéke
Vizeli Máté (hegedû) és Tóth
Marianna (zongora) koncertje
lesz március 14-én, szerdán
18.30 órakor a Zeneiskola
hangversenytermében. 

Mûsorukban zeneakadémi-
ai vizsgakoncertjük reperto-
árjából is hallhatunk darabo-
kat. Többek között Bach:
Loure és Gavotte az E-dúr
partitából (zongora), vala-
mint Hacsaturján: Hegedû-
verseny mûveit.

Kerecsenyben egyeztettek a
minap a bõvülõ nagykanizsai kis-
térségi mozgókönyvtári szolgál-
tatásban részt vevõ, illetve abba
most bekapcsolódó települések
polgármesterei. 

Eddig nyolc település fogadta a
mozgókönyvtári autót, ám hama-
rosan öt újabb falu, Kerecseny,
Pölöskefõ, Pötréte, Kisrécse és
Orosztony is belép a rendszerbe. A

bibliotéka igazgatója hangsúlyoz-
ta: nagy öröm számára, hogy a
szolgáltatáshoz csatlakozó falvak
vezetõi felismerték, nem egyfajta
kulturális ínségkonyháról van szó,
hanem olyan könyvtári rendszer-
rõl, amellyel rendkívül magas
színvonalú szolgáltatáshoz juthat-
nak hozzá a kistelepülések lakói is.

H.A.

Bõvül a mozgókönyvtár

Szakmai fórumra

Nagykanizsa Mûvészeti
Térképe

készülnek

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata 15 darab
családi ház építésére alkalmas telket alakított ki és kíván értékesíteni
Kiskanizsa városrészben a Haladás – Pivári – Cserfa utcák által ha-
tárolt területen. A telkek közmûvesítetlenek, a közmûvesítést a ve-
võknek kell kiviteleztetni. A telkek nagysága: 800 – 2 000 m2. A tel-
kek fajlagos ára – nagyságuktól és elhelyezkedésüktõl függõen 1
200 –  1 500 Ft/m2 . A telkek vázrajzai megtekinthetõk a Kiskanizsai
kirendeltség helyiségében (Nk. Szent Flórián tér) valamint a Polgár-
mesteri Hivatal Vagyongazdálkodási Irodáján (Nagykanizsa, Erzsé-
bet tér 7. II. emelet, 6. ajtó), amely utóbbi helyen a szükséges infor-
máció a vásárlásra és beépítésre rendelkezésre áll.

Építési telkek Kiskanizsán

Dr. Károlyi Attila a 6. sz. választókerület önkormányzati
képviselõje fogadóórát tart minden hónap második szerdáján 17 órá-
tól a Kõrösi Cs. Sándor Általános Iskolában.

Képviselõi fogadóóra

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyûlésének Oktatási,
Kulturális, Ifjúsági és Sportbizottsága (OKISB) "Civil Alap - 2007"
címmel pályázatot ír ki civil szervezetek 2007. évi támogatására.

A pályázaton részt vehetnek Nagykanizsa megyei jogú város köz-
igazgatási területén mûködõ, cégbíróságon bejegyzett nagykanizsai
székhelyû civil szervezetek. A pályázaton nem indulhatnak pártok,
politikai tevékenységet folytató szervezetek, egyházak, vallási fele-
kezetek. A pályázat célja a nagykanizsai civil szervezetek Nagykani-
zsáért végzett önkéntes, közhasznú munkájának támogatása. Az
OKISB az arra érdemes pályázók között összesen egymillió forintot
oszthat szét. A támogatás utófinanszírozás, amely a támogatási szer-
zõdésben megjelölt célok elérése, a pályázati feltételek betartása, és
az elszámolás elfogadása esetén kerül folyósításra.

A támogatás 2007. január 1. és 2007. november 30. között kelet-
kezett fizetési kötelezettségek kiegyenlítésére használható fel.

A pályázatok beérkezésének határideje 2007. március 20. 16 óra.
A pályázat részletes feltételeit tartalmazó felhívás és az adatlap

elektronikus úton letölthetõ a www.nagykanizsa.hu honlapról, vagy
nyomtatott formában személyesen is átvehetõ munkaidõben a Pol-
gármesteri Hivatal Mûvelõdési és Sportosztályán.

Oktatási, Kulturális, Ifjúsági és Sportbizottság

Civil Alap – 2007
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Tisztelt Nagykanizsai Polgárok!
Tisztelettel meghívom Önöket az 1848-49-es forradalom 
és szabadságharc 159. évfordulójának nagykanizsai rendezvényeire.

Marton István, polgármester
Március 14.
Halis István Városi Könyvtár
14.00 Forradalom és szabadságharc, 1848-49 krónikája városunkban 

dokumentum-kiállítás. Megnyitja: Czupi Gyula igazgató. 
Megtekinthetõ: április 15-éig

Kossuth Lajos tér
15.00 Koszorúzási ünnepség Kossuth Lajos szobránál. Közremûködnek: 

a Zrínyi Miklós Általános Iskola diákjai. A mûsort szerkesztette 
és rendezte: Kóczán Zsuzsanna

15.25 Tisztelgés a temetõben lévõ honvédsíroknál
Március 15.
Deák Ferenc tér
9.00 Ünnepi térzene az Olajbányász Fúvószenekar közremûködésével 
9.15 Ünnepélyes zászlófelvonás
9.30 Koszorúzás a '48-as honvéd gyalogezred emlékmûvénél

(Valamennyien hozzunk magunkkal 1-1 szál virágot!)
Koszorúzási szándékukat kérjük elõre jelezzék az 500-779-es 
telefonszámon.

Medgyaszay Ház (régi mozi) nagyterme
10.00 Ünnepi mûsor az 1848-49-es forradalom és szabadságharc hõseinek 

emlékére. Köszöntõt mond: Marton István polgármester 
Szerepelnek: a Piarista Általános Iskola, Gimnázium és Diákotthon 
tanulói. A mûsort szerkesztette és rendezte: Varga Zoltán

Képzõmûvészetek Háza (Kiskastély)
16.00 Ünnepi táncház - magyar táncok és verbunkok

Közremûködik: a Kanizsa Táncegyüttes
Sugár út 13. (Deák Ferenc emléktáblája)
18.00 Fáklyás emlékezõ séta

Útvonal: Erzsébet tér – Aradi vértanúk emlékmûve – Zrínyi M. u. – 
Deák tér

Medgyaszay Ház (régi mozi) nagyterme
19.00 Fellegi Ádám Liszt-díjas zongoramûvész estje – Liszt Ferenc, 

Bartók Béla és Kodály Zoltán mûveibõl
Kérjük, hogy a nemzeti ünnepünk alkalmából szíveskedjenek házaikat
fellobogózni!

Nagykanizsa amatõr és profi mûvészei, mûvészetpártolók, mûvé-
szeti szervezetek! Elkészült Nagykanizsa Mûvészeti Térképét befogadó adat-
bázis. Itt az idõ, hogy birtokba vegyük, jelentõségét tudassuk minden érde-
kelttel és döntéshozóval. 

Az ügy fontosságára való tekintettel kérünk mindenkit, hogy tartsa fontos-
nak a személyes megjelenést. Csoportok, szervezetek küldjék képviselõjüket
a rendezvényre.

Idõpontja: 2007. március 13., kedd 18 óra
Helye: Medgyaszay Ház (régi mozi)
Napirendi pontok:
1. Tájékoztató Nagykanizsa Mûvészeti Térképe alapvetõ tudnivalóiról. Az

öt mûvészeti ág összejöveteleinek összegzése. Elõadó: Baráth Zoltán igazgató
2. Az Oktatási, Kulturális, Ifjúsági és Sportbizottság állásfoglalása a Mû-

vészeti Térképpel kapcsolatban. Elõadó: Balogh László képviselõ, OKISB
elnök

3. Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala Mûvelõdési és
Sportosztályának osztályvezetõi hozzászólása. Elõadó: Szmodics Józsefné
osztályvezetõ

4. A Térkép feltöltésének bemutatója. Elõadó: Baráth Zoltán igazgató
5. A Nagykanizsa Mûvészeti Térképének Tanácsa megalakulása, mûvésze-

ti áganként koordinátorok választása. Elõadó: Baráth Zoltán igazgató
A rendezvény tervezett idõtartama: 1,5 óra

Balogh László, OKISB elnök
Szmodics Józsefné, osztályvezetõ

Baráth Zoltán, igazgató

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata  
Testvérvárosi Alap 2007. évi támogatásának elnyerésére
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata „Testvérvárosi Alap

2007” címmel pályázatot ír ki a testvérvárosaihoz fûzõdõ kapcsolatok fej-
lesztése, a lakosság és civil szervezetek, valamint intézmények ez irányú mû-
ködésének támogatása, a szervezetek biztonságos tervezésének elõsegítése
céljából. 

A pályázók köre: Civil szervezetek, egyesületek, alapítványok, intézmé-
nyek, öntevékeny csoportok. 

A tervezett projektnek Nagykanizsa testvérvárosai – Akkó, Csáktornya,
Gleisdorf, Kazanlak, Kovászna, Puchheim, Salo – valamelyikében mûködõ
partnerszervezet aktív együttmûködésével 2007. július 1. és 2008. június 30.
között kell megvalósulnia.

A pályázó saját forrásainak legfeljebb 50 %-os kiegészítése céljából lehet
pályázni költségvetéssel alátámasztott, részletesen kidolgozott projektre.

A pályázatok támogatásáról a Közgyûlés Oktatási, Kulturális, Ifjúsági és
Sportbizottsága legkésõbb 2007. június 30-ig dönt. Az elnyert támogatást –
testvérvárosonként összesen legfeljebb 250 ezer Ft-ot – részletes elszámolás-
sal, a pályázó nevére kiállított számlákkal igazolt kiadásokra, legfeljebb az
önrész mértékéig, utólagos finanszírozással biztosítja az alap. Egy pályázó
több célra is nyújthat be pályázatot. 

A pályázat részletes feltételeit tartalmazó felhívás és pályázati adatlap le-
tölthetõ a www.nagykanizsa.hu honlapról, vagy nyomtatott formában, mun-
kaidõben személyesen is átvehetõ a Polgármesteri Hivatal Mûvelõdési és
Sportosztályán.

A pályázatok beérkezésének határideje 2007. április 16. 08.00 óra
Marton István, polgármester

(folytatás a 9. oldalról)
– Az egyház nem bura alatt él,

nem külön él a világtól, hanem
benne. Ezért tapasztalható egy-
fajta kölcsönösség, a világ hat az
egyházra, s természetesen az egy-
ház is a világra. Az a vélemé-
nyem, hogy nem vonhatja ki ma-
gát azokból a napi történésekbõl,
amelyek õt magát is érintik. Meg-
gyõzõdésem, hogy az egyháznak
tudatosan síkra kell szállni az ér-
tékek megõrzéséért, megmentésé-
ért, s ahol értékrombolással ta-
lálkozik, ott fel kell emelnie a
szavát. Ez a kötelessége, Jézustól
reá szabott kötelesség. 

– Többen élik-e meg hitüket
manapság, mint mondjuk, a hiva-
tása kezdetén? Mennyire képes
az egyház ellensúlyozni a keres-
kedelmi médiumok által sugallt
nagytestvéres, harcos-leszámolós
világképet, mekkora sikerrel tud-
ják megszólítani a fiatalokat?

– Az a kor, amelyben élünk,
egy értékveszejtõ, romboló kor,
tetten érhetõ az a fajta rombolás,
amely az emberi lelkekben zajlik.
Azt gondolom, hogy a kereszté-
nyek száma csökkenni fog ugyan,
azonban a hûséges hívek még tu-
datosabban fogják megélni a hi-
tüket, s valóban só és kovász
lesznek, ahogy azt Jézus akarja.
A népegyházi keretek elõbb-
utóbb összeomlanak, s apró, ki-
csi közösségek lesznek, amelyek
aztán világítani fognak a körü-
löttünk egyre jobban eluralkodó
homályban. A fiatalokat valóban
nehéz meghódítani, úgy látom,
hogy sodródnak, csapódnak in-
nen-oda, s nem találnak biztos
fogódzót. Azok a pótcselekvések
azonban, amelyekhez folyamod-
nak, erõsítik a hit igazát, misze-
rint az ember élete csak Istennel,
Istenben teljesedhet ki igazán.
Ezek a pótcselekvések tulajdon-
képpen örömpótlékok, amelyek
jelzik a szív ürességét, sivársá-
gát, azt, hogy a szív vágyódik az
Isten után. Hosszú-hosszú éveken
keresztül szinte nem volt ifjúsági
élet a plébánián. Ezért nagy re-
ménnyel nézek a bérmálkozásra
készülõ csoportra, kis csíraként
tekintek rájuk. Vannak nagyon
tettre kész fiatalok a Bólyai- és a
Zrínyi-iskolából – bennük látom
a jövõt. Azt remélem, hogy velük
épülget majd a jövõ közössége,
amelyhez mind többen csatlakoz-
nak majd. 

Horváth Attila

Tóth László szocialista képvi-
selõ egyike azoknak – Dr. Kár-
olyi Attila frakció társa szavaival
élve – a romantikus, demokrati-
kus elveikbõl semmit fel nem adó
hajdani reformereknek, akik ma
nyíltan szembefordultak a hata-
lomra került KISZ-titkárokkal.
Elõbb ügyrendi bizottság elnöki
székébõl billentették ki, utóbb
Göndör István szocialista ország-
gyûlési képviselõ mutatott neki
ajtót, hogy helyette a Magyaror-
szági Szociáldemokrata Párt pro-
minensét ültesse a személyi titká-
ri székbe. A belharcok csitulta
után ma a párt frakcióvezetõje, és
a közgyûlés pénzügyi bizottságá-
nak elnöke. Vele beszélgettünk a
baloldaliságról.

– A mára kialakult politikai
gazdasági helyzetben van-e még
értelme bal- és jobboldalról be-
szélni? A szocialistáknak a globá-
lis tõke érdekeit kritikátlanul ki-
szolgáló vezetõi illetve a Fidesz
gondoskodó államot sugalmazó
lépései a hagyományos képlet fel-
borulását mutatja. Ráadásul kite-
kintve az országból az egyszerû
ember azt látja, hogy a konzerva-
tív Bush nagyobb támogatást kap
– és viszont – baloldali kormá-
nyunktól, mint a jobboldali pol-
gári szövetségtõl. 

– A baloldal és jobboldal kife-
jezések egy, már válságban lévõ
idõszak szülöttei. Az 1789-es
francia nemzetgyûlés soraiban
való ülésrendbõl erednek. Az el-
nöktõl balra helyezkedtek el a
forradalom – arisztokrácia elle-
nes, antiklerikális – hívei, jobbra
a monarchia képviselõi. Feltéte-
lezem, hogy az olvasók is, nagy-
jából tisztában vannak a két ol-
dal politikai nézetrendszerének

fõbb aspektusaival. Utoljára
Giddens próbálta megalkotni a
„harmadik utat”, amely arra lett
volna hivatott, hogy a globális
kapitalizmus hideg racionalitását
összebékítse, a szociáldemokrá-
cia célkitûzéseivel. Megjegyzem,
ez nem nagyon jött össze. Egy-
elõre a globális rablólovagok
állnak nyerésre, az õ érdekeik ér-
vényesülnek jobban. Történelmi
tény, hogy az eddigi társadalmak
sem kellõen humánusak, sem kel-
lõen hatékonyak nem voltak – és
most sem azok – a mindenkire ki-
terjedõ emberhez méltó életfelté-
telek biztosításában. A tõkének és
a munkának soha nem lesznek
azonosak az érdekei. Azt mond-
ják a politológusok, ahhoz, hogy
egy társadalom jól mûködjön,
szükség van a baloldalra. Szük-
ség van, mert a társadalom bizo-
nyos, nagyon jól meghatározható
rétegeiben erõsen él az igény ar-
ra, hogy valamilyen szervezet,
társadalmi erõ felkarolja érdeke-
iket. Persze csak akkor, ha való-
ban azt teszi. Történelmi emlékek
fogságában lehet historizálni, de
amelyik párt nem a kisembert
képviseli a társadalmi és gazda-
sági élet elitjével szemben, nem a
gyengébbek és kiszolgáltatottak
érdekeit teszi magáévá az erõsek-
kel és befolyásosakkal szemben,
az nem baloldali.

– Rablólovagok és magára ha-
gyott kisemberek. Ez egyfajta
kritikának is felfogható. Ám te-
kintsük csak a jelen állapotok di-
agnózisának. A problémát körül
írta, de milyen baloldali válasz
nyújt rá megoldást?

– Talán egy kicsit távolabbról
kezdem a választ, de látnunk kell,
a mai nyugat-európai szociálde-

mokraták útkeresésnek egyik
alapvetõ kérdése, miként lehet az
új kihívásokra úgy választ találni,
hogy a jóléti állam keretében lét-
rejött szociális egyensúlyt, létbiz-
tonságot, a társadalom többsége
számára biztosított jólétet meg le-
hessen õrizni. Be kell ismernünk
mára, a neoliberalizmus korában,
a klasszikus szociáldemokrata vá-
laszok kevésnek, illetve hatásta-
lannak bizonyulnak. A baloldali
értékrend napjainkban nálunk is
paradigmaváltáshoz érkezett. Ha-
zánkban a legfejlettebb országok
feszültségei és kínjai más, még fo-
kozottabb formában jelentkeznek,
és egyedi válaszokat igényelnek.
Míg ott a globalizálódó gazdasá-
gok jóléti viszonyainak fenntartá-
sa, s hozzá az új eszközök megta-
lálása a feladat, addig nekünk a
hazai gazdasági-társadalmi vi-
szonyoknak megfelelõ szociális
egyensúlyt is ki kellene alakítani.
Magyarországon az államszocia-
lizmus kudarcára nem a tõkedik-
tatúra az egyetlen alternatíva. A
munka, otthon, család hármasa
alapvetõ emberi jog. Mindenna-
pos élettapasztalat, ha van mun-
ka, minden van. Ha nincs, semmi
sincs. A munka ad értelmet és ér-
téket az életnek, biztos megélhe-
tést és gyarapodást a családnak.
Magyarországon azonban ma
egyre kevesebben jutnak munká-
hoz. Nagyon sokan várnak értel-
mes, tisztességesen megfizetett
munkára, de annak hiányában se-
gélyekbõl, szociális juttatásokból
kénytelenek tengõdni. Ezért egy
új, munkaalapú gazdaságpoliti-
kára van szükség, amely biztosít-
ja, aki dolgozni akar, az kenyér-
keresõ munkához, munkahelyhez
juthasson. A létbiztonsághoz és a
jóléthez, az egyéni és közös siker-
hez nem a segélyen, hanem a be-
csületes, hasznos munkán keresz-
tül vezet az út. Ezt a lehetõséget
kell megadni az embereknek.

– Minden él nélkül mondom:
munka, otthon, család, akár
jobboldali is lehetne. Az eddig
elmondottak alapján azt is meg-
kockáztatom, gyõzzön a jobbik
alapon nem lenne ellenére egy
két pártrendszerû Magyaror-
szág. Ezzel megszûnnének a
kispártok zavaró repülései, a
nagytestvért kényszerhelyzetbe
hozó ultimátumaikkal. Apropó,
mi a véleménye a rendszerválto-
zásról, amely szárba szökkentet-
te õket és az azóta eltelt idõ-
szakról?
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Rablólovagok kora

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala 
pályázatot hirdet városfejlesztési osztályvezetõ munkakör betöltésére
Ellátandó feladat: a Városfejlesztési Osztály feladatkörébe tartozó önkor-

mányzati fejlesztések, beruházások, felújítások, üzemeltetési, illetve vagyon-
gazdálkodási feladatok ellátásának irányítja és ellenõrzése.

Felelõs: a szervezeti egység jogszerû mûködéséért, a hatékony munkavég-
zésért, a célszerû munkamegosztás kialakításáért, a testületi elõterjesztések
szakszerû elõkészítéséért, a testületi és vezetõi döntések idõben történõ szak-
szerû végrehajtásáért, a testület szakmai kiszolgálásáért, az osztály feladat-
körében tartozóan az állampolgárok tájékoztatásáért, a hivatal ügyrendjében
és belsõ szabályzataiban meghatározott feladatok végrehajtásáért.

Pályázati feltételek: 
– magyar állampolgárság, 
– büntetlen elõélet (alkalmazási feltétel), 
– az alábbi szakképesítések valamelyike: egyetemi vagy fõiskolai szintû

építészmérnöki (szerkezetépítõ, magasépítõ üzemmérnöki),  építõmérnöki,
településmérnöki (városgazdasági mérnöki), közlekedésmérnöki  szakkép-
zettség, vagy ezekkel egyenértékûnek elismert végzettség, egyetemi szintû
jogász vagy legalább fõiskolai szintû  igazgatásszervezõi szakképzettség és
településfejlesztési, illetve településrendezési szakképesítés,

– a köztisztviselõk jogállásáról szóló 1992. évi XXIII. tv. (Ktv.) 7. §. (7)
bekezdése szerinti vagyonnyilatkozati kötelezettség vállalása,

– közigazgatási alapvizsga és szakvizsga a Ktv. 25. és 31. §-ainak rendel-
kezései szerint,

– legalább 2 év szakmai gyakorlat.
Elõnyt jelent: közigazgatási gyakorlat, idegen nyelv ismerete.
A pályázat tartalmazza az osztály vezetésére vonatkozó szakmai és veze-

tõi elképzeléseket, melyhez csatolni kell: 3 hónapnál nem régebbi erkölcsi
bizonyítványt, kézzel írott önéletrajzot, a szakképesítést, alap- és szakvizsgát
(nyelvvizsgát), valamint a szakmai (közigazgatási) gyakorlatot igazoló ok-
iratok másolatát, nyilatkozatot arra vonatkozóan, hogy a feltételként megje-
lölt vagyonnyilatkozati kötelezettségnek eleget tesz.

Az álláshely a pályázatok elbírálását követõen azonnal betölthetõ.
Bérezés és egyéb juttatások a Ktv. és Polgármesteri Hivatal Közszolgálati

Szabályzatának vonatkozó rendelkezései szerint.
Érdeklõdni lehet: dr. Kelemen Marcell jegyzõnél személyesen: Nagykani-

zsa, Erzsébet tér 7. I/9.,telefonon: 93/ 500-708.
A pályázat beérkezésének határideje: a Belügyi Közlönyben való megjele-

néstõl (várhatóan 2007. március 16.) számított 16. nap (Cím: dr. Kelemen
Marcell jegyzõ 8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.).

A benyújtott pályázatok elbírálása: a munkáltatói jogkör gyakorlója által a
polgármester egyetértésével történik, a beérkezést követõ 15 napon belül.

Városfejlesztési osztályvezetõ

Testvérvárosi Alap 2007.

Meghívó Ünnepi program
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Nagykanizsa több testvértele-
püléssel büszkélkedhet, amelyek
között számos meglehetõsen tá-
voli. A jövõben vélhetõen több
partneri kapcsolat jöhet létre
Nagykanizsa és a magyarlakta
területek települései között.  

A testvértelepülések közül az
izraeli Akko 1996. óta testvérvá-
rosunk. Akko közel ötezer éves
város, gyakran volt jelentõs tör-
ténelmi események színhelye.
Gleisdorf osztrák város, közle-
kedési csomópont Graztól hu-
szonöt kilométerre, a nyolcvanas
évek közepétõl több területen
épített ki kapcsolatot Kanizsá-
val. A kelet-stájer térség keres-
kedelmi-, ipari- és oktatási köz-
pontja, a kilencvenes években a
napenergia hasznosításának oszt-
rák fõvárosává vált. Rendszeres
cserekapcsolatot tartanak az álta-
lános iskolák, a két város zeneis-
kolái évente adnak közös hang-
versenyt. A bulgáriai Kazanlak
hetvenezer lakosú város, közle-
kedési csomópont Bulgária kö-

zépsõ részén. A XVIII. század-
ban a rózsaolaj-termelés és ke-
reskedelem központja, büszkén
viseli a Rózsák völgyének fõvá-
rosa címet. Kovászna tizenhá-
romezer lakosú város Romániá-
ban, 1990-tõl tart kapcsolatot
velünk, 1993-tól testvérváro-
sunk. 1992-ben a 12 476 lakos
kétharmada magyar, egyharmada
román nemzetiségû volt.

Puchheim húszezer lakosú ba-
jor település Münchentõl nyugat-
ra, 1991-tõl Nagykanizsa testvér-
városa. Salo, 23 500 lakosú város
Finnország déli részén, Helsinki-
tõl mintegy száztíz kilométerre,
1996 óta hivatalos a kapcso-
latunk. Nemrég testvérvárosi
együttmûködés jött létre a horvát-
országi Csáktornyával is. A tizen-
hétezer lakosú város közlekedési
és kereskedelmi központ, Észak-
Horvátország egyik gazdasági
központja.

Bár senki nem vonja kétségbe
a testvértelepülési kapcsolatok
fontosságát, szükségességét, azt

azonban fontos megállapítani,
hogy Nagykanizsa az együttmû-
ködésekbõl konkrét gazdasági-
üzleti tõkét eddig még nem tu-
dott kovácsolni. Igaz, szakembe-
rek szerint ezeknek a kapcsola-
toknak nem is a gazdasági
együttmûködések élénkítése a
célja, hanem a tapasztalatcsere, a
különbözõ lehetséges minták
megtekintése, majd itthoni fel-
használása. Ezeket a mintákat vi-
szont az elmúlt években elég
gyakran tekintették meg a város
képviselõi: 2003-ban öt, 2005-
ben kilenc, 2006-ban pedig hét
alkalommal utaztak delegációk
az egyes településekre, amelyek
között akad olyan, ahol egy év-
ben háromszor is megfordultak a
várost képviselõ delegációk. A
korábbi években megindult a
kapcsolatépítés az írországi Lim-
erick és a kínai Shijiazuangh vá-
rossal is, azonban a távoli kap-
csolatok építésének stratégiája a
következõ években megváltozni
látszik.

A közgyûlés nemrég ugyanis
arról határozott, hogy megkez-
dõdnek az elõkészületek a test-
vérvárosi együttmûködési megál-
lapodás aláírására a szerbiai
Magyarkanizsával – elõremutató
egyébként, hogy a település kez-
deményezte a kapcsolatfelvételt. 

Marton István polgármester ér-
deklõdésünkre elmondta, a jövõ-
ben mindenképpen felül kell
vizsgálni a testvértelepülési kap-
csolatok stratégiáját, ugyanis úgy
véli, vélhetõen nagyobb szüksé-
gük lenne magyarországi kapcso-
latokra a határon túli magyarlakta
településeknek, mint távoli kínai
városoknak. Ezért hamarosan fel-
veszik a kapcsolatot egy-egy, a
Kárpát-medence magyarok lakta
területén lévõ településsel. A vá-
ros elsõ embere kérdésünkre el-
mondta: õ maga nem lát esélyt
arra, hogy a városok közti kap-
csolatokból gazdaságilag is profi-
táljon a város. 

Horváth Attila

A Boldogasszony kötet bõvített
kiadásával ismerkedhettek meg
az egybegyûltek a Halis István
Városi könyvtárban. A könyvbe-
mutatót Kardos Ferenc nyitotta
meg, aki Falvay Károly bemuta-
tása után említést tett a szerzõ
korábbi mûvérõl, a Huszonkét
magyar népi játékról, és a mai be-
mutatót megelõzõen 2001-ben
kiadott alapmûrõl. Megjegyezte,
mind a két kötet megtalálható a
könyvtáruk állományában. 

A rövid bevezetõt követõen
Ruzsinszky Klementina, Szörényi
Levente gondolatával folytatta a
szerzõ életútja ismertetését, amely
szerint a tisztánlátók küldetése: ku-
tatni, óvni, megismerni a tudást,
nemzetünk és megannyi kétségek
közt tartott embertársaink megmen-
tése. Megtudhattuk, hogy az olaj-
mérnök végzettségû Falvay Károly
valóságos polihisztor, aki 1942-49-
ig a Siófoki Népfõiskola igazgató-
helyetteseként és tanáraként, 1952-
tõl a budapesti Vadrózsák tánc-
együttes vezetõjeként tevékenyke-
dett. Némelyek szerint: mérnöknek
táncos, táncosnak mérnök.

A táncmûvészetben számtalan
hazai és külföldi kitûntetésben ré-
szesült. Az is elhangzott, hogy

nyelvi fogalmaink, énekes gyer-
mekjátékaink, apokrif imáink, va-
lamint lakodalmi és  temetési
szertartásaink szellemi tartalmá-
nak összefüggéseinek kutatá-
sának eredményeként született
meg a Boldogasszony (TERTIA
Kiadó) címû kötet.

Az életút ismertetése után leve-
títésre került az 1963-ban készült
Széki ballada néptánc film.

Az írótól megtudhattuk, hogy e
kötettanulmányát hosszantartó
kutatás elõzte meg. Bejárta töb-
bek között a kaukázusi oszétek,
vajnahok (orosz elnevezéssel:
csecsenek és ingusok) földjét, mi-
közben nagyon érdekes, hasonló-
an a szovjet moldáviai tapasztala-
tokhoz, magyarral rokonságot
mutató jelek tûntek elõ.

Az est folyamán ízelítõt kapott
a hallgatóság a közel ötszáz olda-
las kötet fõbb fejezeteibõl: A nõi
szerepkör és tulajdonságok, A
Nagyboldogasszony, a magyar
Magna Mater, végezetül A Nagy-

asszony, Boldogságos Szûz Má-
ria címeket viselõkbõl.

Az elõadást követõen érthetõvé
vált, hogy miért is nevezi a termé-
szetfeletti tulajdonságokkal bíró
asszonyt a magyar nyelv különö-
sen szép szóval Boldogasszony-
nak, összefüggésben az Istenszülõ
asszonnyal, a termékenység szim-

bólumával, a nõk védelmezõjével,
a természetközeli nõvel. 

A könyvbemutató után Falvay
Károly válaszolt a hozzá érkezett
kérdésekre, majd dedikálta a
könyvtár és az olvasók számára
köteteit.

Cz.Cs.

Kanizsa – Kapcsolatok 2007. március 8.8
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Magyarosodnak testvérvárosi kapcsolataink
Kárpát-medencei összefogás
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A Rozgonyi Polgári Egylet az
1835-ben alakult Polgári Egylet
szellemiségét és hagyományait
szeretné megõrizni és továbbvin-
ni. Ennek érdekében három alap-
vetõ célt tûztünk ki magunk elõ
– mondta elöljáróban az idei
programjaikról Miha Tamásné
elnök. A kulturális, karitatív és
közhasznú tevékenységet. E sze-
rint próbáljuk összeállítani a
programjainkat, és egyre inkább
szeretnénk nyitni a város polgá-
rai felé, hogy jobban megismer-

jenek bennünket, és többen jöjje-
nek a soraink közé. Kéthetente
rendszeresen találkozunk a Zrí-
nyi út 51. szám alatt. 

– A múlt évnek két rangos ese-
ménye volt. Az egyik a hétnapos
erdélyi kirándulásunk, amikor
pont Trianon napján értünk a
régi Nagy-magyarországi or-
szághatárhoz, ahol mementóként
még mindig ott áll a kis elha-
gyott bakterház. Egy szép, meg-
ható ünnepséget tartottunk a
helyszínen, de felkerestük többek
között Mátyás király szülõházát,
a Békás-szorost valamint csíki
és székely településeket. A másik
emlékezetes rendezvényünk egy
kulturális programmal összekö-
tött régi polgári Teadélután volt
a Honvéd Kaszinó tükörtermé-
ben. Idén is a régi-régi szellemi-
ségnek próbálunk megfelelni. A
ma emberét nagyon sok impul-

zus éri, sok mindenre kíváncsi. A
hagyományõrzésnek egyik ki-
emelkedõ eseménye lesz az em-
léktábla avatás a Polgári Egylet
által épített egykori Sugár úti
székház falán. A márványtábla a
régi pecsétet ábrázolja, a két
kéz az 1800-as Polgári Egylet-
tagok és a maiak kézfogását
szimbolizálja, meg azt is sugall-
ja, mennyire szükség van ma-
napság erre a kézfogásra! A két
dátum, az 1835. és a 2005. pe-
dig a jogfolytonosságot jelzi.
Áprilisban egy kiállítást terve-
zünk a Halis István Városi
Könyvtárban – folytatja az el-
nök. – Az alkotások elsõsorban
minket fognak egy kicsit jobban
bemutatni. Az egylet tagjai a sa-
ját készítésû munkáikat, fafara-
gásokat, festményeket, ruhákat,
szárazvirág kompozíciókat állí-
tanak ki. Van egy meghívásunk

Schrammel Imre keramikus és
Szelényi Károly fotómûvész kö-
zös kiállítására Budapestre, az
Ernszt Múzeumba. A tárlatláto-
gatást más kulturális ese-
ménnyel is összekötjük a fõvá-
rosban. A találkozóink alkalmá-
val egészségügyi elõadásra dr.
Horváth Ágnes háziorvost kér-
jük fel, bõrápolással kapcsolat-
ban Végh Endréné kozmetikust,
az ékszervarrás titkaiba pedig
Hajmási Edit ötvösmester avat
be bennünket. Tervezünk teadél-
utánt, zenés dalesetet, folytatjuk
a családlátogatást, hétvégi és
kertes házakban jövünk össze,
ahol megemlékezünk egymás
névnapjáról. A színházlátogatás
igénye is felmerült, õsszel egy
olyan színházba utazunk el,
amelyik nem hozza el az elõadá-
sait Nagykanizsára – mondta
befejezésül Miha Tamásné a
Rozgonyi Polgári Egylet elnöke.

Bakonyi Erzsébet

Az egyháznak szembe kell
szállnia az értékrombolással, s
vállalnia kell azokat a konfliktu-
sokat is, amelyek a nyílt érték-
vállalásból fakadhatnak – véli
Horváth Lóránt, a Szent József
Plébánia plébánosa (képünkön),
aki beszélt lapunknak az egy hét
múlva sorra kerülõ búcsúprog-
ramokról és az Alsótemplom ha-
marosan induló felújításáról is. 

– Nagyatádról származom, vallá-
sos családban nõttem fel, édesapám
hosszú ideig tagja volt az ottani
egyházközségi testületnek – idézi
fel az egyházhoz kötõdés kezdeteit
Lóránt atya. – Már egészen kicsi
koromban felvetõdött a papi hivatás
gondolata. Egyértelmû volt tehát,
hogy az utam a papi szeminárium-
ba vezet, a tanulmányaimat Veszp-
rémben végeztem. Ezután Balás Bé-

la püspök atya Siófokra helyezett
káplánnak, aztán Nagybajomba ke-
rültem elõbb plébániai kormányzó-
nak, majd plébános lettem. Nyolc
évet töltöttem ott, s úgy érzem, ez az
idõszak roppant termékeny volt,
mert sikerült élõ közösségeket létre-
hozni, amelyekre bizton építhet az
utódom. Templomokat építettünk új-
já, sõt, még egy katolikus iskolát is
tetõ alá hoztunk. Somogy megye
egyetlen szakiskolája ma a Kolping
Szövetség égisze alatt mûködik.
Püspök atya a késõbbiekben úgy
látta jónak, hogy nagybajomi tény-
kedésem után megbíz a kanizsai
Szent József Plébánia irányításával.
Azért jöttem ide, hogy azt a kis kö-
zösséget, amit kaptam, megpróbál-
jam összefogni, serkenteni és báto-
rítani, hogy újabb, kisebb közössé-
gek szülessenek. Nagyon értékes
emberekre akadtam itt, sorra jön-
nek és ellátnak tanácsokkal, s ez
rám is óriási hatással van. Igyek-
szünk minden réteget valamiképpen
megszólítani. Az a célom, hogy a
plébánia a közösségek közösségévé
váljon. Különös figyelmet szente-
lünk a gyermekekre és az ifjúságra,
hiszen õk lesznek majd egykor az
egyházközség pillérei. Hozzáláttunk
a kézzel fogható munkához is. Ami-
kor idekerültem, kialakítottunk két
közösségi termet a plébánián, az
egyik a hittanos helyiség, a másik

pedig a Szalézi-terem, itt a kóru-
sunk próbál, és felnõttek számára
szervezünk elõadásokat. Terveink
között szerepel templomunk meg-
szépítése, felújítása, hiszen utoljára
valamikor a hatvanas években volt
festve. Szeretnénk újjávarázsolni a
templomot. Nyáron elkezdõdnek a
munkálatok, kijavítjuk a vakolathi-
bákat, a vizesedés miatt lélegzõ fes-
ték kerül a falakra, s az immár
megújult templomot a terveink sze-
rint augusztus vége felé szenteljük
fel. Ezt az ünnepélyes pillanatot
egybekötjük a bérmálással, tehát ez
egy igazi családi ünnep lesz, ami-
kor a lelkek és a falak is újjászület-
hetnek. Az önkormányzat támogatja
a munkálatokat, a beruházás költ-
ségeinek nagyobb részét azonban a
hívek és a helyi, egyébként nagyon
segítõkész vállalkozók biztosítják. A
közeli terveink között szerepel még
a templombúcsú megünneplése,
amelyre március tizenhatodikán és
tizenhetedikén kerül majd sor. A
programokra az aprónéptõl a szép-
korúakig mindenkit szeretettel vá-
runk, tartozzanak bármely plébáni-
ához. A gyerekeknek rajzversenyt
szervezünk, lesz játék a kolostor és
a plébánia udvarán, míg a felnõtte-
ket Szent Józsefrõl szóló elõadással,
filmvetítésekkel, lelkigyakorlatos
szentmisékkel, Levente Péter és
Oberfrank Pál elõadásával, vala-

mint a Boanergész Együttes kon-
certjével várjuk. Szeretnénk meg-
szólítani azokat, akik nem ismerik a
templomot, vagy vidékiek. Meg kí-
vánjuk ismertetni a közösségünket a
város többi hívõ lakójával is. 

– Visszatérve a hamarosan kez-
dõdõ templom-felújításra, ha jól
tudom, akkor a templom mögötti
épület a ferences rend tulajdoná-
ban van. Terveznek-e esetleg kö-
zösen lépéseket az egyre rosszabb
állapotú épület megmentésére?

– A kolostor tulajdonviszonyai
eléggé kalandosan alakultak. Az
egyházközségnek lennének tervei
az épülettel kapcsolatban, felmerült
a gondolat, hogy létesítsünk katoli-
kus óvodát, amire úgy vélem, egy
ekkora lélekszámú városban ko-
moly igény mutatkozna. Nagyon le-
romlott állapotban van a kolostor,
önerõbõl képtelenség felújítani,
ezért igyekezni fogunk mindenféle
pályázati lehetõséget kihasználni. 

– A nagykanizsai kórház ágy-
szám-csökkentése elleni de-
monstráción Ön is ott volt, s
markáns beszédet mondott. Mit
gondol, fel kell vállalnia az
egyháznak a társadalmi ügyek-
ben határozottan állást foglaló
megnyilvánulásokat? Hiszen
gyakran vád éri az egyházat,
hogy politizál. 

(folytatás a 10. oldalon)

Kanizsa – Értékrend2007. március 8. 9
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Jézustól kapott kötelesség

Hagyományápolás és továbblépés

Emléktáblát helyez el márci-
us 9-én (pénteken) 16 órakor a
Sugár út 3. szám alatti épület
falán a Rozgonyi Polgári Egy-
let. Az épület Hencz Antal és
Geiszl Mór tervei alapján,
1885-ben készült, eklektikus
stílusban.

10.qxd  2007.03.06.  15:34  Page 16



Tisztelt Nagykanizsai Polgárok!
Tisztelettel meghívom Önöket az 1848-49-es forradalom 
és szabadságharc 159. évfordulójának nagykanizsai rendezvényeire.

Marton István, polgármester
Március 14.
Halis István Városi Könyvtár
14.00 Forradalom és szabadságharc, 1848-49 krónikája városunkban 

dokumentum-kiállítás. Megnyitja: Czupi Gyula igazgató. 
Megtekinthetõ: április 15-éig

Kossuth Lajos tér
15.00 Koszorúzási ünnepség Kossuth Lajos szobránál. Közremûködnek: 

a Zrínyi Miklós Általános Iskola diákjai. A mûsort szerkesztette 
és rendezte: Kóczán Zsuzsanna

15.25 Tisztelgés a temetõben lévõ honvédsíroknál
Március 15.
Deák Ferenc tér
9.00 Ünnepi térzene az Olajbányász Fúvószenekar közremûködésével 
9.15 Ünnepélyes zászlófelvonás
9.30 Koszorúzás a '48-as honvéd gyalogezred emlékmûvénél

(Valamennyien hozzunk magunkkal 1-1 szál virágot!)
Koszorúzási szándékukat kérjük elõre jelezzék az 500-779-es 
telefonszámon.

Medgyaszay Ház (régi mozi) nagyterme
10.00 Ünnepi mûsor az 1848-49-es forradalom és szabadságharc hõseinek 

emlékére. Köszöntõt mond: Marton István polgármester 
Szerepelnek: a Piarista Általános Iskola, Gimnázium és Diákotthon 
tanulói. A mûsort szerkesztette és rendezte: Varga Zoltán

Képzõmûvészetek Háza (Kiskastély)
16.00 Ünnepi táncház - magyar táncok és verbunkok

Közremûködik: a Kanizsa Táncegyüttes
Sugár út 13. (Deák Ferenc emléktáblája)
18.00 Fáklyás emlékezõ séta

Útvonal: Erzsébet tér – Aradi vértanúk emlékmûve – Zrínyi M. u. – 
Deák tér

Medgyaszay Ház (régi mozi) nagyterme
19.00 Fellegi Ádám Liszt-díjas zongoramûvész estje – Liszt Ferenc, 

Bartók Béla és Kodály Zoltán mûveibõl
Kérjük, hogy a nemzeti ünnepünk alkalmából szíveskedjenek házaikat
fellobogózni!

Nagykanizsa amatõr és profi mûvészei, mûvészetpártolók, mûvé-
szeti szervezetek! Elkészült Nagykanizsa Mûvészeti Térképét befogadó adat-
bázis. Itt az idõ, hogy birtokba vegyük, jelentõségét tudassuk minden érde-
kelttel és döntéshozóval. 

Az ügy fontosságára való tekintettel kérünk mindenkit, hogy tartsa fontos-
nak a személyes megjelenést. Csoportok, szervezetek küldjék képviselõjüket
a rendezvényre.

Idõpontja: 2007. március 13., kedd 18 óra
Helye: Medgyaszay Ház (régi mozi)
Napirendi pontok:
1. Tájékoztató Nagykanizsa Mûvészeti Térképe alapvetõ tudnivalóiról. Az

öt mûvészeti ág összejöveteleinek összegzése. Elõadó: Baráth Zoltán igazgató
2. Az Oktatási, Kulturális, Ifjúsági és Sportbizottság állásfoglalása a Mû-

vészeti Térképpel kapcsolatban. Elõadó: Balogh László képviselõ, OKISB
elnök

3. Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala Mûvelõdési és
Sportosztályának osztályvezetõi hozzászólása. Elõadó: Szmodics Józsefné
osztályvezetõ

4. A Térkép feltöltésének bemutatója. Elõadó: Baráth Zoltán igazgató
5. A Nagykanizsa Mûvészeti Térképének Tanácsa megalakulása, mûvésze-

ti áganként koordinátorok választása. Elõadó: Baráth Zoltán igazgató
A rendezvény tervezett idõtartama: 1,5 óra

Balogh László, OKISB elnök
Szmodics Józsefné, osztályvezetõ

Baráth Zoltán, igazgató

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata  
Testvérvárosi Alap 2007. évi támogatásának elnyerésére
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata „Testvérvárosi Alap

2007” címmel pályázatot ír ki a testvérvárosaihoz fûzõdõ kapcsolatok fej-
lesztése, a lakosság és civil szervezetek, valamint intézmények ez irányú mû-
ködésének támogatása, a szervezetek biztonságos tervezésének elõsegítése
céljából. 

A pályázók köre: Civil szervezetek, egyesületek, alapítványok, intézmé-
nyek, öntevékeny csoportok. 

A tervezett projektnek Nagykanizsa testvérvárosai – Akkó, Csáktornya,
Gleisdorf, Kazanlak, Kovászna, Puchheim, Salo – valamelyikében mûködõ
partnerszervezet aktív együttmûködésével 2007. július 1. és 2008. június 30.
között kell megvalósulnia.

A pályázó saját forrásainak legfeljebb 50 %-os kiegészítése céljából lehet
pályázni költségvetéssel alátámasztott, részletesen kidolgozott projektre.

A pályázatok támogatásáról a Közgyûlés Oktatási, Kulturális, Ifjúsági és
Sportbizottsága legkésõbb 2007. június 30-ig dönt. Az elnyert támogatást –
testvérvárosonként összesen legfeljebb 250 ezer Ft-ot – részletes elszámolás-
sal, a pályázó nevére kiállított számlákkal igazolt kiadásokra, legfeljebb az
önrész mértékéig, utólagos finanszírozással biztosítja az alap. Egy pályázó
több célra is nyújthat be pályázatot. 

A pályázat részletes feltételeit tartalmazó felhívás és pályázati adatlap le-
tölthetõ a www.nagykanizsa.hu honlapról, vagy nyomtatott formában, mun-
kaidõben személyesen is átvehetõ a Polgármesteri Hivatal Mûvelõdési és
Sportosztályán.

A pályázatok beérkezésének határideje 2007. április 16. 08.00 óra
Marton István, polgármester

(folytatás a 9. oldalról)
– Az egyház nem bura alatt él,

nem külön él a világtól, hanem
benne. Ezért tapasztalható egy-
fajta kölcsönösség, a világ hat az
egyházra, s természetesen az egy-
ház is a világra. Az a vélemé-
nyem, hogy nem vonhatja ki ma-
gát azokból a napi történésekbõl,
amelyek õt magát is érintik. Meg-
gyõzõdésem, hogy az egyháznak
tudatosan síkra kell szállni az ér-
tékek megõrzéséért, megmentésé-
ért, s ahol értékrombolással ta-
lálkozik, ott fel kell emelnie a
szavát. Ez a kötelessége, Jézustól
reá szabott kötelesség. 

– Többen élik-e meg hitüket
manapság, mint mondjuk, a hiva-
tása kezdetén? Mennyire képes
az egyház ellensúlyozni a keres-
kedelmi médiumok által sugallt
nagytestvéres, harcos-leszámolós
világképet, mekkora sikerrel tud-
ják megszólítani a fiatalokat?

– Az a kor, amelyben élünk,
egy értékveszejtõ, romboló kor,
tetten érhetõ az a fajta rombolás,
amely az emberi lelkekben zajlik.
Azt gondolom, hogy a kereszté-
nyek száma csökkenni fog ugyan,
azonban a hûséges hívek még tu-
datosabban fogják megélni a hi-
tüket, s valóban só és kovász
lesznek, ahogy azt Jézus akarja.
A népegyházi keretek elõbb-
utóbb összeomlanak, s apró, ki-
csi közösségek lesznek, amelyek
aztán világítani fognak a körü-
löttünk egyre jobban eluralkodó
homályban. A fiatalokat valóban
nehéz meghódítani, úgy látom,
hogy sodródnak, csapódnak in-
nen-oda, s nem találnak biztos
fogódzót. Azok a pótcselekvések
azonban, amelyekhez folyamod-
nak, erõsítik a hit igazát, misze-
rint az ember élete csak Istennel,
Istenben teljesedhet ki igazán.
Ezek a pótcselekvések tulajdon-
képpen örömpótlékok, amelyek
jelzik a szív ürességét, sivársá-
gát, azt, hogy a szív vágyódik az
Isten után. Hosszú-hosszú éveken
keresztül szinte nem volt ifjúsági
élet a plébánián. Ezért nagy re-
ménnyel nézek a bérmálkozásra
készülõ csoportra, kis csíraként
tekintek rájuk. Vannak nagyon
tettre kész fiatalok a Bólyai- és a
Zrínyi-iskolából – bennük látom
a jövõt. Azt remélem, hogy velük
épülget majd a jövõ közössége,
amelyhez mind többen csatlakoz-
nak majd. 

Horváth Attila

Tóth László szocialista képvi-
selõ egyike azoknak – Dr. Kár-
olyi Attila frakció társa szavaival
élve – a romantikus, demokrati-
kus elveikbõl semmit fel nem adó
hajdani reformereknek, akik ma
nyíltan szembefordultak a hata-
lomra került KISZ-titkárokkal.
Elõbb ügyrendi bizottság elnöki
székébõl billentették ki, utóbb
Göndör István szocialista ország-
gyûlési képviselõ mutatott neki
ajtót, hogy helyette a Magyaror-
szági Szociáldemokrata Párt pro-
minensét ültesse a személyi titká-
ri székbe. A belharcok csitulta
után ma a párt frakcióvezetõje, és
a közgyûlés pénzügyi bizottságá-
nak elnöke. Vele beszélgettünk a
baloldaliságról.

– A mára kialakult politikai
gazdasági helyzetben van-e még
értelme bal- és jobboldalról be-
szélni? A szocialistáknak a globá-
lis tõke érdekeit kritikátlanul ki-
szolgáló vezetõi illetve a Fidesz
gondoskodó államot sugalmazó
lépései a hagyományos képlet fel-
borulását mutatja. Ráadásul kite-
kintve az országból az egyszerû
ember azt látja, hogy a konzerva-
tív Bush nagyobb támogatást kap
– és viszont – baloldali kormá-
nyunktól, mint a jobboldali pol-
gári szövetségtõl. 

– A baloldal és jobboldal kife-
jezések egy, már válságban lévõ
idõszak szülöttei. Az 1789-es
francia nemzetgyûlés soraiban
való ülésrendbõl erednek. Az el-
nöktõl balra helyezkedtek el a
forradalom – arisztokrácia elle-
nes, antiklerikális – hívei, jobbra
a monarchia képviselõi. Feltéte-
lezem, hogy az olvasók is, nagy-
jából tisztában vannak a két ol-
dal politikai nézetrendszerének

fõbb aspektusaival. Utoljára
Giddens próbálta megalkotni a
„harmadik utat”, amely arra lett
volna hivatott, hogy a globális
kapitalizmus hideg racionalitását
összebékítse, a szociáldemokrá-
cia célkitûzéseivel. Megjegyzem,
ez nem nagyon jött össze. Egy-
elõre a globális rablólovagok
állnak nyerésre, az õ érdekeik ér-
vényesülnek jobban. Történelmi
tény, hogy az eddigi társadalmak
sem kellõen humánusak, sem kel-
lõen hatékonyak nem voltak – és
most sem azok – a mindenkire ki-
terjedõ emberhez méltó életfelté-
telek biztosításában. A tõkének és
a munkának soha nem lesznek
azonosak az érdekei. Azt mond-
ják a politológusok, ahhoz, hogy
egy társadalom jól mûködjön,
szükség van a baloldalra. Szük-
ség van, mert a társadalom bizo-
nyos, nagyon jól meghatározható
rétegeiben erõsen él az igény ar-
ra, hogy valamilyen szervezet,
társadalmi erõ felkarolja érdeke-
iket. Persze csak akkor, ha való-
ban azt teszi. Történelmi emlékek
fogságában lehet historizálni, de
amelyik párt nem a kisembert
képviseli a társadalmi és gazda-
sági élet elitjével szemben, nem a
gyengébbek és kiszolgáltatottak
érdekeit teszi magáévá az erõsek-
kel és befolyásosakkal szemben,
az nem baloldali.

– Rablólovagok és magára ha-
gyott kisemberek. Ez egyfajta
kritikának is felfogható. Ám te-
kintsük csak a jelen állapotok di-
agnózisának. A problémát körül
írta, de milyen baloldali válasz
nyújt rá megoldást?

– Talán egy kicsit távolabbról
kezdem a választ, de látnunk kell,
a mai nyugat-európai szociálde-

mokraták útkeresésnek egyik
alapvetõ kérdése, miként lehet az
új kihívásokra úgy választ találni,
hogy a jóléti állam keretében lét-
rejött szociális egyensúlyt, létbiz-
tonságot, a társadalom többsége
számára biztosított jólétet meg le-
hessen õrizni. Be kell ismernünk
mára, a neoliberalizmus korában,
a klasszikus szociáldemokrata vá-
laszok kevésnek, illetve hatásta-
lannak bizonyulnak. A baloldali
értékrend napjainkban nálunk is
paradigmaváltáshoz érkezett. Ha-
zánkban a legfejlettebb országok
feszültségei és kínjai más, még fo-
kozottabb formában jelentkeznek,
és egyedi válaszokat igényelnek.
Míg ott a globalizálódó gazdasá-
gok jóléti viszonyainak fenntartá-
sa, s hozzá az új eszközök megta-
lálása a feladat, addig nekünk a
hazai gazdasági-társadalmi vi-
szonyoknak megfelelõ szociális
egyensúlyt is ki kellene alakítani.
Magyarországon az államszocia-
lizmus kudarcára nem a tõkedik-
tatúra az egyetlen alternatíva. A
munka, otthon, család hármasa
alapvetõ emberi jog. Mindenna-
pos élettapasztalat, ha van mun-
ka, minden van. Ha nincs, semmi
sincs. A munka ad értelmet és ér-
téket az életnek, biztos megélhe-
tést és gyarapodást a családnak.
Magyarországon azonban ma
egyre kevesebben jutnak munká-
hoz. Nagyon sokan várnak értel-
mes, tisztességesen megfizetett
munkára, de annak hiányában se-
gélyekbõl, szociális juttatásokból
kénytelenek tengõdni. Ezért egy
új, munkaalapú gazdaságpoliti-
kára van szükség, amely biztosít-
ja, aki dolgozni akar, az kenyér-
keresõ munkához, munkahelyhez
juthasson. A létbiztonsághoz és a
jóléthez, az egyéni és közös siker-
hez nem a segélyen, hanem a be-
csületes, hasznos munkán keresz-
tül vezet az út. Ezt a lehetõséget
kell megadni az embereknek.

– Minden él nélkül mondom:
munka, otthon, család, akár
jobboldali is lehetne. Az eddig
elmondottak alapján azt is meg-
kockáztatom, gyõzzön a jobbik
alapon nem lenne ellenére egy
két pártrendszerû Magyaror-
szág. Ezzel megszûnnének a
kispártok zavaró repülései, a
nagytestvért kényszerhelyzetbe
hozó ultimátumaikkal. Apropó,
mi a véleménye a rendszerválto-
zásról, amely szárba szökkentet-
te õket és az azóta eltelt idõ-
szakról?

Kanizsa – Városháza2007. március 8. 7Kanizsa – Kultúra 2007. március 8.10

Fo
tó

: B
ak

on
yi

 E
rz

sé
be

t

Rablólovagok kora

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala 
pályázatot hirdet városfejlesztési osztályvezetõ munkakör betöltésére
Ellátandó feladat: a Városfejlesztési Osztály feladatkörébe tartozó önkor-

mányzati fejlesztések, beruházások, felújítások, üzemeltetési, illetve vagyon-
gazdálkodási feladatok ellátásának irányítja és ellenõrzése.

Felelõs: a szervezeti egység jogszerû mûködéséért, a hatékony munkavég-
zésért, a célszerû munkamegosztás kialakításáért, a testületi elõterjesztések
szakszerû elõkészítéséért, a testületi és vezetõi döntések idõben történõ szak-
szerû végrehajtásáért, a testület szakmai kiszolgálásáért, az osztály feladat-
körében tartozóan az állampolgárok tájékoztatásáért, a hivatal ügyrendjében
és belsõ szabályzataiban meghatározott feladatok végrehajtásáért.

Pályázati feltételek: 
– magyar állampolgárság, 
– büntetlen elõélet (alkalmazási feltétel), 
– az alábbi szakképesítések valamelyike: egyetemi vagy fõiskolai szintû

építészmérnöki (szerkezetépítõ, magasépítõ üzemmérnöki),  építõmérnöki,
településmérnöki (városgazdasági mérnöki), közlekedésmérnöki  szakkép-
zettség, vagy ezekkel egyenértékûnek elismert végzettség, egyetemi szintû
jogász vagy legalább fõiskolai szintû  igazgatásszervezõi szakképzettség és
településfejlesztési, illetve településrendezési szakképesítés,

– a köztisztviselõk jogállásáról szóló 1992. évi XXIII. tv. (Ktv.) 7. §. (7)
bekezdése szerinti vagyonnyilatkozati kötelezettség vállalása,

– közigazgatási alapvizsga és szakvizsga a Ktv. 25. és 31. §-ainak rendel-
kezései szerint,

– legalább 2 év szakmai gyakorlat.
Elõnyt jelent: közigazgatási gyakorlat, idegen nyelv ismerete.
A pályázat tartalmazza az osztály vezetésére vonatkozó szakmai és veze-

tõi elképzeléseket, melyhez csatolni kell: 3 hónapnál nem régebbi erkölcsi
bizonyítványt, kézzel írott önéletrajzot, a szakképesítést, alap- és szakvizsgát
(nyelvvizsgát), valamint a szakmai (közigazgatási) gyakorlatot igazoló ok-
iratok másolatát, nyilatkozatot arra vonatkozóan, hogy a feltételként megje-
lölt vagyonnyilatkozati kötelezettségnek eleget tesz.

Az álláshely a pályázatok elbírálását követõen azonnal betölthetõ.
Bérezés és egyéb juttatások a Ktv. és Polgármesteri Hivatal Közszolgálati

Szabályzatának vonatkozó rendelkezései szerint.
Érdeklõdni lehet: dr. Kelemen Marcell jegyzõnél személyesen: Nagykani-

zsa, Erzsébet tér 7. I/9.,telefonon: 93/ 500-708.
A pályázat beérkezésének határideje: a Belügyi Közlönyben való megjele-

néstõl (várhatóan 2007. március 16.) számított 16. nap (Cím: dr. Kelemen
Marcell jegyzõ 8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.).

A benyújtott pályázatok elbírálása: a munkáltatói jogkör gyakorlója által a
polgármester egyetértésével történik, a beérkezést követõ 15 napon belül.

Városfejlesztési osztályvezetõ

Testvérvárosi Alap 2007.

Meghívó Ünnepi program
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Elkészült Nagykanizsa Mûvé-
szeti Térképét befogadó adatbázis,
melynek megismertetésére  min-
den érdeklõdõt – amatõr és profi
mûvészt, mûvészetpártolót, mûvé-
szeti szervezetet – várnak március
13-án kedden 18 órakor a
Medgyaszay Házba. A másfél
órásra tervezett rendezvényen

Baráth Zoltán igazgató tájékozta-
tót ad a mûvészeti térkép alapvetõ
tudnivalóiról, és összegzi az öt
mûvészeti ág összejöveteleinek ta-
pasztalatait. A térképpel kapcsolat-
ban elhangzik az OKISB állásfog-
lalása. A jelenlévõk megalakítják
Nagykanizsa Mûvészeti Térkép-
ének Tanácsát, és mûvészeti ágan-
ként koordinátorokat választanak.

B.E.

Jelentõs szakmai rendezvény-
re készül a Magyar Vöröske-
reszt Családok Átmeneti Ottho-
na. Az intézmény március 13-án
CSÁO-s találkozót szervez, ahol
a bekerülés körülményeit és a
mindennapi munka gyakorlati
lépéseit vetik össze a szakembe-
rek. A rendezvényre a gyõri,
szombathelyi, soproni, zala-
egerszegi, nagyatádi, törökbá-

linti átmeneti otthonokból, vala-
mint a kaposvári anyaotthonból
érkeznek munkatársak – mondta
el Körmendi Viktória intéz-
ményvezetõ. A fórum moderáto-
ra Urbán Erika, az Átmeneti
Gondozást Ellátók Országos
Érdekvédelmi Szövetsége, és a
Sorsunk és Jövõnk Alapítvány
elnöke lesz. A találkozóról kiad-
vány is készül. 

B.E.

Bár sokat hallatnak magukról,
részt vesznek városi ünnepségeken,
koszorúzásokon,  sokak elõtt még-
sem ismert, mivel foglalkozik, ki-
ket tömörít soraiba a száztíz fõs
Hadirokkantak, Hadiözvegyek és
Hadiárvák Országos Nemzetközi
Szervezetének nagykanizsai cso-
portja.  A ’94-ben, harmincnyolc
fõvel alakult civil szervezet elnöke,
Görcsi Frigyes elismeri, nincs élõ
kapcsolatuk a lakossággal, és la-
punkon keresztül szeretnék felhívni
a figyelmet munkájukra. 

Tizenkét évig egymaga vezette a
hét hadirokkant, tizennégy hadiöz-
vegy, és kilencven hadiárva és ha-
digyámolt alkotta közösséget. Ta-
valy azonban egy lelkes segítõtár-
sra talált a sormási Gerencsér Jó-
zsef személyében. Városunkban
kétszáz hadigondozott van nyilván-
tartva, szeretnék, ha valamennyien
csatlakoznának hozzájuk. Kanizsán
kívül még kilenc település, többek
között Zalakaros, Sormás, Újudvar
és Eszteregnye hasonló sorsú lako-
sait fogják össze. Sajnos nem min-
dig fogadják õket szívesen, hiszen
értelmezési hiba miatt az országban
számon tartott 48 500 hadiárvának
a fele nem kapta meg az egy össze-
gû ötvenezer forintos kárpótlást
sem. A csoport akár háromszáz fõs
is lehetne, mert még mindig van-
nak olyanok, akiket hadigondozás-
ba kellene venni.

– A nyolcvanötezer tagot szám-
láló országos szervezethez kapcso-
lódva a Magyarok Világszövetségé-
vel közösen 2004-ben törvénymódo-
sító javaslatot adtunk be. Tagjaink
türelmetlenül várják az elfogadását
– mondja Gerencsér József elnök-
helyettes. – A hadiárvákon szeretné-
nek segíteni, hogy megszûnjön a ha-
diárva és hadiárva közötti megkü-
lönböztetés. Akinek az édesapja
meghalt és eltûnt a háborúban, és
semmit nem tud róla a családja, azt
a törvény nem veszi hadiárvának –
foglalta össze sérelmüket. 

A 2006-április 1-tõl újra beadha-
tó  kárpótlási igények körüli gon-
dokról Görcsi Frigyes elmondta. 

– A ’97-es felhívásról sokan le-
maradtak, mert rövid idõ állt ren-
delkezésre az okmányok beszerzésé-

hez. Akkor az egyik csoport megkap-
ta a háromszázezer forint kárpótlást,
a másik nem. Az õ számukra az Or-
szágos Kárrendezés és Kárpótlási
Hivatal által az újságokban tavaly
közzétett és december végéig meg-
hosszabbított felhívásban
négyszázezer forintos kárpótlási
igényre lehetett jelentkezni, de saj-
nos hasonló megkülönböztetéssel. A
levelek idõben elmentek, az elutasí-
tások pedig most szivárognak vissza.
Fellebbezési lehetõség nincs, de fe-
lülvizsgálati kérelemmel a megyei
bírósághoz fordulhatunk. Ebben
akarunk segíteni a hozzánk forduló
tagoknak. Újabban azt lehet hallani,
hogy a kárpótlási törvény nem a ha-
digondozottakról szól. Az öcsémmel
megkaptuk az elutasítást, az anyám
még nem – panaszkodik Görcsi Fri-
gyes. – Mi alapján hoznak döntést,
nem tudni.  Az elutasításnál hivat-
koznak a ’92-es, a ’97-es törvényre,
melyeknek a pontjai viszont nem azt
írják le, amit õk mondanak. A 2004-
ben beadott törvénymódosítási ja-
vaslatunk öt pontot tartalmaz – foly-
tatta. – Az 1. pont a hadiárva- és ha-
diárva közötti megkülönböztetés el-
törlését tartalmazza. Továbbá, min-
den hadiárva kapja meg az ingyenes
gyógyellátást, legyen olyan hadi-
gondozott igazolványunk, ami in-
gyenes utazással, kedvezményes és
ingyenes gyógyüdülõ-belépéssel jár.
Az InterCityn például fizetni kell a
helyjegyet. Ha valaki elkíséri a ha-
digondozottat, a kísérõnek pótjegyet
kell fizetni az IC-én. Míg a hadirok-
kant I. osztályon utazhat, a kísérõje
csak a II. osztályon. Szili Katalintól
várnánk a segítséget, de sajnos ed-
dig még nem kaptunk. 

– A kárpótlással az a legnagyobb
bánatunk, hogy rosszul szövegezték
meg – vette vissza a szót Gerencsér
József. – A tavalyi, december 31-én
zárult felhívás így szólt: mindenki
adja be a kérelmét, aki bizonyítani
tudja, hogy édesapja a háborúban
halt meg. Sok embert becsaptak a
felhívásnál – állítják mindketten. –
Bolondot csináltak mindenkibõl. A
kiadott utasításokat valószínû nem
kapták meg a vidéki hivatalokban.

Bakonyi Erzsébet

– Minden közösség, így a poli-
tikai pártok is folyamatosan vál-
toznak. Nem egy eszméhez, ha-
nem egy rögeszméhez lennénk
hûek, ha nem befolyásolnának az
elmúlt idõszakban szerzett szo-
morú tapasztalataink, kiábrán-
dulásaink, új felismeréseink.
Max Weber már a múlt század
megírta, hogy a kiábrándulás
korszakát éljük, pedig õ még
nem is láthatta elõre a mai ma-
gyar politikai elitet. Tizenhét év
elteltével sem fogyatkoznak, in-
kább halmozódnak a magyar tár-
sadalmat megosztó sérelmek.
Úgy vélem, a magyarországi
rendszerváltás lényegében véve
megbukott. Egyidejûleg beszél-
hetünk morális, politikai és gaz-
dasági válságról is. Ha bevall-
juk, ha nem, a politikai elit és a
társadalom szinte tökéletesen ki-
szolgáltatott a globális és az
erõsödõ hazai tõkének. A magyar
gazdaság, mint nemzetgazdaság
valójában már nem is létezik. A
magyarországi gazdaságot a
multinacionális tõke uralja.

– Ismerõs szavak, de ugye nem
tévedek, ha azt állítom ezek nem
a szocialisták oldaláról hangoztak
el. Ha ön ilyeneket mond beszél-
hetünk-e egységes baloldalról?

– Sok minden megváltozhat az
idõben, de a baloldali gondolko-
dás lényege, a kapitalizmus kriti-
kája, nem. Szerte a világon és
nálunk is számosan élnek és te-
vékenykednek a baloldali értékek
jegyében, még ha különbözõkép-
pen fejezik is ki konkrét szándé-
kaikat és egymással is vitában
állnak. Ez szükségszerû történel-
mi tény, és belátható idõn belül
nincs mód ezen változtatni. A
baloldaliaknál is megtalálható
polgári értékrend a szociálde-
mokrata pártok történelmileg
szerves, organikusan fejlõdõ
rendszerében alakult és alakul
folyamatosan, tendencia jelleg-
gel. A szociáldemokrata párt te-
hát nemcsak úgy terem mondjuk,
egy fa tetején, de nem is úgy,
hogy annak deklaráljuk magun-
kat holnaptól kezdve. 

– Szó, mi szó, ez a válasza is
üzenet volt. Egyfelõl kritika,
másfelõl kéznyújtás, de tartok tõ-
le sehol sem hallják meg. De
visszatérve az eredeti szálhoz mit
jelent az Ön életében baloldalinak
lenni?

– Szerintem nem az határozza
meg a hovatartozást, hogy ki mit
mond magáról, hanem az, aho-

gyan érez, cselekszik és melyik
történelmileg igazolt eszmerend-
szert vallja magáénak. Nem a
megnevezés a fontos, hanem azok
az érzések amelyeket az életünk
során tapasztalt dolgokra reagál-
va felfedezünk magunkban, és
ezeket az érzéseket gondolati fo-
lyamatok követik, aminek a végén
ki-ki elmondhatja magáról, a bal-
vagy a jobboldalhoz tartozik-e.
Véleményem szerint a baloldali
értékrend olyan egyetemes embe-
ri értékek és érdekek köré kell,
hogy szervezõdjön, amelyek lehe-
tõvé teszik az emberhez méltó élet
és a személyiség szabad kibonta-
kozásának lehetõségét. Olyan ér-
tékeket kell hogy vállaljon, ame-
lyek nem szoríthatók esetleges et-
nikai vagy állami határok közé,
hanem bárhol érvényesíthetõk.
Mire gondolok itt? Az emberi élet
megóvására, a munkához való
jogra, a környezetvédelemre, az
emberi méltóságra, a politikai
tisztességre. A baloldaliság egy
erkölcsrendszer, egy morális ma-
gatartás vállalása. Elsõsorban
azért tartom magam baloldal-
inak, mert elfogadom embertár-
samat olyannak, amilyen. Nem
gyûlölöm azért, mert mást gon-
dol, és hiszem, hogy az eltérõ né-
zetek ellenére együtt is jobbá le-
het tenni hétköznapjainkat. Nem
hiszek azoknak, akik csak meg-
osztani tudnak, és azoknak sem,
akik öncélúan kisajátítják nemzeti
jelképeinket. Nem hiszek a töme-
geket szédítõ demagógiának sem.
Nem tudom elfogadni, hogy gyer-
mekeink sorsát az döntse el, hogy
hová született! Sokáig hittem,
hogy az emberi tisztesség nem
váltható pénzre, pozícióra. Nai-
van hittem a tisztességesen vég-
zett munkában, az emberi méltó-
ság tiszteletében, az önmagunk-
hoz és másokhoz való hûségben.
Számomra a mai társadalmi
egyenlõtlenségek elfogadhatatla-
nok és bár a tökéletes egyenlõség
elérésének lehetõségében a ma-
gam részérõl nem hiszek,azt kívá-
natosnak sem tartanám, de eltu-
dok képzelni olyan társadalmat,
amely a jelenleginél jóval igazsá-
gosabb. Van egy határ, amire azt
mondom, hogy eddig és ne to-
vább! S ez nem csak jogi, hanem
morális határ is, és velem együtt
érzi az, akinek van igazságérzete,
akinek vannak erkölcsi korlátjai
és józan ítélõképessége.
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Kárpótlási gondokról 
és a hadiárvák közötti
megkülönböztetésrõl 

Tájékoztatjuk a választópolgárokat, hogy a
2006. október 1-jei önkormányzati választással a
Kiskanizsai Településrészi Önkormányzat testületi
tagjainak megbízatása lejárt.

A településrészi önkormányzatot Nagykanizsa
Megyei Jogú Város Közgyûlése 7 taggal hozta lét-
re. A részönkormányzat mûködése területén lévõ
egyéni választókerületekben megválasztott önkor-
mányzati képviselõk a részönkormányzati testület
tagjai. A fennmaradó 5 képviselõi helyre várjuk je-
löltek állítását.

A részönkormányzati testület nem önkormány-
zati képviselõ tagjára a Nagykanizsán választójog-
gal rendelkezõk közül jelöltet állíthat írásban az

érintett választópolgárok legalább 1 %-a, de leg-
alább 50 fõ.

A jelöltállításhoz szükséges aláírásgyûjtõ íveket
Nagykanizsa Megyei Jogú Nagykanizsai Polgár-
mesteri Hivatala (Erzsébet tér 7.) I. emelet 11. szá-
mú irodájában, vagy Polai József önkormányzati
képviselõnél lehet igényelni.

A jelöltállításhoz szükséges aláírásokat tartalma-
zó íveket legkésõbb 2007. március 19-ig kérjük el-
juttatni a Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgár-
mesteri Hivatala (Erzsébet tér 7.) I. emelet 11. szá-
mú irodájába.

A részönkormányzati testületnek a választópol-
gárok által jelölt tagjait, illetõleg az önkormányzati
képviselõ tagjai közül a vezetõjét a közgyûlés mû-
ködési idõtartamára választja meg.

Polai József, önkormányzati képviselõ

HirdetményA budapesti Bartók Béla
Zenemûvészeti Szakközépis-
kola és Gimnázium két fiatal,
tehetséges, végzõs növendéke
Vizeli Máté (hegedû) és Tóth
Marianna (zongora) koncertje
lesz március 14-én, szerdán
18.30 órakor a Zeneiskola
hangversenytermében. 

Mûsorukban zeneakadémi-
ai vizsgakoncertjük reperto-
árjából is hallhatunk darabo-
kat. Többek között Bach:
Loure és Gavotte az E-dúr
partitából (zongora), vala-
mint Hacsaturján: Hegedû-
verseny mûveit.

Kerecsenyben egyeztettek a
minap a bõvülõ nagykanizsai kis-
térségi mozgókönyvtári szolgál-
tatásban részt vevõ, illetve abba
most bekapcsolódó települések
polgármesterei. 

Eddig nyolc település fogadta a
mozgókönyvtári autót, ám hama-
rosan öt újabb falu, Kerecseny,
Pölöskefõ, Pötréte, Kisrécse és
Orosztony is belép a rendszerbe. A

bibliotéka igazgatója hangsúlyoz-
ta: nagy öröm számára, hogy a
szolgáltatáshoz csatlakozó falvak
vezetõi felismerték, nem egyfajta
kulturális ínségkonyháról van szó,
hanem olyan könyvtári rendszer-
rõl, amellyel rendkívül magas
színvonalú szolgáltatáshoz juthat-
nak hozzá a kistelepülések lakói is.

H.A.

Bõvül a mozgókönyvtár

Szakmai fórumra

Nagykanizsa Mûvészeti
Térképe

készülnek

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata 15 darab
családi ház építésére alkalmas telket alakított ki és kíván értékesíteni
Kiskanizsa városrészben a Haladás – Pivári – Cserfa utcák által ha-
tárolt területen. A telkek közmûvesítetlenek, a közmûvesítést a ve-
võknek kell kiviteleztetni. A telkek nagysága: 800 – 2 000 m2. A tel-
kek fajlagos ára – nagyságuktól és elhelyezkedésüktõl függõen 1
200 –  1 500 Ft/m2 . A telkek vázrajzai megtekinthetõk a Kiskanizsai
kirendeltség helyiségében (Nk. Szent Flórián tér) valamint a Polgár-
mesteri Hivatal Vagyongazdálkodási Irodáján (Nagykanizsa, Erzsé-
bet tér 7. II. emelet, 6. ajtó), amely utóbbi helyen a szükséges infor-
máció a vásárlásra és beépítésre rendelkezésre áll.

Építési telkek Kiskanizsán

Dr. Károlyi Attila a 6. sz. választókerület önkormányzati
képviselõje fogadóórát tart minden hónap második szerdáján 17 órá-
tól a Kõrösi Cs. Sándor Általános Iskolában.

Képviselõi fogadóóra

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyûlésének Oktatási,
Kulturális, Ifjúsági és Sportbizottsága (OKISB) "Civil Alap - 2007"
címmel pályázatot ír ki civil szervezetek 2007. évi támogatására.

A pályázaton részt vehetnek Nagykanizsa megyei jogú város köz-
igazgatási területén mûködõ, cégbíróságon bejegyzett nagykanizsai
székhelyû civil szervezetek. A pályázaton nem indulhatnak pártok,
politikai tevékenységet folytató szervezetek, egyházak, vallási fele-
kezetek. A pályázat célja a nagykanizsai civil szervezetek Nagykani-
zsáért végzett önkéntes, közhasznú munkájának támogatása. Az
OKISB az arra érdemes pályázók között összesen egymillió forintot
oszthat szét. A támogatás utófinanszírozás, amely a támogatási szer-
zõdésben megjelölt célok elérése, a pályázati feltételek betartása, és
az elszámolás elfogadása esetén kerül folyósításra.

A támogatás 2007. január 1. és 2007. november 30. között kelet-
kezett fizetési kötelezettségek kiegyenlítésére használható fel.

A pályázatok beérkezésének határideje 2007. március 20. 16 óra.
A pályázat részletes feltételeit tartalmazó felhívás és az adatlap

elektronikus úton letölthetõ a www.nagykanizsa.hu honlapról, vagy
nyomtatott formában személyesen is átvehetõ munkaidõben a Pol-
gármesteri Hivatal Mûvelõdési és Sportosztályán.

Oktatási, Kulturális, Ifjúsági és Sportbizottság

Civil Alap – 2007
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Az elmúlt héten négy mûszaki
mentéshez és két vaklárma miatt
vonultak ki a kanizsai tûzoltók.
Két alkalommal is kamionmentés-
hez riasztották a speciális autó-
mentõ darukat. Elõször az Iharos
és Csurgó közötti útszakaszon egy
árokba csúszott nyerges vontatót,
majd az esti órákban Nagykani-
zsán az ipari park területén, egy
útpadkán megsüllyedt kamiont
szabadítottak ki a daru nagytelje-
sítményû csörlõje segítségével.  A
balesetek során személyi sérülés
nem történt, a kimentett jármûvek
tovább folytatták útjukat.  

B.E.

A Nyírfa utcából hat darab, egy
méter magas tuját és fenyõt lop-
tak el ismeretlenek.

A VIA Kanizsa Kht. munkatár-
sa tett feljelentést ismeretlen tet-
tes ellen, aki az Erzsébet téren lé-
võ szobortalapzatot grafiti festés-

sel megrongálta. A bûncselek-
ménnyel okozott kár 20 ezer fo-
rint. A rendõrök elõállították a
cselekmény elkövetésével gyanú-
sítható fiatalembert, aki ellen
büntetõeljárás indult.

A Muskátli utcában lévõ egyik
garázsba tetõbontás módszerével
hatolt be egy ismeretlen személy,
ahonnan zenei berendezési tár-
gyakat tulajdonított el 70 ezer fo-
rint értékben.

Az egyik áruház vezetõje beje-
lentette, hogy az áruház elõtti te-
rületen ismeretlen tettes két darab
földbe süllyesztett reflektort eltu-
lajdonított. A lopási kár 300 ezer
forint.

A Csengery úton gyalogolt ha-
zafelé egy hölgy, amikor valaki
lekapta a vállára akasztott táská-
ját, majd azzal elfutott.

Egy nagykanizsai férfi tett fel-
jelentés ismeretlen tettes ellen,
aki a nyitva hagyott lakásából
magával vitte 20 ezer forint érté-
kû mobiltelefonját.

Az édesanyja ellen tett felje-
lentést egy férfi, mert a Sikátor
utcából eltulajdonította a feljelen-
tõ 80 ezer forint értékû németju-
hász kutyáját.

A Bajcsy-Zsilinszky úton álló
személygépkocsi oldalának haj-
tott egy tehergépkocsi. A vezetõ
azonban nem állt meg, továbbhaj-
tott a helyszínrõl.

Egy nagyrécsei lakos bejelen-
tette, vásárolt egy személygépko-
csit, de annak kulcsait és forgalmi
engedélyét nem adják át neki.

Ismeretlen személy ellen tett
feljelentést egy férfi, aki 28 ezer
forintért vásárolt egy francia-
ágyat. A pénzt átadta, azóta azon-

ban sem a férfit, sem a francia-
ágyat nem látta.

A Vásárcsarnokban ellopták
egy hölgy kézitáskáját, amelyben
személyes iratok és 200 ezer fo-
rint készpénz volt.

Egy letenyei hölgy Teleki utcá-

ban leállított 80 ezer forint értékû
kerékpárját tulajdonította el isme-
retlen tettes. 

Egy nagykanizsai férfi tett fel-
jelentést ismeretlen tettes ellen,
aki hamis bejelentéssel a Bartók
utcai lakásához kihívta a tûzoltó-
kat azzal az indokkal, hogy ki-
gyulladt a lakása. A kiérkezõ tûz-
oltók a lakásba való bejutás érde-
kében az erkélyajtó üvegablakát
betörték, így a sértettnek 50 ezer
forintos kára keletkezett.

Ismeretlen tettes a Bartók utcá-
ban megrongált egy személygép-
kocsit. A keletkezett rongálási kár
50 ezer forint.

Az egyik bevásárló központ
biztonsági õre jelezte, hogy lopá-
son értek egy fiatalkorú személyt,
aki 33 ezer forint értékben akart
különbözõ árucikkeket eltulajdo-
nítani az áruházból. A fiatalt a
rendõrök elõállították, ellene
büntetõeljárás indult.

Egy 38 éves román állampol-
gár garázdálkodott a Vásárcsar-
nokban. Amikor a biztonsági õr
távozásra szólította fel, rátámadt
és ököllel arcon ütötte. Egy szol-
gálaton kívüli rendõr a biztonsági
õr segítségére sietett, és ártalmat-
lanná tette a férfit. A kiérkezõ jár-
õrök megbilincselték, majd elõál-
lítottak a Rendõrkapitányságra.
Ám az elõállítás sem ment simán,
mert a férfi végig ellenállt, és az
intézkedõ rendõrök közül az
egyiket megrúgta. A román ál-
lampolgárságú férfit a rendõrök
õrizetbe vették, ellene garázdaság
és hivatalos személy elleni erõ-
szak bûncselekmények elköveté-
se miatt indult eljárás.

Egy nõ bejelentette, hogy lá-
nyának a volt élettársa megjelent a
lakásuknál, fenyegetõzött, és meg-
rongálta a berendezési tárgyakat.

Kicsivel késõbb szintén családi
perpatvarhoz, a Csengery utca
egyik lakóházához riasztották a
rendõröket.

Az egyik hotel portása segítsé-
get kért, mert egy agresszív férfi
rátámadt vendégükre. A férfit elõ-
állították a Rendõrkapitányságra,

ellene szabálysértési eljárást kez-
deményeztek.

A Bartók utca egyik lakásába
ismeretlenek ajtóbefeszítés mód-
szerével behatoltak, onnan televí-
ziót, DVD lejátszót, számítógé-

pet, monitort tulajdonítottak el. A
lopási kár 200 ezer forint.

Egy nõ tett feljelentést ismeret-
len tettes ellen, aki az autóbusz
állomáson leszakította a nyakából
a nyakláncát, és elszaladt. A lopá-
si kár 90 ezer forint.

A Dózsa utcában ismeretlen
tettes maró folyadékkal leöntött
egy leállított személygépkocsit.
Az elkövetõ a tulajdonosnak 300
ezer forintos kárt okozott.

Korpavárról tett bejelentést egy
férfi. Ismeretlen elkövetõ feltehe-
tõen álkulcs használatával beha-
tolt lakóházába, és eltulajdonított
tõle 60 ezer forint készpénzt, me-
lyet az ágyában rejtett el.

Egy ismeretlen nõ ismeretlen
telefonszámról tett bejelentést a
Nagykanizsai Rendõrkapitányság
ügyeletére a következõ szöveg-
gel: „Bombát helyeztünk el a
Zemplén Gyõzõ út 3/A. lépcsõhá-
zába, este hatkor élesítjük.”

A bejelentést követõen a lakó-
tömb A. és B. lépcsõházát is kiürí-
tették a rendõrök, a lakótömbben a
gázszolgáltatást megszüntették,
majd a bombakutató járõrök rob-
banószerkeresõ kutyák segítségé-
vel átkutatták az épületeket, de
szerencsére robbanószert nem ta-
láltak. Az eset nem kis riadalmat
és bosszúságot okozott a lakók-
nak. A bejelentõ feltehetõen nem
volt tisztában vele, milyen súlyos
bûncselekményt követett el. Aki
ilyen, vagy hasonló bejelentést
tesz, az megvalósítja a közve-
széllyel fenyegetés bûncselek-
ményét, melyet – amennyiben az a
köznyugalmat súlyosan megzavar-
ja – a törvény akár öt évig terjedõ
szabadságvesztéssel fenyeget. Az
ügyben a Nagykanizsai Rendõrka-
pitányság büntetõeljárást indított,
a nyomozás nagy erõkkel zajlik.

Bánokszentgyörgy, Hegyalja
utcában két helyi lakos a saját
birtokán tettleg bántalmazott egy
férfit. A sértett súlyos sérüléseket,
bordatörést szenvedett. Az elkö-
vetõk ellen megindult az eljárás.

B.E.

Kanizsa – Ez + Az 2007. március 8.12

Az elmúlt héten városunkban
nem volt házasságkötés. Négy
családban gyermekáldásnak
örülhettek, míg tizenkét teme-
tésre került sor. Városunk la-
kossága így 51 347 fõre csök-
kent.

51 347

Családi perpatvar és bombariadó

Kamionok 
csörlõn

A múlt évben meghirdetett
„Ültessünk 1000 fát Nagykani-
zsán” akció felhívására az
alábbi szervezetek és magán-
személyek nyújtottak támoga-
tást:

Sebõk László Zalaszabar, De-
ák F. u. 55., Németh Ferenc
Nagykanizsa, Corvin u. 6/b.,
Polgár Ervin  Nagykanizsa,
Honvéd u. 37., Bóha Lászlóné
Nagykanizsa, Maort u. 23., Hol-
czinger Melinda Nagykanizsa,
Berzsenyi u. 14/b., ZALAERDÕ
Zrt. Nagykanizsa, Múzeum tér
6., Tóth Andrea Nagykanizsa,
Platán sor 8/a., KanizsaNet
2000. Kht. Nagykanizsa, Zrínyi
u. 35., Kapusi Gyõzõ Nagykani-
zsa, Kápolna tér 6., H-TURUL
Motoros Klub Egyesület Nagy-
kanizsa, Rózsa u. 1/d. ,DKG-
EAST Rt. Nagykanizsa, Vár u.
9., Nagykanizsa Megyei Jogú
Város Idõsügyi Tanácsa Nagy-
kanizsa, Erzsébet tér 7., Balassa
2. Bt. Zalasárszeg, Kossuth út 8.,
Litter Nándor Nagykanizsa, Bõ-
sze köz 5., 3. sz. Lakásfenntartó
Szövetkezet Nagykanizsa, Pla-
tán sor 12., Gróf M. Ildikó
Nagykanizsa, Mária u. 2.

A csemetéket múlt év õszén és
ez év elején a helyükre ültettük.
Köszönjük, hogy támogatásukkal
elõsegítették városunk közterületi
növényállományának gyarapítását.

Via Kanizsa Kht.

Köszönet
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Március Böjtmás hava, 
Kos hava, tavaszelõ. 

A hónap 12. napja Gergely, aki
az iskolák pártfogója volt. Ezen a
napon tartották a Gergely-járást.
Ilyenkor a nebulók végiglátogatták
a falu házait, adományokat kérve a
tanító és az iskola számára. 

A nap ünneplését IV. Gergely
pápa rendelte el 830-ban, aki
elõdjét, I. (Nagy) Gergely pápát,
az  iskolák alapítóját, a gregorián-
éneklés megteremtõjét az iskolák
patrónusává tette. E naphoz Euró-
pa-szerte felvonulások, diákpüs-
pök-választás és vetélkedõk kap-
csolódtak. A szokás országosan
ismert volt, de élõ gyakorlatát

már csak szórványosan lehet
megtalálni. A Gergely-járás célja
a 17. századtól nemcsak az ado-
mánygyûjtés volt – melyet sok
esetben a tanító díjlevelében rög-
zítettek –, hanem az iskolába való
verbuválás is. A katonai toborzás
mintájára a szereplõk különféle
katonai rangot viseltek, és Szent
Gergely vitézeinek nevezték ma-
gukat. Néhol a püspököt is meg-
személyesítették. A szokás azon-
ban az idõk folyamán egyszerû-
södött. 

Éneke és szövege összetett. Jel-
legzetes szövegeleme a „Szent
Gergely doktornak, híres taní-
tónknak az õ napja” kezdetû
hosszú ének, mely a 17. század

végén megjelent egyházi énekes-
könyvben is szerepel. A szokást
gyakran a tanítók egyéni lelemé-
nyei alakították. Az énekhez kap-
csolódhatott a szereplõk tréfás
bemutatkozása, jókívánság-mon-
dóka és adománykérés.

Gergely napjához idõjárás- és
termésjóslás is kapcsolódott. A
magyar nyelvterületen jól ismert
szólás: „Megrázza még szakállát
Gergely”, vagyis elõfordul, hogy
e napon havazik. Sok helyen Ger-
gely hetében vetették a krumplit.
Sokfelé alkalmasnak tartották e
napot a búza, rozs, hüvelyesek és
a palántának való mag földbe té-
telére. Gergely és József napja
között vetik a lent,  s van, ahol
ezen a napon szórták el a mákot,
mert úgy vélték, hogy akkor nem
lesz férges.

Kanizsa – Ez+Az 2007. március 8. 13Kanizsa – Városháza 2007. március 8.4

Horoszkóp

Régi, megoldatlan problémák merülhet-
nek fel ezekben a napokban. Át kell
gondolnia azonban, melyikkel kezdje a
megoldást. Ha gyorsan nekirugaszko-
dik, a többi már megy magától is.

Legyen megértõbb a családtagjaival. A
boldogság erõt ad a mindennapok gond-
jainak elviseléséhez. Járjon élen a pél-
damutatásban, kérjen, és ne követeljen,
ne utasítsa vissza senki közeledését.

Ne hagyja, hogy gondjai tehetetlenségbe
sodorják. Legyen nyitott a külvilágra, és
rá fog jönni, idõnként a sors is kínál jó
lehetõségeket. Bátran közeledjen ahhoz
a személyhez, aki megtetszett önnek.

A korán beköszöntõ tavasz ingerültté te-
heti. Fordítsa a saját javára ezt a válto-
zást. Párjával, ismerõseivel sétálgasson,
rá fog döbbenni, mennyi szépséget tar-
togat számunkra a környezetünk.

Csendre és nyugalomra vágyik, de a
megoldatlan tennivalók éjjel-nappal ott
motoszkálnak a fejében. Ne csüggedjen.
Jegyezze be a feladatokat a naptárjába, és
oldja meg õket fontossági sorrendben.

Értékelje át az életét! Most kezdje el, ne
várjon vele az újévig. Elõször azonban
érzelmi életét tegye rendbe. Keressen
magának társat: együtt könnyebb. A
kutatásban a csillagok is segítenek.

Az ablakán kopogtató tavasz megnöveli
energiáját, megerõsíti az egész télen át
szunnyadozó tettvágyát. Jó ötleteivel
meglepi környezetét is. Ne feledje, valaki
vár önre, csak tegye meg az elsõ lépést.

Itt a jó idõ. Erõit használja építkezésre.
Ne törõdjön az emberek rosszindulatá-
val. Foglalja el magát, mindig akad ten-
nivaló a ház körül. Boldog napok vár-
nak önre a szerelemben. 

Érzelmeire a Mars lesz nagy hatással
ezen a héten. Megbánthatja hozzátarto-
zóit, amit õk szóvá is tesznek. Egy tü-
relmes társ, aki lefoglalja önt, nagy se-
gítségére lehet.

Ne legyen szigorú önmagához, a külvi-
lág amúgy is ezt teszi. Ahogy egykor a
tanára is bizonyára mondta: Legyen ön-
maga! Hallgasson sok zenét, és táncol-
jon, ha buliba hívják, éljen.

Kellemes találkozások lehetõségét ígé-
rik a csillagok. Új munkalehetõség csil-
lan fel, ha utána jár, dédelgetett álma is
megvalósulhat. Valaki felfigyelt önre,
ne okozzon neki csalódást.

A Vénusz kedvezõ hatásának köszönhe-
tõen simán mennek a dolgai. Örömteli
hét ígérkezik otthon és baráti társaságá-
ban is. Elõbbre jutása érdekében a maga
hasznára fordíthatja emberi kapcsolatait.

III.21.–IV.19. Kos

IV.20.–V.20. Bika

V.21.–VI.21. Ikrek

VI.22.–VII.22. Rák

VII.23.–VIII.22. Oroszlán

VIII.23.–IX.22. Szûz

IX.23.–X.22. Mérleg

X.23.–XI.22. Skorpió

IX.23.–XII.21. Nyilas

XII.22.–I.20. Bak

I.21.–II.19.  Vízöntõ

II.20.–III.20.  Halak

A Városfejlesztési, Környe-
zetvédelmi és Idegenforgalmi
Bizottság a lakáselidegenítési
rendelet megalkotására elõter-
jesztett javaslatot közgyûlési
tárgyalásra nem tartotta alkal-
masnak. Papp Nándor képviselõ
városi fõkertész, valamint vá-
rosgondnok foglalkoztatására
elõterjesztett javaslatát hat igen
szavazattal elfogadta a bizott-
ság. Módosításként elhangzott, a

fõkertész-városgondnok foglal-
koztatása a VIA Kanizsa Kht.-
hez kerüljön. A Településrende-
zési és Építészeti-mûszaki Terv-
tanács megszüntetésére elõter-
jesztett javaslat két igen, három
tartózkodás és két nem szavaza-
tot kapott. A Csónakázó-tó kör-
nyéki szõlõhegyi területek fej-
lesztési lehetõségérõl szóló tájé-
koztatót két tartózkodás mellett
tudomásul vette a bizottság. 

Legyen fõkertésze a városnak
A Pénzügyi Bizottság Papp

Nándor képviselõ, városkertész,
valamint városgondnok foglalkoz-
tatására vonatkozó indítványát le-
vette a napirendrõl. A lakáselide-
genítési rendelet megalkotására
elõterjesztett javaslatot nem támo-
gatta. Az ipari parkban történõ in-
gatlanértékesítésrõl, valamint az
adásvételi szerzõdésekben szerep-
lõ kötelezettségek megvalósulásá-
ról szóló tájékoztatót kiegészítés-

sel fogadták el. A bizottság revizo-
ri vizsgálat elvégzését javasolta az
ipari parkban történt ingatlanérté-
kesítésekrõl, valamint az adásvéte-
li szerzõdésekben szereplõ kötele-
zettségek megvalósulásáról a kö-
vetkezõ szempontok szerint: a be-
építési kötelezettség teljesítése, a
vételi opciós jogok bejegyzése, és
a pénzügyi teljesítés vizsgálata –
foglalta össze a történteket Tóth
László a bizottság elnöke.

Revizori vizsgálatot indítanak

Szenvedélyesre sikerült a város
képviselõ-testületének minapi
ülése, ugyanis több napirendi
pont esetében hosszantartó csata
alakult ki a bal- és jobboldali
képviselõk között. Többek között
arról sem tudtak megegyezni a
városatyák, hogy melyik politikai
oldal felelõssége nagyobb a város
jelenlegi kedvezõtlen pénzügyi-
gazdasági helyzete miatt, továbbá
vita alakult ki egy, az elõzõ pol-
gármester, Litter Nándor által a
Chicago Tribune-ben megjelente-
tett interjú és hirdetés kapcsán is. 

Ez utóbbit a 2006. évi költség-
vetés módosításáról szóló elõter-
jesztés kapcsán tárgyalta a testü-
let. Több képviselõ ebbõl tudta
meg, hogy a Chicago Tribune cí-
mû amerikai gazdasági folyóirat
magyarországi mellékletében
2006. december hatodikán meg-
jelent egy interjú, amely váro-
sunk elõzõ polgármesterével, Lit-
ter Nándorral készült, illetve egy
1/32 méretû hirdetés, amely hat-
ezer dollárba, azaz körülbelül
1.150 ezer forintba került. A meg-
jelenést a városi ünnepségeken
átadott kisplasztikák beszerzésére
elõirányzott összeg pénzmarad-
ványából finanszírozták. A köz-
gyûlésen vita alakult ki arról,
hogy Litter Nándor vajon jogsze-
rûen rendelkezett-e a hirdetésrõl
és annak finanszírozásáról. Dr.
Károlyi Attila (MSZP) azt mond-
ta, érdekelné, hogy mi indokolta,
hogy az elõzõ önkormányzat erre
eltapsoljon több, mint egymillió
forintot az adófizetõk pénzébõl.
Ugyanõ azt is sérelmezte, hogy
míg több fideszes képviselõ hoz-

zájutott a múlt év képviselõi ke-
retének maradványához, addig õ
a kérése ellenére sem kapta meg
a körzet elõzõ, az elmúlt évben
már betegsége miatt nem dolgozó
képviselõje, Kelemen Z. Pál által
el nem költött egymillió forintos
keretösszeget. Tóth László
(MSZP) jelezte, hogy információi
szerint a hirdetést nem az elõzõ
polgármester rendelte meg, ha-
nem az ipari parkon keresztül bo-
nyolódott le a megrendelés. Röst
János (SZDSZ) megjegyezte,
hogy a Chicago Tribune három-
millió olvasóhoz jut el az USA-
ban, s a nagykanizsai megjelenés-
re az amerikai nagykövetség
ajánlására került sor. Dr. Kolonics
Bálint (Fidesz-KDNP) azt sérel-
mezte, hogy a hirdetésrõl az elõ-
zõ polgármester nem tájékoztatta
a testületet, arról csak a mostani
elõterjesztésbõl értesülhetett.
Röst János (SZDSZ) erre úgy re-
agált: mivel a hirdetés megjelené-
sekor már Marton István polgár-
mester volt hivatalban, ezért arról
neki kellett volna tájékoztatnia a
képviselõket. Marton István vé-
gül azzal zárta le a vitát, hogy
Litter Nándornak joga volt meg-
rendelni a hirdetést, ezért nem az
a kérdés, hogy a történtek jogsze-
rûek-e, vagy sem, hanem az,
hogy egy ilyen lépés etikus-e, il-
letve megengedhetõ-e a város sa-
nyarú pénzügyi helyzetében. 

Ezt követõen arról határoztak a
képviselõk, hogy az önkormány-
zat az alapfokú oktatás feladat-el-
látására intézményfenntartó tár-
sulást hoz létre Belezna, Miháld,
Surd, Fûzvölgy és Hosszúvölgy

településekkel. Ugyancsak társu-
lást hoz létre az önkormányzat
két település, Zalakomár és Surd
önkormányzatával a házi segít-
ségnyújtás és az idõsek nappali
ellátása biztosítására, valamint az
elõbbivel a Nagykanizsai Család-
segítõ és Gyermekjóléti Központ
mûködtetésére. Elfogadta a testü-
let az önkormányzati bérlakások-
ról szóló rendelet módosítását is,
hogy felgyorsítsák a kiürítendõ
lakóingatlanok, azaz jelenleg a
Bartók 1. megüresedését. Ez
alapján amennyiben a bérlõ és a
bérbe adó a határozatlan idejû la-
kásbérleti szerzõdést közös meg-
egyezéssel szünteti meg, akkor a
kiürítendõ bérlakás bérlõje az
utolsó egy év során befizetett lak-
bér tízszeresére, maximum 1,4
millió forint térítésre jogosult.
Emellett a kiürítésre szánt laká-
sok esetében eltekint az önkor-
mányzat az ingatlannak a távozó
bérlõ által történõ felújításától is. 

Kicsit másfajta bérleti díj is te-
rítékre került a közgyûlésen,
ugyanis a városatyák arról dön-
töttek, hogy a városi temetõben a
kriptakápolnák megváltási díját
száz éves idõtartamra a javasolt
száznyolcvanezer forint helyett
ennek duplájában, azaz három-
százhatvanezer forintban határoz-
zák meg. A városatyák megtár-
gyalták a központosított közbe-
szerzési rendelet megalkotását
célzó elõterjesztést is, s úgy hatá-
roztak, hogy az élelmiszerek ki-
vételével eztán nem intézmény-
vezetõi hatáskörben, hanem köz-
pontilag hajtják végre az önkor-
mányzati intézmények beszerzé-

seit. A képviselõ-testület arról is
határozott, hogy megszünteti a
város Építészeti-Mûszaki Tervta-
nácsát, amelynek szanálásával
évi hárommillió forint szabadul
fel a költségvetésben. A grémium
egyébként csak véleményeket fo-
galmazhatott meg a városi beru-
házások építészeti-városképi vo-
natkozásaiban, döntési jogkörrel
nem rendelkezett. Elfogadták a
képviselõk a 2007. évi felújítási
címjegyzéket is, így idén húsz
megüresedõ, vagy már üres bérla-
kás felújítására kerülhet sor és
folytatódik a Bazárudvar függõ-
folyosóinak tavaly elkezdett javí-
tása is. 

Foglalkozott a közgyûlés az
elõzõ ciklusban végrehajtott ipari
parki ingatlanértékesítésekkel is.
Tóth László (MSZP) javasolta,
revizorok vizsgálják meg a tranz-
akciókat, amelyek között a ren-
delkezésre álló dokumentumok
szerint néhol jelentõs különbség
érzékelhetõ a vételár vonatkozá-
sában, vagy éppen a betelepülõ
vállalkozások számára nyújtott
kedvezmény indokolása nem
megfelelõ, hiányos. Dr. Kolonics
Bálint (Fidesz-KDNP) azt java-
solta, bízzanak meg egy külsõs
szakembert a tranzakciók meg-
vizsgálásával, s ha szabálytalan-
ságra bukkannak, akkor nevezzék
meg a felelõst, vagy felelõsöket.
Végül úgy határoztak a képvise-
lõk, hogy a szakemberek vizsgál-
ják át valamennyi, 2002. és 2006.
között történt értékesítés iratait.
Meghallgatták a városatyák a ta-
valyi év ingatlanértékesítéseirõl
szóló tájékoztatót is, s ennél a na-
pirendi pontnál komoly vita ala-
kult ki a közgyûlés bal- és jobb-

Litter interjú a Chicago Tribune-ben

Eltapsolt dollárok

Segítség a falvaknak

Kripták dupla áron

Vizsgálat 
az ipari parkban

Kalendárium
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Az NTE 1866. MÁV Rt. Judo
Szakosztálya a Zágráb melletti
Samobor városában két napos
meghívásos nemzetközi verse-
nyen vett részt az osztrák, szlo-
vén, szerb, bosnyák és horvát
csapatok közt. A mieink szép si-
kereket értek el. Eredmények: 

Horváth Ádám (1998 és fiata-
labb, 34 kg) 10., Huszár Martin
(1997-es, 34 kg) 2., Csonka Ri-
chárd (1995-96-ban születettek,
38 kg-ban) 3., Horváth Tamara
(1992-93-asok, 44 kg) 5.,
Mihovics Szabina (1991-92-esek,
57 kg) 1. helyezett lett.

VEGYES

SZOLGÁLTATÁS

Kanizsa – Apró 2007. március 8.14

Szabadhegyen 8 db (1070
m2/db) nem közmûvesített építési
telek (2200 Ft/m2 áron) fizetési
könnyítéssel eladó. Érd.: 20/9838-
319, 93/319-464 Lipódi Lászlóné 

TÁRS

INGATLAN
Építési vállalkozók figyelem! Nk-

án a Hunyadi úton 800 négyzetméte-
res (20m x 40m) telek – társasház épí-
tésére kiválóan alkalmas, eladó. Érd.:
30/227-3294, 30/448-6072 (5904K)

Kendlimajorban telek házzal (két
szobás, étkezõs, zuhanyzós), mellék-
épületekkel, dupla garázzsal eladó!
Irányár: 7,2 millió Ft. Érd.: 20/519-
5305 (5984K)

A Zerkowicz udvarban, és a Kini-
zsi u. 2-ben teremgarázs eladó vagy
bérbeadó. Érd.: 30/901-9013 (5990K)

Nk-án a Tárház utcában családi ház
eladó. Irányár: 7 millió Ft. Tel.:
70/319-7334 (5992K)

Nk-án a keleti városrészben IV.
emeleti, kétszobás, nagykonyhás lakás
eladó. Érd.: 70/5632-084 (6006K)

Vállalkozók, társaságok teljeskörû
könyvelését, elektronikus bevallását,
valamint magánszemélyek könyvelését
nagy gyakorlattal vállaljuk. Könyvelés
biztos alapokon. Balaskó Gyöngyi:
20/4500-827, 93/310-154 (5987K)

Az Ön számára értéktelen vashulla-
dékot, forgalomból kivont gépjármû-
vét készpénzért átveszem! Lakókocsik
is érdekelnek. Ugyanitt használt autó-
alkatrészek eladók. Tel.: 30/641-7375,
30/592-8463 (5485K)

Építési vállalkozó kõmûves, ács,
tetõfedési és szigetelési munkákat, ré-
gi házak felújítását, lépcsõházak bur-
kolását, festését vállalja. Érd.: 70/503-
9407, 30/639-8825 (5999K)

170 literes prés újszerû állapotban
eladó. Érd.: 30/448-6072 (5986K)

Ne dobja ki! Készpénzért vásáro-
lok régi dísz- és használati tárgyat,
porcelánt, képet, könyvet, stb. Érd.:
20/555-3014 (6005K)

Fenyõgallyat vásárolnék bármek-
kora tételben: luc, zöldezüst, nord-
mann! Tel.: 30/482-4931 (6007K)

Fuji Finepix S3000 digitális fény-
képezõgép, 3,2 megapixel felbontá-
sú, 6x optikai zoommal, 4 db ceruza-
akkuval, USB kábellel, szoftverrel,
memóriakártyával eladó. Ára:
35.000 Ft. Érd.: 30/9932-534
(5994K)

49 éves magas, jó megjelenésû, jól
szituált férfi keresi társát hasonló ko-
rú, ápolt, csinos, egyedülálló hölgy
személyében. Akár hosszú távra is!
Jelige: „Együtt a jövõben”

APRÓHIRDETÉS

Állás – Állás – Állás
A Nyugat-Dunántúli Regionális Munkaügyi Központ Nagykani-

zsai Regionális Kirendeltsége az alábbi szakmákban, illetve mun-
kakörökben kínál elhelyezkedési lehetõséget:

vas-, fémszerk. lakatos szakirányú 70 000 – 80 000 Ft
hegesztõ szakirányú megegyezés szerint
gépbeállító szakirányú megegyezés szerint
elektromûszerész szakirányú megegyezés szerint
vas-mûszaki cikk eladó szakirányú 65 500 – 80 000 Ft 
szakács szakirányú megegyezés szerint
pincér szakirányú 72 100 – 75 400 Ft
felszolgáló /német nyelv/ szakirányú 70 000 – 90 000 Ft
gépésztechnikus szakirányú 80 000 – 110 000 Ft
mélyépítõ technikus szakirányú 100 000 – 150 000 Ft
minõségbizt. tech. /német/ szakirányú 90 000 – 130 000 Ft
pénzügyi ügyintézõ szakirányú 80 000 – 120 000 Ft
autó értékesítõ érettségi megegyezés szerint
információs+pénztáros érettségi megegyezés szerint
szállodai gondnok /német nyelv/ érettségi 100 000 Ft

Bõvebb felvilágosítás: Nagykanizsa, Fõ út 24. szám alatt adunk.
Ügyfélfogadási idõ: hétfõ-kedd-szerda: 8.00 – 12.00 és 13.00 – 
16.00 óra között, péntek: 8.00 – 13.00 óra

HEVESI SÁNDOR MÛVELÕDÉSI KÖZPONTHEVESI SÁNDOR MÛVELÕDÉSI KÖZPONT
Tel.:  311– 468 e-mail: nk.hsmk@chello.hu

Március 9. 17 óra
NÕNAPI AJÁNDÉKKOSÁR
Vidám, zenés mûsor. Helyszín: Sánci
Mûvelõdési Ház
Március 11. 8 óra
ORSZÁGOS NUMIZMATIKAI ÉS
FILATELIAI 
TALÁLKOZÓ ÉS BÖRZE
140 éves a magyar vám- és pénzügyõr-
ség – kiállítás Simon László és Papp
Gábor gyûjteményébõl. Helyszín: Halis
István Városi Könyvtár
Március 14. 14 óra
FORRADALOM 
ÉS SZABADSÁGHARC
1948-49 krónikája városunkban – doku-
mentum kiállítás. Megnyitja: Czupi

Gyula igazgató. Helyszín: Halis István
Városi Könyvtár. Megtekinthetõ: április
15-éig
Március 14. 16.30 óra
NÖVÉNYVÉDELEM 
A HÁZIKERTBEN
Elõadó: Gózner Katalin szakmérnök.
Helyszín: Képzõmûvészetek Háza
Március 14. 19 óra
TAVASZI MÛVÉSZETI 
FESZTIVÁL
A FESZTIVÁL MEGNYITÓJA
Köszönti Marton István polgármester. 
AZ 50 ÉVES BENKÓ 
DIXIELAND BAND KONCERTJE
Helyszín: Medgyaszay Ház
Belépõdíj: 1800 Ft

Aquaprofit N. Tungsram SK –
Makó 10:2. 

A román nagymester Lupulescu-
val az asztalnál ezúttal az
Aquaprofit sakkcsapata nagy
arányban múlta felül ellenlábasát a
kanizsai mérkõzésen. Az együttes
maximálisan kitett magáért, s ezt
támasztották alá Papp Nándor csa-
patvezetõ szavai is, bár halkan
megjegyezte, ha az a két döntetlen
is gyõzelem, akkor... Így azonban
csak annyit összegzésképp, hogy a
bajnokságban vezetõ egerszegieket
a kanizsaiak három pont hátrány-
ban követik a második helyen.

P.L.

Élesedik 
a küzdelem

Samobori
ipponok
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Az NTE 1866 MÁV utánpótlás-
korú labdarúgói Zalaegerszegen
vettek részt a megyei csapatok szá-
mára kiírt Téli Teremtorna döntõ-
jén. A körmérkõzéses lebonyolítás
során az ifjúságiak mezõnyében a
Zalaszentgrót mögött végzetek a
második helyen, míg a serdülõknél
szintén az ezüst jutott nekik, abban
a korcsoportban a Zalalövõ elõzte
meg õket. Az idõsebbeknél az NTE
labdarúgója, Nagy Tamás lett a leg-
jobb játékos, míg a gólkirályi címet
szintén kanizsai játékos, Szõke
Ádám szerezte meg hét találattal.

Emellett elindult az NB II-es
Utánpótlás Bajnokság is, mely-
nek keretében az U19-es korosz-
tályban az NTE 1866 a Kaposvári
Rákóczit fogadta, s Unger góljá-
val le is gyõzte. A gólszerzõ mel-
lett még Tóth R, Péntek és Papp
nyújtott jó teljesítményt. Az U17-
eseknél a kaposváriakat 7-1-re
gyõzték le a kanizsaiak, itt Nagy
T három, Takács, Lenner, Földesi
és Baranyai pedig edgy-egy talá-
latot jegyzett. A gólokat lövõk
mellett még jó teljesítménnyel
rukkolt elõ Csertán és Tivolt is.

Javában készül a felnõtt csapat
is. Legutóbb a harmadosztály
Dráva-csoportjában szereplõ Na-
gyatád együttesét fogadták a
március 18-i megyei idénykez-
det jegyében, s 2-2-es félidõ
után végül a somogyiak 4-2-re
nyertek. A kanizsaiak góljait
Ujvári és Horváth szerezte.
Iványi Lajos edzõ keze alatt las-
san összeáll a csapat, végig
egyenrangú ellenfelei voltak az
NB III-as gárdának.

P.L.

Március 10-11-én kerül megren-
dezésre a Városi Uszodában a XI.
CWG Víz Világnapi nemzetközi
vízilabda torna. Az elõzõ évek ha-
gyományainak megfelelõen a ran-
gos tornára Szlovéniából a Triglav
Kranj, Horvátországból a HVK
Dinamo Zagreb, míg Szerbiából a
VK Vojvodina gárdája érkezik Ka-
nizsára, s velük veszi fel a versenyt
a Ferencvárosi TC csapata mellett

a házigazda CWG-Kanizsa VSE
legénysége. Nyitányként szomba-
ton 10 órától az FTC a Vojvodiná-
val kezd, s a torna érdekessége,
hogy az öt együttes körmérkõzéses
rendszerben dönt a végsõ helyezé-
sekrõl, mely így a két nap során a
rendezõk reményei szerint tíz szín-
vonalas mérkõzést ígér. Vasárnap a
meccsek 9 órától kezdõdnek, s
ezen a napon kerül sor többek kö-

zött a CWG-Kanizsa – FTC talál-
kozóra, illetve a kanizsaiak ekkor
játszanak például a szerbekkel is.

A torna egyben felkészülést je-
lent a dél-zalaiak számára az OB
I/B tavaszi idényére is, melyben a
klub vezetése komoly terveket tû-
zött ki célul. A torna megtekintése
szombaton és vasárnap is ingyenes.

P.L.

Kanizsa KK-DKG East –
Bonyhádi KSE 88-77 (25-25, 14-
20, 33.21, 16-11). Nagykanizsa
200 nézõ. Jv.: Sabáli, Kurucz.

Kanizsa: Sági 16/9, Beck 15/9,
Becze 11/3, Zsámár 10/3, Szabó
B. 18. Csere: Murvai 2, Millei 8,
Zsirai 8/3. Edzõ: Kovács Nándor.

A szurkolók mintha megérez-
ték volna, hogy hazai sikert lát-
hatnak, mivel szép számmal ér-
keztek a bonyhádiak elleni kosár
mérkõzésre. A kezdõötös tagjai

mégis megrovásban részesíthet-
ték volna Szabó Balázst, aki nem
dobott triplát a meccs folyamán,
viszont e vétkét kiváltotta azzal,
hogy tizenhat lepattanót szorgos-
kodott össze. A találkozóról any-
nyit, hogy döcögõsen indult, az-
tán a hazaiak egységes játékukkal
felõrölték a vendégek ellenállá-
sát, biztos gyõzelmet aratva végül
a tolnaiak fölött.

P.L.

Az Aquaprofit a megyei rang-
adón remekül játszott, és maga-
biztosan vezeti a bajnokságot. A
keret gyakorlatilag már készülhet
az NB II-es osztályzóra. Az elkép-
zelések szerint ez azt is jelentheti,
hogy a klub négy csapatot indít a
következõ szezonban. A fõ gárda
az NB I-ben, a második számú az
NB I B-ben rajtolna, míg a harma-
dik egység az NB II-nek futhatna
neki az újabb kiírásban. A megyei
bajnokságban sem maradna azon-
ban képviselet nélkül a kanizsai
sakk, mivel ott fiatal tehetségeit
indítaná az egyesület.

Aquaprofit Nagykanizsai Tung-
sram Sakk-Klub III. – Keszthely
II. 7:3

Gyõztek: Molnár Márton,
Kobán Bálint, Somogyi Jenõ,
Horváth Szalai Gábor. Döntetlen:
Ragats József, Rezsek Gyõzõ,
Sipos János, Biskopics Márton,
Kercsmarics József, Nyizsnyik
Bence.

P.L.

AZ NTE 1866 MÁV Judo-
szakosztályának üdvöskéje,
Mihovics Szabina „ad munkát” az
érte szurkolóknak, hiszen esélye
mutatkozik arra, hogy kijusson a
korosztályos kontinensviadalra.
Ennek jegyében készült az elmúlt
hétvégi miskolci nemzetközi válo-
gatóra, ahol az 57 kilogrammosok
mezõnyében a harmadik helyet
szerezte meg. Hogy ez jó vagy
sem, arról edzõje Mester Józsefné
annyit mondott, az esélyek ezzel

valamelyest inkább csökkentek,
mivel a nagy rivális fõvárosi csel-
gáncsozóval most azonos pont-
számmal állnak a ranglista élén.
Így azt is írhatnánk, hogy folytatá-
sa (még) következik, s ebben az
esetben ez szó szerint igaz, mivel
még két válogató verseny lesz an-
nak eldöntésére, ki is utazhasson
arra a bizonyos nyári Európa-baj-
nokságra.

P.L.

Kanizsa – Sport2007. március 8. 15

Nem kell hozzá más, mint ira-
tok, jármû, némi zsebpénz, s ga-
rantált a sportélmény a nem is
oly messzi lendvai vár és szõlõhe-
gyek aljában. Alapvetõen nem kü-
lönlegességrõl, csupán egy szlo-
véniai labdarúgó bajnokiról be-
szélünk, mégis micsoda különb-
ség. Hogy ez miért éppen most
került látóterünkbe? Nos, néhány
héttel korábban éppen lapunk ha-
sábjain nyilatkozta a kétszeres
szlovén tornász olimpiai bajnok
Miroslav Cerar, hogy náluk men-
nyire megbecsülik és helyén keze-
lik a sportot. Nos, lehet benne va-
lami. Valahogy az az érzésünk tá-
madt – jelenleg épp Lendván –,
hogy helyén kezelik a dolgokat,
legyen szó akár a labdarúgásuk-
ról. Egy esztendeje átadott ék-
szerdoboz-stadion, kakaskodással
tarkított küzdelmes mérkõzés,
mérgelõdõ, csapatukra mégis ha-
tártalanul büszke drukkerek, s a
végén azért hazai gyõzelem a fõ-
városi csapat ellen. Kell ennél
több egy szombat délután? Vi-
szont ami a legszembeötlõbb volt,
az a rend és mértéktartás. Vala-
hogy mindenki tudja, ki és mi
mennyit ér. A labdarúgó nincs el-
szállva magától, a közönség szur-
kol, az újságíró reális, mégsem
bántó, a klubvezetés pedig terve-
ket kiötlõ és megvalósító.

Pedig néhány esztendeje majd-
nem klubmegszûnésig jutott a ma-
rakodás, aztán mégis lett (újra)
elsõ osztály, takaros aréna, s biz-
tosak lehetünk abban, hogy lesz
villanyvilágítás és mûfüves pálya.
Mindez egy 4500 lelkes városban,
ahol a szponzor azzal segít, ami-
vel tud. Igaz, nem is úgy állítanak
be hozzá, hogy ennyi vagy annyi
euro-tízezrek kellenének, hanem
mit tudnál adni, s azt is nagy-
nagy köszönettel fogadjuk. S míg
néhány kilométerrel arrébb állan-
dó az elégedetlenség és nyafogás
a szûkös (anyagi) lehetõségek mi-
att, leginkább arról nem esik szó,
hogy mennyire számít a mentali-
tás, a gondolkodás, valamint a
hozzáállás.

Mert van egy olyan érzése az
embernek, hogy agyban vagyunk
lemaradva, s nem is kicsiben,
sokkal inkább nagyban...

Polgár László

Lendvai
Euró(pa)

Megyei
összecsapás

Van miért izgulni

Szabó: úr a palánk alatt

Meccsdömping az uszodában

NTE: utánpótlás futball sikerek
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Kanizsa – Ünnep 2007. március 8.16

Az Oktatási, Kulturális, Ifjúsá-
gi és Sportbizottság legutóbbi
ülésén egyhangú szavazattal java-
solta a közgyûlésnek, hogy a fel-
újított filmszínházat március 15-
tõl Medgyaszay Háznak nevezze
el. Az indoklások között elhang-
zott: Medgyaszay István a husza-
dik századi magyar építõmûvé-
szet alakjai közül a legjelentõ-
sebb, és két mûve is található vá-
rosunkban. Az egyik a régi mozi
épülete, amely 1927-ben készült
el magyaros, népies szecessziós
stílusban, a másik a Gábor Áron
Tüzérlaktanya épületegyüttese. A
2000-ig moziként mûködött épü-
let homlokzata sgraffito techniká-
val a Bánk bán, a János vitéz és A
falu rossza jelenetei díszítik. A
keleti oldalán kialakított kertmo-
ziban  1959-tõl három évtizeden
át vetítettek filmeket. A kertmozi-
tól szintén keletre, 1903-tól a vá-
ros nyári színháza állt, a fából
épített, fedett, 450 férõhelyes
Aréna.  Medgyaszay munkássága
elismerésének és bemutatásának
reneszánszát éljük napjainkban,
amit többek között a közelmúlt-
ban kiadott újabb kötet is jelez.
Reprezentatív, az életmûvet be-
mutató és értékelõ dokumentum-
film is készült róla az építészet
Bartókja  Medgyaszay István
címmel. A névváltozást Zalaváry
Lajos Kossuth-díjas építész, a
színház felújításának, valamint a
Halis István Városi Könyvtár ter-
vezõje, és Németh Katalin a Kul-
turális Örökségvédelmi Hivatal

területi felügyelõje is támogatta
levélben. Bármilyen funkciót is
kap az épület az idõk során, a
funkciójában nem lesz változás –
foglalta össze Balogh László az
OKISB elnöke.

A közgyûlés szavazata alapján
az épület átadásának 80. évfordu-
lóján Medgyaszay Ház elnevezés-
sel tisztelgünk az építész emléke
elõtt. 

Az ipari park területén lévõ,
egykori Gábor Áron Tûzérlak-
tanya legénységi épülete homlok-
zatán is található hat darab köze-
pes és két darab nagyméretû
Medgyaszay István féle sgrafitto.
A fák ágainak megritkítása után a
Garay út felõl mindenki számára
láthatóbb lesz. A tûzérlaktanya a
lóvontatású tüzérségnek épült, a
terület északi részén lovardával.
Az 1932-ben elkészült épületet
1994-ig laktanyaként használták.
Tervezõje Medgyaszay István
volt. A legénységi épület honfog-
lalást idézõ sgraffitoi Kacziány
Aladár festõmûvész alkotásai
1929-bõl. A kivitelezést a buda-
pesti Farkas és Kármán cég kezd-
te, majd a helyi Horváth és Vas
cég, Kalmár Zoltán és Kertész
Béla folytatták. 

Bakonyi Erzsébet

Március 15-tõl: 

Medgyaszay Ház
Funkciójában nem lesz változás

Fo
tó

: H
or

vá
th

 A
tti

la

A Tûzérlaktanya 
helyi jelentõségû
épületegyüttesérõl

Közeleg március 15-e, nemzeti
ünnepünk, amely a múltban a pol-
gárokat megállásra, és ünnepi lel-
kületre késztette. Balogh László az 
OKISB elnöke a közeledõ ünnep
néhány programját kiemelve azt
reméli, most is hasonló történik
Nagykanizsán. A város vezetése
nevében tenni szeretnének azért,
hogy az idei ünnep is szép legyen.

– Tartalmas ünnepségsorozattal
készülünk. Mindenkit hívunk a
Deák Ferenc térre, a 9.35 órakor
kezdõdõ koszorúzásra. Hozzanak
egy-egy szál virágot, a '48-as
honvéd gyalogezred emlékmûvé-
hez, a Petõfi szobor talapzatánál
ezzel is kifejezhetik az összetar-
tozást. Huszárok vezetésével a
Deák térrõl közösen átvonulunk a
már Medgyaszay Háznak neve-
zett régi mozi épületéhez, ahol a
névadáson kívül a régi mozi falá-
ról eltûnt, és idõközben megtalált
emléktáblát újra avatjuk. Megta-
lálták a régi színház csörlõjét,
amelyet felújítva láthatunk a elõ-
térben, mintegy emlékeztetve az
épület régi funkciójára. Játékosan
mondva, legyen ez a város csör-

lõje, amely szimbolikus értelem-
ben mindannyiunkat magasabbra
emel egy ilyen ünnepnapon, és
talán hosszabb idõtávlatban is.
Mondhatnék szokásos '48-as jel-
szavakat, a jelszavaknál azonban
fontosabbnak tartom, mindannyi-
an érezzük magunkénak ezt az
ünnepet. Tudom,  egy kicsit vész-
terhes idõkben élünk, tudom,
hogy megosztódunk, ennek elle-
nére most, 2007. márciusában
mégis érzek arra lehetõséget,
hogy végre ne több, hanem egy
ünnepség legyen városunkban.
Ünnepeljünk együtt. Maradjunk a
mottónál, ami akár közössé tehet
bennünket, Minékünk a szabad-
ság árnyéka nem kell, maga a
szabadság kell minékünk. Kössön
össze bennünket ez a gondolat.
Azt is remélem, még bõvebben
kerülnek zászlók az intézmények-
re és a családi házakra. Kérjük a
városlakókat, díszítsék fel lelkü-
ket és házaikat magyar zászlóval.
Bízunk benne, szép tavasz jön el
Nagykanizsára Március 15-én! 

B.E.

Ünnepeljünk együtt

– Köztudott, a Nagykanizsai
Polgári Egyesület nagyszámú
lelkes résztvevõvel tartotta meg
nemzeti ünnepeinket, amelyeken
országgyûlési képviselõnk, Cse-
resnyés Péter mondott beszédet
– mondja Kóré Péter az egyesü-
let elnöke. – A „miért a várostól
függetlenül?” kérdésére például
az a szégyenletes, provokatív ok-
tóber 23-a ad választ, amikor a
forradalom utáni megtorlás
egyik vezetõjének, Apró Antal-
nak a villájából érkezett a városi
ünnepség szónoka. Mint már ok-
tóber 6-án bejelentettem, a város
vezetésében bekövetkezett örven-
detes változások ezt a külön ün-
neplést okafogyottá tették.
Örömmel értesültem arról is,
hogy a város átvette ünnepsége-
ink szép hagyományát, vala-

mennyien hozunk a Petõfi szobor
talapzatára egy-egy szál virágot.
Elkerülendõ ezzel, hogy – Babits
szavaival – „csak a vak Megszo-
kás, a süket Hivatal hozza koszo-
rúit.” Lélekbõl való ünneplésre
hívom tehát egyesületünk meg-
emlékezéseinek résztvevõit már-
cius 15-én fél tízre a Deák térre.
A virágok elhelyezése után a hu-
szárok vezetésével együtt, Kos-
suth nótákat énekelve vonulunk
át a Medgyaszay Házhoz. Ott
azok is meghallgatják Marton
István polgármester ünnepi be-
szédét és a piarista diákok vers-
mûsorát, akik az Erzsébet-hídhoz
meghirdetett ünnepségre igye-
keznek Budapestre, hiszen a Pol-
gári Egyesület a református
templom mellõl 11 órakor indít
autóbuszt.

„Minékünk a szabadság 
Árnyéka nem kell, 
Maga a szabadság kell minékünk.”

(Petõfi)
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DÉL-ZALAI HETILAP XIX. évfolyam 11. szám 
2007. március 14. 

Reformkór 
Rosszat, rosszul 

Mondják, a stílus maga az em-
ber. Dr. Molnár Lajos egészség-
ügyi miniszternek pedig van stílu-
sa. Verdiktjének március nyolcadi-
kai kihirdetésével ugyanis a más-
napra elhervadó virág helyett mun-
kakönyvükkel kedveskedett a fen-
ségterületén dolgozó hölgyeknek. 

Az országban egyedülálló mó-
don városunkban egyharmadával 
csökkentette az aktív ágyak szá-
mát. Ennek értelmében több, mint 
kétszáz nővérke és ápoló munkája 
válik feleslegessé  a kórházban. No-
ha dr. Kovács József  főigazgató 
minapi sajtótájékoztatóján még 
konkrét adatokkal nem tudott szol-
gálni, ismerve a szakmai számítá-
sok menetét kalkulálni lehet, nem 
két tucatnyi ember kerül az utcára. 
A bársonyszékből szakmainak ne-
vezett miniszteri diktátumnak pont 
a szakmaisága vitatható, amikor a 
főigazgató  állítása szerint a szó va-
lódi értelmében nem történt egyez-
tetés. Dr. Molnárhoz be sem jutott 
a kanizsai delegáció, hiába kértek 
tőle időpontot. így azt a koncepciót 
hirdette ki a miniszter, amit 2006. 
őszén ismertetett a tárca. A főigaz-
gató kifejezésével  élve lényegében 
amputálták a kanizsai kórházat, bár 
lehet, helyesebb lenne a derékban 
ketté fűrészelték  kifejezést  használ-
ni. A belgyógyászattól huszonhét, a 
sebészettől harminckettő (valószí-
nűleg ezzel működésképtelenné 
válik az osztály - a szerk.),  a szülé-
szettől harminckettő, a gyermek-
gyógyászattól tizenhat, a pszichiát-
riától pedig húsz ágyat vett el a mi-
niszteri ukáz. 

Dr. Kovács József  mindezt úgy 
summázta, rosszat csinált rosszul a 
minisztérium. Nem mérték fel,  mi-
lyen következményekkel jár az or-
szágos szinten tizenhatezerre rúgó 
ágyszám-csökkentés, s azt sem 
gondolták végig, mi lesz a felesle-
gessé váló egészségügyi dolgozók 
sorsa. A fejetlenséget  példázza, a 
kanizsai kórház vezetésének még 
csak most küldtek levelet, mit le-
hetne kezdeni a munkájukat veszí-
tő dolgozókkal. Eközben azt sem 
tudni, miképp alakul a finanszíro-
zás az április elsejétől változó új 
rendszerben. Márpedig csak ennek 
függvényében  lehet pontosan meg-
mondani, hány dolgozó munkájára 
nem lesz szükség a jövőben. 

Persze mindettől Göndör és 
Kovács országgyűlési képviselők-
nek nem kell félni,  nekik nem fog 
fájni. 



A polgármesteri hivatalban tar-
totta sajtótájékoztatóját Cseres-
nyés Péter alpolgármester.

– Minden figyelmeztetést, ké-
rést, szakmai érvet félredobva a
szocialista-szabaddemokrata
kormány az emberek egészség-
ügyi ellátását kockára téve ki-
hirdette drámai döntését. Kihir-
dette, hogy az embereknek keve-
sebb pénz jut az egészségügyi el-
látására, így lehet, hogy hosszú
idõt kell várniuk bizonyos egész-
ségügyi ellátásra. A kormány
megmutatta, hogy nem érdekli
semmi más, csak saját üzleti kö-
reinek érdeke. Az egészségbizto-
sítás 1500 milliárd forintja felett
akarnak osztozni ezek a körök.
Az üzleti körök érdekeinek érvé-
nyesítési szándékát bizonyítja az
is, hogy bizonyos egészségügyi
intézmények eladását már elha-
tározták – kezdte az alpolgár-
mester, majd így folytatta: –
Minden kormánypárti politikus,
politizáljon az egy helyi önkor-
mányzatban, vagy a parlament-
ben, egyenlõen terheli a felelõs-
ség. Azokat pedig végképp, akik
az embereket félre akarják vezet-
ni és másra mutogatva, a fele-
lõsséget másra akarják terhelni.
Kórházcsonkítás történik, nem
más. Amputálják a kórházi ellá-
tási rendszer bizonyos elemeit, s
a meglévõ „szerveket, végtago-
kat” is elgyengítik. Mozgáskor-
látozottá és betegségre hajla-
mossá teszik, hogy könnyû le-
gyen ledönteni. Súlyos a helyzet,
hiszen a kapacitások 20 százalé-
kát megszûntette az egészség-
ügyi miniszter és a kormány, de
ennél is súlyosabb az, hogy
hosszú várólisták alakulnak ki,
az ellátáshoz való hozzáférés
egyre nehezebb lesz, továbbá a
betegek gyógyulása is kétséges-
sé válik.

Városunk helyzetérõl így fo-
galmazott:

– Nagykanizsa városának ve-
zetése az önkormányzati válasz-
tásokon rárótt felelõsséget át-
érezve mindent megtesz annak
érdekében, hogy az itt élõk
egészségügyi ellátását ebben a
drámai és nehéz helyzetben is
garantálja, mert a legfontosabb
az, hogy a betegek meggyógyul-
janak, és az egészségügyi dolgo-
zók ne veszítsék el munkájukat az
elkövetkezõ idõszakban. Mint
fenntartók teljesítjük a törvényi
kötelezettségünket, hiszen a gyó-
gyítás feltételeit biztosítjuk, a
gyógyító szolgáltatás finanszíro-
zása pedig az Országos Egész-
ségbiztosítási Pénztár kötelessé-
ge. Hangsúlyozom, az OEP köte-
lessége! Ezért fizetnek az embe-
rek az OEP-nek súlyos biztosítá-
si díjakat jövedelmük után.  Tár-
gyalni fogunk, és ha kell, bíró-
sághoz fordulunk annak érdeké-
ben, hogy a betegellátás minõsé-
ge a régi maradjon. Sajnos a
kormány, hangsúlyozom, a kor-
mány és a kormányzati oldalon
politizáló politikusok olyan hely-
zetbe hozták a nagykanizsai kór-
házat, amely a betegellátás mai
színvonalán komoly beavatkozás
nélkül lehetetlenné teszik. Szak-
mai érvek szólnak ez ellen az in-
tézkedés ellen, de a kormányt, a
kormányfõt Gyurcsány Ferencet
ez nem érdekli. A betegek és a
betegellátás érdekeit szem elõtt
tartva tárgyalni fogunk és csak
akkor írjuk alá a szerzõdéseket,
ha az egészségbiztosítási pénztár
garantálja az intézmények mû-
ködtetéséhez szükséges forráso-
kat. Ez az egyetlen módja a kór-
ház túlélésének – szögezte le
Cseresnyés Péter.

– A baloldal képviselõinek nyi-
latkozatait hallva az ember azt hi-
hetné, hogy mindannyian a város
érdekében tenni akaró, jó gondola-
tokkal rendelkezõ helyi politikusok,
akiknek a gondolatait a Fidesz he-
lyi képviselõi nem fogadják meg –
mondta Cseresnyés Péter alpolgár-
mester, a párt helyi szervezetének
elnöke Bene Csaba frakcióvezetõ-
vel közösen tartott sajtótájékozta-
tóján. – Abba azonban senki nem
gondol bele, hogy vajon miképpen
került jelenlegi nehéz helyzetébe a
város, nem volt-e része ebben
azoknak az embereknek, akik most
az „észt osztják”. 

Cseresnyés Péter hangsúlyozta, a
városban kialakult új többség  átlá-
tott a szitán, s ennek bizonyítékát is
adta az õszi önkormányzati válasz-
tások során. Rájöttek arra, hogy a
kimondott szavaknak a baloldalon
nincs súlya. Kitért arra is, hogy
azok a képviselõk, akik a minap a
városvezetés titkolt kórház-privati-
zációs törekvéseirõl beszéltek, ah-
hoz a párthoz, jelesül az MSZP-hez
tartoznak, akik két évvel ezelõtt
párttársaik révén támogatták a kór-
ház privatizációját. Az elnök-alpol-
gármester szerint ma is minden jel
arra mutat, hogy az MSZP akarja
privatizálni az egészségügyi intéz-
ményeket. Ráadásul úgy véli, a mi-
nap megszólaló szocialista képvise-
lõknek valamilyen módon részük
van a jelentõs kanizsai üzemek
megszüntetésében, a munkanélküli-
ség növekedésében, a város likvid
vagyonának minimálisra csökkené-
sében, valamint az átgondolatlan
fejlesztésekben. – Ezeknek a dönté-
seknek a támogatói – hangsúlyozta
Cseresnyés Péter – most ott ülnek a
közgyûlésben a baloldalon, s úgy
tesznek, mintha semmi közük nem
lenne az elmúlt idõszakhoz.

Bene Csaba frakcióvezetõ mind-
ehhez hozzátette, méltatlannak tart-
ja, hogy a baloldal képviselõi még
nem kértek elnézést a kanizsaiaktól
az elmúlt idõszak miatt. 

– Nagykanizsa ötszáztizenhat ak-
tív kórházi ágyszáma háromszáz-
hatvanra csökkent, így most már
mindenki láthatja, mit értenek a
szocialisták és a szabad demokra-
ták reformok alatt – mondta Fertig
István, a Fidelitas elnöke Szõlõsi

Márta (Fidesz-KDNP) önkormány-
zati képviselõvel, a Szociális és
Egészségügyi Bizottság tagjával
közösen tartott minapi sajtótájékoz-
tatóján. – Végeláthatatlan várólis-
tákat és drasztikus elbocsátásokat. 

Fertig István úgy véli, hogy az
elmúlt hetekben, amíg az ágyszá-
mok körüli huzavona tartott, a
vak is látta, hogy semmilyen
szakmaiság nem érvényesült az
eljárás során. A politikus szerint
egyértelmû, hogy a szocialista
politikusok belsõ köre döntött sö-
tét pártirodák mélyén a kórházi
ágyszámok alakulásáról.

– Már csak egyetlen kérdés ma-
radt, mégpedig, hogy Göndör Ist-
ván országgyûlési képviselõ és a
városunkhoz majdani rokoni szálon
kötõdõ Horváth Ágnes egészség-
ügyi államtitkár miért nem segítette
Nagykanizsát – tette hozzá Fertig
István. – Göndör István miért a
nagykanizsai embereken torolja
meg, hogy nem az õ pártjának je-
löltjeit választották meg képviselõ-
vé és Litter Nándort polgármester-
ré? Hiszen nem az emberek tehet-
nek arról, hogy az elmúlt négy év-
ben csapnivaló teljesítményt nyúj-
tottak a város élén Göndör István
emberei – hangsúlyozta Fertig.

Szõlõsi Márta önkormányzati
képviselõ pedig így folytatta: 

– Vajon Horváth Ágnes miért ar-
ra használta fel az emberektõl ka-
pott hatalmat, hogy esetleges csa-
ládi, személyes sérelmei miatt
akarjon rosszat a város polgárai-
nak? Az emberek számára elfogad-
hatatlan, hogy csak azért akar
rosszat a kanizsaiaknak, mert leen-
dõ apósa, Papp Péter, az õszi ön-
kormányzati választásokon nem ju-
tott be a képviselõtestületbe, amiért
õ megsértõdött a kanizsai emberek-
re, és halálra ítélte a kórházat.

Szõlõsi Márta még kiemelte, a
város kormánypárti politikusai
most sem azzal foglalkoznak, hogy
miképpen segítsenek a munka nél-
kül maradó ápolókon, orvosokon,
ellentétben a városvezetéssel,
amely azon dolgozik, hogy az el-
bocsátásra ítélt emberek újra mun-
kát kapjanak az egészségügyben,
vagy valamely rokon területen.

H.A.
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Az Oktatási, Kulturális, Ifjúsá-
gi és Sportbizottság a Rozgonyi
iskola bõvítéses rekonstrukciója
segítésére ad hoc bizottság meg-
alakítását javasolta a közgyûlés-
nek. A bizottság az építkezés
részleteirõl érdemben egyeztethet
a kivitelezõvel, és döntési jogkör-
rel is rendelkezik sok esetben. A
közgyûlés szavazata alapján a be-

ruházást felügyelõ öt tagú ad hoc
bizottság elnöke: Papp Nándor, a
VKIB elnöke. Tagjai: Tóth Lász-
ló a Pénzügyi Bizottság elnöke,
Karádi Ferenc a PB tagja, dr.
Károlyi Attila az OKISB tagja,
valamint Balogh László az
OKISB elnöke. 

B.E.

Javában zajlanak azok a belsõ
munkálatok a Hevesi Sándor
Mûvelõdési Központban, ame-
lyek a felületes szemlélõnek is
szembetûnõvé teszik a változást.
A beltér színvilágára eddig jel-
lemzõ piros és barna színek he-
lyét a zöld veszi át.

Érdeklõdésünkre Kiss László, a
Zalai Általános Építési Vállalko-

zó (ZÁÉV) Zrt. projektigazgatója
elmondta: a több mint hatszáz-
millió forintos, címzett állami tá-
mogatásból zajló rekonstrukció
során kicserélték a ház épületgé-
pészeti és villamos rendszerét, a
mozgássérültek könnyebb közle-
kedését lehetõvé tévõ lift beépíté-
séhez liftaknát és külsõ rámpát
készítettek. Sor került a külsõ ab-

lakok cseréjére, így az eddigi ne-
héz, rendkívül rossz hõszigetelé-
sû vastraverzeket mûanyag nyí-
lászárók váltották fel. Elvégezték
a szakemberek a homlokzat hõ-
szigetelését is, az épület belsejé-
ben pedig több helyütt gipszkar-
ton válaszfalakat és belsõ ajtókat
építettek be. Jelenleg a tetõszige-
telés és a bádogozás folyik, vala-
mint a megújuló, a legmagasabb
igényeket is kielégítõ színpad-
technika szerelése zajlik. Teljesen
megújul a nagyterem és a felnõtt
klub is.  Az elõbbiben új, a koráb-
binál sokkal formatervezettebb
ülések szolgálják majd a kultúra-
kedvelõ közönség kényelmét. 

Mint azt Tárnok Ferenctõl, a
polgármesteri hivatal városfej-
lesztési osztályának helyettes ve-
zetõjétõl megtudtuk, a laikusok
számára is szemmel látható válto-
záson esik át a HSMK belsõ ar-
culata. Az önkormányzat további
hetvenmillió forintos támogatásá-
nak köszönhetõen például zöld
színû tapéta váltja majd a régi pi-
ros mûbõr burkolatokat, és sok
helyütt már nem kerülnek vissza
a megkopott fa falburkolatok
sem. 

H.A.

A kanizsai és a térségben élõ
hátrányos helyzetû emberek mun-
kaerõ-piaci esélyeinek javítása ér-
dekében oktatási, képzési és át-
képzési központot alakít ki kon-
zorciumi partnereivel a cigány ki-
sebbségi önkormányzat, várhatóan
a volt tüdõgondozó épületében,
tudtuk meg Teleki László elnöktõl.

Elmondta, az intézmény elsõsor-
ban halmozottan hátrányos helyze-
tû embereknek nyújt szakképesítési
lehetõséget, de segítséget jelent
azoknak is, akik valamilyen okból
nem fejezték be általános iskolai ta-
nulmányaikat. Itt ezt is megtehetik
a Lépj egyet elõre!-program kereté-
ben. A képzési központ helyszínét
illetõen jelenleg is zajlanak a tár-
gyalások Marton István polgármes-
terrel. A CKÖ a volt tüdõgondozót
épületét szeretné hosszú távú hasz-
nálatba kapni a célra. Az objektum
felújítására pályázati forrásokat kí-
vánnak igénybe venni, akárcsak a
képzési program mûködtetésére.
Teleki hangsúlyozta, ezekkel a költ-
ségekkel nem akarják a települési
önkormányzatot terhelni. A központ
mûködtetésére a másik két fõ part-
ner, a Szombathelyi Regionális
Képzõ Központ és a Nyugat-dunán-
túli Regionális Munkaügyi Központ
közremûködésével konzorciumot
szeretnének kialakítani más cigány
civil szervezetekkel, kisebbségi ön-
kormányzatokkal. A tervek szerint
szeptemberben indulhat az elsõ
képzés, amely során az általános is-
kola hetedik-nyolcadik osztályát el
nem végzõk fejezhetik be tanulmá-
nyaikat, s várhatóan két szakmai
képzés is elkezdõdik, a tervek sze-
rint mintegy hetven fõvel. A szak-
képzés tekintetében az elméleti fel-
készítésben a Zsigmondy-Széchenyi
Szakképzõ Iskola munkatársai nyúj-
tanak segítséget a hátrányos helyze-
tû fiataloknak. 

Teleki László kérdésünkre hoz-
zátette: jelenleg zajlik egy, a Pan-
non Egyetem Nagykanizsai Telep-
helyén indítandó szociális munkás
fõiskolai képzés akkreditációja,
amely várhatóan még az idén elin-
dulhat, teljessé téve a hátrányos
helyzetû emberek és a romák szá-
mára igénybe vehetõ képzési-okta-
tási lehetõségek skáláját.

Horváth Attila
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Tájékoztatjuk Nagykanizsa
város lakosságát, hogy a
Saubermacher-Pannónia Hulla-
dékgyûjtõ Kft. 2007. március
15-én és 16-án a hulladékszál-
lítási program szerint végzi te-
vékenységét, azaz lesz szemét-
szállítás. Kérjük a lakosságot,
hogy az ünnepre való tekintet-
tel reggel 7 óráig helyezzék ki
hulladékgyûjtõ edényeiket.

Via Kanizsa Városüzemeltetõ Kht.

Lépj egyet
elõre!

Hevesi Sándor Mûvelõdési Központ

Nyárra befejezõdnek 
a felújítási munkák

Várhatóan a második negyedévre fejezõdnek be a munkálatok

Új lakótelkek Kiskanizsán
Hosszú évek óta elõször újabb

lakótelkeket alakítanak ki
Kiskanizsán, a Haladás utca mö-
götti területen. Tóth Nándor ön-
kormányzati képviselõ érdeklõ-
désünkre elmondta, hogy a Hala-
dás utca mögötti önkormányzati
területen tizennégy új építési tel-
ket alakítanak ki. Az egyes terü-
letek nyolcszáz-ezerháromszáz
négyzetméteresek lesznek, s átla-
gosan egy-másfélmillió forintos
áron vásárolhatják meg õket azok

az érdeklõdõk, akik Kiskanizsán,
nyugodt, békés környezetben sze-
retnék megépíteni az otthonukat.
Az ingatlanok közmûvesítése, il-
letve az azokhoz vezetõ út meg-
építése az önkormányzatra vár, de
így is elképzelhetõ, hogy még az
idén sor kerül a fejlesztésre. 

Polai József, Kiskanizsa másik
részének önkormányzati képvise-
lõje érdeklõdésünkre elmondta, õ
is örömmel fogadja az új ingatla-
nok kialakítását, azonban kifejez-

te azon reményét is, hogy belát-
ható idõn belül nagyobb fejlesz-
tés, konkrétan egy teljes lakó-
tömb kialakítására is sor kerülhet
a városrész valamelyik pontján,
például a Szokoldombon. Egyéb-
ként a Haladás utca mögötti terü-
let nagy elõnye, hogy már önkor-
mányzati tulajdonban van, s vi-
szonylag kis beruházással hasz-
nosítható.

H.A.

Rozgonyis ellenõrök
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Az elmúlt évben a helyi közvé-
leményt leginkább megosztó
ügyek egyike a Panel-programhoz
kapcsolódó felújítás-sorozat volt.
A lakók nagyobb része elégedett a
szombathelyi székhelyû EU-Com-
fort Kft. által irányított felújítási
program minõségével, de persze
akadtak olyanok is, akik nem csak
a munkálatok szervezettségét, ha-
nem bizony, a minõségi munkát is
hiányolták, sõt, az egyes részfel-
adatokat elvégzõ alvállalkozóknak
is akadtak kifogásaik. A kép tehát
árnyalt, még az sem állapítható
meg egyértelmûen, hogy a Panel-
programmal minden tekintetben
jól jártak-e a lakók.

A házak több évtizedes elha-
nyagoltság után új köntöst kaptak,
s az új, még meghirdetésre váró
Panel-program vélhetõen már egy
egyszerûsített verzió lesz, amely-
lyel az elõzõhöz képest egy sok-
kal kisebb volumenû felújítás
hajtható végre. Ráadásul az ön-
kormányzati felelõsségvállalás
módja is változik. Ha mindezt fi-
gyelembe vesszük, akkor azt lehet
mondani, jól jártak, akiknek volt
bátorságuk belevágni, s felvállal-
ták a lakóközösségre háruló terhe-
ket, ami a beruházás költségeinek
egyharmad része, hiszen a többit
az állam és az önkormányzat adta.
Ha azonban arra gondolunk, ho-
gyan milyen irányban módosult a
gázár-támogatás rendszere, már
nincs sok okunk az örömre.
Ugyanis a panel-lakók javarészt
abban a hitben vágtak bele a
programba, hogy a régi, elhaszná-
lódott, csapnivaló hõszigetelésû
nyílászárók cseréjével megtakarít-
ható energiaköltség majd fedezi a
törlesztõ részletet. Nos, a támoga-
tási rendszer módosításával ez ko-
ránt sem biztos. Az általunk meg-
kérdezett szakértõ szerint ez szá-
mos tényezõtõl függ, például a la-
kás elhelyezkedésétõl, tájolásától,
de az épület helyzetétõl is. Nem
egyszerû tehát a kérdés. 

– Az EU-Comfort által elvállalt
huszonkét darab társasház elké-
szült, ám ezen kívül még volt öt
olyan társasház is, amit nem a
szombathelyi cég, hanem a lakó-
közösségek maguk pályáztattak
meg, és koordinálták a munkálato-
kat – mondja Kámán László, az

Ingatlankezelési Intézmény veze-
tõje. – A Zrínyi út 26.-28. társas-
ház felújítása a tavasszal kezdõ-
dik, a Platánsor 4. esetében határ-
idõ-módosítást kért a társasház,
mert itt az önkormányzat nem tá-
mogatta a felújítást. Így gyakorla-
tilag az 1548 lakásból – az elõbbi-
ek kiesésével – 1435 lakás felújítá-
sa valósult meg, különbözõ mû-
szaki tartalommal. Minden egyes
társasház törekedett a beruházás
maximálására, így a legtöbb he-
lyen komplex felújítás történt. A
tavalyi programban összesen egy-
milliárd-négyszázhatvan millió fo-
rintos beruházás történt. Idén hu-
szonhat társasház pályázott a pa-
nelprogramra, amely összesen
egymilliárd-négyszázkilencmillió
forint volt. Az önkormányzat ezt
280 millió forinttal, tehát nem a
tavalyi beruházás során alkalma-
zott egyharmad résszel kívánja tá-
mogatni. Egyébként 445 millió fo-
rint lett volna az önkormányzati
támogatás összege, de mivel a tár-
sasházak nem teljes felújítást cé-
loztak meg és csökkent a mûszaki
tartalom, ennek megfelelõen ki-
sebb lett a helyhatóság vállalása
is. Az új programba a nyílászáró-
csere, vagy a homlokzatszigetelés
már nem nagyon fér bele, de egy
kazánház-rekonstrukció még igen.
A mostani pályázatokról még nem
született döntés, de a minisztérium
már befogadta õket, minimális hi-
ánypótlásra volt csak szükség.
Úgy gondolom, március végén,
április elején döntés születik ezek-
rõl is – mondta Kámán László.

A szakembert arról is kérdez-
tük, hogyan változik az önkor-
mányzati vállalás. Elmondta, az
önkormányzat a programok önré-
szeit hitelbõl finanszírozná, ami
komoly kamatterhet jelent, s
hosszú távon hatással lenne a költ-
ségvetésre. Ezért a döntéshozók
úgy határoztak, hogy az önkor-
mányzat ne vegyen fel hitelt, ha-
nem kérje meg a társasházakat ar-
ra, hogy a helyhatóságra esõ rész
elõteremtésére ezt õk maguk te-
gyék meg, cserébe azonban azt
vállalja az önkormányzat, hogy a
rájuk esõ részt a lakóközösségek
számára minden évben kifizeti. Ez
azért jó, mert a felvett hitel nem az
önkormányzat hitelkeretét rontja.

Ennyit hát a jövõrõl, de térjünk
vissza a panelfelújítási program
elmúlt idõszakára, amelyrõl Fejes
Tibor, az EU-Comfort Kft. ügy-
vezetõje számolt be.   

– A munkálatok 2006. nyár vé-
gén kezdõdtek, így Nagykanizsán
fél év alatt készítettük el a huszon-
két társasház felújítási munkáit, 8
300 ablakot, 51 000 m2 hõszigete-
lést, 11 kazánházat és 11 000 m2

tetõszigetelést. Összességében a
munka méretéhez képest pozitív-
nak értékelem cégünk munkáját,
persze, mint általában minden ha-
sonló méretû munkánál, így ná-
lunk is voltak hibák, amiket folya-
matosan igyekeztünk orvosolni.
Az épületek száz százalékos mû-
szaki átadásai elkészültek, a je-
lenleg folyó apróbb munkák az
üzemelést nem gátló esztétikai hi-
bák javítása. Ezek javításához és
a beruházás végeredményéhez a
lakók egyre pozitívabban állnak,
és örömmel számolnak be lakása-
ik komfortjavulásáról. Például
nem fúj be a szél, jobb hõ- és
hangszigetelés. Mint minden lakó-
közösségben, így Kanizsán is volt,
aki az elejétõl kezdve támogatta
cégünk és a közös képviselõk
munkáját, de sajnos vannak, akik
még az eredményt látva sem tud-
nak köszönettel gondolni az ön-
kormányzat, az állam és a közös
képviselõk szerepvállalására, így
a mi munkánkra sem.

– Több helyütt tapasztaltak a
lakók esetenként több hetes csú-
szást a kivitelezésben. Mi volt
ezek oka? 

– A csúszások egy nagyon ösz-
szetett folyamat eredményei.
Konkrét és egyedi okokat nem le-
het kiragadni, de megemlítenénk
néhány példát, ami országos je-
lenségként is felfogható. A hatal-
mas mennyiségû panelfelújítási
programból adódóan elõfordultak
anyaghiányok, ezáltal beszállítói
késések. Például nem lehetett kap-
ni hõszigetelt üveget, vagy megfe-
lelõ mennyiségû homlokzati hõszi-
getelõ anyagot. Az országban nem
volt annyi állvány, amennyit a pa-
nelprogram kivitelezõi felhasznál-
tak, így cégünk is Ausztriából
hozott be építõipari állványokat.

– Információink szerint több al-
vállalkozójuk hónapok óta nem ju-
tott hozzá a munkabérekre kifizetett
pénze kisebb-nagyobb részéhez. Mi
ennek az oka, és mikor várható,
hogy õket is ki tudják fizetni?

– Olyan alvállalkozónk nincs,
aki a pénzének jó részét már meg

ne kapta volna, csak az utolsó
számlarészekkel vagyunk még el-
maradva. Ez betudható a hiány-
pótlások menetének, garanciális
javításoknak. Az alvállalkozókkal
történõ elszámolások folyamat-
ban vannak és mindenki meg fog-
ja kapni a munkája szerinti díja-
zást. Ez várhatóan március köze-
péig-végéig lezárul – mondta Fe-
jes Tibor, aki hozzátette, már ké-
szülnek a következõ programra.  

A Kazanlak körúton, a Teleki
úton és Zemplén Gyõzõ utcában
szúrópróba-szerûen megkérdezett
lakók nem panaszkodtak, elége-
dettek voltak a felújítás minõsé-
gével. Olyan azonban akadt, aki
nem a minõséget, hanem inkább
a munkálatok rossz szervezett-
ségét említette meg negatív ta-
pasztalatként. A Zemplén Gyõzõ
3.-ban a házmester, Kovácsné
Jakatics Margit elmondta, úgy
érezte, hogy igazán nem volt gaz-
dája az építkezésnek. Példaként
említette, hogy befejezõdött a ház
külsõ szigetelése, s nem volt
munkás, aki szétbontsa az állvá-
nyokat. Ezért arra kellett várni
egy hétig, hogy találjanak szak-
embereket. Vagy a másik eset.
Már végeztek a vakolással, s az-
tán jöttek kibontani az ablakokat,
miközben az állványt már lebon-
tották. Az is bántja a házmestert,
hogy az építkezésen dolgozó
munkások között egyetlen kani-
zsai sem volt, az általa megkérde-
zettek Gyõrbõl, Székesfehérvár-
ról, Tapolcáról jöttek. Úgy véli, a
fõvállalkozó nem tudta, mekkora
munkába kezd, ezért nem is volt
teljes mértékben felkészülve az
óriási feladat pontos levezénylé-
sére. Egy azonban biztos, most
sokkal melegebb van a lakásban,
mint annak elõtte.    

A közös képviselõk valamiért
nem akartak nyilatkozni. Egyikõ-
jük, aki nem kívántja megnevezni
magát, úgy véli, csak azoknak
van problémájuk a felújításokkal,
akik az elejétõl ellenezték azt. 

Budai Istvánné, a Kazanlak
körút 7. közös képviselõje nem
vágna bele a programba. Azt az
utat választaná ma is, amit néhány
évvel ezelõtt már végig jártak tár-
sasház közösségével. Akkor ön-
erõbõl hajtották végre a felújítást,
igaz, nyílászáró-cserére nem ke-
rült sor. Azt mondta, nagyobb biz-
tonságban érzik magukat, ha a la-
kóközösség a saját útját járja. 

Horváth Attila

Kanizsa – Önkormányzat 2007. március 14.4

Kinek siker, kinek kevésbé

Panel-program
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Kanizsa – Városháza2007. március 14. 5

Tájékoztatjuk Nagykanizsa város lakosságát, hogy ez évben is megrende-
zésre kerül a tavaszi lomtalanítási akció. Már negyedik éve, hogy a korábbi-
akhoz képest jelentõs változással szabadulhat meg a lakosság a nagy terjedel-
mû hulladékától. Az idei évben is hasonló módon, elõzetes egyeztetés szerint
lomtalaníthatunk.

A lomtalanítási akció március 26-tól április 28-ig tart.
A lomtalanítási szándékot és annak pontos helyét március 19-tõl április 20-

ig munkanapokon 13.00-16.30-ig a Saubermacher-Pannonia Hulladékgyûjtõ
Kft. 93/537-380-as telefonszámán lehet bejelenteni. A társasházak közös kép-
viselõi a lomtalanítást személyesen jelenthetik be a hulladékszállítást végzõ
cég Vár u. 5 sz. alatt lévõ szállítási irodájában. A közösen leegyeztetett idõ-
pontra a szolgáltató a lim-lom mennyiségétõl és összetételétõl függõen az el-
szállításra konténert, a családi házas övezetbe  tömörítõs hulladékszállító jár-
mûvet biztosít. Családi házas övezetben az idei évben is lehetõség nyílik a
hétvégén történõ lomtalanításra.

Felhívjuk a lakosság figyelmét, hogy a lom továbbra sem tartalmazhat
háztartási szemetet, építési törmeléket, kerti hulladékot és faágat, elektronikai
hulladékot (pl: hûtõszekrény, televízió), illetve veszélyes hulladékot (pl: fes-
ték, gyógyszer, vegyszer, autógumi)!

A Vár u. 5 sz. alatti hulladékudvarban egész évben, továbbra is térítésmen-
tesen adhatók le a háztartásokból származó szelektíven gyûjtött hulladékok
és a lakossági veszélyes hulladékok. 

A szabálytalan közterületi hulladékkihelyezést a Közterület-felügyelet
munkatársai ellenõrzik és szankcionálják. 

Kérjük együttmûködését környezetünk tisztaságának megóvásában!

Lomtalanítás

Tavaly két alkalommal is ellen-
õrizte az Állami Népegészség-
ügyi és Tisztiorvosi Szolgálat az
iskolai büféket. A tapasztalatok
biztatóak.  

– Magyarországon a halálo-
zás háromnegyed részéért táp-
lálkozással és életmóddal össze-
függõ betegségek a felelõsek,
ami azt jelenti, hogy a nem
megfelelõ táplálkozásnak és
életmódnak döntõ szerepe van a
lakosság kedvezõtlen egészségi
állapotának kialakulásában –
mondta dr. Buzás Judit, megbí-
zott kistérségi tiszti fõorvos. –
A zöldség- fõzelék-, és gyü-
mölcsfogyasztás bizonyítottan
csökkenti számos daganat koc-
kázatát. A rostban dús ételek
gátolják az elhízást, a cukorbe-
tegség és a magas vérzsír szint
kialakulását. Nem mindegy, mit
esznek gyermekeink, milyen táp-
lálkozási szokások rögzülnek
bennük. Ezért illetékességi terü-
letünkön tíz iskolai büfét ellen-
õriztünk, s a tavalyi állapothoz
képest mindenképpen elõrelé-
pést jelent, hogy egyik büfével
sem kellett felbontani a megál-
lapodást. 

A felmérés szerint a három ál-
talános iskolai, a hat középiskolai
és az egyetemi büfé csaknem hat
és félezer gyermeket érint. Vala-
mennyit vállalkozó üzemelteti. A
szakemberek a vizsgálat során a
keleti városrész egyik iskolájában
találkoztak a legkirívóbb esettel,
ahol zöldséget és gyümölcsöt
semmilyen formában sem árul-
tak. A büfék többségében szend-
vicsekben és salátákban árulnak
zöldségféléket, gyümölcs pedig
kivéve a Zsigmondy-Széchenyi
Szakképzõ Iskola Vécsey úti tele-
pét, mindenhol kapható. Pozitív
tapasztalat, hogy sok helyen már
az árlistán feltüntetik, hogy me-
lyek az egészségesebb ételek. A
Thúry SZKI-ban mindemellett az
egészségtelennek tekinthetõ ter-
mékeket magasabb áron is árusít-
ják. Alapvetõ kínálatváltás is be-
következett, a büfék bevezették
például a majonézes és a gyü-
mölcs salátákat, többféle rostos
italt és tejterméket forgalmaznak.

H.A.  

Egészséges
ételek Az önkormányzati intézmé-

nyek közbeszerzéseit központosí-
tó rendeletet fogadott el a leg-
utóbbi közgyûlés, igaz, a vissza-
élésekre leginkább okot adó cso-
portot, az élelmiszereket kivonták
az eljárás alól a városatyák.   

Jogilag nem, etikailag azon-
ban kifogásolható jelenséget
tártak fel az önkormányzati in-
tézmények közbeszerzéseit
vizsgáló revizori jelentések,
ugyanis elõfordult, hogy az
egyik intézmény a másikhoz ké-
pest drágábban vásárolta meg
ugyanazt a terméket, ugyanab-
ban az idõpontban, ugyanattól a
beszállítótól. A „gesztus” visz-
szás állapotokra enged követ-
keztetni. A legutóbbi közgyûlé-
sen elfogadott központosított
közbeszerzési rendelet pont ezt
lenne hivatott megszüntetni, s
kiveszi az intézményvezetõk
hatáskörébõl például a jármû-
vek, az irodatechnikai eszkö-
zök, vagy éppen a mosó- tisztí-
tószerek termékcsoportjának be-
szerzését. A legnagyobb falatot
jelentõ élelmiszer-beszerzést
azonban képviselõi javaslatra az
intézményeknél hagyta, egy ide-
ig legalábbis, ugyanis a rendele-
tet a tapasztalatok alapján õsz-
szel felülvizsgálják. 

– A közbeszerzési törvény ta-
valy végrehajtott változása le-

hetõvé teszi, hogy az önkor-
mányzatok helyben központosí-
tott közbeszerzés keretében sze-
rezzenek be bizonyos árukat, il-
letve jussanak hozzá szolgálta-
tásokhoz – mondta lapunknak
dr. Kelemen Marcell jegyzõ. –
Nagykanizsán jelenleg negyven
intézmény szerez be különbözõ
áruféleségeket, rendel meg
szolgáltatásokat saját hatáskör-
ben. A központosított közbe-
szerzés célja, hogy az önkor-
mányzat teljes beszerzési verti-
kummal jelenjen meg a piacon,
mert így lehetõség nyílik arra,
hogy a nagyobb tömegû meg-
rendeléssel alacsonyabb árat
érjen el. Az önkormányzatnak
ugyanis már nem sok lehetõsé-
ge van a spórolásra, tehát új
alternatívákat kell keresni, a
központosított közbeszerzés le-
het az egyik. Sokan szkeptiku-
sak egyébként, hogy így sikerül-
e kedvezõbb árat elérni, mi
azonban úgy gondoljuk, hogy
igen, ha megfelelõ módon írjuk
ki a közbeszerzési pályázatot.
Az alacsonyabb ár azonban
nem mehet a minõség rovására.
A képviselõk a legnagyobbat, az
élelmiszer termékcsoportot ki-
vették a rendeletbõl, ezen ter-
mékcsoport beszerzése azonban
nemcsak hogy sok érdekcsopor-
tot sérthet, de alaposabb átgon-

dolást is igényel, hiszen sok
esetben az õstermelõktõl is vá-
sárolnak az intézmények, példá-
ul zöldségféléket. Ennek azon-
ban nincs nagy volumene, a
húsáru, a tejtermékek és a pék-
termékek a meghatározóak. Az
utóbbiakat mindenképpen indo-
koltnak látom a központosított
közbeszerzésen keresztül meg-
vásárolni, méghozzá úgy, hogy
a piaci ármozgásokat kövesse a
rövid idõn belül ismétlõdõ be-
szerzés. A beszállítói jogot el-
nyerõ cég esetében arra kell tö-
rekednünk, hogy a kizárólagos-
ság ne hosszú távú legyen, ne
évekre szóljon, hanem bizonyos
idõközönként történjen meg a
partneri kapcsolat felülvizsgá-
lata, újra és újra versenyhelyzet
elé állítva az önkormányzat be-
szállítóit. 

Dr. Kelemen Marcell még azt
is megjegyezte, hogy az élelmi-
szer-beszerzést nem saját forrá-
saikból végzik az iskolák, óvo-
dák, hanem a szülõk által befize-
tett pénzbõl. Ha tehát kedvezõbb
áron sikerül jó minõséget vásá-
rolni, akkor várhatóan kisebb
mértékben kell emelni az étkez-
tetés térítési díjait is. A rendelet
révén tehát jól járhatnak a szülõk
és az önkormányzat is.   

Horváth Attila  

Köz, beszerzés
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Nagykanizsa Megyei Jogú Város alsó fokú oktatási-nevelési in-
tézményeiben az óvodai és általános iskolai felvételre történõ jelentkezéseket
2007. március 20-21-én fogadjuk – mindkét napon 8-17 óráig.

A jelentkezés helye a kötelezõ felvételt biztosító vagy a szülõ által válasz-
tott óvoda, illetve a kötelezõ felvételt biztosító vagy a szülõ által választott
általános iskola. A jelentkezettek felvételérõl a férõhelyek, illetve az indítan-
dó elsõ osztályok számának ismeretében az intézmény vezetõje dönt, mely-
nek eredményérõl a szülõket 8 napon belül írásban értesíti.

Óvodai felvételre kell jelentkeznie minden gyermeknek, aki 2007. május
31-ig betölti az ötödik életévét és még nem jár óvodába. Felvételre jelentkez-
het és felvételt nyerhet minden kisgyermek, aki 2007. október 1-ig betölti a
harmadik életévét. A jelentkezéshez szükséges okmányok: a gyermek szüle-
tési anyakönyvi kivonata, gyermekorvosi igazolás, lakcímigazoláshoz sze-
mélyi igazolvány, vagy lakcímkártya.

Általános iskolai felvételre kell jelentkeznie minden nagykanizsai gyer-
meknek, aki 2007. május 31-ig betölti a hatodik életévét – azaz 2001. május
31. elõtt született – és elérte az iskolába lépéshez szükséges fejlettséget, ame-
lyet az óvoda, illetve a Szivárvány Fejlesztõ Központ szakvéleménye igazol.

Felvételre jelentkezhet – a szülõ kezdeményezése alapján – minden 2001.
május 31. és december 31. között született 6 éves gyermek, ha iskolaérettsé-
gét az óvoda, illetve a Szivárvány Fejlesztõ Központ igazolja.

A jelentkezés választott helyszínén minden gyermek regisztrálásra kerül,
de felvettnek csak az a gyermek tekinthetõ, aki az adott intézmény felvételi
körzetében levõ, állandó lakcímmel rendelkezõ, nagykanizsai lakos.

A szülõ által választott, nem kötelezõ felvételt biztosító iskolába történõ
felvételrõl a törvényi létszám alapján az iskola igazgatója dönt, amelyrõl a
szülõket 8 napon belül írásban értesíti.

A jelentkezéshez szükséges dokumentumok: óvodai szakvélemény eredeti
példánya, gyermekorvosi igazolás, a gyermek születési anyakönyvi kivonata,
lakcím igazolására személyi igazolvány, vagy lakcímkártya.

Dr. Kelemen Marcell, jegyzõ

Óvodai és általános iskolai jelentkezés
a 2007/2008. tanévreA Magyar Köztársaság Alkotmányának 46. § (2) bekezdése értel-

mében a törvény által meghatározott ügyekben és módon nem hiva-
tásos bírák (ülnökök) is részt vesznek az ítélkezésben. A helyi önkormányzat
által megválasztott bírósági ülnökök megbízatása 2007. május 22-én lejár.

Jelölni lehet: Nagykanizsai Városi Bírósághoz 15 fõt, (Ebbõl 1-1 fõt a ki-
sebbségi önkormányzatok), Zala Megyei Bírósághoz 2 fõt, Zala Megyei
Munkaügyi Bírósághoz 6 fõt, Fiatalkorúak büntetõ ügyeiben eljáró bíróság-
hoz 1 fõ pedagógust. 

Jelöltet állíthat:
A Bjt 123. §-a alapján ülnököket jelölhetnek:
- a bíróság illetékességi területén lakóhellyel és választójoggal rendelkezõ

magyar 
állampolgárok
- a bíróság illetékességi területén mûködõ helyi önkormányzatok 
- a bíróság illetékességi területén mûködõ társadalmi szervezetek -pártok

kivételével-  
- A fiatalkorúak büntetõ ügyeiben eljáró bírósághoz a bíróság székhelyén

mûködõ általános iskolák és középfokú intézmények (szakiskolák, középis-
kolák)  

- A munkaügyi bírósághoz elsõsorban a munkavállalók és munkaadók ér-
dekképviseleti szervei jelölik.

Jelölt lehet: büntetlen elõéletû, 30. életévet betöltött, de 70. életévét el
nem ért magyar állampolgár, akinek választójoga van.

Az ülnökök megbízatása 4 évre szól. A jelöléshez csatolni kell a jelölt elfo-
gadó nyilatkozatát, valamint a jelölõ szervezet adatait. A nyilatkozatok, vala-
mint az ülnökök jogairól és kötelezettségeirõl szóló tájékoztató megtalálható a
www.nagykanizsa.hu honlapon, valamint a Polgármesteri Hivatal portáján.

A nyilatkozatokat 2007. március 26-ig zárt borítékban dr. Kelemen Mar-
cell jegyzõnek címezve kérjük eljuttatni a Polgármesteri Hivatalba (8800
Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.).

Dr. Kelemen Marcell, jegyzõ

Hirdetmény

Balogh László a nagykanizsai 3. számú választókerület önkor-
mányzati képviselõje, OKISB-elnök fogadóórát tart minden szerdán 16.00
órától 17.00 óráig a Batthyány Lajos Gimnáziumban (Nagykanizsa, Roz-
gonyi utca 23.): 30/2040865, balogh.laszlo61@chello.hu

Képviselõi fogadóóra

Továbbképzést szervezett a
megye pedagógusai számára a
Zala Megyei Mûvelõdési és Pe-
dagógiai Intézet és a Mûszaki
Könyvkiadó a Cserháti Sándor
Gépészeti és Informatikai Szak-
középiskolában, ahol az érdeklõ-
dõk megismerkedhettek az inte-
raktív tábla és az E-learning tan-
anyagok használatával. A kani-
zsai intézményben egyébként már
öt darab interaktív tábla található,

amely olyan, a pedagógiai folya-
matban is jól hasznosítható infor-
mációs és kommunikációs tech-
nológiai eszköz, amely egy szoft-
ver segítségével összekapcsolja a
táblát egy számítógéppel és pro-
jektorral úgy, hogy annak vezér-
lése a tábláról végezhetõ, illetve a
táblára került tartalmak elmenthe-
tõk a háttértárolóra. 

H.A.

Bemutatták 
az interaktív táblát

A Rozgonyi Úti Általános Iskola
lapzártánkkor rendezte meg a ha-
gyományos városi szintû Arany Já-
nos Szavalóversenyt. A Halis
István Városi Könyvtárban a négy
korosztály versenyzõi két szabadon
választott verset adtak elõ. Míg az

5-6. osztályos versenyzõknek egy
Arany János verset kell választani-
uk, a 7-8. osztályosok esetében a
rendezõk kötelezõ versként a költõ
Vásárban címû versét jelölték meg.

B.E.

Arany János városi 
szavalóverseny a Halisban

A Nyugat-dunántúli Régió
TIOK (Térségi Iskola- és Óvoda-
fejlesztõ Központok) – program-
ban érintett oktatási intézmények
szakembereinek regionális tanács-
kozására került sor a Bolyai János
Általános Iskolában. A szakmai
programon elõbb Turbók Arnold
Bertalan, a Gyõr-Moson-Sopron
Megyei Pedagógiai Intézet igazga-

tója köszöntötte a megjelent peda-
gógusokat, majd Kalamár Márta
igazgató bemutatta a házigazda in-
tézményt. Ezt követõen Baráth
Lászlóné projektmenedzser szá-
molt be az elmúlt idõszak tevé-
kenységérõl, a továbbiakban pedig
szekcióülésekre került sor.  

H.A.

A kompetencia-alapú 
oktatásról tanácskoztak

A szép múltra visszatekintõ
Tungsram Hevesi Sándor Vers-
mondó Kör vezetését Horváth Ist-
ván Radnóti-díjas versmondótól
Csere Andrea vette át októberben.
A drámapedagógus által irányított
csoport túl van az elsõ sikeres
megmérettetésen. Pódiumjátékkal
egybekötött versmondásba vetet-
ték be magukat, és a Mûvészeti

Fesztivál zalakomári elõdöntõjébõl
tovább jutottak a gellénházi közép-
döntõbe. A tíz, felsõs általános is-
kolás állandó tag szerdánként a
Medgyaszay Házban találkozik. A
napokban a Városi Arany János és
az Országos József Attila Vers-
mondó Versenyre készülnek. 

B.E.

Túl az elsõ sikeren
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A 2007. február 15. napjától hatályos vizitdíj fizetési kötelezett-
séggel kapcsolatban tájékoztatom a lakosságot, hogy a háziorvosi alapellátás
(beleértve a fogászati alapellátást) és járóbeteg szakellátás (beleértve a fogá-
szati szakellátást) igénybevételénél a 20. alkalmat követõen fizetett vizitdíj
összege visszaigényelhetõ a lakóhely, illetve ennek hiányában tartózkodási
hely szerint illetékes jegyzõtõl. Fontos, hogy a 20 alkalmat külön kell szá-
molni mind a háziorvosi alapellátás, mind a járóbeteg szakellátás esetében! A
biztosított kizárólag a 300 forintos vizitdíjat igényelheti vissza. A befizetett
vizitdíjak számát naptári évenként kell számolni. A 21. alkalomtól a vissza-
igénylésre a befizetést követõen azonnal, de legkésõbb a visszaigényelhetõ
vizitdíj befizetését követõ év 60. napjáig van lehetõség. Az eljárás illeték és
költségmentes. A kérelem kötelezõ mellékletét képezi a 20 alkalmat igazoló
számla vagy nyugta és a 20 alkalmon felül visszaigényelni kívánt vizitdíj be-
fizetését igazoló számla vagy nyugta eredeti példánya. Ezért fontos vala-
mennyi számla, illetve nyugta megõrzése.

A kérelmek benyújthatók postai úton, vagy személyesen a Polgármesteri
Hivatal Szociális Osztályán (Nagykanizsa, Eötvös tér 16.) ügyfélfogadási
idõben. Kérelem nyomtatvány beszerezhetõ a Szociális Osztályon, a házior-
vosi rendelõkben és letölthetõ a www.nagykanizsa.hu weboldalról. A kére-
lemben meg kell jelölni, hogy a vizitdíj visszatérítését postai úton folyósít-
sák, vagy a Polgármesteri Hivatal pénztárában személyesen kívánja a biztosí-
tott felvenni a kiküldött határozat alapján. Ezen kívül arra is lehetõsége nyí-
lik a biztosítottnak, hogy minden hónap utolsó szerdai napján, 13-18 óráig a
Szociális Osztály ügyfélfogadójában a személyesen benyújtott kérelemre a
vizitdíj visszatérítést azonnal készpénzben megkaphassa.

Dr. Kelemen Marcell, jegyzõ

Tájékoztatom a 3 éven aluli gyermeket nevelõ szülõket, hogy az
Egyesített Bölcsõdében 2007. március 19-én és 20-án 8-17 óráig beiratkozást
tartanak az intézmény három bölcsõdéjében: Belvárosi Bölcsõde (Nagykanizsa,
Kisfaludy u. 19.), Napraforgó Bölcsõde (Nagykanizsa, Csokonai u. 5.) és Rózsa
Bölcsõde (Nagykanizsa, Rózsa u.  7/a.) helyszíneken. A beiratkozással kapcso-
latban további felvilágosítást a helyszíneken, a bölcsõde vezetõknél kaphatnak. 

Dr. Kelemen Marcell, jegyzõ

Tájékoztatás vizitdíj visszatérítésérõl

Tájékoztatás bölcsõdei beiratásról

A közigazgatási hatósági eljárás és szolgáltatás általános szabá-
lyairól szóló 2004. évi CXL. törvény (a továbbiakban: Ket.) 80. § (3) bekez-
dése alapján értesítem az érintetteket, hogy a Nyugat-dunántúli Regionális
Közigazgatási Hivatal Zala Megyei Kirendeltsége Kirendeltségvezetõje a
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Jegyzõje 6/1658-9/2006. számú tárgybani
építési ügyben hozott határozata ellen benyújtott fellebbezést elbírálta és
döntését meghozta. 

Mivel a fenti építéshatósági eljárással érintett ingatlannal közvetlenül ha-
táros ingatlanokkal rendelkezni jogosultak száma jelentõs az eljáró másodfo-
kú hatóság javaslatának megfelelõen a további ügyfeleket a határozat meg-
hozataláról hirdetményi úton tájékoztatjuk a fenti jogszabályi elõírásnak
megfelelõen az alábbiak szerint.

A hirdetmény 2007. március 7-tõl került kifüggesztésre Nagykanizsa Me-
gyei Jogú Város Polgármesteri Hivatalának hivatalos hirdetõtábláján. 

Az eljáró hatóság megnevezése:  Nyugat-dunántúli Regionális Közigazga-
tási Hivatal Zala Megyei Kirendeltsége 8900 Zalaegerszeg, Kosztolányi u.
10., ügyszáma:  93/2007/H., tárgya:  Ryno Kft. építési ügye.

A kérelmezõ ügyfél neve: Ryno Út-, Híd-, Épületkarbantartó és Építõ Kft.
8800 Nagykanizsa, Téglagyári u. 20.

A kérelemmel érintett ingatlan valamint az érintett ingatlannal közös ha-
tárvonalú (telekhatárú) ingatlanok (hatásterület):  Nagykanizsa, 1196. hrsz-ú
ingatlan valamint 1195/1. hrsz-ú társasházi ingatlan, 1195/2., 1197. és 1198.
hrsz-ú ingatlanok.

Felhívom az érintettek figyelmét, hogy a másodfokú építésügyi hatóság
fenti ügyben meghozott döntése és az ügy iratanyaga a Polgármesteri Hivatal
Építéshatósági Osztályán, az alábbi helyen és idõpontban megtekinthetõ:
Nagykanizsa, Eötvös tér 16. III. emelet 304. Hétfõ: 8-12, 13-16.30, szerda:
8-12, 13-18, péntek: 8-12.

A Ket. 109. § (1) bekezdése kimondja: „Az ügyfél, illetve a kifejezetten rá
vonatkozó rendelkezés tekintetében az eljárás egyéb részvevõje a hatóság
jogerõs határozatának felülvizsgálatát a határozat közlésétõl számított har-
minc napon belül jogszabálysértésre hivatkozással kérheti a közigazgatási
ügyekben eljáró illetékes bíróságtól a határozatot hozó hatóság elleni kereset
indításával.”

Erre figyelemmel az eljáró hatóság a bírósági felülvizsgálat lehetõségét
döntésében az alábbiak szerint biztosította: "E határozat jogerõs, ellene fel-
lebbezni nem lehet, azonban a közléstõl számított 30 napon belül a Zala Me-
gyei Bíróság elõtt keresettel megtámadható. A keresetlevél az elsõ fokú épí-
tésügyi hatóság útján terjeszthetõ elõ."

A jegyzõ megbízásából:
Szamosi Gábor, építéshatósági osztályvezetõ

Hirdetmény

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata  
Testvérvárosi Alap 2007. évi támogatásának elnyerésére
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata „Testvérvárosi Alap

2007” címmel pályázatot ír ki a testvérvárosaihoz fûzõdõ kapcsolatok fej-
lesztése, a lakosság és civil szervezetek, valamint intézmények ez irányú mû-
ködésének támogatása, a szervezetek biztonságos tervezésének elõsegítése
céljából. 

A pályázók köre: Civil szervezetek, egyesületek, alapítványok, intézmé-
nyek, öntevékeny csoportok. 

A tervezett projektnek Nagykanizsa testvérvárosai – Akkó, Csáktornya,
Gleisdorf, Kazanlak, Kovászna, Puchheim, Salo – valamelyikében mûködõ
partnerszervezet aktív együttmûködésével 2007. július 1. és 2008. június 30.
között kell megvalósulnia.

A pályázó saját forrásainak legfeljebb 50 %-os kiegészítése céljából lehet
pályázni költségvetéssel alátámasztott, részletesen kidolgozott projektre.

A pályázatok támogatásáról a Közgyûlés Oktatási, Kulturális, Ifjúsági és
Sportbizottsága legkésõbb 2007. június 30-ig dönt. Az elnyert támogatást –
testvérvárosonként összesen legfeljebb 250 ezer Ft-ot – részletes elszámolás-
sal, a pályázó nevére kiállított számlákkal igazolt kiadásokra, legfeljebb az
önrész mértékéig, utólagos finanszírozással biztosítja az alap. Egy pályázó
több célra is nyújthat be pályázatot. 

A pályázat részletes feltételeit tartalmazó felhívás és pályázati adatlap le-
tölthetõ a www.nagykanizsa.hu honlapról, vagy nyomtatott formában, mun-
kaidõben személyesen is átvehetõ a Polgármesteri Hivatal Mûvelõdési és
Sportosztályán.

A pályázatok beérkezésének határideje 2007. április 16. 08.00 óra
Marton István, polgármester

Testvérvárosi Alap 2007.

A 2007. évi július 1-tõl november 1-ig tartó idõszakra pályázatot
hirdetett meg Nagykanizsa MJV Jegyzõje a hatóság által elõírt parlagfû elle-
ni közérdekû védekezési munkák elvégeztetésére. A január közepétõl meg-
hirdetett pályázati felhívásra két pályázat érkezett be a megadott határidõn
belül. A FLORA-FIL Kft., valamint Tóth György vállalkozó nyújtott be érvé-
nyes pályázatot. A pályázatokat a Közbeszerzési Bizottság bírálta el. Több
szempontot megvizsgálva kiválasztották a nyertes pályázót. A nyertes a
FLORA-FIL Kft. Nagykanizsa, Erdész u. 3/B. gazdasági társaság lett.  Az er-
rõl szóló vállalkozási szerzõdés aláírására a napokban kerül sor. 

Polgármesteri Hivatal Közigazgatási Osztály

Tájékoztatás
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyûlésének Oktatási, Kultu-

rális, Ifjúsági és Sportbizottsága (OKISB) „Civil Alap – 2007” címmel pá-
lyázatot ír ki civil szervezetek 2007. évi támogatására.

A pályázaton részt vehetnek Nagykanizsa megyei jogú város közigazgatási te-
rületén mûködõ, cégbíróságon bejegyzett nagykanizsai székhelyû civil szerveze-
tek. A pályázaton nem indulhatnak pártok, politikai tevékenységet folytató szerve-
zetek, egyházak, vallási felekezetek. A pályázat célja a nagykanizsai civil szerve-
zetek Nagykanizsáért végzett önkéntes, közhasznú munkájának támogatása. Az
OKISB az arra érdemes pályázók között összesen egymillió forintot oszthat szét. A
támogatás utófinanszírozás, amely a támogatási szerzõdésben megjelölt célok el-
érése, a pályázati feltételek betartása, és az elszámolás elfogadása esetén kerül fo-
lyósításra. A támogatás 2007. január 1. és 2007. november 30. között keletkezett
fizetési kötelezettségek kiegyenlítésére használható fel. A pályázatok beérkezésé-
nek határideje 2007. március 20. 16 óra. A pályázat részletes feltételeit tartalma-
zó felhívás és az adatlap elektronikus úton letölthetõ a www.nagykanizsa.hu
honlapról, vagy nyomtatott formában személyesen is átvehetõ munkaidõben a
Polgármesteri Hivatal Mûvelõdési és Sportosztályán.

Civil Alap – 2007.
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Az elõdök emléke elõtt tisztel-
gõ Rozgonyi Polgári Egylet em-
léktáblát helyezett el az egykori
Polgári Egylet Sugár út 3. szám
alatt lévõ székházának falán. Az
épületet fennállásának 50. évfor-
dulójára 1855-ben építtette ek-
lektikus stílusban a Polgári Egy-

let. A homlokzatterv Geiszl Mór,
az épületterv Hencz Antal mun-
kája. 1888-ban bõvítették a nagy-
termi résszel. 1933-tól az Ipartes-
tület Székháza, majd városi mû-
velõdési ház, illetve könyvtár
lett. Hozzá tartozott a szomszé-
dos park – akkor Egylet-kert –,

amely a városi társas élet kedvelt
színtere volt. A táblaavató ünnep-
ségen a Rozgonyi Polgári Egylet
nevében Miha Tamásné elnök
köszöntötte a megjelenteket.
Szûkebb pátriánknak nemcsak a
jelenét, hanem a múltját is kell
ismernünk – hangsúlyozta. Tud-
nunk kell, ha naponta elmegyünk
a házak mellett, miért épültek,
kik voltak a lakói és mi volt a
rendeltetésük. A helyi jelentõsé-
gû épület történetébõl Horváth
István Radnóti-díjas versmondó
olvasott fel részleteket: A polgári
egylet egy demokratikus szerve-
zet volt, ezt jelképezi a régi pe-
cséten látható két egymást szorí-
tó kéz. Az egylet elsõ elnöke dr.
Bentzik Ferenc, az utolsó
Knortzer György volt, akinek há-
rom dédunokája itt él a városban.
A 2005-ben újjáalakult Polgári
Egylet emléktáblával hívja fel a
figyelmet a patinás épületre. Ba-
logh László, a városrész önkor-
mányzati képviselõje a hagyomá-
nyokat folytató nagy múltú pol-
gári közösség tevékenységét
méltató szavaiban kitért az épület
jelenlegi állapotára is: Az ingat-
lant 1999-ben vásárolta meg a

város önkormányzatától egy
káefté. A tulajdonos 2000-ben
szerzett a meglévõ épület átépíté-
sére építési engedélyt, melynek
érvényessége a megkezdett építé-
si munkák ellenére 2005-ben le-
járt. Az építkezést félbehagyták,
az épület, illetve az abban lévõ
önálló rendeltetési egységek a
használatbavételre nem alkalma-
sak. Az épület egyes részeit meg-
rongálták, ezáltal balesetveszé-
lyessé vált. Amennyiben az idõ-
közben megváltozott építtetõ épí-
tési szándékát fenntartja, úgy a
munkák végzéséhez ismételten
be kell szerezni a szükséges en-
gedélyeket. Az építési engedély
elsõsorban jogosultságot jelent
az építtetõ számára, így az abban
foglaltak végrehajtására az épít-
tetõ általában nem kötelezhetõ. A
Polgári Egylet nevében Kovács
László és Kovácsné Szabó Márta
leplezte le az emléktáblát. Az
elõdök emléke elõtt Knortzer
György három dédunokája, Miha
Tamásné Janda Klára, Horvát
Tiborné Érces Györgyi és dr.
Janda Iván tisztelgett.

B.E.
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Emléktábla a Polgári
Egylet Székházán

A Kiskanizsai Polgári Olvasókör
és az Együtt Kiskanizsáért Egyesü-
let nagyszabású rendezvényt szer-
vezett a Kiskanizsai Polgári Olva-
sókör megalakulásának 137. évfor-
dulója alkalmából. A Móricz Zsig-
mond Mûvelõdési Házban tartott
több, mint két órás ünnepségen arra
emlékeztek, hogy 165 éve jött létre
az egykori Templom Téri Általános
Iskola, és 125 éve a Nagyrác úti Ál-
talános Iskola jogelõdje. 

A megjelent egykori és mai ta-
nárokat, tanítványokat az olvasó-
kör nevében Horváth Polai

Mária, a városvezetés nevében
Cseresnyés Péter alpolgármester,
országgyûlési képviselõ köszön-
tötte. A kulturális mûsorral színe-
zett programban az alábbi taná-
rok, iskolavezetõk beszámolói
tették színesebbé az emlékek so-
rát: Járosi Károlyné, Baranyai
Kornélné, dr. Sólyom Péterné,
Kaczeus Antalné, Popellár Jenõ,
Popellár Jenõné, Tomasics Lás-
zlóné, Kocsis Tiborné, Gerócs
Györgyné, Siló Zsolt, Udvardi
Gézáné, Farkas Zoltán és Nagy
István. A 83 éves pécsi dr. Szigeti
Gyuláné rajztanár megható sorait
Horváth Jánosné olvasta fel. Vé-
gezetül saját készítésû emléklapot
adott át valamennyi megszólaló-
nak Losonczyné Nagy Bernadett,
az iskola Szülõi Munkaközösség-
ének elnöke. A jeles ünnepség a
régi iskolaéletet bemutató fotóki-
állítás megtekintésével, valamint
fogadással, beszélgetéssel folyta-
tódott a helyi általános iskolában.

B.E.

Generációk találkozása
Nemzedékek kézfogása

A Nagykanizsai Szuperinfó és a
Honvéd Kaszinó harmadik alkalom-
mal rendezte meg rajzpályázatát.
Az idén külön hirdették meg az ovi-
sok és az iskolások számára a Ta-
vaszváró rajpályázatot. Ez alkalom-
mal Járási Ildikó iparmûvész is zsû-
rizett. A város, valamint Zalakomár,
Murakeresztúr, és a határon túli
Lendváról, összesen 170 óvodás
rajzát állították ki. Halmos Ildikó
intézményvezetõ köszöntõ szavai
után Marton István polgármester
nyitotta meg a kiállítást, gratulált a

kisgyermekeknek, és átadta az aján-
dékokat. Egyéni kategóriában elsõ
helyezést ért el Sznopek Zsófia sor-
mási óvodás, második helyezést
Bunczom Fanni a Vackor óvodából,
harmadik helyezést Bódi Boglárka
a palini óvodából. Az intézmények
díjazásában elsõ helyen a Platán
sori Vackor óvoda állt, a második
helyet az Attila óvoda, a harmadikat
a Rozgonyi, a negyedik helyet pedig
a Palini óvoda érdemelte ki. 

B.E.

Tavaszváró rajzpályázat

Hajmási Edit ötvösmester
volt a vendége a Rozgonyi Pol-
gári Egylet legutóbbi összejöve-
telének. A kiállítás alkalmával a
hallgatók betekintést nyerhettek
a különbözõ ötvözetek és éksze-
rek készítésébe. Kézbe vehették
azt a fehérarany téglatestet,
amelybõl elõvarázsolta a kívánt
fülbevalót, karkötõt, nyakláncot
vagy kitûzõt az ékszerész.
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– Úgy vélem, hogy napjaink
múzeumának alkalmazkodni kell
a kor kihívásaihoz – mondta elöl-
járóban Száraz Csilla. – Minden
múzeum arra törekszik, hogy lá-
togatóbarát legyen, ennek elsõ
lépcsõfoka a jelenlegi tárlatunk,
amely még dr. Horváth László
igazgató úr irányításával készült
el. A kiállítás megnyitása után a
múzeum csapata arra törekedett,
hogy valódi programokkal töltse
meg a kifejezetten e célra kialakí-
tott helyiségeket, s élvezetes isme-
retszerzõ lehetõségeket kínáljon a
város lakosságának. A célcsopor-
tunk egyik felét az óvodások, kis-
iskolások alkották, akiknek múze-
umpedagógiai foglalkozásokat
tartottunk az egyes ünnepekhez,
például a karácsonyhoz, húsvét-
hoz kapcsolódóan, itt elsõsorban

kézmûves programokra kell gon-
dolni. 2006-ban egyébként több
mint 6500 látogatónk volt. A ta-
valyi év legsikeresebb rendezvé-
nyének a Múzeumok Éjszakája
bizonyult, nagyon sok érdeklõdõt
vonzott, mi magunk is meglepõd-
tünk a sikeren. Igyekeztünk a vá-
ros életében is megjeleníteni az
intézményt, elindítottuk például a

Múzeumi Esték címû sorozatun-
kat, amelynek egyes alkalmain
Zala megyei kutatók számolnak
be eredményeikrõl, az elmúlt idõ-
szak munkájáról. A havonta egy-
szer sorra kerülõ programunk na-
gyon népszerû lett, minden egyes
elõadás telt ház elõtt zajlott. Az

elõadásokat mindig beszélgetés
zárja, amikor a látogatóink egy-
egy csésze tea mellett vitathatják
meg az elhangzottakat.

– Mit terveznek idén?
– A június huszonharmadikai

Múzeumok Éjszakáján a tengerek
ékszereit szeretnénk bemutatni
egy, a városba érkezõ kiállítás ré-
vén, ami abból a szempontból új-
szerûnek tekinthetõ, hogy ez egy
természettudományi kiállítás lesz
a szegedi Móra Ferenc Múzeum
gyûjteményébõl. Ehhez kapcsoló-
dóan szeretnénk nyári tengerparti
hangulatot teremteni a múzeum
udvarán. Egyébként már a teljes
évre elkészült a kiállítási tervünk,
anyagi lehetõségeink függvényé-
ben szeretnénk meghívni egy kis-
plasztikákat készítõ erdélyi képzõ-
mûvészt, Kovács Gézát, helyi
fegyvergyûjtõk gyûjteményébõl is
szemezgetnénk, s egy önálló kiál-
lítással emlékeznénk meg a tavaly
elhunyt Kerecsényi Edit múzeum-
alapítóról, múzeumigazgatóról, a

város díszpolgáráról, aki az idén
lenne nyolcvan esztendõs. Az évet
pedig egy esküvõi kiállítással zár-
juk, ami Zalaegerszegrõl indult,
több várost is megjárt már, s a hu-
szadik századi szerelmi, házassági
rituálékba enged betekintést.

– A képviselõ-testület a költ-
ségvetés tárgyalása során úgy ha-
tározott, hogy a továbbiakban
nem biztosítja azt a négyszázezer
forintot, amely révén a gyerekek
tavaly díjmentesen látogathatták
a múzeum új kiállítását. Milyen
tapasztalatokhoz jutottak ennek
kapcsán az elmúlt évben, illetve
hogyan tovább?

– Tavaly négyszázezer forinttal
váltotta meg az önkormányzat a
gyerekek díjmentes látogatását.
Ezt most szerettünk volna ismét
kérni, az Oktatási, Kulturális, If-
júsági és Sport Bizottság támo-
gatta is az igényünket, a közgyû-
lés viszont nem. Marton István
polgármester úr azonban a saját
keretébõl felajánlott a célra há-
romszázezer forintot, további
százezer forinttal pedig helytörté-
neti emlékek vásárlását támogat-
ta, köszönet érte. Tavaly egyéb-
ként rengeteg gyermeket hoztak el
a pedagógusok, összesen 3500 di-
ák tekintette meg a kiállításunkat.
Azt hiszem, az ingyenességgel
mindenki jól járt, ugyanis sokkal
több diák jött el, mint ha fizetõs
lett volna a látogatás. 

Száraz Csilla befejezésül még
elmondta, a korábbi évekhez ha-
sonlóan ki kívánják venni részü-
ket a város nagy ünnepségeibõl,
így a Város Napjából és a Thúry
György emlékére rendezett histó-
riás napokból is. 

Horváth Attila

A tengerek ékszerei is jönnek

Tavaly csaknem hatezerötszáz látogatója volt a Thúry György
Múzeum új tárlatának, köztük 3500 tanuló. Újfajta szemlélettel
lépett a városlakók elé a múzeum vezetése, s idén a tavaly már
bevált programok mellett újabbakat is tervez Száraz Csilla, a
közmûvelõdési intézmény igazgatója.

Egy rendkívüli magyaróra ke-
retében Bence Lajos muravidéki
költõvel találkozott a Batthyány
gimnázium hat osztályának
mintegy 180 diákja. A harcsaba-
juszú halicanumi pennahajder, a
Pannon Tükör fõszerkesztõ-he-
lyettese, Balogh László igazga-
tóhelyettes kérdéseire válaszolt.
Beszélt a 2000-ben megjelent
Ráolvasások és a 2006-ban nap-
világot látott Hazatérítõ címû
kötetérõl. Örök kérdés, mint
függ össze a lokális és az egye-
temes – írja a kötet utószavában

a szerkesztõ Péntek Imre. A
muravidékiség és az egyetemes
magyar szellemi univerzum. A
lokalitás megjelenítése korábban
negatív megítélést kapott, az
újabb idõkben pozitív tartalmak-
kal telítõdött. Az óda a hazatérõ-
höz nyitóverse több rétegû, több
jelentésû lírai kompozíció. Nyitó
és záró sorai hûen fejezik ki e vi-
dék magyarságának ragaszkodá-
sát identitásukhoz, szülõföldjük-
höz. 

B.E.

Magyaróra Bence Lajossal

Nõ és férfinap A Vasutas Nyugdíjas Klub ha-
gyományos Nõ és Férfi napi ün-
nepsége egy meghitt pillanattal
kezdõdött. A szórakoztató mûsor
elején köszöntötte a 90 éves Nagy
Károlyné klubtagot Göndör Ist-
ván országgyûlés képviselõ, a
Kodály Zoltán Vasutas Mûvelõ-
dési Ház vezetése, és Balogh Ist-
ván, nyugdíjas klub elnöke. A
szórakoztató programban a klub
tánccsoportja népi játékokat, va-
lamint a takarítónõk táncát adta
elõ teljes átéléssel. Versmondás-
sal az unokák is köszöntötték a
Nõ és férfi napot ünneplõ
kilencven nyugdíjast. 

B.E.

Fo
tó

: H
or

vá
th

 A
tti

la
Fo

tó
: B

ak
on

yi
 E

rz
sé

be
t

11.qxd  2007.03.12.  16:21  Page 16



– Ami a családi gyökereket il-
leti, voltaképpen az ezerkétszáz
lelket számláló Mura menti tele-
pülésen, nõttem fel. Gyermekko-
romra a legjellemzõbb az volt,
hogy – miután nagymamám ne-
velt fel – horvát környezetben,
horvátajkú emberek között nõt-
tem fel. A nagymamám is min-
denhová vitt, és már akkor be-

lém ívódott a horvát szó, a hor-
vát hagyomány és kultúra. Hi-
szen azokon a régi horvát esté-
ken õszinte érdeklõdéssel hall-
gattam azt a sok-sok érdekes
történetet, amit a horvát embe-
rekrõl meséltek. Amit átéltek,
ami egész életüket végigkísérte.
Azt sem szabad elfelejtenünk,
hogy a hatvanas években na-

gyon sok megpróbáltatáson
mentek keresztül a Mura menti
horvátok. Többek között  mert
kisebbségi komplexusuk volt. A
magyar nyelvet nem igazán
használták, viszont az intézmé-
nyeknél mégiscsak rá voltak
kényszerülve, hogy valamennyi-
re megértessék magukat. És ezek
a nehézségek azokon a szép téli
estéken felszínre törtek, de aki
közelebbrõl ismeri a horvát em-
bereket, az tudja, hogy legna-
gyobb bánatán is mindig felül
tudott emelkedni, és az optimiz-
musa megmaradt a legsötétebb
idõszakokban is. 

– Hogyan kapcsolódott be a
Mura menti horvátság közéleté-

be, hiszen tudomásunk szerint pe-
dagógusként kezdte munkássá-
gát?

– Így igaz, de hat visszatekin-
tünk, már úttörõs koromban is
foglalkoztam különbözõ szerve-
zõdésekkel. Mint már említet-
tem, valamelyest közel állt hoz-
zám a horvát nyelv a nagyma-
mám révén, de elsõsorban pe-
dagógusként tudtam kibontakoz-
ni, amikor horvát nyelven fog-
lalkoztam az általános iskola
alsó tagozatos gyerekeivel. Szá-
momra ez egy rendkívül nagy
ajándék volt. Évenként láttam a
fejlõdésüket, az érdeklõdésüket
a horvát nyelv és kultúra iránt.

Arról nem is beszélve, hogy ak-
kor már nemcsak a nagyszülõk,
hanem a szülõk is kezdtek büsz-
kék lenni horvát mivoltukra.
Büszkék voltak gyermekeik hor-
vát nyelvû színjátszására, a
horvát versmondáson elért
eredményeikre. Ez számomra
dupla öröm volt, lépten-nyomon
tapasztalhattam, hogy naponta
szembesülök azzal az identitás-
tudattal, amirõl annak idején a
fõiskolán tanultam. Mindez
rendkívül sok energiát ad az
elõttem álló feladatokhoz. 

– Miután a dél-zalai városba
került, létrehozta a Nagykanizsai
Horvát Kisebbségi Önkormány-
zatot, amely az itteni társadalmi
élet egyik fontos tényezõjévé
vált.

– Ilyenkor kicsit zavarban va-
gyok, mert igazságtalan lennék,
ha egyes szám elsõ személyben
beszélnék. Itt már többes szám-
ban kell fogalmaznom, mert ma-
gam mögött tudhatom azokat az
aktív – a környezõ horvát tele-
pülésekrõl  bevándorolt – embe-
reket, akik  – miután megértet-
ték, hogy mit akarok –, az elsõ
pillanattól kezdve mellettem áll-
tak, s magukénak tekintették ezt
a nemes feladatot. Magyarán, a
horvát hagyományok életre kel-
tését itt Nagykanizsán, ahol va-
lójában a horvátajkú emberek
legfeljebb csak a vásárokon for-
dultak meg. Itt Nagykanizsán,
ahol kezdetben még a szomszéd-
nak is csak félszegen mondták

– Az egészségügyi dolgozók
nem ismerik még eléggé a beteg-
jogi képviselõ munkáját, pedig
tudniuk kellene, hogy azért fontos
a velem való együttmûködés, mert
így a lehetõ legalacsonyabb szin-
ten lehetne megoldani a problé-
mákat – véli Szûcsné Dóczi Zsu-

zsanna, betegjogi képviselõ, aki a
megye több városában is ellátja e
feladatokat.

– Ez a fajta képviseleti rend-
szer hat évvel ezelõtt kezdte meg
mûködését, azóta dolgozom én is
e munkakörben. Családom több
tagja is az egészségügyben dol-
gozott, vagy dolgozik. Iskolás
éveim alatt a humán tárgyak ér-
dekeltek, nem készültem egész-
ségügyi pályára, de valahogy
mégis törvényszerû volt, hogy
ide keveredtem. A betegjogi kép-
viselõ feladatai közé tartozik a
betegek és az egészségügyi dol-
gozók tájékoztatása a betegjo-
gokkal kapcsolatban, ha pedig
megbízást kapok valakitõl, akkor
el is járok az ügyben. A panasz-
eljárásra többféle forma létezik,
a bírósági út azonban  már kívül

áll a betegjogi képviselõ munká-
ján. Azt a panaszos betegnek kell
kezdeményezni. Egyfajta mediá-
tori szerep a képviselõé, a pana-
szokkal egyrészt és leggyakrab-
ban az adott intézmény vezetõjé-
hez fordulhatok, másrészt az in-
tézmény fenntartójához, illetve
az ÁNTSZ-hez, esetleg a Zala
Megyei Orvosi Kamara Etikai
Bizottságához. Van még egy le-
hetõség, a közvetítõ eljárás, ami-
vel megelõzhetõek a peres ügyek.
A mediátor szerepe békítõ, nem a
feszültséggenerálás a feladata,
épp ellenkezõleg. Nagyon fontos,
hogy minél alacsonyabb szinten
oldódjanak meg az ügyek, ne
jussanak el a bíróságig. Azért
fontos ez különösen a beteg
szempontjából, mert a bizalom
fél gyógyulás. Ha helyben sike-

rül korrigálni a panaszokat, ak-
kor könnyebben helyreállhat az
orvos és a beteg közötti bizalmi
viszony. Elsõ lépésként megpró-
bálom egy asztalhoz ültetni a be-
teget az egészségügyi dolgozó-
val, feltéve, hogy kívánja ezt a
panaszos. Amennyiben nem sze-
retné, akkor elindítjuk a panasz-
eljárást. 

– Mi a tapasztalata, a betegek
inkább önállóan küzdenek az ér-
dekeikért, vagy szívesebben ve-
szik igénybe a szakértõ segítsé-
gét?

– Éves szinten harminc-negy-
ven panaszos ad meghatalmazást
arra, hogy ügyüket én segítsem,
telefonon és személyesen azonban
több százan fordulnak hozzám ta-
nácsért, elsõsorban szociális el-
látás vagy rokkantosítási ügyben.
Fontos azonban hangsúlyozni,
hogy a betegjogi képviselõ nem a
betegek jogi segítségnyújtója, ha-

Kanizsa – Értékrend 2007. március 14.10
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Békítés a feladata

Koordinátor vagyok 
a kanizsai horvátok körében

A Zala Megyei Közgyûlés Kisebbségekért Díjat adományozott
Vargovics József Árpádnénak (képünkön) a Nagykanizsai Horvát
Kisebbségi Önkormányzat elnökének a dél-zalai városban, illetve
a régióban élõ horvátság kulturális életében és hagyományõrzésé-
ben évek óta kifejtett színvonalas tevékenységéért. A kisebbségi
grémium elnökét elõször a Mura menti horvátsághoz való kötõdé-
sérõl kérdeztük.
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szegen mondták el, hogy õk
horvát származásúak, és abban
a városban, ahol – bár körül-
vették az ittenieket a horvátok –
de némiképp mégis elhatárolód-
tak tõlük. Tehát a kezdeti fél-
szegség után olyan csoport ver-
buválódott mellém, akikkel
együtt kell ezt a harcot felven-
nünk, együtt kell megmutat-
nunk, hogy kik vagyunk mi, ka-
nizsai horvátok. Nem szabad
azt sem elfelejtenünk, hogy
miként örültünk a kezdeti sike-
reknek. Miután megalakult a
horvát kórus, jöttek a különbö-
zõ felkérések, nemcsak belföld-
ön, hanem külföldön is, és lát-
tam, hogy az emberek maguké-
nak érezték az elismerést, ami
már nem csak nekem szólt. Úgy
szoktam fogalmazni, hogy iga-
zából én egy koordinátor va-
gyok itt a nagykanizsai horvá-
tok körében.  

– Példaértékû volt ahogy annak
idején az anyaországi menekültek
mellé álltak. Emellett a figyel-
mük más karitatív tevékenységre
is kiterjed, mivel számos jóté-
kony célú rendezvényen is részt
vesznek.

– Annak idején 1998-ban –
miután megalakultunk, s nem
sokkal voltunk túl az anyaor-
szági háborún – horvátországi
menekültek érkeztek  városunk-
ba, máris tettre készek voltunk,
Erkölcsi kötelességünknek tar-
tottuk, hogy valamilyen módon
támogassuk az anyaországbeli

menekülteket. Nagyon szép
eredményt értünk el, és talán
az volt az elsõ olyan helyzet,
ami a többit már úgymond elõ-
mozdította: s valóban, ahol
tudtunk, az elsõk között vol-
tunk, amikor segíteni kellett.
Mindez nekünk horvát embe-
reknek természetes, s ezt talán
megint visszavezethetném a
gyökerekhez.

– A rangos megyei elismerés
várhatóan ösztönzést ad a további
munkához. 

– A feladatokat általában há-
rom csoportra szoktam osztani.
Az elsõ, hogy itt Nagykanizsán
minél szélesebb körben megis-
mertessük a horvát kultúrát és
hagyományokat. A második na-
gyon fontos feladatunk: min-
dent meg kell tennünk annak
érdekében, hogy a Zalában le-
võ horvát településeket koordi-
náljuk, együtt próbáljunk ered-
ményeket elérni. A harmadik
fontos dolog az anyaországgal
való kapcsolat kiépítése és ki-
szélesítése. Ebben az évben ta-
lán ez utóbbi tûnik a legrango-
sabbnak. Úgy érzem, van még
mit tennünk annak érdekében,
hogy az anyaország alaposab-
ban megismerjen bennünket,
még többet tudjunk felmutatni
a kultúra, a hagyományok ápo-
lása terén, s még többet kell
tennünk azért, hogy erõsödjék
horvátjaink identitástudata. 

Gelencsér Gábor
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nem a betegjogokat képviseli.
Például, ha a beteg úgy érzi,
hogy nem megfelelõen tájékoztat-
ták a betegségérõl, eredményei-
rõl, akkor sérülhet a betegek jo-
ga. A betegjogok közül a leggyak-
rabban az emberi méltósághoz
való jog, úgy mint a várakoztatás,
a különbözõ korlátozások, a sze-
méremérzet megsértése, a nem
megfelelõ hangnem sérül. Gyak-
ran nem megfelelõen teljesül a
tájékoztatáshoz való jog, sem de
az is elõfordul, hogy a beteg úgy
érzi, nem kapta meg a szakmailag
elvárható megfelelõ szintû egész-
ségügyi ellátást. 

– Hol találkozik a legtöbb
hiányossággal?

– Nagyon sok a probléma a do-
kumentálásokkal, a szakemberek
gyakran bizonytalanok, hogy a
beteg akadályoztatása esetén kit
illet meg a beleegyezés joga, ki
írhatja alá az esetleges beavatko-

zással kapcsolatos beleegyezõ
nyilatkozatot. Gyakran hiányoz-
nak a dokumentációról a dátu-
mok, sok esetben elírások van-
nak, pedig ezek bizonyító erejû,
nagyon fontos okiratok, épp ezért
elvárható a pontosság. 

– Mennyire segítõkész, vagy
ellenséges az orvos szakma? 

– Két éve vagyok Kanizsán,
minden kezdet nehéz, de úgy ér-
zem, most már kezdenek elfogad-
ni.  Az egészségügyi dolgozók
nem ismerik még a betegjogi
képviselõ munkáját, pedig tudni-
uk kellene, hogy azért fontos a
velem való együttmûködés, mert
így a lehetõ legalacsonyabb
szinten lehetne kezelni a problé-
mákat. Néhányan még nem ba-
rátkoztak meg a betegjogi képvi-
selet rendszerével, de azért nem
adom fel.

Horváth Attila 

Március 14. 19 óra
A FESZTIVÁL
MEGNYITÓJA
Köszöntõt mond: Marton 
István polgármester
AZ 50 ÉVES BENKÓ 
DIXIELAND BAND 
KONCERTJE
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

Március 23. 18 óra
TÖRTÉNETI PLAKÁTOK
AZ I. VILÁGHÁBORÚ
IDÕSZAKÁBÓL
Kiállítás a Hadtörténeti Múze-
um és a Fõvárosi Szabó Ervin 
Könyvtár Plakáttárának anya-
gából. A kiállítást megnyitja: 
Kõfalvi Csilla
Helyszín: Magyar Plakát Ház

Március 23. 19 óra
TULMAN GÉZA
ELÕADÓI ESTJE
Közremûködnek: Baráth
Yvette, Borsos Beatrix, Hor-
váth Edit - ének, Krishtop
Pavel - zongora
Helyszín: 
Képzõmûvészetek Háza

Március 24. 10 óra
ZALAI GYERMEKEK 
MÛVÉSZETI 
TALÁLKOZÓJA
(kistérségi bemutató)
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

Március 25. 19 óra
KONCZ ZSUZSA ÉLETMÛ
KONCERTJE
Közremûködnek: 
Závodi Gábor - gitár
Lengyelfi Miklós - basszusgi-
tár, Maróti Zoltán - billentyû-
sök, Tiba Sándor - dob, ütõ-
hangszerek
Helyszín: 
Zsigmondy - Széchenyi 
Szakképzõ Iskola 
tornacsarnoka

Március 26. 10  és 14 óra
MEKK MESTER 
MENYEGZÕJE
mese-musical
Szabad Ötletek Színháza, 

Budapest
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház 

Március 26. 19 óra
AZ ADAGIO EGYÜTTES 
MÛSORA
Homonnay Zsolt, 
Nagy Sándor, Balczó Péter
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

Március 31. 19 óra
A PREMIER TÁNCKLUB 
GÁLAMÛSORA
Sztárvendég: 
OLTER VANDA, a
„Megatánc” ezüst érmese
Közremûködnek a zalaeger-
szegi Gála Társastánc Klub
táncosai, Kuzma Péter 
vezetésével
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

Április 2. 19 óra
Dallal, tánccal Zalában
A TÜTTÕ JÁNOS 
NÓTAKLUB ÉS 
A KANIZSA
TÁNCEGYÜTTES 
MÛSORA
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

Április 4. 19 óra
KOVÁCS SZILVIA
MUSICAL ESTJE
Helyszín: Képzõmûvészetek
Háza

Április 10. 19 óra
A KAMERA '67 AMATÕR
FILMSTÚDIÓ 40 ÉVE
ünnepi filmvetítés
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

Április 11. 18 óra
MEGTALÁLT
VILÁG - EÖRI SZABÓ
ZSOLT FOTÓKIÁLLÍTÁSA
Az 5 éves Nemzeti Színház
elõadásainak színészarcai és
ellesett pillanatai. A kiállítást
megnyitja: Lehota János tanár
Helyszín: Magyar Plakát Ház

Április 11. 19 óra
A KÖLTÉSZET ÜNNEPE
Helyszín: 
Képzõmûvészetek Háza

2007. március 14. - április 11.

Információ:
www.hsmk.hu
Tel.: (93) 311-468
E-mail: nk.hsmk@chello.hu
Jegyárusítás: Halis István
Városi Könyvtár, Kálvin tér 4.
munkanapokon 10-17 óráig
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Nagykanizsa város területérõl
elõállítottak egy lányt, aki sze-
xuális szolgáltatásokat ajánlott
fel férfiaknak az utcán. Kiderült,
a lány még csak tizenhárom
éves, és az egyik gyermekott-
honból távozott el engedély nél-
kül, ahová a rendõrök vissza-
szállították.

Egy nõ tett feljelentés ismeret-
len tettes ellen, aki a nagyvásár
területén kézitáskájából eltulajdo-
nította pénztárcáját, melyben sze-
mélyes iratok és készpénze volt.

Egy férfi tett feljelentést is-
meretlen tettes ellen, aki a Látó-
hegyen nyitott gépkocsijából el-
tulajdonította személyes iratait
és lakáskulcsát. Ezt követõen a
kulccsal bement a lakásába,
ahonnan 30 ezer forint kész-
pénzt vitt el.

A buszpályaudvar várójának
bejárati üvegajtaját éjszaka négy
ismeretlen fiatal betörte, majd el-
futottak a helyszínrõl.

A rendõrség nyomozói a város
egyik bevásárlóközpontjának
parkolójában egy jármûszerel-
vény vezetõjét ellenõrizték. A te-
repjáróhoz kapcsolt tréleren egy
rendszámnélküli Lada Niva állt,
melyet a rendõrkapitányság kö-
rözött. A gépkocsit a nyomozók
lefoglalták. 

A járõr a Katona József utcában
ellenõrzött egy Lada gépkocsival
közlekedõ helybeli férfit. A jármû
vezetõje a vezetés megkezdése elõtt
alkoholt fogyasztott, ezért megszon-
dázták. A 33 éves férfi nem rendel-
kezett vezetõi engedéllyel, és az au-
tó mûszaki érvényessége is lejárt.

A járõrök elõállítottak egy nagy-
kanizsai férfit, mivel a nála lévõ
kerékpár tulajdonjogát nem tudta
igazolni. Kiderült, hogy a férfi a
Bartók utca egyik lakóházának
alagsorában lévõ kerékpártároló-
ból tulajdonította el azt. A rend-
õrök a kerékpárt lefoglalták, a férfi
ellen lopás bûncselekmény elköve-
tése miatt megindult az eljárás.

Az Alkotmány út egyik telep-
helyérõl eltulajdonítottak száz da-
rab, kanapék gyártásához szüksé-
ges rugós vázat. A lopással oko-
zott kár 205 ezer forint.

A MÁV forgalmi szolgálatte-
võje jelezte, hogy a Nagykanizsa
és Újudvar vasútállomások között
ismeretlen személy eltulajdonított
egy „lassúmenet elõjelzõ” táblát,
mellyel veszélyezteti a vasúti
közlekedés biztonságát.

A Szent Rókus utcában isme-
retlen tettes egy nyitott gazdasági
épületbõl eltulajdonított egy lezá-
ratlan Simson típusú motorkerék-
párt. A lopási kár 50 ezer forint.

Ismeretlen tettes ajtóbefeszítés-
sel behatolt egy autósiskola épü-
letébe, onnan 80 ezer forint kész-
pénzt tulajdonított el.

Egy kiskanizsai férfi bejelen-
tette, hogy ismeretlen személy az
udvarban lévõ, nyitott gazdasági
épületébõl kéziszerszámokat és
horgászbotokat tulajdonított el 25
ezer forint értékben.

A Múzeum téren lévõ egyik sö-
rözõbe a betört ablakon keresztül
bemásztak, és dohányárút tulajdo-
nítottak el 50 ezer forint értékben.

A homokkomáromi Közép-
hegy egy kútjában egy 40 éves
helyi lakos holttestét találta meg
a bejelentõ. A halálesettel kap-
csolatban idegenkezûségre utaló
körülmény nem merült fel, a
rendõrség közigazgatási eljárás
keretében vizsgálja az esetet.

A Csengery út végén egy épít-
kezési területrõl ismeretlenek egy
köbméter sódert tulajdonítottak el.

Egy szolgálaton kívüli rendõr
jelentette, hogy az egyik benzin-
kúton feltehetõen megtalált egy
lopott gépkocsit. Kiderült, hogy a
rendõr nem tévedett, a jármûvet a
Nagykanizsai Rendõrkapitányság
Bûnügyi Osztálya körözte. A
rendõrök a jármûvet lefoglalták, a
bûncselekmény elkövetõjét elfog-
ták, ellene megindult az eljárás.

Egy nõ tett feljelentést ismeret-
len tettes ellen, aki az egyik
nagykanizsai áruházban eltulaj-
donította kézitáskáját, melyben
étkezési jegyek, mobiltelefon és
készpénz volt.

A Mol benzinkutak távfelü-
gyeletétõl érkezett a bejelentés,
hogy a Kemping úton lévõ ben-
zinkút betörést jelez. A járõrök
azonnal a helyszínre mentek, és
megállapították, hogy ismeretlen
személy a benzinkút shop részén
lévõ ablakot egy fém szemetessel
betörte, az épületbõl dohányárut
tulajdonított el.

B.E.
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Az elmúlt héten
négy ifjú pár

mondta ki a boldogító igent.
Hat családban gyermekáldás-
nak örülhettek, míg tizenhárom
temetésre került sor. Városunk
lakossága így 51 340 fõre
emelkedett.

5511 334400

BBeessuurrrraannóókk,, rroonnggáállóókk 
ééss jjáárrmmûûttoollvvaajjookk

A képen látható Marton Zsolt-
né, született Nagy Andrea orszá-
gos körözését rendelte el eltûnés
miatt a Nagykanizsai Rendõrka-
pitányság.

A 33 éves újudvari nõ 2006.
december 12-én távozott el

édesanyja lakásáról, azóta mun-
kahelyén nem jelent meg, életje-
let nem adott magáról, tartózko-
dási helye ismeretlen.

Személyleírása: 180 cm ma-
gas, vékony testalkatú, arca
hosszúkás, haja rövid, vörösre fes-
tett, szeme barna, fogazata felül
hiányos. A derekán hátul és az
egyik lábán a boka részen ismeret-
len alakzatú tetoválás látható.

Utoljára viselt ruházata:
zöld garbó, kék színû farmernad-
rág, barna mûszõr bunda, fehér
színû, ún. munkavédelmi cipõ.

Kérjük azokat, akik Marton
Zsoltné, született Nagy Andrea
tartózkodási helyével kapcsolat-
ban információval rendelkez-
nek, jelentkezzenek személye-
sen a Nagykanizsai Rendõrkapi-
tányságon, vagy a következõ te-
lefonszámok valamelyikén: 107,
93/312-190 (57-24 mellék).

FFeellhhíívvááss

HHoolltttteesstt 
aa kkúúttbbaann

Az elmúlt héten két mûszaki
mentéshez, egy avartûzhöz és há-
rom alkalommal segítségnyújtás
miatt vonultak ki mûködési körze-
tûkbe a kanizsai tûzoltók. A rend-
õrség kérésére a Homok-
komáromi hegyen a rendõrség ké-
résére a kútból emeltek ki egy
több napja elhunyt személyt, majd
a helyszínt a további vizsgálatok-
ra átadták az illetékes szervnek.  

B.E.

TTûûzzoollttóókk lleesszznneekk

Megkezdték felkészülésüket a
város leendõ tûzoltói, akiket Mar-
ton István polgármester is köszön-
tött. A tizennyolc fiatal négy hó-
napos intenzív képzésen vesz
részt a tûzoltó-parancsnokságon,

ahol a helyi szakemberek készítik
fel õket a hivatásra. Júniusban
vizsga során adnak majd számot a
megszerzett ismeretekrõl. 

H.A.
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Horoszkóp

Vállalkozó kedvében van mostanában.
A lendületének köszönhetõen azonban
olyasmibe is belevág, amihez nincs elég
tehetsége. Nem baj. Kérje ki mások vé-
leményét is, és akkor menni fog.

A szerelem lesz a legfontosabb az életé-
ben. A természetbe, a zöldbe vágyik. Ha
nincs telke, ezt a vágyát kiélheti a rokon-
ságban, vagy a barátoknál. Szívesen fo-
gadják segítségét a tavaszi munkáknál. 

A csillagok állása szerint emberi kap-
csolatai jól alakulnak, itt az ideje azon-
ban, hogy kompromisszumokat kössön
családjával. Élénksége, mozgékonysága
továbbra is fiatalossá teszi megjelenését. 

Személyisége megnyeri a környezete tet-
szését, de érdemes többet törõdnie külsejé-
vel. Lassan eltesszük a télikabátot, itt a ta-
vasz, figyeljen alakjára. Testének karban-
tartása érdekében tornázzon minden héten.

Az otthon töltött csendes estéken ösztö-
nösen rá fog jönni, mi is tulajdonképpen
a célja, és azt hogyan tudná elérni. Ez
azonban sok energiát igényel. Ne feled-
je, nem lehet folyton csak a mának élni. 

Érzékenyebben fogadja az elkövetkezõ
napok eseményeit. Folytassa tovább a je-
gyének megfelelõ gyûjtögetést, takarékos-
kodást, de gondoljon a nyári szabadságra
is. Annak is meglesz a maga haszna.

Konfliktus keletkezhet családjában. Hallgas-
son meg mindenkit, s úgy válaszoljon. Ez
nem azt jelenti, hogy akaratgyenge, egysze-
rûen csak a harmóniát, a nyugalmat keresi,
hiszen együtt jobb eredményt lehet elérni.

Nyugtalan természete újabb meglepetést
okoz környezetének. Közös programra,
kirándulásra hívják ismerõsei. Fogadja
el nyugodtan, a friss levegõ jót tesz, a
feszültségek oldódhatnak a lelkében.

Kellemes beszélgetõtársa lehet újabb is-
merõseinek. Tudják, hogy békeszeretõ
és jó akaratú ember. Optimizmusa má-
sokat is lelkesít, magával ragad. A part-
neréhez is önnek kell közelednie.

Tele van energiával. A kihívásoknak,
feladatoknak meg tud felelni. Ne csak
annak a dolognak örüljön, amit fáradsá-
gos munkával tud megszerezni. Fogadja
el az élet által felkínált lehetõségeket. 

Rejtett képességeket fedezhet fel magá-
ban, s ez jó alkalom arra, hogy más elfog-
laltságba kezdjen. Érdemes bekapcsolódni
akár külsõ tagként is valamilyen civil
szervezet, szakkör vagy klub munkájába. 

Rugalmasságának köszönhetõen köny-
nyedén veszi az akadályokat, pedig örö-
kös várakozásban, készenlétben él. Kikap-
csolódásként keressen egy szórakoztató
közösséget vagy hasznos hobbit.

III.21.–IV.19. Kos

IV.20.–V.20. Bika

V.21.–VI.21. Ikrek

VI.22.–VII.22. Rák

VII.23.–VIII.22. Oroszlán

VIII.23.–IX.22. Szûz

IX.23.–X.22. Mérleg

X.23.–XI.22. Skorpió

IX.23.–XII.21. Nyilas

XII.22.–I.20. Bak

I.21.–II.19.  Vízöntõ

II.20.–III.20.  Halak

18-án, Sándor napján szól a fá-
ma: „Sándor, József, Benedek,
zsákban hozza a meleget”.

19-én, József napján hajtják ki
elõször a marhákat a legelõre és
ekkor engedik ki a méheket is.
Ezen a napon kezdik el a kinti,
kerti munkákat, ültetik a fokhagy-
mát, a krumplit, a kaprot. Negyve-
nes rámutató nap is Péter-Pálra és
a szénahordás idejére, és ekkor
várják vissza a gólyákat. Az iparo-
sok egyik legnagyobb ünnepe,
ezen a napon céhes zászló alatt
vonultak a templomba, és közösen
imádkoztak. 

21-e Benedek, amely a tavasz el-
sõ napja, a napéjegyenlõség ideje.
Eredete a bencés rendet alapító

Szent Benedekhez köthetõ, kinek
napján zsírt és fokhagymát szentel-
tek, amelynek azután gyógyító erõt
tulajdonítottak. A népi idõjóslás há-
rom jeles nap együttes megfigyelé-
sébõl vont le következtetést: ha
ezekben a napokban kisüt a nap,
akkor hosszú, meleg nyár várható,
ha nem süt ki, akkor hosszú, lucs-
kos õszre lehet számítani.

Gábor napján, 24-én van a ká-
posztaültetés ideje. 

25-e Gyümölcsoltó Boldogasz-
szony napja, és Jézus Szentlélek-
tõl való fogantatására utal. A pa-
lánta ültetés, fatisztogatás ideje.
Fecskehajtónak is mondják, mert
a jó idõ ekkorra hazahajtja a ván-
dormadarakat.

Kalendárium
Szerény körülmények között

élõ gyermekeknek hirdetnek
gyûjtést a Polgári Egyesület
tagjai, a Fidesz szimpatizánsai,
illetve a Plánder Ingatlanközve-
títõ munkatársai. A szervezõk
kérik, hogy amennyiben rendel-
keznek felesleges, gyermekeik
által már nem használt játékok-
kal, akkor azokat adományoz-
zák a hátrányos helyzetû gyer-
mekek megsegítésére. Az ado-
mányokat húsvéti ajándéknak
szánják. A tárgyakat a Plánder
Ingatlanközvetítõ Irodáiban: Ki-
rály u. 47. illetve a Kazanlak
krt. 9. szám alatt adhatják le.

Ovisoknak 
gyûjtenek
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Mohácson, a Regionális Rang-
sorverseny és Bajnokság I. fordu-
lóján vettek részt az NTE 1866
MÁV judósai. Három megye ti-
zenhat klubjának közel 170 fiatal-
ja között a mieink tizenkét érmet
szereztek. Hét arany, három ezüst
és két bronz érmen a következõk
osztoztak:

Diák D (10 év alatt) Horváth
Ádám 33 kg-ban II. Diák C (10
évesek) Huszár Martin 33 kg-ban
I. Diák B (11 évesek) Orsós Györ-
gy 29 kg-ban II., Csöndör Olivér

35 kg-ban I., Lukovits Balázs +66
kg-ban I. Diák A (12 évesek) Hor-
váth Benedek 30 kg-ban I., Csonka
Richárd 38 kg-ban I., Kardics
Konrád 45 kg-ban  II., Kulik Kár-
oly 45 kg-ban  IV. Serdülõ (13-14
évesek) Tar Bence 40 kg-ban IV.,
Pintér Péter 45 kg-ban III. , Pálffi
Attila 73 kg-ban III. Barátságos
Diák C – Serdülõ 33 kg-ban Hu-
szár Martin I., Diák B – Diák A 63
kg-ban Lukovits Balázs I.

VEGYES

TÁRS

SZOLGÁLTATÁS

Kanizsa – Apró 2007. március 14.14

ÁLLÁS

INGATLAN
Építési vállalkozók figyelem! Nk-

án a Hunyadi úton 800 négyzetméte-
res (20m x 40m) telek – társasház épí-
tésére kiválóan alkalmas, eladó. Érd.:
30/227-3294, 30/448-6072 (5904K)

Kendlimajorban parasztház szép
telekkel (két szobás, étkezõs, zuhany-
zós), melléképületekkel, dupla ga-
rázzsal eladó! Irányár: 6,4 millió Ft.
Érd.: 20/519-5305 (5984K)

A Zerkowicz udvarban, és a Kini-
zsi u. 2-ben teremgarázs eladó vagy
bérbeadó. Érd.: 30/901-9013 (5990K)

Nk-án a Tárház utcában családi
ház eladó. Irányár: 7 millió Ft. Tel.:
70/319-7334 (5992K)

Nk-án a keleti városrészben IV.
emeleti, kétszobás, nagykonyhás lakás
eladó. Érd.: 70/5632-084 (6006K)

Nk-án nyugodt környezetben
87+25 m2-es lakás beépíthetõ tetõtér-
rel, kerttel, garázzsal, pincével eladó.
Kisebb lakást beszámítok. Érd.:
20/9616-404 (6008K)

41 m2-es (szoba, konyha, fürdõszo-
ba) komfortos, önkormányzati tulaj-
donú lakásomat kisebbre cserélném.
Tel.: 20/455-1236 (6009K)

Nk-án a Kazanlak körúton kétszo-
bás, két erkélyes, 4. emeleti lakás el-
adó. Érd.: 20/490-6066 (6010K)

Nk-i Király út 21. földszint 3.
szám alatti félkomfortos, önkor-
mányzati lakásomat (40 m2) kicsit
nagyobb belvárosira cserélném ér-
tékegyeztetéssel. Érdeklõdni a fenti
címen lehet.

Az Ön számára értéktelen vas-
hulladékot, forgalomból kivont

gépjármûvét készpénzért átveszem!
Lakókocsik is érdekelnek. Ugyanitt
használt autóalkatrészek eladók.
Tel.: 30/641-7375, 30/592-8463
(5485K)

Építési vállalkozó kõmûves, ács,
tetõfedési és szigetelési munkákat,
régi házak felújítását, lépcsõházak
burkolását, festését vállalja. Érd.:
70/503-9407, 30/639-8825
(5999K)

Nk-i jól mûködõ vendéglátó egy-
ségbe gyakorlott felszolgáló höl-
gyet vagy felszolgálót éves állásra
felveszünk. Érd.: 20/482-4545
(6011K)

170 literes prés újszerû állapotban
eladó. Érd.: 30/448-6072 (5986K)

Ne dobja ki! Készpénzért vásáro-
lok régi dísz- és használati tárgyat,
porcelánt, képet, könyvet, stb. Érd.:
20/555-3014 (6005K)

Fenyõgallyat vásárolnék bármek-
kora tételben: luc, zöldezüst, nord-
mann! Tel.: 30/482-4931 (6007K)

Fuji Finepix S3000 ezüstszínû di-
gitális fényképezõgép, 3,2 megapix-
el felbontású, 6x optikai zoommal,
4 db ceruzaakkuval, USB kábellel,
szoftverrel, memóriakártyával el-
adó. Ára: 35.000 Ft. Érd.: 30/9932-
534 (5994K)

49 éves magas, jó megjelenésû, jól
szituált férfi keresi társát hasonló ko-
rú, ápolt, csinos, egyedülálló hölgy
személyében. Akár hosszú távra is!
Jelige: „Együtt a jövõben”

APRÓHIRDETÉS

HEVESI SÁNDOR MÛVELÕDÉSI KÖZPONTHEVESI SÁNDOR MÛVELÕDÉSI KÖZPONT
Tel.:  311– 468 e-mail: nk.hsmk@chello.hu

Március 23. 18 óra
TÖRTÉNETI PLAKÁTOK AZ 

I. VILÁGHÁBORÚ 
IDÕSZAKÁBÓL

kiállítás a Hadtörténeti Múzeum 
és a Fõvárosi Szabó Ervin Könyvtár

Plakáttárának anyagából. 
A kiállítást megnyitja: Kõfalvi Csilla.
Helyszín: Magyar Plakát Ház. Megte-

kinthetõ: július 15-éig

Március 23. 19 óra
TAVASZI MÛVÉSZETI 

FESZTIVÁL TULMAN GÉZA
ELÕADÓI ESTJE

Közremûködnek: Baráth Yvette, 
Borsos Beatrix, Horváth Edit – ének

Krishtop Pavel – zongora
Helyszín: Képzõmûvészetek Háza

Belépõdíj: 500 Ft

Március 25. 19 óra
TAVASZI MÛVÉSZETI 

FESZTIVÁL
KONCZ ZSUZSA ÉLETMÛ

KONCERTJE
Közremûködnek: Závodi Gábor – gitár.
Lengyelfi Miklós – basszusgitár. Maróti

Zoltán – billentyûsök, Tiba Sándor –
dob, ütõhangszerek, Helyszín: 

Zsigmondy – Széchenyi Szakképzõ 
Iskola tornacsarnoka. 

Belépõdíj: 2800 Ft

Március 26. 10  és 14 óra
TAVASZI MÛVÉSZETI 

FESZTIVÁL: MEKK MESTER
MENYEGZÕJE – mese-musical
Szabad Ötletek Színháza, Budapest.

Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház 
Belépõdíj: 300 Ft

A Móricz Zsigmond Mûvelõ-
dési Ház és a Metál Légtechnika
Kft. immáron tizenegyedik alka-
lommal rendezte meg az amatõrök
számára meghirdetett asztalitenisz
versenyét. A jó hangulatú össze-
csapás eredményei így alakultak.

A párosoknál I. Anda Zoltán és
Németh Zsolt, II. Kövesi József és

Lukács Zsolt, III. Notny Gábor és
Tóth István. Egyéniben a Móricz
csoportban I. Újházi György, II.
Póczak Attila, III. Peti József, a
Metál csoportban I. Novotny Gá-
bor, II. Lukács Zsolt, III. Tóth Ist-
ván. 

Kedvükre pingpongoztak

Éremesõ Mohácson
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A mai világban az internet, a té-
vécsatornák, s a nyomtatott sajtó is
ontja a híreket a nyugat-európai
labdarúgó ligák topcsapatairól, egy
Bajnokok Ligája nyolcaddöntõt
személyesen átélni azonban más
dimenzió – még a jelen korban is.
Fõképp ha a párosítás egy Bayern
München – Real Madrid mérkõ-
zést takar a bajor fõvárosban.

A kiskanizsai Horváth-család
utánajárt a csodának, vagyis az
Allianz Arena volt az úticéljuk,
ahol Oliver Kahn és Ruud van
Nistelrooy kaliberû játékosok
várták õket a pályán- ha csupán
átvitt értelemben is.

– Csupa közhely kérdést lehet-
ne feltenni az élményekkel kap-
csolatban, mégis mi az, ami külön
érdekességként hatott?

– Mondjuk az, hogy egyértelmûen a
Realnak szurkoltunk, s ez nem okozott
gondot a körülöttünk helyet foglaló
méretes bajor drukkereknek – elevení-
tette fel a történteket egy nagy mosoly
kíséretében az ifjabbik Horváth Ferenc

(képünkön középen). – Persze, a min-
denkinek kiosztott piros-fehér Bayern-
zászlókat azért mi is lobogtattuk, de ez
a show részeként természetes volt.

– Ha már a szurkolóknál tar-
tunk, mennyien voltak a Real
spanyol hívei a stadionban?

– Körülbelül 3500-an lehettek,
s a csodálatos aréna egyik felsõ
zúgában kapták az elhelyezést.
Maga a vörösben pompázó stadi-
on olyan volt, mint egy ûrállo-
más, s hát a telt ház hatása tény-
leg felülmúlhatatlan egy ilyen lé-
tesítményben.

– Kényes kérdés, de látták a 11.
másodpercben esett Bayern-gólt?

– Hát, maradjunk annyiban, hogy
a kivetítõkön rengetegszer megismé-
telték, tehát volt min csemegéznünk.
Számunkra az már tényleg csak rá-
adás volt,hogy a BL eddigi leggyor-
sabb góljának is tanúi lehettünk,
még ha a müncheni továbbjutásnak
nem is nagyon örültünk.

Polgár László

Férfii Kézilabda NB I B. N. Iz-
zó SE – Szigetvári KSE 26-25
(11-12). Nagykanizsa, 100 nézõ.
Jv.:Bóna, Miskei. Izzó SE:
Dolezsár-Vincze 1, Bedic 8/1,
Ányos 6/4, Tompek 3, Varga A. 4,
Simigh. Csere: Loncaric (kapus),
Kovács T., András Zs., Nagy B. 2,
Farkas M., Gál R., Ujvári. Edzõ:
Tóth László.

– Változatos mérkõzést vívtunk a
szigetváriakkal, legyen elég annyi,
ha csak azt mondom, hogy elõször a
60. percben vezettünk. Teszem hoz-
zá, a legjobbkor – fogalmazott jó
kedvvel hangjában a hazaiak tréne-
re. – Mindkét félidõt nagyon rosszul
kezdtük, mivel mindkétszer rögtön
elhúzott az ellenfél, ami után mindig
nagy energiákat kellett mozgósíta-
nunk a visszakapaszkodáshoz, de
végre eredményesen küzdöttünk, s
ennek meg is lett a gyümölcse.

– Az ilyenkor szokásos, bent-
maradási esélyeket firtató kérdés
helyett inkább arra lennénk kí-
váncsiak, hogyan tovább a követ-
kezõ mérkõzésig?

– Jelen pillanatban bármire azt
tudnám csak válaszolni, hogy
mindent megteszünk a továbbiak-
ban, ráadásul konkrétan igaz ez a
Balatonfüred elleni idegenbeli
meccsünkre is. Elég legyen annyi
velük kapcsolatban, hogy gárdá-
juk úgymond a veszprémi kézisek
fiókcsapata, és ez szerintem min-
dent elmond róluk...

P.L.

A XI. CWG Víz Világnapi
nemzetközi vízilabda tornát
rendezték meg a múlt hét végén
a Városi Uszodában, ahol öt
csapat körmérkõzéses formában
döntött a végsõ helyezésekrõl.
Mint utólag kiderült, a nyitó-
mérkõzésként rendezett Ferenc-
város Aprilia – Vojvodina
(szerb) összecsapás egyben a
döntõ is volt, melyen a IX. ke-
rületiek 11-7-re nyertek, s ké-
sõbb ennek is köszönhetõen vi-
hették haza a kupát. A harmadik
helyen kellemes meglepetést
szerezve a házigazda CWG Ka-
nizsa VSE gárdája végzett, dön-
tetlent játszva a szlovén Kranj-
jal, a horvát zágrábi Dinamót
pedig megverve (13-10). A Fra-
di (6-15) és a Vojvodina (8-14)
együttese már nagyobb falat
volt számukra, ellenük érvénye-
sült is a papírforma.

A torna legjobb kapusa. a
Vojvodinából Branislav Mitro-
vics lett, a legjobb játékosnak pe-
dig a ferencvárosi Vindisc Feren-
cet választották. A torna gólkirá-
lyát (18 találattal) szintén a zöld-
fehérek adták Dávid Zoltán sze-
mélyében.

P.L.

Férfi kosárlabda NB I B. Ka-
posvári Egyetem Meló-Diák –
Kanizsa KK-DKG East 60-83.
Kaposvár, 100 nézõ.

A gyõzelmen túl rögtön egy
másik örömteli tényrõl sem sza-
bad megfeledkezni, hiszen a kani-
zsai kosarasok ebben a bajnoki
idényben elõször nyertek idegen-
ben. Az már viszont egyáltalán
nem hathat az újdonság erejével,
hogy a csapatból ismét a Szabó B
– Sági – Beck hármas emelkedett
ki teljesítményével, akikhez Millei
társult még jó játékával. A vendé-
gek az utolsó percekben már azt is
megengedhették maguknak, hogy
három saját nevelésû ifistájukat
(Kiss, Lovas, Kordély) bevessék,
s így õk is tevékeny részesei le-
gyenek a kaposvári sikernek.

P.L.

Kanizsa – Sport2007. március 14. 15

Nõi asztalitenisz Extraliga
mérkõzés. Bojtor Busz Kanizsa
Sörgyár SE - Statisztika PSC I.
2:6. A kanizsai csapat két gyõ-
zelme: Vass Tímea - Nyitrai
3:2; Vass - Boros 3:2.

A mérkõzésre alaposan fel kel-
lett forgatni a hazaiak felállását,
hiszen sem Viski, sem pedig
Stoian nem tudott asztalhoz lép-
ni,helyettük Ladányi Dóra és
Szász Kinga játszott. Vass Tímea
azonban kitett magáért a hazai nõi
asztalitenisz legendás klubja ellen,

mivel két gyõzelmet is aratott a ta-
lálkozón. 

– Azt úgy gondolom, fölösleges
tagadnom, hogy mindkét sikernek
örülök, melyek közül az elsõt Nyi-
trai a másikat pedig a horvát vá-
logatott Európa-klasszisa, Boros
Tamara ellen arattam – fogalma-
zott már útban a fõváros felé Tí-
mea. – Persze, ehhez illik tudni,
hogy Tamara az utóbbi idõben
sokat kihagyott sérülés miatt...

– Azért érdemeit nem kell kiseb-
bíteni, a remek siker az remek siker.

– Ha így gondolják, akkor az szá-
momra külön öröm, s ehhez hozzá-
tenném, hogy párosban Szásszal a Li
Bin, Nyitrai kettõst is megszorongat-
tuk. Az apró sikerek remélem erõt
adnak a továbbiakhoz, hiszen a kö-
vetkezõ mérkõzés lesz számunkra az
igazán fontos. Akkor közvetlen rivá-
lisunkat, a kecskeméti együttest fo-
gadjuk, amely ellen mindenképp sze-
retnénk nagyon jó eredményt elérni,
ami a meccs megnyerését jelenti.

P.L.

Vass Tímea elemében volt

Plusz 
huszonhárom

A Fradi 
gyõzött

Végre
megvan 
az elsõ...

Hatalmas élménnyel 
gazdagodva
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Kanizsa – Ünnep 2007. március 14.16

Az 1848-49-es forradalom és
szabadságharc évfordulóján a
Nagykanizsához is kötõdõ Gas-
parics Márk Kilit ferences szerze-
tes vértanúra emlékezünk, akinek
életútját Béres Katalin, a zala-
egerszegi Göcseji Múzeum törté-
nész-muzeológusa segítségével
elevenítjük fel.   

– Muraköz és a Muravidék
nemzetiségek által lakott területe
volt a történelmi Zala megyének.
Muravidéken vendek, míg Mura-
közben horvátok éltek. A lakos-
ság túlnyomó többsége horvát
volt, és elsõsorban a városokban
– így például Csáktornyán – él-
tek nagyobb számban magyarok.
Ezek a nemzetiségek azonban
meglehetõsen magyartudatúak
voltak. A horvát nemzetiség
egyik képviselõje – Gasparics
Márk Kilit – élete a példa arra,
hogy elkötelezett hívei voltak a
magyarságnak. Hûségesek vol-
tak a Batthyány-féle kormány-
hoz, késõbb Gasparics Márk volt
az, aki végig részt vett a szabad-
ságharcban, néhány év múltán
pedig életét adta a szabadságért.
Gasparics Márk a ma Horvátor-
szághoz tartozó Cirkovjan-ban –
magyarul: Drávaegyházon –
született egy hatgyermekes, hor-
vát anyanyelvû földmûves csa-
ládban. Nagykanizsán a piarista
gimnáziumban tanult, majd belé-
pett a ferences rendbe és 1833-
ban szentelték pappá. Ezt köve-
tõen hamarosan országos is-
mertségre tett szert éppen azál-
tal, hogy Jan Kolarnak, a Szlo-
vák Nemzeti Múzeum egyik veze-
tõ személyiségének röpiratára írt
választ, amelyben a magyaroso-

dás mellett tette le a voksát, és
ezáltal országos figyelmet szer-
zett magának. Hamarosan a re-
formkori Pest egyik leghatáso-
sabb hitszónoka lett. Kivette ré-
szét a nagy pesti árvíz idején az
emberek megnyugtatásában, sõt,
egyik szónoklatát kinyomtatta
azért, hogy a bevételbõl a káro-
sultakat segítse. Persze radikális
politikai nézeteit az egyház nem
igazán vette jó néven, ezért ha-
marosan vidékre helyezték. Az
1840-es évek elején Székesfehér-
váron találjuk. Ott ismerkedik
meg Perczel Mórral, akivel ké-
sõbb többször is találkozik a sza-
badságharc idején. Az 1848-as
forradalom kitörésekor éppen
szülõföldjén tartózkodik, és na-
gyon jó szolgálatokat tesz, hi-
szen a forradalom vívmányait
hirdeti a horvát parasztoknak és
a magyar kormány iránti hûség-
re bíztatja õket. 1848 nyarán –
amikor egyre inkább elmérgese-
dik a helyzet a magyar kormány
és a horvátok között -, csatlako-
zik a Zala vármegyei nemzetõr-
séghez. Felajánlja szolgálatait
Csány Lászlónak, akit a Dráva-
vonal kormánybiztosának nevez-
nek ki. Gasparics Márk a Dráva-
vonal õrzésére kirendelt zalai
nemzetõrök lelkésze lesz, s mint
ilyen, nemcsak a lelki életükkel
foglalkozik, hanem a haza iránti
hûségre, bátorságra, helyzetük
elfogadására buzdítja a nemzet-
õröket.

– 1848 õszétõl mennyire ra-
gadják magukkal az események a
forradalmár lelkületû szerzetest?

– A szabadságharcban is végig
részt vesz, egyrészt tábori lelkész-

ként, másrészt pedig katonaként
is. A Dráva-vidéken tartózkodik
1848 õszén, részt vesz Perczel
Mór muraközi hadjáratában,
majd 1849 tavaszán a délvidéki
hadmûveletekben találjuk. Szintén
Perczel Mór negyedik bácskai
hadtestében vitézkedik a híres
szenttamási szerb erõd elfoglalá-
sában. Itt katonaként tünteti ki
magát, hiszen maga áll a rohamo-
zó magyar katonák élére és segíti
elõ a szenttamási tábor elfoglalá-
sát. Ennél az ütközetnél embersé-
gével is kitûnik, ugyanis amikor a
magyar katonák a zentai véreng-
zés után bosszút lihegnek, Gas-
parics Márk az, aki megakadá-

lyozza, hogy bosszút álljanak a
menekülõ szerb polgári lakossá-
gon. A szabadságharc bukása
után nem hagyja el az országot,
hanem több helyen is bujkál, és
reménykedik abban, hogy van még
lehetõség egy újabb szabadság-
harc kirobbantására. Ezért aztán
csatlakozik a Makk József és Jubál
Károly által szervezett Habsburg-
ellenes összeesküvéshez. Kapcso-
latot tartanak fenn az emigráció-
ban élõ Kossuth Lajossal, viszont
az összeesküvés leleplezõdik. 1852
februárjában Gasparics Márkot
letartóztatják, pert indítanak elle-
ne és 1853 szeptember 8-án a po-
zsonyi Disznómezõn kivégzik. Így
lesz Gasparics Márk a magyar
szabadságharc mártírja.

– A Göcseji Múzeumban mi-
lyen relikviák õrzik Gasparics
Márk emlékét?

– Vele kapcsolatosan egyetlen,
de számunkra nagyon fontos re-
likviát õrzünk, 1998-ban került a
tulajdonunkba egy festmény,
amelynek az alkotója ismeretlen,
de Torma János stílusában ké-
szült. Gasparics Márk kivégzését
ábrázolja. Ez egy sötét tónusú
kép, középpontjában a bitófán
láthatjuk Gasparics Márkot, a
hold sarlója pedig mintegy glóri-
át fon a vértanú feje fölé. Ezt a
képet a hátoldalán levõ felirat ta-
núsága szerint Kreit Béla festette
talán a 48-as Ereklye Múzeum
számára. A festmény késõbbi sor-
sát nem ismerjük. 1998-ban egy
galéria aukcióján akadtunk rá és
egy bank segítségével vásároltuk
meg a Göcseji Múzeum számára. 

Gelencsér Gábor

Életét áldozta a szabadságért
Fo

tó
: G

el
en

cs
ér

G
áb

or

Ló és lovas ábrázolások a ma-
gyar népmûvészetben címmel tar-
tott vetítettképes elõadást Szelestei
László néprajzkutató. A vendégeket
Rajnai Miklós üdvözölte, egyben
megköszönte a DRILL-TRANS
ZRT. és a ROTARY ZRT. támoga-
tását és a Hármas Halom Baráti Kör
szervezõi tevékenységét. 

Begipszelt kezét felmutatva, le-
dobott a ló, kezdte elõadását Sze-
lestei László: 

– Mégis, lóra magyar! Így kell
bíztatnom Önöket, hogy mindenki
találjon vissza a gyökereihez, mert
a zodiákus szerint nyilas nép va-
gyunk, vagyis a teremtett világ õrei. 

E rövid utalás után több évtize-
des gyûjtés eredményét láthattuk, a
sumér, szkíta idõkig visszanyúlva,
a honfoglaláson, a betyárvilágon át
az elsõ világháborús huszárokig. A
csikósokról megtudhattuk, hogy
addig nem léphettek felsõ osztály-
ba, míg a lóra felugorva azonnal
nem tudtak a delfin csillagképre
mutatni. Ez azért volt fontos, mert
a ló többnyire éjjel legelt, ezért a
csikósnak az éjjeli égbolt alatt ép-
pen úgy el kellett igazodni, mint a
tengerésznek. Az est különleges
színfoltja volt a turáni népek saját-
ságos ló és lovas ábrázolása. 

A több évezredet átfogó mûvé-
szettörténeti elõadás után a ló és a
magyar lélek közötti összefüggés-
rõl kérdeztük Szelestei Lászlót.

– A ló a lölköm, mondta Rózsa
Sándor, de kétségtelenül így lehet
ez minden magyar embernél –
kezdte válaszát a néprajzkutató. –
Tehát a lovat léleknek tartották,
ami a legfontosabb. Én azt hiszem
ahhoz, hogy a magyarság végre
megtalálja önmagát, és a régi én-
jét élje meg, ahhoz a lelkületét
kellene átmenteni a huszonegye-
dik századba. Ennek kapcsán óha-
tatlanul vissza kell térni a termé-
szet megbecsüléséhez, a lovak és
más állatok tiszteletéhez. A Dalai
Láma érdekes módon definiálta a
batterfly hatást: ha Dél-Ameriká-
ban egy lepke szárnya megmoz-
dul, az valami módon még Tibet-
ben is érezteti a hatását. Ha így
közelednénk a természethez, akkor
nem ott tartanánk ahol ma, hogy
így lepusztult a magyarság. 

Czene Csaba

Lóra 
magyar
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Göndör István az MSZP frak-
cióvezetõ-helyettese az alábbi
közlemény közzétételét kérte.

– Visszautasítom Farkas Flóri-
án alaptalan vádjait. Telefonjaim
híváslistáit hetekre visszamenõleg
kész vagyok nyilvánosságra hoz-
ni. Még roma képviselõtársamat –
Teleki Lászlót – sem hívtam hosz-
szú hetek óta. Várom Farkas Fló-
rián bizonyítékait. Ki fogom kérni
jogi szakértõk véleményét, és a
megfelelõ lépéseket meg fogom
tenni annak érdekében, hogy a rá-
galmazásért elégtételt vegyek. So-
ha nem titkoltam, elkötelezett va-
gyok a roma ügyek iránt, és büsz-
ke vagyok arra, amit elértünk az
elmúlt 15 évben Nagykanizsán. 

Az elõzményekhez tartozik,
hogy Farkas Flórián sajtótájékoz-
tatón közölte, tudomása szerint az
MSZP képviselõi a választás elõt-
ti éjjelen, telefonon zaklatták a
Lungo Drom képviselõit. Pénzt
és pozíciókat ígértek, ha a Ma-
gyarországi Cigányszervezetek
Fórumát erõsítik voksaikkal.

– A kanizsai városvezetés mun-
kája egyre inkább kezd hasonlíta-
ni a tanácselnöki modellre, ahol
egy ember határozza meg, mi le-
gyen – mondta Halász Gyula, az
SZDSZ önkormányzati képvise-
lõje Röst Jánossal, a kanizsai
szervezet alelnökével közösen
tartott sajtótájékoztatón.

Röst János úgy véli, az öt hó-
napja mûködõ kanizsai közgyûlés
munkája már értékelhetõ, és ez
alapján az új vezetés a választó-
polgárok bizalmát elvesztette.
Hangsúlyozta, a Fidesznek hama-
rosan választania kell, ha nem
akarja, hogy Marton István magá-
val rántsa. Ezért szerinte még a
tavasz folyamán új polgármester
után kell  néznie a pártnak. 

Röst szerint addig az SZDSZ
egyetlen dolgot tehet, azt, hogy Mar-
ton Istvánt szembesíti az ígéreteivel. 

– Egy hazugságregisztert fo-
gunk felállítani, minden közgyû-
lési hozzászólásánál, illetve köz-
megnyilvánulásánál rögzítjük az
általa elmondottakat, majd sajtó-

tájékoztatóinkon szembesítjük ve-
le – ismertette a tervet Röst Já-
nos. – Marton István polgármes-
ter egyébként a város adósságál-
lományával és költségvetésével
kapcsolatban hazudta a legna-
gyobbat. Meggyõzõdésem, hogy
az elmúlt négy évben tervszerû,
takarékos mûködés valósult meg,
amit a dinamizmus jellemzett. 

A képviselõ az általa citált ada-
tokkal bizonygatta: 2003. és
2006. között a város által felvett
mûködési hitel összesen 882 mil-
lió forint volt, ebbõl és a 2002-rõl
áthúzódó hitelekbõl 805 millió
forintot fizettek vissza. A 2007-es
költségvetésben 800 millió a ter-
vezett mûködési hitel, vagyis a
polgármester egy évre tervez
annyi hitelt, mint amennyit Litter
Nándor négy év alatt vett fel –
mondta az SZDSZ-es képviselõ,
aki arra is hivatkozott, hogy míg
2002. és 2006. között 1,986 mil-
lió forint volt a város hitelállomá-
nya, addig csak az idei év költ-
ségvetési hitele alig kevesebb en-
nél, 1,916 millió forint. 

Röst még azt is hangsúlyozta,
hogy az elõzõ ciklusban összesen
8,5 milliárd forintnyi fejlesztési
forrás érkezett a városba, s Mar-
ton István polgármester még nap-
jainkban is a Litter-féle városve-
zetés által elnyert projektekbõl él
és azokat avatja. 

H.A.
***

Marton polgármester ugyanazt
a 800 milliós hitellehetõséget
használja fel, mint a Litter-Röst
városvezetés. Tény, hogy nekik
ebbõl is sikerült kifutniuk 2005-
ben, a város mûködésének stabili-
zálása végett 340 milliós köl-
csönre szorultak a kórháztól. Így
kerek a történet – a szerk.

Kóré Péter, a Nagykanizsai
Polgári Egyesület elnöke az ün-
nep elõtti sajtótájékoztatóján arra
hívta fel a figyelmet, hogy az
egyesület szimpatizánsai azt je-
lezték, kevés plakát került ki az

utcákra a március tizenötödikei
ünnepséget megelõzõen.

– Az elõzõ ciklustól eltérõen
sem megállító táblán, sem más
hirdetõ eszközön nem találkoztak
a március 15-i nemzeti ünnep
programjával – mondta. – Mind-
össze a diszkó-plakátok közt la-
pult meg egy igencsak szerény
nyomdatermék, mely az ünnepet
lenne hivatott hirdetni. Utána
érdeklõdtem, kik a felelõsök,
hogy ilyen méltatlan az ünnep
hírverése. Megtudtam, hogy a
plakátok helyét a VIA Városüze-
meltetõ szabta meg, de a rende-
zõ, a Hevesi Sándor Mûvelõdési
Központ is kevés helyen hir-

detett, s talán nem is jelezte a
szûk megjelenési felületet. Fel-
merül ezek után a kérdés, csak
nem a jelenlegi városvezetést
akarja valamiféle szándékos,
nemtörõdömséget kellemetlen
helyzetbe hozni? – tette fel a kér-
dést Kóré Péter. 

Papp Ferenc, a Hevesi Sándor
Mûvelõdési Központ igazgatója
kérdésünkre elmondta, az ünnepi
program tizenhárom médiumban
jelent meg, városszerte csaknem
száz plakátot helyeztek el a for-
galmasabb középületekben, köz-
területeken, s kétszáz személyre
szóló meghívót is kiküldtek.

H.A.

A Megyei Jogú Városok Szö-
vetsége Pécsen tartott kétnapos
összejövetelérõl tartott sajtótá-
jékoztatót Marton István pol-
gármester. A városok polgár-
mesterei számos napirendi pon-
tot tárgyaltak meg. A Nemzeti
Fejlesztési Terv II. végrehajtása
a megyei jogú városokban címû
napirendi pontról Bajnai Gor-
don, a terv kormánybiztosa be-
szélt. Többek között elhangzott,
az Ipari Parkok Regionális Fej-
lesztési Programjai májusban
már indulnak. Kérdés az, mond-
ta a polgármester, hogy mit je-
lent az indulás, mert amikor ki-
írják a pályázatokat, akár azt is
lehet indulásnak venni, viszont
azokat el kell készíteni, el kell
bírálni, Brüsszelbe küldeni ...
Így az a véleménye alakult ki,
hogy ebben az évben érdemi
pénz nem lesz. Nem zárható ki
viszont az, hogy egyik-másik
területnek megnyitják a forrása-
it. A kormánybiztos ismét el-
mondta, hogy a középületek
akadálymentesítése tavasszal
indul. A kiemelt kórházak 280
milliárd forint támogatást kap-
nak, és ebben a hét évben két-
száz városközpont kerül felújí-
tásra. Továbbá áprilisban meg-

jelennek a Regionális Operatív
Programok, és örvendetes hír,
hogy a programokhoz kötõdõ
részelszámolásokat egyszerûsí-
tik. Viszont megszûntek a cím-
zett és a céltámogatott beruhá-
zások, és lényegesen nagyobb
önrészt kell befizetni. Lampert
Mónika önkormányzati és terü-
letfejlesztési miniszter elmond-
ta, július 1-jén nem fog életbe
lépni az építésügyi hatóságról
szóló kormánydöntés. A jövõ
héten áttekintik, és kitolják a
határidõt. A Megyei Jogú Váro-
sok Szövetségének szervezeti
felépítésérõl szóló napirendben
az elõzõ ciklusban megszava-
zott tizenhat helyett négy nagy-
bizottságot is választottak. A te-
rületfejlesztési, a pénzügyi, a
humánszolgáltatási és a köz-
szolgáltatási bizottságot. Mar-
ton István polgármestert a Terü-
letfejlesztési Bizottság elnöké-
nek választották meg. A bizott-
sághoz tartozik az Európai Uni-
ós Ügyek és Nemzetközi Kap-
csolatok Albizottsága, a Terüle-
ti és Igazgatásfejlesztési Albi-
zottság és a Turisztikai Albi-
zottság. 

B.E.
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Tisztelt Hölgyeim és Uraim!
„A földön mindennek hivatása

van. A virágnak, hogy nyíljon, a
fának, hogy gyümölcsöt terem-
jen, a földnek, hogy kenyeret ad-
jon, az embernek, hogy eszméi-
vel, gondolataival beilleszkedjen
az erkölcsi világrendbe, melynek
végsõ célja nem más, mint a tö-
kéletesség elérése.”

Kedves Ünneplõ Kanizsaiak!
Annak a férfinak és nõnek, akik

1848. március 15-én a sûrû esõben
éljent kiáltottak, már csak az uno-
káinak unokái élnek. Ezek va-
gyunk most mi, emlékezõk. Több,
mint másfél század szenvedésre,
oktalanságra és szépakarásra te-
kinthetünk vissza. Zsúfolt a ma-
gyar múlt: nem élt nálunk olyan
generáció ez alatt a százötvenki-
lenc év alatt, amelyiket ilyen vagy
olyan formában meg ne taposott
volna a történelem. Mégis: el-
mondhatjuk, hogy 1990. óta már
szabadon, valódi értéke szerint ün-
nepelhetjük március 15-e eszméit.

Annyi baljós forradalmi dátum
közül két ünnep ragyog szeplõte-

lenül: a vér nélküli 1848. március
15-ei és az 1956. október 23-ai
testvér forradalmak.

A remény napjait a fegyverek
hangja, majd a bukás és a meg-
torlás követte.

Kegyeletbõl röviden ismételjük
át 1848-49 történéseit. Megindul
az osztrák kormány packázása, a
húzd meg ereszd meg játék, elke-
rülhetetlenné válik a harc, ég a ha-
za. Dicsõség és kudarc. Végül
Haynau lesz az úr, élet-halál ura. S
mint botrányt és szégyent ne felejt-
sük: 1849. december 31-én Pest
város tanácsa – micsoda tanács le-
hetett az! – díszpolgárrá választja
Haynaut, Jelasicsot és Paszkievic-
set! 

Ha jobban belegondolok, ilyen
fajta szégyen új köztársaságunk-
ban is elõfordult már. 1956 kró-
nikája rövidebb, de a „koreográ-
fia” fájdalmasan hasonló. Ami
1848-49-ben hónapok alatt for-
dult, hullámzott, 1956-ban napok
alatt történt meg. A csõcseléknek
titulált felkelõ nép hamarost
„honfitárs” lesz, új kormány ala-

kul, a katonaság nagy része át-
áll… Október 30-ra úgy tetszik
még az orosznak is hinni lehet:
tiszteletben tartja a magyar kor-
mány függetlenségét. De novem-
ber 4-e nyirkos hajnalán kiderült
akkor is, mint annyiszor azóta is:
be vagyunk csapva… 

Kísérteties a hasonlóság abban is,
hogyan csalták lépre a vezetõket.

1849 õszén az oroszok szinte
szimpatizánsként együtt vacso-
ráznak a honvéd tisztekkel – nyil-
ván koccintottak is –, aztán átad-
ják õket Haynau vérbíróságának.
1956-ban Maléter Pált csalogat-
ják be a csapdába, majd a mun-
kástanácsok vezetõit. Nagy
Imrééket hazug ígéretekkel csem-
pészik ki a Jugoszláv Követség-
rõl, hurcolják õket romániai fog-
ságba, s onnan a kötélhalálba. 

S a nyugati világ: a külpolitikai
helyzet függvényében cselekszik,
azaz nem cselekszik igazán 1849-
ben, sem 1956-ban… Haynau
után ravasz enyhülés következett,
1962 után néhány forradalmárnak
szintén „megbocsátanak”, de
hogy hányan maradnak még bör-
tönben, arról nem szól a fáma…
Kossuth Lajos 1894 március 20-
án hal meg: s már 12 nap múlva
milliók kísérik utolsó útjára ma-
gyar földön.  1956 mártírjainak
csontjai több, mint 30 évet vára-
koztak arra, hogy a Hõsök terén
felravatalozhassák õket. Mindkét
esetben megtörtént a kiegyezés. 

Sem 1867 magyarsága, sem a
posztsztalinista évek magyarsága
nem azzal követett el bûnt, hogy
élni, gyarapodni akart. Nem a
mindennapi élet szorgossága, a
jól kihasznált lehetõségek és a
leghasznosabbat cselekvõ embe-
rek magatartása az, amit utólag
szégyellni kell. Amit szégyellni

kell, az a nemzeti amnézia akkor
is, most is. Amikor a lázas tevé-
kenység közepette el is hisszük,
hogy jótevõ lett az egykori hóhér-
ból. Sajnos elhittük. Sokan elhit-
ték. És ami még szomorúbb, eb-
bõl azóta sem tanultunk. A szé-
pen mondott hazugság napjaink-
ban is legyõzi a dörgedelmes
igazságot. 

Ahány forradalmunk volt mind
elbukott. 

A forradalom – kifejletében –
nem igazán felhõtlen népünne-
pély. Mindenki sirat valakit: vagy
azért, mert a sírba tette, vagy
azért mert a nagyvilág elnyelte. S
a forradalom közkatonáit sem il-
leték pozitív jelzõkkel. A kezdet-
ben „csõcseléknek” titulált töme-
get csak a történelem ítélõszéke
avatta forradalmár hõssé.

Tisztelt Ünneplõ Közönség!
Bár láthatnánk majd 1848.

március 15-e 200. évfordulóján
kik és milyenek leszünk mi kény-
szerûen szétszóródott magyarok.
Leborulnak-e majd sírunknál az
unokák? Lesz –e áldó imádság és
maradnak-e szent nevek? Vagy
„átkozott õsapákká” merevülünk
mi is? Fel hát a szívekkel! Fel-
jebb a fejekkel! Emelkedjünk
legalább odáig, ahol az 1848-49
megperzselt zászlai lengtek; kö-
zelebb 1956 zászlajához, mely-
nek lyukas közepén nemrég még
át-át fújt a dermesztõ november
4-i szél, s amit egyszer majd csak
befoltoz a végre hiteles valóság-
gal telített régi-új szimbólum: a
magyar címer. 

Kedves Kanizsaiak! A mi szá-
munkra az idei március 15-e azért
is emlékezetes ünnep, mert a
nyolcvan éve Medgyaszay István
tervei alapján elkészült és felava-
tott színház a mai naptól a
Medgyaszai Ház nevet viseli!

Köszönöm megtisztelõ figyel-
müket.

Marton István polgármester ünnepi beszéde

Méltósággal az 1848-as forradalomról

BRILLIÁNS AKCIÓ!
SZÍNES TAVASZ, EZÜSTÖS ZSONGÁS! 
Különleges fazonú ezüst ékszerek már 400 Ft/gr áron!

19000 FT FÖLÖTTI VÁSÁRLÁS ESETÉN

3990 Ft ÉRTÉKÛ ÓRÁT KAP AJÁNDÉKBA
Az akció április végéig tart!

Vasemberház sarok, Nagykanizsa
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A 140 éves fennállását ünneplõ
Magyar Vám- és Pénzügyõrség
tiszteletére numizmatikai és fila-
téliai találkozót szervezett a Ma-
gyar Éremgyûjtõk Egyesületének
Nagykanizsai Csoportja. Ez alka-
lomból nyílt meg Simon László
és Papp Gábor gyûjtõk kiállítása. 

– A másfél évszázad alatt sok
minden történt a vám- és pénzügy-
õrség életében, ezért a kiállítás
nem az elmúlt idõszak eseményeit
követte, hanem megemlékezés e
jeles évfordulóról – mondta a kiál-
lítást megnyitó szavaiban Kovács
Sándor csoporttitkár. 

A négy tárolóban az érdeklõ-
dõk válogatást tekinthettek meg a
vám és pénzügyõrség és a határ-
õrség kitüntetéseibõl, valamint
hozzá kapcsolódó témaként szin-
tén egy válogatást a 48-as kitün-
tetésekbõl, valamint a magyar fo-
rintról. Évente két börzét tart a
csoport. Az ország különbözõ ré-
szébõl, valamint Horvátországból
érkezett gyûjtõk, 55 asztalt fog-
laltak el. Érmek, emlékpénzek,
kitüntetések, levelek, képeslapok,
egészen az Árpádházi királyoktól
napjainkig megtalálható pénzek
cseréltek gazdát.

Bakonyi Erzsébet

A tavalyi ötszázkilencven vonu-
lás során csaknem hatszázmillió
forintos vagyont és számtalan em-
beréletet mentettek meg a nagyka-
nizsai lánglovagok – hangzott el a
nagykanizsai tûzoltó-parancsnok-
ság évértékelõjén. Egri Gyula alez-
redes, tûzoltóparancsnok elmondta,
a 2006-ra kitûzött célok közül a ta-
karékos gazdálkodást, a laktanya-
épület állagának megóvását, a lét-
számfejlesztést és az udvari parko-
ló aszfaltozását sikerült megvalósí-
taniuk, méltó módon ünnepelték a
kanizsai tûzoltóság fennállásának
135. évfordulóját is. Pedig komoly
létszámgondokkal küzdöttek, ezért
engedéllyel, de kénytelenek voltak
a szolgálati csoportok számára elõ-

írt húszfõs létszám alatti csapatok-
kal dolgozni. Idén tizenhét új tûz-
oltó felvételére nyílik lehetõség,
amely enyhít a gondokon, de még
nem jelent száz százalékos megol-
dást. Az országos szakmai vezetés
és a szaktárca egy felmérés során
megvizsgálta az ország parancs-
nokságainak leterheltségét, s ennek
alapján a huszonhárom megyei jo-
gú város között a nagykanizsai a ti-
zenötödik helyre került, megelõzve
olyan városokat, mint Veszprém és
Dunaújváros. 

E mutatók alapján eggyel maga-
sabb kategóriába sorolták a kani-
zsai tûzoltóságot, ami szükségessé
teszi egy újabb gépjármû-fecsken-
dõ beszerzését és rendszerbe állítá-

sát. Ez ismételt létszámfejlesztést
jelenthet. 

A múlt év a fejlesztésé volt.
Országúti gyorsbeavatkozóval,
kétszáz darab tömlõvel, 57 védõ-
ruházattal, tizenöt pár védõcsiz-
mával és védõsisakkal, valamint
hatvan darab védõkesztyûvel
gyarapodott a parancsnokság. 

Növekedett a tûzvédelmi szak-
hatósági ügyek száma is. A szak-
emberek többször hajtottak végre
ellenõrzést, s több alkalommal
kezdeményeztek szabálysértési el-
járást. A tûzesetek összetételét te-
kintve elmondható, hogy nõtt a
mezõ- és erdõtüzek száma. A száz-
nyolcvannégy tûzeset mellett csak-
nem kétszeres, azaz három-
százötvenöt mûszaki mentésben
kellett segíteniük. A teljes kárérté-
ket tekintve az összérték hetvenhat
százalékát mentették meg.

Az évértékelõn részt vett Marton
István polgármester is, aki megkö-
szönte a tavaly végzett munkát, s
arról biztosította a tûzoltókat, hogy
az önkormányzat szûkös anyagi le-
hetõségei ellenére a továbbiakban
is támogatja a parancsnokság fej-
lesztésére irányuló törekvéseket. 

Senkó Zoltán ezredes, megyei
katasztrófavédelmi igazgató ugyan-
csak megköszönte a munkát, s azt
kérte az állománytól, hogy a ne-
héz pénzügyi helyzet ellenére is
végezzék munkájukat az eddig
megszokott magas színvonalon.

Horváth Attila  

Kanizsa – Mérlegen 2007. március 22.4
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A szepetneki iskolatûz adta a legnagyobb munkát tavaly a tûzoltóknak

Jól vizsgáztak tûzoltóink

– Azt szeretnénk, ha a Nagyka-
nizsai Kereskedelmi és Iparka-
marát, illetve a helyi cégeket
jobban bevonnák a döntések elõ-
készítésébe a város vezetõi –
mondta  Horváth Balázs, a ka-
mara elnöke.

Legutóbbi ülésükön részt vett
Marton István polgármester is, s
a közös tanácskozás az új ön-
kormányzat felállása óta zajló
egyeztetés és együttmûködés
folytatása. Az elnök hangsúlyoz-
ta, arról is tárgyaltak a polgár-
mesterrel, hogy az Oktatási,
Kulturális, Ifjúsági és Sport Bi-
zottság mellett a többi önkor-
mányzati grémium munkájába is
szeretnének bekapcsolódni. Azt
is szeretnék elérni, hogy a helyi

vállalkozók, a kamara képvise-
lõi részt vehessenek az egyes, a
város gazdaságát érintõ dönté-
sek elõkészítésében. Horváth
Balázs azt mondta, hogy a város
elsõ embere nyitott volt ezekre a
kérésekre, s maga is hangsú-
lyozta, azt szeretné, ha a jogi
kereteken belül ugyan, de a ka-
nizsai vállalkozók nagyobb mér-
tékben juthatnának szerephez a
közbeszerzések és a beruházá-
sok során. 

A helyi kamara tavalyi évérõl
az elnök elmondta, hogy ez volt
az elsõ év, amely során stabil volt
a gazdasági szervezõdés pénz-
ügyi helyzete. 

H.A.  

Nagyobb szerepre 
vágyik a kamara

Vakok és gyengénlátók
küldöttgyûlése

A Vakok és Gyengénlátók Zala
Megyei Egyesülete  a napkban tar-
totta éves beszámoló küldöttgyûlé-
sét a Honvéd Kaszinó tükörtermé-
ben. Elnöki megnyitójában Kovács
Béla kiemelte, megyénkben 1062
látásfogyatékos él. Ez a szám a
2688 összfogyatékos állapotú sze-
mélyek számának 39 százaléka. Az
1062 látásfogyatékos személybõl
932 részesül fogyatékossági támo-
gatásban, míg 130-an a régi, vakok
személyi járadékát kapják. Õk több-
nyire nagyon idõs emberek, nem
tudnak orvoshoz járni, ezért inkább
lemondanak a néhányezer forintról.
A látásfogyatékos személyek me-
gyei szintû szervezettsége 45 száza-
lékos, hiszen 468-an tagjai az egye-
sületnek. Ez a szám nem rosszabb a

korábbiaknál, és nem rosszabb az
országos átlagnál – hangsúlyozta az
elnök. Fõ feladatként a sorstársak
közötti kapcsolat erõsítését és a
színvonalasabb érdekképviseleti te-
vékenységet fogalmazták meg, eh-
hez azonban az egyesületi tagok
számának emelkedése is szükséges.
Az elnöki megnyitó után beszámoló
hangzott el az egyesület elmúlt évi
munkájáról, közhasznú tevékeny-
ségrõl, valamint a 2007. évi fõbb
célkitûzésekrõl és költségvetési elõ-
irányzatokról. Végül megvitatták a
szervezet 50 éves évfordulójának
megünneplésével kapcsolatos teen-
dõket, amelyre egy kiadvány meg-
jelentetését is tervezik.

B.E.

Vámosok 
ünnepére
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Tisztelt Polgárok!
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyûlése 2007. március 29-én 14

órakor tartja soron következõ ülését a Medgyaszay Házban. A tanácskozás
nyilvános, a képviselõtestület tisztelettel várja az érdeklõdõket!

Kanizsa – Városháza2007. március 22. 5

A Magyar Köztársaság Alkotmányának 46. § (2) bekezdése értel-
mében a törvény által meghatározott ügyekben és módon nem hiva-

tásos bírák (ülnökök) is részt vesznek az ítélkezésben. A helyi önkormányzat
által megválasztott bírósági ülnökök megbízatása 2007. május 22-én lejár.

Jelölni lehet: Nagykanizsai Városi Bírósághoz 15 fõt, (Ebbõl 1-1 fõt a ki-
sebbségi önkormányzatok), Zala Megyei Bírósághoz 2 fõt, Zala Megyei
Munkaügyi Bírósághoz 6 fõt, Fiatalkorúak büntetõ ügyeiben eljáró bíróság-
hoz 1 fõ pedagógust. 

Jelöltet állíthat:
A Bjt 123. §-a alapján ülnököket jelölhetnek:
- a bíróság illetékességi területén lakóhellyel és választójoggal rendelkezõ

magyar 
állampolgárok
- a bíróság illetékességi területén mûködõ helyi önkormányzatok 
- a bíróság illetékességi területén mûködõ társadalmi szervezetek -pártok

kivételével-  
- A fiatalkorúak büntetõ ügyeiben eljáró bírósághoz a bíróság székhelyén

mûködõ általános iskolák és középfokú intézmények (szakiskolák, középis-
kolák)  

- A munkaügyi bírósághoz elsõsorban a munkavállalók és munkaadók ér-
dekképviseleti szervei jelölik.

Jelölt lehet: büntetlen elõéletû, 30. életévet betöltött, de 70. életévét el
nem ért magyar állampolgár, akinek választójoga van.

Az ülnökök megbízatása 4 évre szól. A jelöléshez csatolni kell a jelölt elfo-
gadó nyilatkozatát, valamint a jelölõ szervezet adatait. A nyilatkozatok, vala-
mint az ülnökök jogairól és kötelezettségeirõl szóló tájékoztató megtalálható a
www.nagykanizsa.hu honlapon, valamint a Polgármesteri Hivatal portáján.

A nyilatkozatokat 2007. március 26-ig zárt borítékban dr. Kelemen Mar-
cell jegyzõnek címezve kérjük eljuttatni a Polgármesteri Hivatalba (8800
Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.).

Dr. Kelemen Marcell, jegyzõ

Hirdetmény

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata  
Testvérvárosi Alap 2007. évi támogatásának elnyerésére
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata „Testvérvárosi Alap

2007” címmel pályázatot ír ki a testvérvárosaihoz fûzõdõ kapcsolatok fej-
lesztése, a lakosság és civil szervezetek, valamint intézmények ez irányú mû-
ködésének támogatása, a szervezetek biztonságos tervezésének elõsegítése
céljából. 

A pályázók köre: Civil szervezetek, egyesületek, alapítványok, intézmé-
nyek, öntevékeny csoportok. 

A tervezett projektnek Nagykanizsa testvérvárosai – Akkó, Csáktornya,
Gleisdorf, Kazanlak, Kovászna, Puchheim, Salo – valamelyikében mûködõ
partnerszervezet aktív együttmûködésével 2007. július 1. és 2008. június 30.
között kell megvalósulnia.

A pályázó saját forrásainak legfeljebb 50 %-os kiegészítése céljából lehet
pályázni költségvetéssel alátámasztott, részletesen kidolgozott projektre.

A pályázatok támogatásáról a Közgyûlés Oktatási, Kulturális, Ifjúsági és
Sportbizottsága legkésõbb 2007. június 30-ig dönt. Az elnyert támogatást –
testvérvárosonként összesen legfeljebb 250 ezer Ft-ot – részletes elszámolás-
sal, a pályázó nevére kiállított számlákkal igazolt kiadásokra, legfeljebb az
önrész mértékéig, utólagos finanszírozással biztosítja az alap. Egy pályázó
több célra is nyújthat be pályázatot. 

A pályázat részletes feltételeit tartalmazó felhívás és pályázati adatlap le-
tölthetõ a www.nagykanizsa.hu honlapról, vagy nyomtatott formában, mun-
kaidõben személyesen is átvehetõ a Polgármesteri Hivatal Mûvelõdési és
Sportosztályán.

A pályázatok beérkezésének határideje 2007. április 16. 08.00 óra
Marton István, polgármester

Testvérvárosi Alap 2007.

Meghívó

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata 15 darab csalá-
di ház építésére alkalmas telket alakított ki és kíván értékesíteni Kiskanizsa
városrészben a Haladás – Pivári – Cserfa utcák által határolt területen. A tel-
kek közmûvesítetlenek, a közmûvesítést a vevõknek kell kiviteleztetni. A tel-
kek nagysága: 800 – 2 000 m2. A telkek fajlagos ára – nagyságuktól és elhe-
lyezkedésüktõl függõen 1 200 –  1 500 Ft/m2 . A telkek vázrajzai megtekint-
hetõk a Kiskanizsai kirendeltség helyiségében (Nk. Szent Flórián tér) vala-
mint a Polgármesteri Hivatal Vagyongazdálkodási Irodáján (Nagykanizsa,
Erzsébet tér 7. II. emelet, 6. ajtó), amely utóbbi helyen a szükséges informá-
ció a vásárlásra és beépítésre rendelkezésre áll.

Építési telkek Kiskanizsán

Balogh László a nagykanizsai 3. számú választókerület önkor-
mányzati képviselõje, OKISB-elnök fogadóórát tart minden szerdán 16.00
órától 17.00 óráig a Batthyány Lajos Gimnáziumban (Nagykanizsa, Roz-
gonyi utca 23.): 30/2040865, balogh.laszlo61@chello.hu

Polai József a 15. sz. választókerület önkormányzati képviselõje és Tóth
Nándor, a 14. számú választókerület önkormányzati képviselõje közös
fogadóórát tartanak minden páratlan hónap utolsó hétfõjén 18 órától a
kiskanizsai Móricz Mûvelõdési Házban.

Polai József a 15. számú választókerület önkormányzati képviselõje
fogadóórát tart minden páratlan hónap utolsó péntekén 18 órától 19 óráig a
kiskanizsai kirendeltség épületében, minden páros hónap utolsó péntekén
ugyanebben az idõpontban a bajcsai kirendeltség épületében.

Képviselõi fogadóóra

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala 
pályázatot hirdet városfejlesztési osztályvezetõ munkakör betöltésére
Ellátandó feladat: a Városfejlesztési Osztály feladatkörébe tartozó önkor-

mányzati fejlesztések, beruházások, felújítások, üzemeltetési, illetve vagyon-
gazdálkodási feladatok ellátásának irányítja és ellenõrzése.

Felelõs: a szervezeti egység jogszerû mûködéséért, a hatékony munkavég-
zésért, a célszerû munkamegosztás kialakításáért, a testületi elõterjesztések
szakszerû elõkészítéséért, a testületi és vezetõi döntések idõben történõ szak-
szerû végrehajtásáért, a testület szakmai kiszolgálásáért, az osztály feladat-
körében tartozóan az állampolgárok tájékoztatásáért, a hivatal ügyrendjében
és belsõ szabályzataiban meghatározott feladatok végrehajtásáért.

Pályázati feltételek: 
Magyar állampolgárság, büntetlen elõélet (alkalmazási feltétel), az alábbi

szakképesítések valamelyike: egyetemi vagy fõiskolai szintû építészmérnöki
(szerkezetépítõ, magasépítõ üzemmérnöki),  építõmérnöki, településmérnöki
(városgazdasági mérnöki), közlekedésmérnöki  szakképzettség, vagy ezekkel
egyenértékûnek elismert végzettség, egyetemi szintû jogász vagy legalább
fõiskolai szintû  igazgatásszervezõi szakképzettség és településfejlesztési, il-
letve településrendezési szakképesítés, a köztisztviselõk jogállásáról szóló
1992. évi XXIII. tv. (Ktv.) 7. §. (7) bekezdése szerinti vagyonnyilatkozati kö-
telezettség vállalása, közigazgatási alapvizsga és szakvizsga a Ktv. 25. és 31.
§-ainak rendelkezései szerint, legalább 2 év szakmai gyakorlat.

Elõnyt jelent: közigazgatási gyakorlat, idegen nyelv ismerete.
A pályázat tartalmazza az osztály vezetésére vonatkozó szakmai és veze-

tõi elképzeléseket, melyhez csatolni kell: 3 hónapnál nem régebbi erkölcsi
bizonyítványt, kézzel írott önéletrajzot, a szakképesítést, alap- és szakvizsgát
(nyelvvizsgát), valamint a szakmai (közigazgatási) gyakorlatot igazoló ok-
iratok másolatát, nyilatkozatot arra vonatkozóan, hogy a feltételként megje-
lölt vagyonnyilatkozati kötelezettségnek eleget tesz.

Az álláshely a pályázatok elbírálását követõen azonnal betölthetõ.
Bérezés és egyéb juttatások a Ktv. és Polgármesteri Hivatal Közszolgálati

Szabályzatának vonatkozó rendelkezései szerint.
Érdeklõdni lehet: 
Dr. Kelemen Marcell jegyzõnél személyesen: Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.

I/9., telefonon: 93/ 500-708.
A pályázat beérkezésének határideje: 
a Belügyi Közlönyben való megjelenéstõl (2007. március 16.) számí-

tott 16. nap (Cím: dr. Kelemen Marcell jegyzõ 8800 Nagykanizsa, Erzsé-
bet tér 7.).

A benyújtott pályázatok elbírálása: a munkáltatói jogkör gyakorlója által a
polgármester egyetértésével történik, a beérkezést követõ 15 napon belül.

Városfejlesztési osztályvezetõ
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A GE Foundation 1,8 millió
USA dollár támogatásával indí-
totta el 2006. januárjában új,
három éves munkaerõ-piaci kész-

ségfejlesztõ programját.  Az Élet
Iskolája elnevezésû kísérleti
program négy olyan európai vá-
rosban mûködik, ahol a GE jelen-

tõs munkáltató. Lengyelország-
ban a gdansk-i és lodz-i, Magyar-
országon pedig a nagykanizsai és
a zalaegerszegi fiatalok és tanára-
ik számára kínál egyedülálló le-
hetõségeket. 

A programban részt vevõ ve-
zetõk, pedagógusok GE Hungary
Zrt. Nagykanizsai Fényforrás-
gyárában beszélték meg eddigi
tapasztalataikat.  A magyar okta-
tás még sok területen nem tudja
felkészíteni a tanulókat arra az
életre, amit egy multinacionális
cégnél elvárnak – hangsúlyozta a
találkozó elõtti sajtótájékoztatón
Herman Miklós igazgató. –  Fon-
tos, hogy a két város lássa, a GE
mindent megtesz azért, hogy a
környezetét támogassa. A prog-
ramnak köszönhetõen nagyobb
lehetõségük nyílik arra, hogy
felkészültebb munkaerõt kapja-
nak a gyárban. A kezdeményezés

a 14-18 éves diákok személyes
fejlõdésének elõsegítésére, csa-
patmunka-készségeinek fejlesz-
tésére irányul annak érdekében,
hogy felkészüljenek saját jövõ-
jük tudatos tervezésére és arra,
hogy az iskola befejezése után
sikerrel alakítsák életüket és va-
lósítsák meg céljaikat. Ezek a
készségek elengedhetetlenek ah-
hoz, hogy a fiatalok sikeresek le-
gyenek a tanulás és a munka vi-
lágában. Egyedülálló módon ja-
víthatja a fiatalok lehetõségeit
azáltal is, hogy a hazai mellett a
nemzetközi munkaerõ-piaci ver-
senyre is felkészíti õket. Ezzel
egy új kompetencia jelenik meg,
amely elõsegíti a régió verseny-
képességének növekedését. A
helyi megvalósítást, a fiatalok
kulcsfontosságú készségeinek
fejlesztését Magyarországon a
Demokratikus Ifjúságért Alapít-
vány (DIA) végzi. A program si-
keréhez elengedhetetlen az okta-
tási rendszerben dolgozók, a pe-
dagógusok, a GE képviselõi, a
helyi civil szervezetek és a diá-
kok közötti együttmûködés. A
képzés osztályfõnöki órák kere-
tében történik. A program egy-
szerre szól a diákokhoz és a ta-
nárokhoz, akik egy speciális to-
vábbképzésen vesznek részt, így
szakmai támogatás mellett segít-
hetik diákjaikat abban, hogy ak-
tív, céltudatos munkavállaló fel-
nõttekké váljanak. A Demokrati-
kus Ifjúságért Alapítvány politi-
kai pártoktól független, non-pro-
fit szervezet, melynek célja az
ifjúsági önkéntes programok inf-
rastruktúrájának megteremtése.
A programban városunkból részt
vesz a Dr. Mezõ Ferenc Gimná-
zium és Közgazdasági Szakkö-
zépiskola, a Cserháti Sándor
Mûszaki Szakképzõ Iskola és
Kollégium, valamint a Rozgonyi
utcai Általános Iskola. Tóth Mik-
lós a Rozgonyi iskola igazgatója
elmondta, az iskola vezetése
nagy érdekelõdéssel fogadta a
lehetõséget, amikor megtudták,
hogy a GE a támogatója, hiszen
Nagykanizsán minden negyedik-
ötödik család kapcsolatban van a
céggel. A kollégák is nagy lelke-
sedéssel és nyitottsággal kapcso-
lódtak be a munkába. Kiemelte,
már eddig is hasznos módszere-
ket kaptak a gyerekek a munka-
erõpiacon való megjelenéshez, a
sikeres szerepléshez. 

Bakonyi Erzsébet

Kanizsa – PR 2007. március 22.6

Fo
tó

: B
ak

on
yi

 E
rz

sé
be

t

Az élet iskolája program

Ma már aki építkezik, arra törekszik, hogy a le-
hetõ legenergiatakarékosabb anyagokat használja
fel otthonához. A nagykanizsai Hóman Ablak meg-
bízható nyílászárókat kínál, az RST KKT. pedig ha-
marosan a megújuló energiát hasznosító fûtési
rendszereket szeretné meghonosítani városunkban.   

Ahogy az embernél a szemet nevezik a lélek
tükrének, házunk jellemét legjobban az általunk ki-
választott nyílászárók tükrözik vissza. A megfelelõ
nyílászárók kiválasztása nem kis feladat. Manap-
ság az alapvetõ fontosságú szempontok, mint a hõ-
és hangszigetelés, valamint a biztonság mellett az
esztétikum, a stílus és az egyéni igények szem elõtt
tartásával egyre bõvülõ választékkal találkozha-
tunk a mûanyag nyílászárók terén.

A Hóman Kft. fõ tevékenységi köre a mûanyag
nyílászárók és különbözõ kiegészítõik (belsõ kö-
nyöklõk, külsõ párkányok) értékesítése. A Hóman
Kft. termékeinek elõnye a kiváló mûszaki és esztéti-
kai mutatók mellett, a kiemelkedõ minõség, a garan-
cia és az, hogy szakemberei pontos munkát végez-
nek és rugalmasak. Árukínálatukban megtalálhatók
a 4 és 6 légkamrás profilokból gyártott ablakok és
ajtók, amelyek a precíz német technológiával a
Gealan S 8000 IQ profilcsaládból készülnek. A ter-
mékek megtekinthetõk a cég honlapján, a
www.homanablak.hu-n. Természetes, hogy a nyílás-
zárók mellett foglalkoznak árnyékolástechnikával is,
amelynek a redõny a legkeresettebb eszköze. Mind-
amellett, hogy kiváló árnyékoló, véd a hideg, a hõ-
ség, a zaj, a szél és az esõ ellen. Fontos szerepet tölt
be a hõszigetelésben és növeli a biztonságot is.

– A Csengery út 111/B alatt található bemutatóter-
münkben teljes körû szolgáltatással állunk vásárlóink
rendelkezésére – mutat körbe Hóman Zoltán tulajdo-
nos-ügyvezetõ. – Termékeink folyamatos bõvítése so-
rán figyelembe vettük napjaink új építészeti trendjeit,
szokásait, a vásárlói igények kiszélesedését. Ennek

megfelelõen a nyílászárók készülhetnek alakos, íves,
más-más hangulatot idézõ kivitelezésben. A fehér alap-
szín mellett a Renolit színskála 12 eleme szó szerint szí-
nesíti a palettát, amelynek minõségét a Gealan által ki-
fejlesztett negyedszázados múltra visszatekintõ Acry-
color technológia szavatolja. Igény szerint a nyílászáró
egyik, vagy akár mindkét oldala bevonható a kiváló
idõjárás- és magas karcállóságú, több rétegû, fa min-
tázatú fóliával, amellyel akár a fából készült ablak ha-
tását is elérhetjük, de a mi termékünk a faablakoknál
jóval tartósabb. Nyílászáróink hõszigetelt üveggel ké-
szülnek, hiszen napjaink egyik fontos követelménye az
energia-megtakarítás. Az alapértelmezett üvegkonst-
rukció 4-16-4 réteg-felépítésû. A 4 mm-es üvegek torzí-
tásmentesek. Az üvegek közötti tér levegõje k= 2,8
W/m2K hõátbocsátást eredményez. A fûtésszámla to-
vább csökkenthetõ egy fokozottabb hõszigetelésû üveg
(k=1,4 W/m2K vagy k=1 ,1 W/m2K) választása esetén.
A páralecsapódás, mint jelenség a korszerû Gealan
nyílászárók esetén sem szüntethetõ meg, ám fokozott
hõvédelmi üvegek, illetve az automata szabályozású
légbevezetõk beépítésével a kicsapódás kockázata szin-
te nullára csökkenthetõ.

Az RST KKT. részérõl ezt Wittmann Károly
ügyvezetõ azzal egészítette ki, hogy a jó nyílászá-
rók mellett elengedhetetlen a megfelelõ fûtési
rendszer kialakítása. Ehhez hamarosan tudnak se-
gítséget is nyújtani az infra panelos fûtõrendszer és
a napkollektor, illetve hõszivattyú felszerelésével. 
HÓMAN KERESKEDELMI KFT. – 
HÓMAN ABLAK. 
8800 Nagykanizsa, Csengery út 111/B. – bemuta-
tóterem. Tel: 313-834, 310-269; fax: 516-810.
web: www.homanablak.hu; e-mail: info@homan-
ablak.hu
RST KKT. Wittmann Károly ügyvezetõ
Nagykanizsa, Rákóczi út 38. 
Mobil.: 30/3399544. www.rstnagykanizsa.hu

Energiatakarékosság csúcstechnológiával
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Idén lépett 11. évébe  az OBI és
a WWF Magyarország együttmû-
ködésében zajló hódismereti prog-
ramsorozat. Az áruházakban tartott
foglalkozások során közel 1800 ta-
nuló ismerkedhet meg Európa
egyik legnagyobb rágcsálójával.
Városunkban öt elõadás hangzott
el a városi és városkörnyéki iskolá-
sok számára. A biológia órának is
beillõ elõadáson a gyerekek meg-
tudhatták, a hód a XIX. század kö-
zepéig természetes ártereink gya-
kori lakója volt, ám a túlzott vadá-
szat és élõhelyének megfogyatko-
zása miatt több, mint egy évszá-
zadra eltûnt hazánkból. A WWF
Magyarország 1996-ban Gemen-
cen indította el hód-visszatelepítési
programját. A kezdeti sikereket to-
vábbi telepítések követték a Fertõ-
Hanság Nemzeti Parkban és a Ti-
sza-mentén. Az OBI Magyarország
kizárólagos anyagi támogatásával
létrejött programnak köszönhetõ,
hogy jelenleg közel 500 hód él ha-
zánkban. Visszatelepítésükkel az
OBI egy hozzá közel álló ügyet ka-
rolt fel, a vállalat életében a kör-
nyezettudatos gondolkodás kiemelt
fontosságú, ezért tartja támogatan-
dónak a fiatalok természetvédelmi
nevelését. A hód, ez a családban
élõ, tudatosan otthont építõ állat az
áruház emblémája, ahol minden
megtalálható az otthon és lakókör-
nyezet fejlesztéséhez. 

Az órákon szerzett ismeretek
alapján a diákok hódtotót töltöttek
ki, rajzversenyen, valamint vers- és
prózaíró pályázaton vehettek részt.

Bakonyi Erzsébet

Kanizsa – A mi ügyeink2007. március 22. 7

A Kinek jó a Prometheus-beruhá-
zás? címû írásunkra Semjén Andrea
a cég Humán erõforrás igazgatója
az alábbi észrevétellel jelentkezett:

A Dalkia Energia ZRt. (a Prome-
theus ZRt. jogutódja) 2004. decem-
berében kötött szerzõdést Nagyka-
nizsa város önkormányzatával az
önkormányzati intézmények fûtés-
rekonstrukciójára és üzemeltetésére
vonatkozóan. A rekonstrukciós
program minden szakasza a közbe-
szerzési eljárás által elõírtak és a
törvények tiszteletben tartása mel-
lett valósult meg, sõt, a több, mint
550 millió forintos beruházás nagy
részére – 300 millió forint – a cé-
günk által bonyolított pályázatnak
köszönhetõen elnyert, kedvezmé-
nyes kamatozású „szénsegély”
nyújtotta fedezetet. A rekonstrukció
során automatizált, távfelügyelettel
ellátott rendszert valósítottunk meg,
amely biztonságos, korszerû megol-
dást és mérés szerinti elszámolást
jelent az intézmények számára.

A nagykanizsai intézmények éves
energiaköltsége (energiadíj, alap-
és teljesítménydíj együttesen) 2006-
ban összesen 22,5 százalékkal volt

alacsonyabb a pályázati dokumen-
tációban megadott, 2006. évi ára-
kon számolt energiaköltségnél.

Az intézmények üzemeltetési
költsége szintén alacsonyabb,
becsléseink – pontos bázisadat
hiányában – 20 százalék körüli
értékre teszik a megtakarítást.

Mind az energia-, mind az üze-
meltetési költség-megtakarítás
mértéke megfelel a közbeszerzési
pályázat kiírásában és a felek kö-
zött létrejött szerzõdésben foglalt
kötelezettségvállalásnak.

Az egyes intézmények megtaka-
rításának mértéke, az intézmények
adottságaiból és így objektív szak-
mai okokból kifolyólag természet-
szerûleg eltérõ. A 29 közül egyetlen
intézmény energiafelhasználása
volt magasabb az elmúlt két fûtési
idényben, mivel a pályázati mûsza-
ki tartalom értelmében itt csak a
hõmennyiségmérést és a távfel-
ügyeleti rendszert kellett megvaló-
sítanunk. Az elmúlt év végén – az
üzemeltetési tapasztalatok ismere-
tében – átalakítottuk a kazánházi
szabályzást, remélve ettõl az ener-
gia felhasználás megváltozását.

A fennmaradó létesítményeket
tekintve a gázfelhasználás
mennyiségi megtakarítás átlago-
san 16 százalék, és az intézmé-
nyek harmadánál 20 százalék fe-
letti.

Az önkormányzat által fizeten-
dõ éves díj, az elõírásoknak meg-
felelõen megvalósított beruházás
törlesztõ részletein felül, tartal-
mazza a teljes garancia szolgálta-
tást is, amely a hosszú távú érték-
megõrzés lehetõségét teremti meg.
A teljes garanciának köszönhetõ-
en 15 év múlva a város tulajdoná-
ba olyan berendezések kerülnek,
amelyek újszerû állapotban, és a
szükséges állagmegóvó intézkedé-
seknek köszönhetõen biztonságo-
san üzemelnek.

Úgy tûnik gyorsan kiszabadult a
Prometheus szellem. Az olvasók
hiteles tájékoztatása végett közre-
adjuk azt a táblázatot, melyet
Kámán László, az Ingatlankezelési
Intézmény vezetõje nyújtott be a
Pénzügyi Bizottságnak, s amelybõl
cikkünk merített. Ha Semjén And-
reának vitája van valakivel, az
nem a Kanizsa Dél-Zalai Hetilap,
hanem az IKI vezetõje illetve az
önkormányzat illetékes bizottsága
– a szerk.

Prometheus-visszhang

Megjegyzés: a gázfogyasztás összehasonlítása hõmennyiség alapján történt, mely az elhasznált földgáz (m3),
havi átlagos fûtõérték (MJ/m3) és a korrekciós tényezõ szorzata %-ban a megtakarítás mértékét jelöljük

A hóddal 
ismerkedtek
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tézkedések végrehajtására. Meg-
jegyezte azt is, bár a gond or-
szágszerte nagy, súlyponti kór-
házként adott a lehetõség az ágy-
számok növelésére, pályázatok
és feladatvállalás révén. 

Cseresnyés Péter alpolgármes-
ter, országgyûlési képviselõ az
elhangzottakra úgy reagált, hogy
a Göndör István által is beismert
nehézségeket a költségvetésben
és az egészségügyben pontosan a
kormány tagjai, az MSZP és az
SZDSZ országgyûlési képviselõi
okozták. Kitért arra is, hogy a
Göndör által az ágyszám-elosz-
tás metodikájával kapcsolatban
elmondottak a felelõsség áttolá-
sáról szólnak, hiszen ugyanaz
történt a RET-ek munkája során,
mint amikor tíz éhes ember közé
bedobnak két szelet zsíros ke-
nyeret, hogy veszekedjenek raj-
ta. Cseresnyés hangsúlyozta, a
döntés az egészségügyi minisz-
ter kezében volt, nem máséban.
Cáfolta, hogy nem történtek vol-
na lépések az ügyben például az
önkormányzat részérõl, s kije-
lentette, õ maga is több alkalom-
mal nyújtott be módosító javas-
latot a Parlamentben annak érde-
kében, hogy a kanizsai kórház
jobb helyzetbe kerüljön a mi-
niszteri verdikt után. Azt mond-
ta: hiába minden, ha a javaslato-
kat a kormány nem vette figye-
lembe.  

Dr. Kovács József fõigazgató
ezt követõen megjegyezte, a
miniszteri döntéssel sérül a be-
tegek gyógyulás eléréshez való
joga, hiszen elõfordulhat, hogy
a közeli somogyi települések-
rõl elõbb Nagykanizsára kell
jönni a betegeknek ahhoz, hogy
elutazzanak Kaposvárra, vagy
Pécsre – ez megnehezíti a bete-
gek eljutását a gyógyító he-
lyekre. 

Ezt követõen dr. Fodor Csaba
önkormányzati képviselõ
(MSZP) kért szót, s azon véle-
ményének adott hangot, hogy
azt mindenkinek el kell ismerni,
hogy az egészségügyi ellátó-
rendszerhez már rég hozzá kel-
lett volna nyúlni. Emlékeztetett
arra is, hogy korábban már átélt

a kanizsai kórház egy drasztikus
ágyszám-csökkentést, s ezt kö-
vetõen is meg tudta oldani a fel-
adatát. Leszögezte, akkor is vol-
tak errõl viták, de nem kaptak
olyan politikai felhangot, mint
manapság. Feltette a kérdést,
hogy mi történt azzal, a Marton
István polgármesterhez is eljut-
tatott kórházi elõkészítõ tanul-
mánnyal, amely arról szólt,
hogy miképpen kell megvalósí-
tani Nagykanizsán a Sürgõsségi
Betegellátási Osztályt? Vélemé-
nye szerint ugyanis ez az anyag
nem jutott el a minisztériumba,
így nem is tudták figyelembe
venni az illetékesek. 

Böröcz Zoltán (MSZP) jelez-
te, õ személy szerint elhatároló-
dik a Fidesz arra irányuló kez-
deményezésétõl, hogy az
SZDSZ-szervezet vezetõjével
közösen kérjék a döntés felül-
vizsgálatát dr. Molnár Lajos mi-
nisztertõl. Az MSZP helyi szer-
vezetének elnöke azt mondta,
véleménye szerint a Fidesz poli-
tikai síkra akarja terelni a kór-
ház ügyét.   

Szõlõsi Márta (Fidesz-KDNP)
arra figyelmeztette a másik oldal
képviselõit, úgy tûnik, mintha
nem kezelnék súlyának megfele-

lõen a témát, miközben a kórház
ügye nem játék. Rámutatott, ha
az MSZP-frakció tagjai úgy gon-
dolják, hogy a Fidesz politikai
ügyet csinál a kórház problémá-
jából, akkor õ meg úgy véli,
hogy a baloldal képviselõi nyo-
mokban sem mutatják, hogy szo-
ciálisan érzékenyek lennének.
Hangsúlyozta, nem az a felada-
tuk a szocialista önkormányzati
és országgyûlési képviselõknek,
hogy a kormány, vagy az MSZP
érdekeit védjék, hanem az, hogy
a kanizsai emberekét. 

Ehhez Dr. Csákai Iván (Fidesz-
KDNP) hozzátette úgy látja, a
kórház tudatos visszafejlesztése
folyik. 

Bogár Ferenc (MSZDP) ezt
követõen határozati javaslattal
állt elõ, miszerint a polgármestert
bízza meg a közgyûlés, hogy
folytasson tárgyalásokat a közeli
Somogy megyei települések ve-
zetõivel a nagykanizsai kórház
javára történõ ágyszám-átcsopor-
tosítás ügyében, hiszen valószínû,
hogy a természetes földrajzi kap-
csolat miatt egyre többen keresik
majd fel a kanizsai kórházat ab-
ból a térségbõl.

Ezt el is fogadta a képviselõ-
testület. 

Röst János (SZDSZ) azt javasol-
ta, hogy a Szociális és Egészségügyi
Bizottság, valamint az Ügyrendi,
Jogi és Közrendi Bizottság folytas-
son le vizsgálatot arra vonatkozóan,
hogy jogszerûen történt-e az elõzõ
fõigazgató, dr. Szabó Csaba leváltá-
sa. Ugyanis ez oka lehet a kialakult
helyzetnek, mivel amikor tárgyalni
kellett volna, akkor a kórház éppen
ideiglenes vezetõséggel mûködött,
így nem tudott elég hatékony érdek-
képviseletet érvényesíteni. 

A javaslatot a képviselõk elve-
tették, Jerausek István képviselõ
(Fidesz-KDNP) úgy reagált az el-
hangzottakra, furcsa, hogy míg dr.
Szabó Csaba egy cikk tanúsága
szerint a döntés után rögtön bele-
nyugodott a történtekbe, addig
Röst Jánosnak ez nem sikerült.

Végül a közgyûlés arról is ha-
tározott, hogy kérik a minisztertõl
döntése felülvizsgálatát, dr. Ko-
vács József fõigazgatót pedig fel-
kérték, hogy készítsen tervet a
kórház további mûködtetésére.

Horváth Attila  
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Soron kívüli közgyûlést hívott
össze elõbb a Fidesz-, majd egy
nappal késõbb az MSZP- és az
SZDSZ-frakció is. Elõbbi az ágy-
szám-csökkentés kapcsán kiala-
kult helyzetrõl, a kórház jövõjérõl
szeretett volna tájékoztatást kap-
ni, de hasonló céllal nyújtotta be a
polgármesterhez a rendkívüli ülés
összehívását kezdeményezõ leve-
lét a két baloldali frakció is. Igaz
õk még egy ponttal kibõvítették a
napirendet, kíváncsiak voltak a
városvezetés fejlesztési elképzelé-
seire, az uniós források megszer-
zésének stratégiájára is. Így hát
három napirend került volna terí-
tékre, azonban mintegy húszper-
ces vita után az MSZP-frakció
visszavonta saját napirendi pont-
jait, az utóbbira azonban önálló
ülést kért, igaz, a polgármester
már több alkalommal jelezte,
hogy a közgyûlés március végi
ülésére elkészül a tájékoztató.

A Fidesz-frakció kezdeménye-
zését Bene Csaba frakcióvezetõ
és Szõlõsi Márta önkormányzati
képviselõ sajtótájékoztatón jelen-
tették be. Elmondták, a közgyûlé-
sen javasolják, hogy a polgármes-
ter és a két kormánypárt nagyka-
nizsai vezetõi (az SZDSZ helyi
szervezetét jelenleg Kovács Kál-
mán irányítja – a szerk.), Böröcz
Zoltán és Röst János tárgyalóde-
legációt alkotva próbálják meg az
ágyszámok felülvizsgálatát kez-
deményezni az egészségügyi mi-
niszternél.

– Javasoljuk, hogy a tárgyalá-
sok eredménytelensége esetén a
polgármester és a jegyzõ fordul-
jon Alkotmánybírósághoz utóla-
gos normakontrollt kérve a kor-
mány ágyszám javaslata miatt. A
közgyûlés hatalmazza fel a pol-
gármestert és a jegyzõt, hogy a
város polgárainak érdekeit és al-
kotmányos jogait súlyosan sértõ
döntés ellen bírósághoz fordulja-
nak és az összes jogorvoslati le-
hetõséget maradéktalanul merít-
sék ki – mondta Szõlõsi Márta,
aki azt is hozzátette, hogy a Fi-
desz-frakció információja szerint
a közgyûlés szocialista frakciója

támogatja kezdeményezésüket.
Mint késõbb kiderült, ez az infor-
máció tévesnek bizonyult.

Bene Csaba, a Fidesz-KDNP
frakcióvezetõje a végül is márci-
us tizennegyedikére összehívott
közgyûlésen elöljáróban elmond-
ta, hogy dr. Molnár Lajos egész-
ségügyi miniszter meg sem hall-
gatta a szakmai érveket, s a kor-
mány, illetve a szocialista-szabad
demokrata országgyûlési képvi-
selõk, köztük Göndör István, Ko-
vács Kálmán és Teleki László
olyan helyzetbe hozták a kanizsai
intézményt, hogy nem csak az
emberek egészségügyi ellátása,
de a kórházban dolgozók jelentõs
részének munkája is veszélybe
kerül. Hangsúlyozta, hogy a
fenntartónak mindent meg kell
tenni annak érdekében, hogy a
betegek ellátását ebben a nehéz
helyzetben is garantálja. Azt java-
solta, hogy az április elsejétõl
életbe lépõ miniszteri intézkedé-
sig a kanizsai pártszervezetek kö-
zösen lépjenek fel az ügyben. 

Ezt követõen a szakma, köztük
a kórház fõigazgatója, dr. Kovács
József, valamint a miniszteri in-
tézkedés kapcsán leginkább érin-
tett osztályok osztályvezetõ fõor-
vosai szólaltak meg.

Dr. Kovács József elmondta: a
miniszteri döntés elõtt a nagyka-
nizsai kórházban 516 aktív fek-
võbetegágy volt, ebbõl 156-ot
megszüntet a miniszteri határo-
zat, így 360 ágy marad. A belgyó-
gyászattól huszonhét, a sebészet-
tõl harminckét, a traumatológiá-
tól nyolc, a szülészettõl harminc-
kettõ, a gyermekgyógyászattól ti-
zenhat, a pszichiátriától pedig
húsz ágyat vettek el. Leszögezte
azt is, hogy az egészségügyi re-
formot nem modellezték sehol, a
szakmai véleményeket nem vet-
ték figyelembe, s azt sem mérték
fel, hogy mindez milyen hatást
gyakorol a szektorra. 

– Ez egy halálos iramú beveze-
tés, hiszen március nyolcadikán
megtudtuk az engedélyezett ágy-
számokat, s április elsejéig végre
kell hajtanunk a szükséges átalakí-
tást. Gyakorlatilag két hét alatt

kell szanálnunk a 156 ágyat úgy,
hogy az ezzel kapcsolatos finanszí-
rozási paraméterek nem ismertek,
azaz egyik kórház sem tudja még,
hogy április elseje után mennyi
pénzbõl gazdálkodhat.

Dr. Szabó Szilárd, a szülészet
fõorvosa hangsúlyozta, ha a ter-
veknek megfelelõsen harminckét
ággyal csökkentik az amúgy há-
rom részbõl, szülészetbõl, terhes-
patológiából és a gyermekágyi
részbõl álló osztály jelenlegi ágy-
számát, akkor biztosan sérülni fog
az ellátás, hiszen a terhespa-
tológiás betegeket például nem le-
het áttenni a gyermekágyas rész-
legre, s fordítva. Utalt arra, hogy
az ápoltak mintegy tíz százaléka
Somogy megyébõl érkezett, s ha
ez a szám eztán tovább nõ, akkor
biztos, hogy nem tudják ellátni
feladatukat az eddigi nívón.

Dr. Matoltsy András, a belgyó-
gyászat fõorvosa szerint, ha az
osztály számára kitûzött ágyszám
változatlan marad, akkor egy, a
mostanihoz hasonló négynapos
ünnep alatt gyakorlatilag megtel-
het a részleg, s nem tudnak több
beteget fogadni. Beláthatatlan kö-
vetkezményekkel járhat ez, ha –
márpedig a tendencia ezt mutatja
– a szív-érrendszeri megbetege-
dések számának jelentõs növeke-
dése várható. 

Dr. Muzsek István, a traumato-
lógia fõorvosa arra utalt, hogy
várhatóan protézismûtéteket is
kell végezniük a jövõben, s emi-
att legalábbis ágyszám-növelésre,
nem pedig csökkentésre lenne
szükség. 

Dr. Nagy Rozália, a jelentõs ér-
vágást elszenvedõ pszichiátria fõ-
orvosa rámutatott, hogy az osz-
tály munkája ellehetetlenül, hi-
szen ha az ágyszámok nem vál-
toznak, akkor kénytelenek lesz-
nek minden harmadik beteget el-
küldeni, az ápolási idõ pedig a
negyedére rövidül, ami belátha-
tatlan következményekkel járhat.
A jelenleg negyven aktív ággyal
dolgozó részleg egyik részében a
tiszta tudatú, heveny kórképeket
kezelik, míg a másik része kulcs-
csal zárható, ahol elkülönítetten
foglalkoznak a tudatmódosult,
valóban súlyos állapotú betegek-
kel. A fõorvos asszony elképzel-

hetetlennek tartja, hogy a heveny
betegeknek a kulcsra zárható
részleg betegei között biztosítsa-
nak helyet. 

Dr. Heim Tamás, az intenzív te-
rápiás osztály fõorvosa szakmai
ajánlásokra hivatkozva elmondta,
húsz intenzív és negyven szubin-
tenzív ágyra lenne szükség, a je-
lenlegi tízzel, a miniszteri intézke-
dés után pedig nyolccal szemben. 

A fõorvosok után dr. Kovács Jó-
zsef arról tájékoztatta a képviselõ-
ket, hogy az átalakítás során nyolc
ápolási helyiséget, 156 ágyat kell
felszámolni. Megjegyezte, hogy
még dr. Horváth Ágnes szakál-
lamtitkár is elismerte, hogy két hét
alatt az átalakítással járó infrast-
rukturális feladatokat, a termek ki-
ürítését, a berendezések áthelyezé-
sét, a festéseket, a szükséges hu-
mánpolitikai intézkedéseket lehe-
tetlen végrehajtani. 

Göndör István országgyûlési
képviselõ, a Magyar Szocialista
Párt frakcióvezetõ-helyettese is
megjelent a közgyûlésen, bár je-
lezte, hogy arról a sajtóból érte-
sült, meghívót ugyanis nem ka-
pott. A képviselõ azt mondta, a
korábban elhangzottakkal ellen-
tétben a közeli Somogy megyei
települések betegeit nem a kani-
zsai kórháznak kell ellátni, õket
Pécsre, illetve Kaposvárra irá-
nyítják. Kijelentette azt is, hogy
az ágyszámokat illetõen nem a
kormánynak, hanem a Regionális
Egészségügyi Tanácsoknak
(RET) lett volna módja változtat-
ni, amire lett is volna mód, hi-
szen a törvényjavaslat minden
képviselõ elõtt ismert 2006. no-
vembere óta. Elismerte, hogy a
törvény hibája, hogy nem ha-
gyott egyetlen tartalék ágyat sem
a kórházak számára, hanem vala-
mennyit felosztotta. Figyelmez-
tetett arra, hogy a regionális ta-
nácsokon keresztül április elseje
után is lehet egyeztetni a szom-
széd régiókkal ágyszám-átcso-
portosításokról. Göndör István
azt is hangsúlyozta, véleménye
szerint a mostani közgyûlés is azt
bizonyítja, hogy senki nem vette
komolyan a kórházak átalakításá-
nak ügyét, s egyszerûbb azt mon-
dani, hogy csak két hét van az in-

A szocialisták és a liberálisok 
nem mennek a miniszterhez

Forduljanak az 
Alkotmánybírósághoz!

A szakma háborog

Nyolc ápolási 
helyiség szanálva

A kormány másra 
tolja a felelõsséget

Röst: 
Dr. Szabó eltávolítása
a helyzet oka

Göndör érvei

Egyszer már volt
ágyszám leépítés

Dr. Kovács József meglátása
szerint rosszul csináltak rosszat
a minisztériumban, tapasztala-
tai szerint a kilencvenes évek
derekán végrehajtott csaknem
húszezres ágyszám-leépítés,
amelynek elõkészítésében sze-
mély szerint õ is részt vett fel
sem tûnt a betegeknek, ellentét-
ben a mostani, tizenhatezres el-
vonással, amely óriási indulato-
kat és feszültségeket gerjeszt a
betegtársadalomban, a szakmá-
ban, s nem utolsósorban a poli-
tikában. Igaz, a húszezres ágy-
szám-csökkentést szakmai
szempontú egyeztetések, kon-
zultációk elõzték meg, amelyek
eredménye egyfajta konszenzus
volt. A kórház vezetõsége sze-
rint most azonban nem hallgatta
meg javaslataikat a szaktárca,
így aztán a konszenzusokon
alapuló koncepció helyett mi-
niszteri verdiktet kaptak a kór-
házak. S hogy mi a kapacitás-
csökkentés célja? Dr. Kovács
szerint ezt még senki nem fo-
galmazta meg.

– Nagyon sajnáljuk, hogy a va-
lódi célokat nem fogalmazták
meg a reformban – mondta a
fõigazgató. – A mi célunk a la-
kosság megfelelõ színvonalú el-
látása, a betegellátás, a szolgál-
tatásaink színvonalának javítása.
Nagyon fontos, hogy a célok kö-
zött szerepeljen az intézmények
mûködõképességének megõrzése
is. Sok álcélt látok az elmúlt idõ-
szak intézkedés-sorozatában, sze-
rintem elsõsorban forráskivonás-
ról, pénzbeszedésrõl van szó, pél-
dául a vizitdíj és az ápolási díj
esetében is. Ezek a kapott forrá-
sokhoz képest értelmetlenül nagy
feszültségeket keltenek, ráadásul
teljesen megrontják az orvos-be-
teg viszonyt. Nagy hibának tar-
tom, hogy megszûnt a szabad or-
vos- és kórházválasztás. A koráb-
bi egészségügyi változások során
ezt mindannyian elfogadtuk,
egyetértés mutatkozott e kérdés-
ben. Csakúgy, mint a finanszíro-
zás kérdésében, amikor a kórház

az ellátott betegek száma alapján
kapta a finanszírozást. Most
mindezt felrúgják, s visszafordu-
lunk egy idejétmúlt rendszer felé.
Ez nem reform, hanem antire-
form.

A fõigazgató szerint a változta-
tások hatásait sehol nem model-
lezték, így azt sem tudni, hogy
milyen következményei lesznek
majd a halálozási mutatókban,

vagy éppen az egészségügyi dol-
gozók foglalkoztatásában. 

Az egyik legnagyobb érvágást
az általános sebészeti osztály
szenvedi el. Prof. Dr. Bátorfi Jó-
zsef osztályvezetõ fõorvos sze-
rint az orvosok lelkiismeretével
összeegyeztethetetlen, ami tör-
ténni fog dr. Molnár Lajos intéz-
kedései miatt. 

– A legnagyobb sérelem az álta-
lános sebészeti osztályt éri a kani-
zsai kórházban – állítja a fõorvos. 

(folytatás a 10. oldalon)

„A betegek életét veszélyeztetjük”
Nincsenek célok

Várólistán epegörccsel
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tézkedések végrehajtására. Meg-
jegyezte azt is, bár a gond or-
szágszerte nagy, súlyponti kór-
házként adott a lehetõség az ágy-
számok növelésére, pályázatok
és feladatvállalás révén. 

Cseresnyés Péter alpolgármes-
ter, országgyûlési képviselõ az
elhangzottakra úgy reagált, hogy
a Göndör István által is beismert
nehézségeket a költségvetésben
és az egészségügyben pontosan a
kormány tagjai, az MSZP és az
SZDSZ országgyûlési képviselõi
okozták. Kitért arra is, hogy a
Göndör által az ágyszám-elosz-
tás metodikájával kapcsolatban
elmondottak a felelõsség áttolá-
sáról szólnak, hiszen ugyanaz
történt a RET-ek munkája során,
mint amikor tíz éhes ember közé
bedobnak két szelet zsíros ke-
nyeret, hogy veszekedjenek raj-
ta. Cseresnyés hangsúlyozta, a
döntés az egészségügyi minisz-
ter kezében volt, nem máséban.
Cáfolta, hogy nem történtek vol-
na lépések az ügyben például az
önkormányzat részérõl, s kije-
lentette, õ maga is több alkalom-
mal nyújtott be módosító javas-
latot a Parlamentben annak érde-
kében, hogy a kanizsai kórház
jobb helyzetbe kerüljön a mi-
niszteri verdikt után. Azt mond-
ta: hiába minden, ha a javaslato-
kat a kormány nem vette figye-
lembe.  

Dr. Kovács József fõigazgató
ezt követõen megjegyezte, a
miniszteri döntéssel sérül a be-
tegek gyógyulás eléréshez való
joga, hiszen elõfordulhat, hogy
a közeli somogyi települések-
rõl elõbb Nagykanizsára kell
jönni a betegeknek ahhoz, hogy
elutazzanak Kaposvárra, vagy
Pécsre – ez megnehezíti a bete-
gek eljutását a gyógyító he-
lyekre. 

Ezt követõen dr. Fodor Csaba
önkormányzati képviselõ
(MSZP) kért szót, s azon véle-
ményének adott hangot, hogy
azt mindenkinek el kell ismerni,
hogy az egészségügyi ellátó-
rendszerhez már rég hozzá kel-
lett volna nyúlni. Emlékeztetett
arra is, hogy korábban már átélt

a kanizsai kórház egy drasztikus
ágyszám-csökkentést, s ezt kö-
vetõen is meg tudta oldani a fel-
adatát. Leszögezte, akkor is vol-
tak errõl viták, de nem kaptak
olyan politikai felhangot, mint
manapság. Feltette a kérdést,
hogy mi történt azzal, a Marton
István polgármesterhez is eljut-
tatott kórházi elõkészítõ tanul-
mánnyal, amely arról szólt,
hogy miképpen kell megvalósí-
tani Nagykanizsán a Sürgõsségi
Betegellátási Osztályt? Vélemé-
nye szerint ugyanis ez az anyag
nem jutott el a minisztériumba,
így nem is tudták figyelembe
venni az illetékesek. 

Böröcz Zoltán (MSZP) jelez-
te, õ személy szerint elhatároló-
dik a Fidesz arra irányuló kez-
deményezésétõl, hogy az
SZDSZ-szervezet vezetõjével
közösen kérjék a döntés felül-
vizsgálatát dr. Molnár Lajos mi-
nisztertõl. Az MSZP helyi szer-
vezetének elnöke azt mondta,
véleménye szerint a Fidesz poli-
tikai síkra akarja terelni a kór-
ház ügyét.   

Szõlõsi Márta (Fidesz-KDNP)
arra figyelmeztette a másik oldal
képviselõit, úgy tûnik, mintha
nem kezelnék súlyának megfele-

lõen a témát, miközben a kórház
ügye nem játék. Rámutatott, ha
az MSZP-frakció tagjai úgy gon-
dolják, hogy a Fidesz politikai
ügyet csinál a kórház problémá-
jából, akkor õ meg úgy véli,
hogy a baloldal képviselõi nyo-
mokban sem mutatják, hogy szo-
ciálisan érzékenyek lennének.
Hangsúlyozta, nem az a felada-
tuk a szocialista önkormányzati
és országgyûlési képviselõknek,
hogy a kormány, vagy az MSZP
érdekeit védjék, hanem az, hogy
a kanizsai emberekét. 

Ehhez Dr. Csákai Iván (Fidesz-
KDNP) hozzátette úgy látja, a
kórház tudatos visszafejlesztése
folyik. 

Bogár Ferenc (MSZDP) ezt
követõen határozati javaslattal
állt elõ, miszerint a polgármestert
bízza meg a közgyûlés, hogy
folytasson tárgyalásokat a közeli
Somogy megyei települések ve-
zetõivel a nagykanizsai kórház
javára történõ ágyszám-átcsopor-
tosítás ügyében, hiszen valószínû,
hogy a természetes földrajzi kap-
csolat miatt egyre többen keresik
majd fel a kanizsai kórházat ab-
ból a térségbõl.

Ezt el is fogadta a képviselõ-
testület. 

Röst János (SZDSZ) azt javasol-
ta, hogy a Szociális és Egészségügyi
Bizottság, valamint az Ügyrendi,
Jogi és Közrendi Bizottság folytas-
son le vizsgálatot arra vonatkozóan,
hogy jogszerûen történt-e az elõzõ
fõigazgató, dr. Szabó Csaba leváltá-
sa. Ugyanis ez oka lehet a kialakult
helyzetnek, mivel amikor tárgyalni
kellett volna, akkor a kórház éppen
ideiglenes vezetõséggel mûködött,
így nem tudott elég hatékony érdek-
képviseletet érvényesíteni. 

A javaslatot a képviselõk elve-
tették, Jerausek István képviselõ
(Fidesz-KDNP) úgy reagált az el-
hangzottakra, furcsa, hogy míg dr.
Szabó Csaba egy cikk tanúsága
szerint a döntés után rögtön bele-
nyugodott a történtekbe, addig
Röst Jánosnak ez nem sikerült.

Végül a közgyûlés arról is ha-
tározott, hogy kérik a minisztertõl
döntése felülvizsgálatát, dr. Ko-
vács József fõigazgatót pedig fel-
kérték, hogy készítsen tervet a
kórház további mûködtetésére.

Horváth Attila  
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Soron kívüli közgyûlést hívott
össze elõbb a Fidesz-, majd egy
nappal késõbb az MSZP- és az
SZDSZ-frakció is. Elõbbi az ágy-
szám-csökkentés kapcsán kiala-
kult helyzetrõl, a kórház jövõjérõl
szeretett volna tájékoztatást kap-
ni, de hasonló céllal nyújtotta be a
polgármesterhez a rendkívüli ülés
összehívását kezdeményezõ leve-
lét a két baloldali frakció is. Igaz
õk még egy ponttal kibõvítették a
napirendet, kíváncsiak voltak a
városvezetés fejlesztési elképzelé-
seire, az uniós források megszer-
zésének stratégiájára is. Így hát
három napirend került volna terí-
tékre, azonban mintegy húszper-
ces vita után az MSZP-frakció
visszavonta saját napirendi pont-
jait, az utóbbira azonban önálló
ülést kért, igaz, a polgármester
már több alkalommal jelezte,
hogy a közgyûlés március végi
ülésére elkészül a tájékoztató.

A Fidesz-frakció kezdeménye-
zését Bene Csaba frakcióvezetõ
és Szõlõsi Márta önkormányzati
képviselõ sajtótájékoztatón jelen-
tették be. Elmondták, a közgyûlé-
sen javasolják, hogy a polgármes-
ter és a két kormánypárt nagyka-
nizsai vezetõi (az SZDSZ helyi
szervezetét jelenleg Kovács Kál-
mán irányítja – a szerk.), Böröcz
Zoltán és Röst János tárgyalóde-
legációt alkotva próbálják meg az
ágyszámok felülvizsgálatát kez-
deményezni az egészségügyi mi-
niszternél.

– Javasoljuk, hogy a tárgyalá-
sok eredménytelensége esetén a
polgármester és a jegyzõ fordul-
jon Alkotmánybírósághoz utóla-
gos normakontrollt kérve a kor-
mány ágyszám javaslata miatt. A
közgyûlés hatalmazza fel a pol-
gármestert és a jegyzõt, hogy a
város polgárainak érdekeit és al-
kotmányos jogait súlyosan sértõ
döntés ellen bírósághoz fordulja-
nak és az összes jogorvoslati le-
hetõséget maradéktalanul merít-
sék ki – mondta Szõlõsi Márta,
aki azt is hozzátette, hogy a Fi-
desz-frakció információja szerint
a közgyûlés szocialista frakciója

támogatja kezdeményezésüket.
Mint késõbb kiderült, ez az infor-
máció tévesnek bizonyult.

Bene Csaba, a Fidesz-KDNP
frakcióvezetõje a végül is márci-
us tizennegyedikére összehívott
közgyûlésen elöljáróban elmond-
ta, hogy dr. Molnár Lajos egész-
ségügyi miniszter meg sem hall-
gatta a szakmai érveket, s a kor-
mány, illetve a szocialista-szabad
demokrata országgyûlési képvi-
selõk, köztük Göndör István, Ko-
vács Kálmán és Teleki László
olyan helyzetbe hozták a kanizsai
intézményt, hogy nem csak az
emberek egészségügyi ellátása,
de a kórházban dolgozók jelentõs
részének munkája is veszélybe
kerül. Hangsúlyozta, hogy a
fenntartónak mindent meg kell
tenni annak érdekében, hogy a
betegek ellátását ebben a nehéz
helyzetben is garantálja. Azt java-
solta, hogy az április elsejétõl
életbe lépõ miniszteri intézkedé-
sig a kanizsai pártszervezetek kö-
zösen lépjenek fel az ügyben. 

Ezt követõen a szakma, köztük
a kórház fõigazgatója, dr. Kovács
József, valamint a miniszteri in-
tézkedés kapcsán leginkább érin-
tett osztályok osztályvezetõ fõor-
vosai szólaltak meg.

Dr. Kovács József elmondta: a
miniszteri döntés elõtt a nagyka-
nizsai kórházban 516 aktív fek-
võbetegágy volt, ebbõl 156-ot
megszüntet a miniszteri határo-
zat, így 360 ágy marad. A belgyó-
gyászattól huszonhét, a sebészet-
tõl harminckét, a traumatológiá-
tól nyolc, a szülészettõl harminc-
kettõ, a gyermekgyógyászattól ti-
zenhat, a pszichiátriától pedig
húsz ágyat vettek el. Leszögezte
azt is, hogy az egészségügyi re-
formot nem modellezték sehol, a
szakmai véleményeket nem vet-
ték figyelembe, s azt sem mérték
fel, hogy mindez milyen hatást
gyakorol a szektorra. 

– Ez egy halálos iramú beveze-
tés, hiszen március nyolcadikán
megtudtuk az engedélyezett ágy-
számokat, s április elsejéig végre
kell hajtanunk a szükséges átalakí-
tást. Gyakorlatilag két hét alatt

kell szanálnunk a 156 ágyat úgy,
hogy az ezzel kapcsolatos finanszí-
rozási paraméterek nem ismertek,
azaz egyik kórház sem tudja még,
hogy április elseje után mennyi
pénzbõl gazdálkodhat.

Dr. Szabó Szilárd, a szülészet
fõorvosa hangsúlyozta, ha a ter-
veknek megfelelõsen harminckét
ággyal csökkentik az amúgy há-
rom részbõl, szülészetbõl, terhes-
patológiából és a gyermekágyi
részbõl álló osztály jelenlegi ágy-
számát, akkor biztosan sérülni fog
az ellátás, hiszen a terhespa-
tológiás betegeket például nem le-
het áttenni a gyermekágyas rész-
legre, s fordítva. Utalt arra, hogy
az ápoltak mintegy tíz százaléka
Somogy megyébõl érkezett, s ha
ez a szám eztán tovább nõ, akkor
biztos, hogy nem tudják ellátni
feladatukat az eddigi nívón.

Dr. Matoltsy András, a belgyó-
gyászat fõorvosa szerint, ha az
osztály számára kitûzött ágyszám
változatlan marad, akkor egy, a
mostanihoz hasonló négynapos
ünnep alatt gyakorlatilag megtel-
het a részleg, s nem tudnak több
beteget fogadni. Beláthatatlan kö-
vetkezményekkel járhat ez, ha –
márpedig a tendencia ezt mutatja
– a szív-érrendszeri megbetege-
dések számának jelentõs növeke-
dése várható. 

Dr. Muzsek István, a traumato-
lógia fõorvosa arra utalt, hogy
várhatóan protézismûtéteket is
kell végezniük a jövõben, s emi-
att legalábbis ágyszám-növelésre,
nem pedig csökkentésre lenne
szükség. 

Dr. Nagy Rozália, a jelentõs ér-
vágást elszenvedõ pszichiátria fõ-
orvosa rámutatott, hogy az osz-
tály munkája ellehetetlenül, hi-
szen ha az ágyszámok nem vál-
toznak, akkor kénytelenek lesz-
nek minden harmadik beteget el-
küldeni, az ápolási idõ pedig a
negyedére rövidül, ami belátha-
tatlan következményekkel járhat.
A jelenleg negyven aktív ággyal
dolgozó részleg egyik részében a
tiszta tudatú, heveny kórképeket
kezelik, míg a másik része kulcs-
csal zárható, ahol elkülönítetten
foglalkoznak a tudatmódosult,
valóban súlyos állapotú betegek-
kel. A fõorvos asszony elképzel-

hetetlennek tartja, hogy a heveny
betegeknek a kulcsra zárható
részleg betegei között biztosítsa-
nak helyet. 

Dr. Heim Tamás, az intenzív te-
rápiás osztály fõorvosa szakmai
ajánlásokra hivatkozva elmondta,
húsz intenzív és negyven szubin-
tenzív ágyra lenne szükség, a je-
lenlegi tízzel, a miniszteri intézke-
dés után pedig nyolccal szemben. 

A fõorvosok után dr. Kovács Jó-
zsef arról tájékoztatta a képviselõ-
ket, hogy az átalakítás során nyolc
ápolási helyiséget, 156 ágyat kell
felszámolni. Megjegyezte, hogy
még dr. Horváth Ágnes szakál-
lamtitkár is elismerte, hogy két hét
alatt az átalakítással járó infrast-
rukturális feladatokat, a termek ki-
ürítését, a berendezések áthelyezé-
sét, a festéseket, a szükséges hu-
mánpolitikai intézkedéseket lehe-
tetlen végrehajtani. 

Göndör István országgyûlési
képviselõ, a Magyar Szocialista
Párt frakcióvezetõ-helyettese is
megjelent a közgyûlésen, bár je-
lezte, hogy arról a sajtóból érte-
sült, meghívót ugyanis nem ka-
pott. A képviselõ azt mondta, a
korábban elhangzottakkal ellen-
tétben a közeli Somogy megyei
települések betegeit nem a kani-
zsai kórháznak kell ellátni, õket
Pécsre, illetve Kaposvárra irá-
nyítják. Kijelentette azt is, hogy
az ágyszámokat illetõen nem a
kormánynak, hanem a Regionális
Egészségügyi Tanácsoknak
(RET) lett volna módja változtat-
ni, amire lett is volna mód, hi-
szen a törvényjavaslat minden
képviselõ elõtt ismert 2006. no-
vembere óta. Elismerte, hogy a
törvény hibája, hogy nem ha-
gyott egyetlen tartalék ágyat sem
a kórházak számára, hanem vala-
mennyit felosztotta. Figyelmez-
tetett arra, hogy a regionális ta-
nácsokon keresztül április elseje
után is lehet egyeztetni a szom-
széd régiókkal ágyszám-átcso-
portosításokról. Göndör István
azt is hangsúlyozta, véleménye
szerint a mostani közgyûlés is azt
bizonyítja, hogy senki nem vette
komolyan a kórházak átalakításá-
nak ügyét, s egyszerûbb azt mon-
dani, hogy csak két hét van az in-

A szocialisták és a liberálisok 
nem mennek a miniszterhez

Forduljanak az 
Alkotmánybírósághoz!

A szakma háborog

Nyolc ápolási 
helyiség szanálva

A kormány másra 
tolja a felelõsséget

Röst: 
Dr. Szabó eltávolítása
a helyzet oka

Göndör érvei

Egyszer már volt
ágyszám leépítés

Dr. Kovács József meglátása
szerint rosszul csináltak rosszat
a minisztériumban, tapasztala-
tai szerint a kilencvenes évek
derekán végrehajtott csaknem
húszezres ágyszám-leépítés,
amelynek elõkészítésében sze-
mély szerint õ is részt vett fel
sem tûnt a betegeknek, ellentét-
ben a mostani, tizenhatezres el-
vonással, amely óriási indulato-
kat és feszültségeket gerjeszt a
betegtársadalomban, a szakmá-
ban, s nem utolsósorban a poli-
tikában. Igaz, a húszezres ágy-
szám-csökkentést szakmai
szempontú egyeztetések, kon-
zultációk elõzték meg, amelyek
eredménye egyfajta konszenzus
volt. A kórház vezetõsége sze-
rint most azonban nem hallgatta
meg javaslataikat a szaktárca,
így aztán a konszenzusokon
alapuló koncepció helyett mi-
niszteri verdiktet kaptak a kór-
házak. S hogy mi a kapacitás-
csökkentés célja? Dr. Kovács
szerint ezt még senki nem fo-
galmazta meg.

– Nagyon sajnáljuk, hogy a va-
lódi célokat nem fogalmazták
meg a reformban – mondta a
fõigazgató. – A mi célunk a la-
kosság megfelelõ színvonalú el-
látása, a betegellátás, a szolgál-
tatásaink színvonalának javítása.
Nagyon fontos, hogy a célok kö-
zött szerepeljen az intézmények
mûködõképességének megõrzése
is. Sok álcélt látok az elmúlt idõ-
szak intézkedés-sorozatában, sze-
rintem elsõsorban forráskivonás-
ról, pénzbeszedésrõl van szó, pél-
dául a vizitdíj és az ápolási díj
esetében is. Ezek a kapott forrá-
sokhoz képest értelmetlenül nagy
feszültségeket keltenek, ráadásul
teljesen megrontják az orvos-be-
teg viszonyt. Nagy hibának tar-
tom, hogy megszûnt a szabad or-
vos- és kórházválasztás. A koráb-
bi egészségügyi változások során
ezt mindannyian elfogadtuk,
egyetértés mutatkozott e kérdés-
ben. Csakúgy, mint a finanszíro-
zás kérdésében, amikor a kórház

az ellátott betegek száma alapján
kapta a finanszírozást. Most
mindezt felrúgják, s visszafordu-
lunk egy idejétmúlt rendszer felé.
Ez nem reform, hanem antire-
form.

A fõigazgató szerint a változta-
tások hatásait sehol nem model-
lezték, így azt sem tudni, hogy
milyen következményei lesznek
majd a halálozási mutatókban,

vagy éppen az egészségügyi dol-
gozók foglalkoztatásában. 

Az egyik legnagyobb érvágást
az általános sebészeti osztály
szenvedi el. Prof. Dr. Bátorfi Jó-
zsef osztályvezetõ fõorvos sze-
rint az orvosok lelkiismeretével
összeegyeztethetetlen, ami tör-
ténni fog dr. Molnár Lajos intéz-
kedései miatt. 

– A legnagyobb sérelem az álta-
lános sebészeti osztályt éri a kani-
zsai kórházban – állítja a fõorvos. 

(folytatás a 10. oldalon)

„A betegek életét veszélyeztetjük”
Nincsenek célok

Várólistán epegörccsel
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(folytatás a 9. oldalról)
– Ez konkrétan annyit jelent,

hogy a jelenleg mûködõ ágyaink-
nak csaknem felét megszüntetik,
így a hetvenkét ágyból csak negy-
ven marad. Meggyõzõdéssel
mondom, hogy a negyven ágyon
nem tudjuk mûködtetni az álta-
lunk felépített struktúrát, nem le-
szünk képesek tartani az eddigi
ápolási színvonalat. Elkerülhetet-
lenül fenyeget minket a betegelé-
gedettség megromlása. Külön is
sérelmezhetõ, hogy az ágyszám
ilyen drasztikus leépítésében nyil-
ván megfeledkeztek arról, hogy itt
mûködik egy érsebészeti részleg
is. Ugyanis azokban a kórházak-
ban, ahol érsebészeti részleg is
van, arányosan kevesebb ágy-
szám-csökkentés történt. Tizenöt
ágyra lenne szükségünk ahhoz,
hogy a térségben élõ igen rossz
állapotban lévõ, nyugalomban is
fájdalmaktól szenvedõ, a végtag-
elvesztés rémével küzdõ betegein-
ket felvegyük és gyógyíthassuk.
Ezeknek a betegeknek rövid idõn
belül sürgõs ellátásra van szüksé-
gük, részint az elviselhetetlen fáj-
dalmaik, részint a beteg végtag
megmentése céljából. Õket nem
lehet várólistára rakni. Itt adódik
a nagy kérdés, ha csak negyven
ágyunk marad, akkor mi lesz ez-
zel az érsebészeti beavatkozást
igénylõ beteganyaggal, hova
küldjük õket? Merthogy errõl
nem volt döntés, így nem tudjuk,
hova tovább. Ennyi ágyon nem
igazán marad hely a társszakmák
mûködésére, mert a negyven ágy
csak szûkösen lesz elég arra,
hogy az akut általános sebészeti
(vakbélgyulladás, sérvkizáródás,
bélelzáródás, vérzõ betegek) és
az onkológiai betegeket ellássuk.
Nem tudom, hogyan lesz tovább,
mi már napok óta gondolkodunk
a helyzet megoldásán, de félõ,
hogy lelkiismeretesen, eskünknek
megfelelõ módon nem tudjuk to-
vább végezni a munkánkat. Váró-
lista eddig nem volt Nagykani-
zsán, most azonban elkerülhetet-
lenné válik. Sajnos, most elõfor-
dulhat, hogy jön egy görcsölõ
epebeteg, akit eddig egy-két na-
pos kivizsgálás után meg tudtunk
mûteni, s akár egy héten belül ha-
zatérhetett otthonukba. Most vá-
rólista lesz a nem sürgõs ellátást
igénylõ betegek (ebbe a csoport-
ba tartozik a görcsölõ epeköves
beteg is) esetében, s ha azt mond-
juk neki, hogy egy hónap, két hó-
nap, fél év múlva jöjjön vissza,

akkor õ minden éjszaka kihívja
majd az ügyeletes orvost azért,
hogy görcsoldó injekciót kapjon?
Közben táppénzen lesz, nem lehet
teljes értékû tagja a társadalom-
nak, tehát a várólistával egy na-
gyon összetett társadalmi problé-
mával találtuk szembe magunkat.
A betegek egyértelmûen rosszul
járnak, de mi is, mert nem tudunk
úgy segíteni rajtuk, ahogy szeret-
nénk. 

Dr. Bátorfi Józsefnek markáns
véleménye van a vizitdíj és az
ápolási díj bevezetésérõl is. Meg-
gyõzõdése, hogy a propagandával
ellentétben ezek nem szüntetik
meg a hálapénzt. A szabad orvos-
és kórházválasztás megszünteté-
sével pedig elvették a betegek ah-
hoz való jogát, hogy olyan szak-
emberhez forduljanak a problé-
májukkal, akiben megbíznak.
Problémának látja azt is, hogy a
miniszteri rendelkezés nem ha-
gyott tartalék ágyakat a kórhá-
zakban, aminek az a következmé-
nye, hogy esetleg a sürgõs ellátást
igénylõ, például ügyeleti idõben
behozott beteg elhelyezése prob-
lémát jelent. Nem beszélve a spe-
ciális kórképpel, elkülönített el-
helyezést igénylõ betegekrõl. 

Nehéz helyzetbe kerül az ágy-
szám-csökkentés miatt az inten-
zív terápiás részleg is. Dr. Heim
Tamás fõorvos úgy látja, esetük-
ben is a betegellátás került ve-
szélybe. 

– A Molnár-csomag alapján
tízrõl nyolcra csökkenne az aktív
ágyak száma részlegünkön. Kór-
házunkban több mint harminc éve
látjuk el Nagykanizsa és a térség
legsúlyosabb állapotú betegeit,
ezen idõ alatt több mint tizenöt-
ezer kritikus állapotú pácienst
gyógyítottunk. A kórház-rekonst-
rukció során a kezdeti tízrõl ti-
zenkettõre nõtt az ágyaink száma,
amit a Bokros-csomag ismét tíz
ágyra csökkentett, most pedig a
Molnár-csomag újabb két ágyat
vesz el tõlünk, nyolcra csökkentve
az aktív ágyak számát. Ez az osz-
tály mûködésében igen nagy gon-
dokat okoz majd, tekintve, hogy
egy év alatt négyszázötven-ötszáz
beteget látunk el osztályunkon, s
egyre súlyosabb állapotú, egyre
idõsebb, egyre összetettebb prob-
lémával küszködõ betegeket kell
gyógyítanunk, ebbõl kifolyólag az

átlagos ápolási idõtartam is fo-
lyamatosan növekszik. Amennyi-
ben ez az ágyszám-csökkentés be-
következik, vagy az újonnan érke-
zõ betegeket nem tudjuk felvenni,
vagy a gyógyulófélben lévõ bete-
geket leszünk kénytelenek osztá-
lyunkról áthelyezni más fekvõbe-
teg osztályokra, miközben õk még
intenzív terápiás ellátást igényel-
nének. Mindkét esetben a betegek
életét veszélyeztetjük. Tekintettel
az ágyszám-csökkentésre, a ko-
moly, nagymûtétekre váró bete-
gek mûtéti elõkészítésében is za-
varok keletkezhetnek majd, így az
õ ellátásuk is késedelmet szen-
vedhet. Osztályunkon nyolc orvos
dolgozik, ez a szakmai elõíráso-
kat figyelembe véve két-három fõ-
vel kevesebb a kívánatosnál. Egy
idõben, egyszerre hat mûtõben
kell biztosítanunk az érzéstelení-
tést, miközben az osztályon mini-
mum két fõre van szükség. Ebbõl
is látható, hogy nagyon szûkösen
tudjuk biztosítani a megfelelõ el-
látást. S eddig még csak a bete-
gekrõl beszéltünk. De mi lesz a fe-
leslegessé váló orvosokkal, ápo-
lókkal? Elõzetes számítások sze-
rint a legrosszabb esetben mint-
egy kétszáz dolgozó kerülhet az
utcára a kanizsai kórházból. A
szaktárca pedig most, a miniszteri
döntés után kérte a kórházvezetés
javaslatát arra vonatkozóan, hogy
mit lehetne kezdeni az utcára ke-
rülõ dolgozókkal. Hát, soha sem
késõ…       

– Az ágyaink csaknem harma-
dát elveszítjük, ami beláthatatlan
következményekkel járhat akkor,
amikor ma Magyarországon a
szív- érrendeszeri betegségek a
vezetõ halálokok között szerepel-

nek – mondja dr. Matoltsy András
osztályvezetõ fõorvos. – A meg-
betegedések száma világszerte
nõ, s ebbõl Magyarország, azon
belül Nagykanizsa sem vonhatja
ki magát. A mi helyzetünk annyi-
ból is rosszabb, hogy egyfajta te-
rületi növekedés is bekövetkezik,
hiszen a keszthelyi kórházban je-
lentõs kapacitáscsökkenés törté-
nik a belgyógyászaton, így vélhe-
tõen az ottani betegek jelentõs ré-
sze is inkább felénk veszi az
irányt. Ha már itt tartunk, szeret-
ném hangsúlyozni, hogy a beteg-
ellátásban régiókat megállapítani
teljesen nonszensz. Gondoljunk
csak bele, ha mondjuk, a tõlünk
tizenöt percnyire lévõ Pogány-
szentpéterrõl egy infarktusos be-
teget nem lehet majd Kanizsára
hozni, hanem a körülbelül másfél
órányira lévõ Kaposvárra kell
szállítani, miközben a kardiológi-
ai kórképekben esetleg perceken
múlik a beteg élete. Mindenki azt
várná, hogy a növekvõ kihasz-
náltság miatt nõ az aktív ágyak
száma, ehelyett éppen az ellenke-
zõje történik, egyharmaddal
csökken – ez nonszensz. Végig
kell sétálni az osztályon a mosta-
nihoz hasonló négy napos ünnep
után. Egyszerûen katasztrofális a
helyzet, szabad ágy szinte nincs,
ha új beteg jön, kénytelenek va-
gyunk elküldeni azokat a pácien-
seket, akiket lehet, hogy a súlyo-
sabb állapotú érkezõt le tudjuk
fektetni. Hogy mi lesz itt az ágy-
szám-csökkentés után, nem tu-
dom… Nem lehet majd tervezni a
felvételt, miközben már most két
hónapos elõjegyzések vannak a
kardiológián. Meggyõzõdésem,
hogy ez a rendszer hosszú távon
tarthatatlan, s biztosan nem ma-
radhat így.

Horváth Attila

Kanizsa – Kórház 2007. március 22.10

A betegek járnak
rosszul 

A rendszer 
tarthatatlan

Virágvasárnaptól nagypéntekig
címmel, Páter Tamás Gergely
Alajos emlékére tart nagyböjti
zenei áhítatot a Szent Imre Kórus
március 28-án, szerdán 18.30-kor
a Felsõvárosi Templomban. 

A programban Bach, Schop,
Mozart, Kodály, Bárdos és Viski
János mûvei szólalnak meg a veg-
yeskar tolmácsolásában, orgonán
kísér Buzsics Lászlóné. Az ének-
számok között két J.S. Bach orgo-

namûvet (korálfeldolgozást) ját-
szik Martonné Németh Mária. A
befejezõ részben Páter Tamás
Gergely Alajos: Lacrimae Petri cí-
mû kantátájának öt motettája
hangzik el, amelyek között Péter
apostol monológjának egy-egy kis
részletét hallhatjuk Palotás Tibor
szólójával. Tamás G. Alajos 1915-
ben született és 40 éve, 1967-ben
halt meg. Ferences szerzetes, kar-
nagy és zeneszerzõ volt. 1995-ben
tisztelõi alapítványt hoztak létre
emlékére, hogy minél többen
megismerhessék mûveit.

Zenei áhitat
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Nemzeti ünnepünk határain-
kon túli megemlékezései során
március 12-16. között városunk-
ból nem hivatalos küldöttség járt
Erdélyben. Programjuk között
szerepelt a kézdivásárhelyi  és a
testvérváros, Kovászna március
tizenötödikei ünnepségén való
részvétel. A magyarok lakta te-
rületek központi rendezvényé-
nek Kézdivásárhely adott ott-
hont, ahol az 1848-as forrada-
lom százötvenkilencedik évfor-
dulóján Nagy Zsolt, a Román
Köztársaság informatikai mi-
nisztere mondott ünnepi beszé-
det. Kézdivásárhelyen Gábor
Áron ágyúöntõ szobránál és
Kovásznán a református temp-
lomkert 48-as emlékmûvénél
Nagykanizsa Megyei Jogú Vá-
ros koszorúját dr. Károlyi Attila
önkormányzati képviselõ he-
lyezte el.

Évek óta megemlékeznek az
1848-49-es forradalom és szabad-
ságharc zsidó hõseirõl az izraelita
temetõben. A Cserháti Sándor
Mûszaki SZKI 11/A. osztályos
diákjainak szavalata után Lévai
Péterné, a nagykanizsai Zsidó
Hitközség alelnöke idézte fel a
szabadságharc hõseinek tetteit
Horsetzky Mór sírjánál:

A 48-49-es Forradalom és Sza-
badságharc megmozgatta az

egész országot, és a magyar zsi-
dóság is kivette belõle a részét.
Az akkor mintegy negyedmilliós
magyarországi zsidó népesség
nem volt egyenjogú polgár, több-
ségük gazdasági helyzete is bi-
zonytalan volt. Büszkék lehetünk
azokra, akik részt vettek a
szabadságharcban. Az ország zsi-
dósága bátran részt vállalt a sza-
badságharcban, és büszkén val-
lották magukat magyarnak s egy-

ben zsidónak. Horsetzky Mór és
fia Sándor is részt vett a szabad-
ságharcban. Horsetzky Mór, tu-
dós, filozófus, a város köztiszte-
letnek örvendõ orvosa. Tizenhét
gyermeke született, köztük Sán-
dor 1825-ben, aki a gimnáziumot
itt végezte el, majd mérnöknek
tanult. A szabadságharc idején
katonának állt. Kezdetben Per-
czel hadtestében harcolt, a móri
csatában megsebesült. Felgyógy-
ulása után Klapka seregéhez ke-
rült. Tagja volt a komáromi vár
védõinek. Az erõd feladása után
hazatért Nagykanizsára. A meg-
torlások idõszakát a szülõi ház-
ban vészelte át. Késõbb Mün-
chenben, majd Bécsben folytatta
és fejezte be mérnöki tanulmá-
nyait. 1856-ban a déli Vasútnál
nyert alkalmazást. 1900-ban fõ-
mérnökként vonult nyugállo-
mányba és szülõvárosában,
Nagykanizsán telepedett le. 1911-
ben, 86 éves korában hunyt el. Õ
volt az utolsó kanizsai honvéd. 

Bakonyi Erzsébet

Kanizsa – Értékrend2007. március 22. 11
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Fõhajtás Horsetzky Mór sírjánál Koszorú
Erdélybe

Az 1873-ban alapított Nemzetközi Meteorológiai Szervezet utó-
daként 1950. március 22-én Genfben megalakult a Meteorológiai
Világszervezet (WMO). Másnap életbe lépett a szervezet alapok-
mánya, melynek emlékére határozták el 1960-ban a Meteorológiai
Világnap megünneplését.

A Magyar Sajtó Napja
1848. március 15-én nyomtat-

ták a magyar sajtó elsõ szabad
termékeit, a Tizenkét pontot és a
Nemzeti dalt. 1990 óta a Magyar
Sajtó Napja.

Az ‘48-as forradalom ünnep-
ségsorozatának elõnapján Marton
István polgármester sajtóreggelire
hívta a városi írott és elektronikus
média munkatársait. Köszön-
tõjében jó szándékú együttmûkö-
désre kérte a jelenlévõket. Mint
mondta, látja a pozitív fejlõdést,
és további sikereket kívánt az ün-

nepelteknek. Külön üdvözölte a
város legfiatalabb médiumát, a
Kanizsa Rádiót, melyet Lukács
Ibolya vezetõ hírszerkesztõ,
Ladola József rádióvezetõ és mû-
sorvezetõ, valamint Zsámár Ro-
land sport- és hírszerkesztõ képvi-
selt (képünkön). A hivatalos
köszöntõ után Marton István kü-
lön-külön elbeszélgetett a Magyar
Rádió, a Kanizsa Régió Magazin,
a Kanizsa7, a városi televízió, a
Maraton, a Zalai Hírlap valamint
hetilapunk munkatársaival.
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A Szepetneki utcában és a
Szent Flórián téren is közlekedési
baleset történt, mindkét esetben
két személygépkocsi ütközött
össze. Szerencsére személyi sérü-
lés egyikben sem történt.

Egy férfi jelentette, hogy a
Vámudvarban leállított kamionjá-
ból elloptak 340 liter gázolajat,
mellyel 100 ezer forint kárt oko-
zott a tolvaj.

A reggeli órákban vette észre a
bejelentõ, hogy a Nyírfa utcában le-
állított, lezárt Lada személygépko-
csiját ismeretlen elkövetõ eltulajdo-
nította. A rend õrei még aznap dél-
elõtt, Bajcsa külterületén találtak rá
kitört szélvédõkkel, és hiányoztak
belõle a tulajdonos személyes iratai.

Nagyrécse és Zalasárszeg kö-
zött történt közlekedési baleset,

melynek során elõzésbe kezdett
egy személygépkocsi, de nem
tudta befejezni, ezért összeütkö-
zött a szembõl érkezõ másik au-
tóval. Egy személy könnyebb sé-
rüléseket szenvedett.

Egy nõ tett feljelentést a Csapi
Általános Iskola egyik diákja el-
len, aki 12 éves fiával erõszakkal
megetetett egy marék sót, aminek
következtében a fia késõbb rosz-
szul lett. A Nagykanizsai Rendõr-
kapitányság bûnügyi osztálya
vizsgálja az eset körülményeit.

Egy kft. ügyvezetõjének beje-
lentése szerint telephelyükrõl el-
tulajdonítottak 1 400 kilogramm
szürke öntvénybõl készült gépal-
katrészt, ezzel mintegy 1 millió
Ft-os kárt okozva.

Szintén ismeretlen tettes ellen
tett feljelentést az a hölgy, aki a
szülei háza elõtt leállított sze-
mélygépkocsijának hátsó üvegét
kitörve találta. Az autóból bõrtás-
káját lopták el, melyben 120 ezer
forint készpénz volt.

A Rákóczi utcában olyan sú-
lyos családi veszekedéshez és ve-
rekedéshez hívták a rendõrséget,
ahol a kiérkezõ járõröknek men-
tõt kellett kérni a helyszínre, mi-
vel két személy is megsérült.

A Miklósfai Általános Iskolá-
ból érkezett a bejelentés, hogy az
egyik osztályterembõl eltulajdo-
nították egy tanulójuk 20 ezer fo-
rintot érõ mobiltelefonját.

A Kemping úti keresztezõdésé-
nél történt közlekedési balesetben
egy tehergépkocsi ütközött össze
egy kisbusszal. Személyi sérülés
nem történt.

A Platán soron egy férfit rabol-
tak ki ismeretlen fiatal fiúk. Köz-
refogták, majd az értékeit köve-
telték. Ezt követõen kabátja zse-
beit átkutatták, és abból apró-
pénzt vettek ki, illetve elvették a
kezében tartott baseball sapkáját.

A bejelentõ háza elõl lopták bor-
dó LADA 1500 típusú gépkocsiját,
mely le volt ugyan zárva, de benne
volt a forgalmi engedély és egyéb
iratai is. A lopási kár 150 000 Ft.

Az Erdész utcában egy gépkocsi
hátulról nekiütközött egy másiknak.
A hátsó autót vezetõ személy azon-
ban nem a volt a megbeszélés híve,
mert rövid vitatkozás után a gépko-
csival a helyszínrõl távozott. Ellene
szabálysértési feljelentés készült.

A Thury téren egy férfi öngyil-
kossági szándékkal tüzet rakott
maga köré. A férfi szándékáról
nem mondott le, ezért biztonsági
intézkedés keretében a pszichiát-
riára kellett szállítani.

A 7-es fõúton Zalakomár térsé-
gében a Budapest felé vezetõ sáv-
ban egy forgalmi okból megálló
teherautóba csúszott a mögötte ér-
kezõ furgon. Az elsõdleges adatok
szerint egy személy súlyosan sé-
rült. A rakomány leborult, illetve
üzemanyag is folyt az úttestre, így
a mentés és a rendõri helyszínelés
idejére az utat lezárták, az autósok
csak terelõúton tudtak haladni.

Az elmúlt héten húsz tûzeset-
hez, két mûszaki mentéshez, egy
téves jelzésre és két vaklárma mi-
att vonultak ki a tûzoltók.  A tûze-
setekbõl tizenhárom avar- és
nádas-, egy kémény-, két gépjár-
mû tûz, három kuka- és egy lakó-
ház tûz volt. Újudvaron egy tégla-
és vályogfalazatú lakóépület szo-
bája gyulladt ki. A tûz átterjedt a
fagerendázatú padlástérre és a te-
tõszerkezetre is. A tûzben haszná-
lati tárgyak, bútorok, ruhanemûk
égtek el, a becsült kár meghaladja
az egymillió forintot. A tulajdo-
nos nem tartózkodott otthon, sze-
mélyi sérülés nem történt. A ri-
asztott kanizsai tûzoltók tizenegy
perc alatt értek a helyszínre, ahol
négy vízsugár bevetésével rövid
idõn belül megfékezték a lángo-
kat. A hosszú, napos, száraz hét-
végén jelentõsen megszaporodtak
a jellegzetes tavaszi avar- és
nádastüzek. A négy nap alatt
tizenhárom alkalommal vonultak
ki a tûzoltók a környezõ terüle-
tekre, hegyi birtokokra megfékez-
ni a csemetéseket, pincéket és
egyéb ingatlanokat veszélyeztetõ
lángokat. A tûzoltóság kéri a la-
kosságot, fokozottan figyeljenek
a szabadban történõ tûzgyújtás
szabályainak pontos betartására!

B.E.

Mint arra bizonyára Olvasóink
emlékeznek, korábban lapunkban
is megjelent az a sajtóközlemény,
amit a nyomozó hatóság juttatott
el a médiumokhoz. Eszerint csa-
lás gyanúja miatt nyomoznak a
kanizsai rendõrök egy Somogy
megyei nõ és társai ellen, akik
boncmester, szociális gondozó,
fodrász és mûköröm-építõ tanfo-
lyamokat szerveztek a városban.
A Független Hírügynökség által
is kiadott hírben az is szerepelt,
hogy a céget feljelentõ hallgatók,
miután a tandíj egy részét kifizet-
ték, a vizsgákig már nem jutottak
el, mert a képzések félbeszakad-
tak. Szerkesztõségünk megpró-
bálta utolérni a cég képviselõjét,
ez azonban több alkalommal sem
sikerült, mert telefonon nem volt
elérhetõ. A cég vezetõje a minap
felkereste szerkesztõségünket,
hogy cége és az õ neve közlése
nélkül hadd mondja el az ügy
kapcsán szerzett negatív tapaszta-
latait. A hölgy állítja, a hír megje-
lenése óta hallgatói többsége ott-
hagyta a tanfolyamokat, cége az
ellehetetlenülés szélére került.
Igaz, jó hírként megemlítette,
hogy a hónap közepén a cég tanu-
lói közül a virágkötõk sikeres
vizsgát tettek Budapesten.  Bemu-
tatta többek közt a boncmesteri
képzés engedélyezését is, amit az
Egészségügyi Szakképzõ és To-
vábbképzõ Intézet adott ki. A fél-
beszakadt boncmesteri tanfolyam
kapcsán állította, hogy a kilencfõs
hallgatóság két tagja  ugyanis
nem teljesítette az elõírt elméleti
óraszámokat, ezért a gyakorlati
képzésükre sem kerülhetett sor. A
hölgy úgy véli, valaki közülük te-
hette meg a feljelentést. Ráadásul
a vizsgától még amúgy is távol
vannak a hallgatók, hiszen azokra
majd csak októberben kerül sor. 

Felhívtuk a gyakorlati képzés
helyszínét, az egyik Somogy me-
gyei kórházat, ahol a patológia fõ-
orvosa megerõsítette, hogy az ok-
tatással foglalkozó cég boncmes-
teri képzéses hallgatói náluk vesz-
nek részt a gyakorlati oktatáson. 

H.A.

Kanizsa – Ez + Az 2007. március 22.12

Az elmúlt héten
két ifjú pár

mondta ki a boldogító igent.
Nyolc családban gyermekál-
dásnak örülhettek, és szintén
nyolcban temetésre került sor.
Városunk lakosságának száma
így változatlanul 51 340 fõ.

51 340

Egy 
közlemény
utóélete

Égett 
az avar

Koccanások városszerte
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Ismét megjelent a Nagykanizsa századelõn képeslapcsomag,
amely 500 Ft-os egységáron megvásárolható a Thúry György
Múzeum Fõ út 5. sz. épületében.

Kanizsa – Ez+Az 2007. március 22. 13

Horoszkóp

Tele van erõvel, dinamizmussal ezekben a
napokban. Bármit elérhet a munkájában és
a szerelemben, érzelmi élete is fellángoló-
ban van. Újra meghódíthatja kedvesét, ha
szingli, most bárkinek elcsavarhatja a fejét.

A hétvégén a Hold a jegyében jár, sõt a
Vénusz is. Ne intézzen anyagi ügyeket, ne
adjon kölcsön pénzt még a családtagjainak
sem.  Ha magányos, valakinek a megjele-
nése felforrósíthatja a levegõt ön körül.

Változást akar maga körül. A hét végén a
Hold az Ikrek jegyébe lép, ezért nem ta-
lálja otthon a helyét. Jó tanácsokkal lát-
ják el a barátai, de ne feledje, van már
valaki, akivel a terveit meg kell osztania.

Rengeteg fölösleges energiája van. Meg-
oldhatná a kisebb-nagyobb problémákat,
de kényelembõl mégsem teszi. Elfelejtette,
hogy minden kezdet nehéz. Ne halogassa a
megoldást, ne mondjon csütörtököt! 

Hangulatváltozás jellemzi ezen a héten.
Nem kap sem elismerést, sem jutalmat a
környezetétõl. Erõsítse kompromisszum-
készségét. Nem kell mindjárt morogni, ha
megsimogatnak egy oroszlánt.

Valami változást szeretne életében.
Több szabadságot, jobb munkalehetõsé-
get. Ezért azonban tenni is kell valamit.
Nem potyog le semmi sem magától az
égbõl csak úgy, fõleg ingyen!

Nézeteltérések okozhatnak feszültséget
a héten. Úgy érzi, kihasználják tudását,
idejét. Gondjait beszélje meg családjá-
val, akkor megnyugszik. Ne feledje:
bármikor fordulhat a kocka.

Meglepetéseket hozhat ez a hét. Kör-
nyezete ismét felfigyel önre, ugyan-
olyan kellemes beszélgetõtárs lesz, mint
régen. Ha magányos, rátalálhat a várva
várt szerelemre.

Társasági életre vágyik, és igennel fo-
gad minden meghívást. Megnyerõen ját-
szik az élet színpadán, de ne kockáztas-
son túl sokat. Másoknak is szüksége van
önre és a pénzére.

Sok negatív hatás érte az ünnepek alatt.
Ezektõl gyorsan meg kell szabadulni.
Legjobb, ha bulizással kezdi a feszült-
ségoldást. Párjával most ne vitázzon,
halasszon vele egy hetet. Menni fog!

A Mars még mindig a jegyében jár. Ráta-
lálhat régi önmagára. Ezt az idõszakot ér-
demes kihasználni otthona szépítésére. Pár-
kapcsolatában az elkötelezõdés ideje lehet
ez a hét. Okozzon kellemes meglepetést!

A Nap elhagyja a Halak jegyet, de ettõl
függetlenül jelentõs fordulatra számíthat
a hét elején. Vonzerejével mindent elér-
het, amit akar. Akár az életét is megvál-
toztathatja. A partnere nem mond nemet.

III.21.–IV.19. Kos

IV.20.–V.20. Bika

V.21.–VI.21. Ikrek

VI.22.–VII.22. Rák

VII.23.–VIII.22. Oroszlán

VIII.23.–IX.22. Szûz

IX.23.–X.22. Mérleg

X.23.–XI.22. Skorpió

IX.23.–XII.21. Nyilas

XII.22.–I.20. Bak

I.21.–II.19.  Vízöntõ

II.20.–III.20.  Halak

Szerény körülmények között
élõ gyermekeknek hirdetnek
gyûjtést a Polgári Egyesület
tagjai, a Fidesz szimpatizánsai,
illetve a Plánder Ingatlanközve-
títõ munkatársai. A szervezõk
kérik, hogy amennyiben rendel-
keznek felesleges, gyermekeik
által már nem használt játékok-
kal, akkor azokat adományoz-
zák a hátrányos helyzetû gyer-
mekek megsegítésére. Az ado-
mányokat húsvéti ajándéknak
szánják. A tárgyakat a Plánder
Ingatlanközvetítõ Irodáiban: Ki-
rály u. 47. illetve a Kazanlak
krt. 9. szám alatt adhatják le.

Ovisoknak 
gyûjtenek

12.qxd  2007.03.19.  14:08  Page 8



TÁRSSZOLGÁLTATÁS

VEGYES

Kanizsa – Apró 2007. március 22.14

ÁLLÁS

INGATLAN
Nk-án a Hunyadi úton 800 négy-

zetméteres (20m x 40m) telek – társas-
ház építésére kiválóan alkalmas, el-
adó. Érd.: 30/227-3294, 30/448-6072
(5904K)

Kendlimajorban parasztház szép
telekkel (két szobás, étkezõs, zuhany-
zós), melléképületekkel, dupla ga-
rázzsal eladó! Irányár: 6,4 millió Ft.
Érd.: 20/519-5305 (5984K)

A Zerkowicz udvarban, és a Kini-
zsi u. 2-ben teremgarázs eladó vagy
bérbeadó. Érd.: 30/901-9013 (5990K)

Nk-án a Tárház utcában családi ház
eladó. Irányár: 7 millió Ft. Tel.:
70/319-7334 (5992K)

Nk-án nyugodt környezetben
87+25 m2-es lakás beépíthetõ tetõtér-
rel, kerttel, garázzsal, pincével eladó.
Kisebb lakást beszámítok. Érd.:
20/9616-404 (6008K)

41 m2-es (szoba, konyha, fürdõszo-
ba) komfortos, önkormányzati tulaj-
donú lakásomat kisebbre cserélném.
Tel.: 20/455-1236 (6009K)

Nk-án a Kazanlak körúton kétszo-
bás, két erkélyes, 4. emeleti lakás el-
adó. Érd.: 20/490-6066 (6010K)

Nk-i Király út 21. földszint 3. szám
alatti félkomfortos, önkormányzati la-
kásomat (40 m2) kicsit nagyobb belvá-
rosira cserélném értékegyeztetéssel.
Érdeklõdni a fenti címen lehet.

Bagolán Angyalhegyen, a focipá-
lyához közel szép fekvésû, szélsõ bir-
tok házzal eladó. Víz, villany van.
Tel.:70-274-6009 (6013K)

Az Ön számára értéktelen vashulla-
dékot, forgalomból kivont gépjármû-
vét készpénzért átveszem! Lakókocsik
is érdekelnek. Ugyanitt használt autó-
alkatrészek eladók. Tel.: 30/641-7375,
30/592-8463 (5485K)

Építési vállalkozó kõmûves, ács,
tetõfedési és szigetelési munkákat, ré-
gi házak felújítását, lépcsõházak bur-
kolását, festését vállalja. Érd.: 70/503-
9407, 30/639-8825 (5999K)

Nk-án a Keleti Étterembe gyakor-
lott felszolgáló hölgyet vagy felszol-
gálót éves állásra felveszünk. Érd.:
20/482-4545 (6011K)

170 literes prés újszerû állapotban
eladó. Érd.: 30/448-6072 (5986K)

Ne dobja ki! Készpénzért vásáro-
lok régi dísz- és használati tárgyat,
porcelánt, képet, könyvet, stb. Érd.:
20/555-3014 (6005K)

Fuji Finepix S3000 ezüstszínû digitá-
lis fényképezõgép, 3,2 megapixel felbon-
tású, 6x optikai és 12x digitális zoom-
mal, 4 dbakkuval, USB kábellel, szoft-
verrel, memóriakártyával eladó. Ára:
35.000 Ft. Érd.: 30/9932-534 (5994K)

49 éves magas, jó megjelenésû, jól
szituált férfi keresi társát hasonló ko-
rú, ápolt, csinos, egyedülálló hölgy
személyében. Akár hosszú távra is!
Jelige: „Együtt a jövõben”

Állás – Állás – Állás
A Nyugat-Dunántúli Regionális Munkaügyi Központ Nagykani-

zsai Regionális Kirendeltsége az alábbi szakmákban, illetve mun-
kakörökben kínál elhelyezkedési lehetõséget:

mélyfúró szakirányú 100 000 – 150 000 Ft
vas-, fémszerk. lakatos szakirányú 70 000 – 80 000 Ft
hegesztõ szakirányú megegyezés szerint
gépbeállító szakirányú megegyezés szerint
targoncavezetõ szakirányú 65 500 – 75 000 Ft
vas-mûszaki cikk eladó szakirányú 65 500 – 80 000 Ft 
kárpitos szakirányú 70 000 – 90 000 Ft
pincér szakirányú 72 100 – 75 400 Ft
felszolgáló /német nyelv/ szakirányú 70 000 – 90 000 Ft
kozmetikus szakirányú 72 100 – 75 400 Ft
gépésztechnikus szakirányú 80 000 – 110 000 Ft
mélyépítõ technikus szakirányú 100 000 – 150 000 Ft
minõségbizt. tech. /angol nyelv/ szakirányú 90 000 – 130 000 Ft
pénzügyi ügyintézõ szakirányú 80 000 – 120 000 Ft

Bõvebb felvilágosítás: Nagykanizsa, Fõ út 24. szám alatt adunk.
Ügyfélfogadási idõ: hétfõ-kedd-szerda: 8.00 – 12.00 és 13.00 – 
16.00 óra között, péntek: 8.00 – 13.00 óra

HEVESI SÁNDOR MÛVELÕDÉSI KÖZPONTHEVESI SÁNDOR MÛVELÕDÉSI KÖZPONT
Tel.:  311– 468 e-mail: nk.hsmk@chello.hu

Április 2. 19 óra
Dallal, tánccal Zalában

A TÜTTÕ JÁNOS 
NÓTAKLUB ÉS A KANIZSA
TÁNCEGYÜTTES MÛSORA

Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház
Belépõdíj: 900 Ft

Április 4. 19 óra
KOVÁCS SZILVIA

MUSICAL ESTJE
Helyszín: Képzõmûvészetek Háza

Belépõdíj: 500 Ft

Április 10. 19 óra
A KAMERA '67 AMATÕR

FILMSTÚDIÓ 40 ÉVE 
ünnepi filmvetítés

Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

Április 11. 18 óra
Megtalált világ - EÖRI SZABÓ

ZSOLT FOTÓKIÁLLÍTÁSA
Az 5 éves Nemzeti Színház elõ-

adásainak színészarcai és ellesett 
Helyszín: Magyar Plakát Ház
Megtekinthetõ: május 1-jéig

A Nagykanizsai Cukorbete-
gek Egyesülete március 30-
án, pénteken 15.30-kor a kór-
ház tanácstermében tartja klub-
foglalkozását, amelyen Dr. Se-
bestyén Miklós fõorvos tart
elõadást az alábbi témákban:

– Szemléletváltás a II. típusú
diabetes kezelésében

– Újdonságok a diabetesben

Minden érdeklõdõt várnak!

Masszírozást vállalok (frissítõ,
alakformáló, talp)! Hívásra házhoz
megyek! Tel.: 30/481-2323 
(6012K)

Cukorbetegek
klubfoglalkozása

Cseresnyés Péter ország-
gyûlési képviselõ 2007. már-
cius 30-án 15-17 óráig
fogadóórát tart a Fidesz
irodában (Nagykanizsa, Roz-
gonyi u. 1.).

Országgyûlési 
képviselõi 
fogadóóra

A Csónakázó tó mögötti
belsõ tónál, festõi környezet-
ben 250 négyszögöl terület
eladó. Érd.: 20/5195-285

Látóhegyen gondozott te-
lek pincével, fenyvessel, gyü-
mölcsössel eladó. Érd.:
93/325-759
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Nagykanizsán és a környezõ te-
repen kerül megrendezésre márci-
us 23-25. között a tereprally Or-
szágos Bajnokság második futa-
ma. A nevezések alapján akár Da-
kar-rali élménybeszámolót is le-
hetne szervezni az eseményre, hi-
szen többek között Palik László
és Szalay Balázs nevével fémjel-
zett egységek is rajthoz állnak.

A hivatalosan GYGV Kanizsa
Kupa néven szereplõ versenyen
profi és amatõr terepralisok is in-
dulnak, akiknek jármûveit pénte-
ken 18 órától az érdeklõdõk is
megtekinthetik, legalábbis azt,
hogy egyebek mellett miként dör-
rentik be a járgányokat a résztve-
võk. Természetesen kanizsai
résztvevõ egységei is lesznek a
futamnak, hiszen a Viky Rally Te-
am párosa, Gábor Attila – Bacsa
István, valamint a Windbird Rally
Team duója, Németh Csaba –
Cserti Zoltán is nekivág a 400 ki-
lométeres össztávnak, ami egyben
180 kilométer gyorsaságit takar. 

P.L.

A Dr. Mezõ Ferenc Szellemi
Diákolimpia esztergomi orszá-
gos elõdöntõjében az elsõ he-
lyet a nagykanizsai Dr. Mezõ
Ferenc Gimnázium és Szakkö-
zépiskola csapata szerezte meg.
A 146 pontot gyûjtõ Jakabfi
Erzsébet, Farkas Valter, Varga
Evelin, Eigner Klaudia alkotta
négyest Kis János készítette fel
a szellemi vetélkedõre.

Kezdetét vette a tavaszi szezon a
vízilabda OB I B-s bajnokságban
is, s a CWG KANIZSA csapata a
csoportmásodik Vasi Aligátorok
otthonában, a budapesti Hajós-
uszodában kezdte meg meccssoro-
zatát. Szabó Gábor játékosedzõ és
Szabó Dénes csapatkapitány irá-
nyítása mellett a dél-zalaiak végig
kezükben tartották a mérkõzést. A
harmadik negyedben kissé feljöttek
az Aligátorok, de a negyedik játék-
részben ismét beindult a kanizsai
gõzös és ismét hat gól különbséget
mutatott az eredményjelzõ a kani-
zsaiak javára. A biztos vezetés bir-
tokában valamennyi játékos lehetõ-
séget kapott, s a fiatalok derekasan
álltak helyt úgy, hogy a különbség
lényegesen nem csökkent. A CWG
KVSE védekezésének hatékonysá-
gát mutatja, hogy az ellenfél a hat

emberelõnyös helyzetébõl csupán
egyet értékesített, melyhez nagy-
ban járult hozzá Kiss Csaba kapus-
teljesítménye is, míg a támadások-
ban a Wiesner – Kéry - Fábry -
Borbély négyes jeleskedett.

Vízilabda OB I B: Vasi Aligá-
torok – CWG Kanizsa VSE     9-
14  (2 - 4, 1 - 3, 3 - 2, 3 - 5). CWG
Kanizsa: Kiss Cs. – Szabó G. 2,
Dankó, Újházi, Wiesner Zs. 3,
Fábry 2, Kéry 3. Csere: Wiesner
A. Karácsony 1, Borbély 2, Kal-
már, Szili, Szabó D. 1, Golecz. Já-
tékos-edzõ: Szabó Gábor.

Dunántúli serdülõbajnokság
(1990-es és késõbb születettek),
5. forduló: Fehérvár PSE – CWG
Kanizsa VSE 11-5. Kanizsa gól-
lövõk: Bedõ, Sashalmi, Tisza,
Gyana, Erhetics.

Sportliget SE – CWG Kanizsa

VSE 15-8. Kanizsai góllövõk:
Virt 3, Bedõ 2, Gyana, Sashalmi,
Erhetics. Kondicionálisan, tech-
nikailag és taktikailag is sok hiba
jellemezte mindkét meccsén a ka-
nizsai serdülõcsapat játékát.

Dunántúli gyermekbajnok-
ság (1992-es és késõbb születet-
tek), 5. Forduló: CWG Kanizsa
VSE – OKI Göd 9-6. Kanizsai
góllövõk: Molnár 2, Gyana 2,
Sashalmi 2, Bácsai, Bedõ.

CWG Kanizsa VSE – Sportli-
get SE 19-3. Kanizsai góllövõk:
Bedõ 5, Molnár 3, Bácsai 3, Sas-
halmi 2, Vitári 2, Gyana 2, Hege-
dûs 2. Mindkét találkozón össze-
szedett és fegyelmezett játékkal
nyert a kanizsai utánpótlás vízi-
labdacsapat.

P.L.

A Nõi asztalitenisz Extrali-
gában a Bojtor Busz-Kanizsa
Sörgyár SE a Kecskeméti Sparta-
cust fogadta és 5:5-ös döntetlenre
futotta erejükbõl. A kanizsaiak
gyõztes meccsei: Vass Tímea –
Kunszt 3-0, Vass – Erdelji 3-2,
Vass – Kókai 3-0, Stoian – Kun-
szt 3-0, Stoian – Kókai 3-0.

A tabellaszomszédok, 5-6. he-
lyezettek csatáját valóban nagy
küzdelem jellemezte, amit már
elõrevetített az, hogy a Vass,
Stoian páros nagy csatában
vesztette el az elsõ megmérette-
tést. Azt követõen felváltva szü-

lettek a gyõzelmek, s Vass már
nem is fokozhatta volna teljesít-
ményét, Mariana Stoian is ho-
zott kettõt, Viski Tímea viszont
sajnos, már nem elõször a leg-
gyengébb láncszemnek bizo-
nyult, igaz a döntõ meccsen
azért már odatette magát. A vég-
eredmény döntetlen lett, ami azt
jelenti, hogy továbbra is egy-
mást szorongatja a két együttes,
s a kanizsaiak bosszankodhat-
nak egy elszalasztott lehetõség
miatt.

P.L.

A tornászok megyei diákolim-
piai döntõit a Hevesi Sándor Ál-
talános Iskolában rendezték, s
csapatban az elsõ kettõ jutott to-
vább a Pápán megrendezésre ke-
rülõ területi döntõkre.

I-II. korcsoport. Leány, csa-
pat: 1. Hevesi Sándor Általános
Iskola, Nagykanizsa. Fiú csapat:
1. Hevesi Sándor Általános Is-
kola, Nagykanizsa. Leány,
egyéni: 1. Sneff Petra (Heve-
si)... 3. Hajdú Virág (Hevesi) és
Gulyás Veronika (Hevesi). Fiú,
egyéni: 1. Horváth Mátyás (He-
vesi), 2. László Áron és Hor-

váth Gergõ (Hevesi), 4. Tófalusi
Tamás (Hevesi).

III - IV. korcsoport. Leány,
csapat: 1. Hevesi Sándor Általá-
nos Iskola, Nagykanizsa. Fiú,
csapat: 1. Általános Iskola,
Molnári, 2. Hevesi Sándor Álta-
lános Iskola, Nagykanizsa. Le-
ány, egyéni: 1. Lukács Lilla
(Hevesi) és Tislér Zsuzsanna
(Hevesi), 3. Zábó Doloresz (He-
ves). Fiú, egyéni: 1. Madari Já-
nos (Hevesi) és Lukács Patrik
(Hevesi).

P.L.

Kanizsa – Sport2007. március 22. 15

Pápán folytatják Döntetlen Kecskeméttel

Éhen maradtak a vasi aligátorok

Palikékkal 
rajtolnak

Kecskeméten rendezték az aszta-
litenisz országos diákolimpiai dön-
tõjét, melyen Zala megyét Horváth
Dávid, Cseh Zsolt (Nagykanizsa,
Bolyai János Ált. Isk.), Bicsák Bet-
tina (Miháld) és Papp Alexandra
(Vonyarcvashegy) személyében né-
gyen képviselték. Horváth Dávid,
Cseh Zsolt valamint Bicsák Bettina
a Kanizsa Sörgyár SE igazolt ver-
senyzõi is egyben. 

A csapatversenyben Zala megye
csapata a döntõt – Békéssel játsz-
va – magabiztosan nyerte meg.
(Kétszer 3-1-gyel, kétszer pedig 4-

0-lal gyõztek.) A csapatverseny
során Horváth Dávid és Bicsák
Bettina veretlen maradt, sõt az
egyéni versenyeken mind a né-
gyen csoportelsõként jutottak a fõ-
táblára és magabiztosan menetel-
tek a négy közé, ahonnan Horváth
Dávid és Bicsák Bettina is a dön-
tõbe jutott. Horváth Dávid esé-
lyeshez méltóan ragyogó játékkal
3-2 arányban megnyerte fináléját,
Bicsák Bettina viszont sajnos ki-
kapott attól az ellenfelétõl, akit a
csapatversenyek során legyõzött.
A zalai fiatalok az eddigi legjobb

eredményt produkálták az orszá-
gos döntõn, hisz a három verseny-
számból kettõt megnyertek. Ösz-
szességében két aranyat, egy ezüs-
töt és két bronzérmet zsebeltek be
Kecskeméten.

A gyõzelme után a tizenhárom
esztendõs Dávid érthetõen nagy
örömmel adott számot elsõ helye-
zésérõl: Négy esztendeje kezdtem
az asztaliteniszezést és szeretnék
minél komolyabb szintre eljutni.
Gyõzelmét Dávid meg is védheti
jövõre, mivel még akkor is indul-
hat korosztályában, s addig is
lesz ideje gyakorolni egyebek
mellett a pörgetéseket, és szervá-
kat. Mint az kiderült, négy év
alatt ebbe igencsak belejött.

Polgár László

Esélyesként utazott, 
gyõztesként érkezett
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A tavaly õsztõl Nagykanizsán
élõ nívódíjas festõmûvész, Bur-
kus József, Aktok címû kiállítása
nyílt meg a Petró Galériában. A
mûvészt felesége, Burkus-Berta
Éva mutatta be a galéria közön-
ségének. Burkus József New
Yorktól Budapestig mindenhol
otthonlévõ festõ. Kiállított már a
báseli Will’s Galériában, eljutott
a St. Moritz-i Kunsthalléba, a
Mûvészet Csarnokába, ahol
olyan kiállítást szervezett, hogy
meghívták az elsõ, Svájcban hi-
vatalosan engedélyezett Casinó
designe csoportjába. A mai napig
ott vannak alkotásai, és a falon a
réztábla, mely méltatja alkotása-
it. 1995-1998 között több kiállí-
tása volt New Yorkban. Közben
Magyarországon is kiállítást ren-
dezett többek között a budapesti
Hotel Gellértben, a Mithras Ga-
lériában, a Home Galériában, a
Mester Galériában. Gyermekko-
rától fest, talentumára már tizen-
egynéhány éves korában felfi-
gyeltek tanárai. Közöttük olyan
név is szerepel, mint dr. Végvári

Lajos, az akkori Képzõmûvésze-
ti Fõiskola mûvészettörténeti
tanszékének vezetõje. Õ hívta
meg Zebegénybe, az azóta már
világhírûvé vált Szõnyi István
szabadiskolába, ahol egy kis bo-
rotválkozó tükörbõl elkészíti az
elsõ önarcképét, ami eldönti pá-
lyaválasztását. A szénrajz orszá-
gos aranyérmes lesz. Késõbb
Hincz Gyula, a kor egyik legne-
vesebb alkotója még Zebegény-
ben tanítványává fogadja. A
nyughatatlan. lázadó, de filozofi-
kusan gondolkodó ember, miu-
tán mint újságíró végigasszisz-
tálta a diktatúra bukását, Nyu-
gat-Európába távozik, ahol egy
új életet, egy új szemléletet és
egy új karriert épít ki magának.
Burkus az ecset virtuóza – írja
róla több magazin, majd 2001-
ben Feledy Balázs könyvet ír ró-
la, melyben méltatja eddigi tevé-
kenységét. A Magyar Alkotómû-

vészek Országos Egyesülete
2006-ban pályázatot írt ki egy
megüresedett nagykanizsai mû-
teremlakásra, melyet megnyert.
Sopronból költözött városunkba.
Szintén az elmúlt évben nagy
megtiszteltetés érte. Egy e-mailt
kapott New Yorkból, amiben ed-
digi munkásságát figyelembe vé-
ve felkérik, hogy legyen társult
tagja a New York-i Mûvészeti

Akadémiának. A kiállított képei
csak látszólag aktok, valójában
az ember harmóniára való törek-
vésének vizuális megfogalmazá-
sai. A Petró Galéria sorsolásán
Fehér Ferenc zalaegerszegi la-
kosnak kedvezett a szerencse. Õ
vihette haza a festõmûvész Ero-
tika címû akvarelljét. 

Bakonyi Erzsébet
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A Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányza-
ta (8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.) és a Nagy-
kanizsa Megyei Jogú Város Kórháza (8800 Nagy-
kanizsa, Szekeres J. u. 2-8) 
közös pályázatot hirdet a
NAGYKANIZSAI KÓRHÁZ 
ELNEVEZÉSÉRE
A pályázat tartalma: Olyan személy életútjának,
munkásságának hiteles ismertetése, aki kimagasló-
an sokat tett a kórház fejlõdése érdekében. Méltó
és megérdemelt viselõje lenne a Nagykanizsai
Kórház nevéhez.

A pályázat elbírálása: A benyújtott pályázatokat
az erre kijelölt Bizottság végzi.
Benyújtási határidõ: 2007. április 30.
Díjazás: A nyertes pályázót bruttó 50.000 Ft-ban
honoráljuk.
A pályázat benyújtása: A pályázatokat Névadó
Pályázati Felhívás jeligével ellátva, hiteles  doku-
mentumok másolataival, mellékletekkel felszerel-
ve, postai úton kérjük beküldeni az alábbi címre:
Dr. Kovács József fõigazgató Nagykanizsa Megyei
Jogú Város Kórháza. 8800 Nagykanizsa, Szekeres
J. u. 2-8. 

A Tavaszi Mûvészeti Fesztivál
nyitányaként tizedik alkalommal
csendült fel a Tavaszi szél vizet
áraszt címû népdal Baráth Zoltán
feldolgozásában. A Hevesi Sán-
dor Mûvelõdési Központ tavaszt
köszöntõ kulturális programsoro-
zatát Marton István polgármester
nyitotta meg a Medgyaszay Ház-
ban. Csaknem egy hónapon ke-
resztül, négy helyszínen tizen-
három értékes rendezvény várja a
mûvészetek kedvelõit – mondta a
polgármester. Szinte minden mû-
vészeti ág egy-egy jeles képvise-
lõje fellép Kanizsán. Jelentõs vá-
rosi összefogással valósult meg
az idei fesztivál, tizenöt vállalko-
zás, pénzintézet, intézmény és
médium támogatta az önkor-
mányzat anyagi támogatása mel-
lett. Az önkormányzat nevében
Marton István külön megköszön-
te a KÖGÁZ Zrt. kezdetek óta
tartó fõszponzori tevékenységét
és a Szerencsejáték Zrt. jelentõs
anyagi támogatását. A fesztivál
elsõ programjaként a Benkó  Di-
xieland Band koncertjét hallgatta
meg a közönség.

B.E.

Mûvészetek
fesztiválja
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XIX. évfolyam 9. szám
2007. március 29. DÉL-ZALAI HETILAP

Kanizsa
Mozicsõd
Filmszakadás

Jelen állás szerint úgy tûnik,
egy ideig biztosan mozi nélkül
marad Kanizsa. Hét évvel ezelõtt
zárt be az Apolló Filmcentrum,
most pedig a plaza-mozit üzemel-
tetõ Palace Cinemas is összepa-
kolta és elszállítatta a berendezé-
seket. Se art, se multiplex… 

Pedig a mozi mindig is fontos
szerepet töltött be a város kulturá-
lis életében, egészen addig, amíg
a kor nagy vívmánya, a videó ki
nem szorította. Ettõl függetlenül
biztosan lenne igény a DVD-k
korában is egy semmi máshoz
nem hasonlítható hangulatú art-
mozira, ahol a sötét széksorokban
kényelmesen, egymás kezét szo-
rongatva meghúzódhatnának a
szerelmespárok.

Az 1929-ben kiadott, a
www.nagykar.hu-n fellelt Nagy-
kanizsa – monográfia szerzõje
szerint is nagy forradalom volt az
elsõ mozgófénykép megjelenése
Nagykanizsán. Misztrik Lajos
bioszkóp-színháza volt ez, amely
Apolló Színház néven a Fiume-
kávéházban kápráztatta el a kor
közönségét. Érdekesség, hogy
1907-ben az akkori tulajdonos,
Berger Ignác az elõadásokat csu-
pán vendégcsalogatónak szánta.
Belépõdíjat nem szedett, anyagi
hasznát a vetítésre érkezett nézõk
fogyasztása biztosította. Vállalko-
zása azonban feltehetõen anyagi
okok miatt, nem volt hosszú éle-
tû. Az Uránus megnyitása után
közönsége csökkent, és 1908. ja-
nuárja után már a sajtóban sem le-
hetett e vállalkozás nyomára
akadni. Korabeli jelentõségét az
adja, hogy a vándormozik idõsza-
ka után ez volt az elsõ helyi vál-
lalkozó által mûködtetett mozi
jellegû program Nagykanizsán.

1908. január 26-án már nyílt
meg az elsõ állandó mozi váro-
sunkban. 

(folytatás a 6. oldalon)
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Az SZDSZ vizsgálóbizottság
létrehozását kezdeményezi annak
kivizsgálására, hogy a jogsza-
bályoknak megfelelõen történt-e
a kórházban a vezetõváltás.  

Röst János önkormányzati kép-
viselõ, az SZDSZ helyi szervezeté-
nek alelnöke sajtótájékoztatóján ar-
ra emlékeztetett, hogy a legutóbbi,
rendkívüli közgyûlésen kiderült a
városvezetés újabb hazugsága. A
képviselõknek ugyanis azzal kellett
szembesülni, hogy a sajtóban meg-
jelentekkel ellentétben a városveze-
tés nem tett meg mindent a kórház
ügyében, mert Marton István pol-
gármester egyetlen levelet sem írt a
szaktárcához. Ráadásul a dr. Szabó
Csaba (képünkön) volt fõigazgató
által az ügyben készített munka-
anyagokat sem juttatta el dr. Molnár
Lajos egészségügyi miniszterhez,
hanem minden valószínûség szerint
elsüllyesztette azokat a fiókjába.
Röst azt mondja, ezzel jelentõsen
szûkültek a kórház lehetõségei. 

Az SZDSZ helyi szervezetének
alelnöke azt is bejelentette a sajtótá-
jékoztatón, hogy vizsgálóbizottság
felállítását kezdeményezik dr. Sza-
bó Csaba leváltása, és a megbízott,
valamint az új fõigazgató kinevezé-
se körülményeinek törvényességi
vizsgálata érdekében. Röst szerint a
vizsgálatnak arra is ki kellene ter-
jednie, hogy mit tett valójában a vá-
rosvezetés a kórház minél kisebb
vérvesztesége érdekében. A politi-
kus nem zárja ki egy, a polgármes-
ter elleni fegyelmi eljárás megindí-
tását sem, ugyanis szerinte Marton
István elszabotálta a munkavégzést. 

H.A.  
***

Dr. Szabó Csaba már több éve
nyugállományba vonult, emellett

látta el fõállásban fõigazgatói te-
endõit. A jelenlegi városvezetés-
nek így nem kellett leváltotta,
csak ténylegesen nyugdíjba he-
lyezte – a szerk.

Sajtótájékoztatóra hívták a mé-
dia munkatársait Bárdosi Gábor,
Bicsák Miklós és Tóth László
szocialista képviselõk. A beszél-
getés fonalát az általuk ismételten
kezdeményezett soron kívüli köz-
gyûlés összehívása adta.

– Erre azért volt szükség, mert
nem kaptunk érdemi választ már-
cius 14-én feltett kérdéseinkre –
mondta el Tóth László frakcióve-
zetõ. – Nem kaptunk választ ar-
ra, mit tett a városvezetés és a
Fidesz frakció a mindenki által
hónapok óta köztudott ágy-szám
csökkentés korrekciója érdeké-
ben. A Cseresnyés Péter alpol-
gármester úr által jegyzett elõ-
terjesztésben ugyanis nem lelni
nyomát a városvezetõk által tár-
gyalásokat kezdeményezõ leve-
leknek, az e találkozókról készí-
tett emlékeztetõknek. Nem kap-
tunk választ arra sem, hogy dr.
Kovács József igazgató úr tudja-
e biztosítani és milyen keretek
között a kórház mûködõképessé-
gét. Véleményünk szerint az elõ-
terjesztésnek tartalmaznia kellett
volna, hogy az igazgató úr az el-
múlt két és fél hónapban, kikkel
tárgyalt, s milyen rendelkezéseket
foganatosított a megváltozott kö-
rülményekre való tekintettel. Je-
lesül, milyen szerzõdéseket kö-
tött, s melyeket mondott fel. Az
elõterjesztésbõl hiányzott a
2006-os évre vonatkozó összesí-
tett és osztályonkénti részletezett-
séggel: az ellátott betegek, a kór-
házban töltött napok, ágyak, az
OEP által finanszírozott pontok
száma és összegek, valamint az
osztályok egyéb jogcímen szer-
zett bevételei. A betegek települé-
sek szerinti bemutatása sem vált
volna hátrányává az elõterjesz-
tésnek. Nem tartalmazta az elõ-
terjesztés havi részletezettséggel
a múlt évi pénzforgalmi jelentést,
a munka-ügyi adatokat, a közal-
kalmazotti jogviszony keretében

kifizetett bértömeget és azok já-
rulékait, valamint az egyéb jogcí-
men – munkavégzésre irányuló –
kifizetett költségeket sem. Miért
csak március 12-én kezdemé-
nyezte a Fidesz hét képviselõje a
soron kívüli közgyûlés összehívá-
sát – tette fel a kérdést Tóth
László. – Miért nem a múlt év
végén, amikor még lehetett volna
korrigálni, eséllyel lobbizni az
ágyszámok növelése érdekében?
Miért rendezett a Fidesz politikai
vitanapot soron kívüli közgyûlés-
nek álcázva, és miért nem hívta

össze a soron kívüli közgyûlést a
polgármester úr az ellenzék kez-
deményezésére? Hiszen javasla-
tunk második pontja, Tájékoztató
a város fejlesztéseirõl az Európai
Unió által támogatott pályázati
lehetõségeinek tükrében is megér
egy soron kívüli közgyûlést. Fõ-
leg annak a megtisztelõ ténynek
az ismeretében, hogy Marton Ist-
ván polgármester urat választot-
ták a megyei jogú városok terü-
letfejlesztési bizottságának elnö-
kévé.
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KANIZSA DÉL-ZALAI HETILAP

SZDSZ:
Vizsgálnák Dr. Szabó
Csaba leváltását

MSZP:
Elszabotált közgyûlés
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Magyar Köztársaság Egészségügyi Minisztériuma
Budapest
1054

Tárgy: Felkérés intézkedés
visszavonására

Dr. Molnár Lajos Egészségügyi miniszter részére!

Tisztelt Miniszter Úr!

Alulírott, Somogy megyei települések, a Csurgói kistérség településeinek
polgármesterei nyomatékosan kérjük, hogy az intézményi ellátási területek
kijelölésére vonatkozó meghozott intézkedését vonja vissza!

Az ezen intézkedésben részünkre ellátási kötelezettségre megjelölt fekvõ-
betegellátási intézmények földrajzi távolságuk miatt a jelenlegi ellátási rend-
szerhez képest polgárainkat, polgáraink egészségügyi ellátáshoz való alkot-
mányos jogát súlyosan sérti, veszélyezteti.

Kérjük továbbá, hogy jövõben megfogalmazott intézkedésében számunkra
a földrajzi távolságokat, mint a betegszállítási idõt és a gazdaságot jelentõsen
befolyásoló tényezõt vegye figyelembe.

Gondoskodjon arról, hogy kórházi ellátás keretében mûködõ súlyponti
ellátási szakmacsoportokat a kaposvári „Kapos Mór” oktató kórház mellett, a
hozzánk közel elhelyezkedõ Nagykanizsai Városi Kórházban is vehessék
igénybe településeink betegei.

Csurgó, 2007. március 23.

Felkérésünk figyelembevételének reményében maradunk tisztelettel:
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Stróber Gábor ma sem tudja el-
fogadni, ahogyan megszakadt
kapcsolata a Magyarországi Szo-
ciáldemokrata Párt nagykanizsai
szervezetével. Pontosabban magá-
val a párttal, ugyanis szerinte a vá-
rosi szervezet jogszerûen nem lé-
tezik. Ezért a városi közgyûlés két
szociáldemokrata színekben beju-
tott képviselõjét, Bogár Ferencet
és Papp Ferencet arra szólítja fel,
mondjanak le mandátumukról.

A politikától a választások óta
magát távol tartó Stróber azért

kereste meg lapunkat, mert a kö-
zelmúltban egy, a Kanizsa Rádió-
ban Bogár Ferenc megyei elnök-
kel készített riportban elhangzott,
hogy õ, volt városi elnökként
nem jelentkezett még be a párt
egyik alapszervezetébe sem. Mint
mondja, az érintettség okán rész-
letesen meg szeretné indokolni a
városlakóknak, hogy miért vonult
vissza az aktív politizálástól.

– Úgy érzem, hogy muszáj volt el-
tûnnöm a politikából – mondja
Stróber Gábor. – Volt egy szerveze-
tünk, az MSZP, amelybõl a meg nem
értés miatt kiváltunk. Akkor többed-
magunkkal úgy gondoltuk, hogy létre
kell hoznunk egy új szervezetet Kani-
zsán, ez lett a Magyarországi Szoci-
áldemokrata Párt. Azonban már az
elsõ lépések félresikerültek. Kértem
Bogár Ferenctõl a tagnévsort, a tag-
gyûlések jegyzõkönyveit, a szervezeti
és mûködési szabályzatot, a városi
szervezet cégbírósági bejegyzését ta-
núsító okiratot, azonban semmit sem
kaptam meg. Azaz én ezeket az ok-
iratokat még soha nem láttam. A vá-
lasztások közelsége miatt akkor
kénytelen voltam megalkuvó politikát
folytatni, ezért sem hoztam elõ a
pártalakítás körüli anomáliákat. A
célunk ugyanis egy volt, az, hogy Lit-
ter Nándor ismét polgármester le-

gyen. A helyi szervezetnek én lettem
a „nem legitim” elnöke, ezt a jelzõt
egyébként a megyei elnök vágta a fe-
jemhez egy alkalommal, ami akkor
nagyon rosszul esett. Amikor a bot-
rány kipattant, több cikkben is beis-
mertem, hogy a vezetõség választása
az elõírtakkal ellentétben nem titkos
szavazással történt, s az elnökségem
megkérdõjelezhetõ. Ettõl kezdve a
pártban én csak sokadlagos szerep-
hez jutottam. Ezért is tiltakoztam az
ellen, hogy a választások során a
pártlista élére olyan valaki kerüljön,
aki akkor került felszínre, teljesen új
személyként. Szóvá tettem ezt Gön-
dör Istvánnak is, aki gyakorlatilag a
háttérbõl irányította az egész tevé-
kenységet. Ezt követõen olyan dolgok
történtek a pártban, amelyekkel nem
tudtam egyetérteni, ugyanis informá-
cióim szerint bizonyos személyek ön-
jelöltként, felhatalmazás nélkül ke-
rültek be az MSZDP országos veze-
tõségébe. Kénytelen vagyok most is
megismételni azt, amit régebben is
kijelentettem, Nagykanizsán nem
alakult meg az MSZDP városi szer-
vezete, így az nem létezik. Ennek már
az elsõ, alakuló ülésen meg kellett
volna történnie, de mivel erre nem
került sor, ezért Nagykanizsán nem is
létezhet Szociáldemokrata Párt. Eb-
bõl kifolyólag az összes funkcionári-
us illegitim a párt úgynevezett nagy-
kanizsai szervezetében. Ezért az ön-
kormányzatba bekerült két képviselõt
is felszólítom a lemondásra, igenis,
gyakoroljanak önkritikát, és mondja-
nak le! 

Stróber Gábor azt is sérelmezi,
hogy Bogár Ferenc megyei elnök a
minap egy vele készült rádióinter-
júban megjegyezte, hogy a volt vá-
rosi elnök (tehát õ) még egyetlen
alapszervezetbe sem jelentkezett
be. Stróber erre azt mondja, úgy

gondolja, felmerül a kérdés, hogy
vajon egy személynek hány alap-
szervezetbe kellene bejelentkeznie?
Úgy látja, hogy a politikai szerve-
zetben rossz irányba mennek a dol-
gok, s nem ért egyet azzal sem,
hogy Nagykanizsán az egyedüli
baloldali alternatíva az MSZDP
lenne. „Az MSZP-ben ott maradtak
régi jó barátaink, akik azóta elgon-
dolkodtak, elismerték a hibáikat, s
próbálják újjászervezni a régi bal-
oldalt nyilatkozta a volt képviselõ.”

Úgy véli, hogy azok közül, akik
akkor kiszakadtak az MSZP-bõl, s
megalapították az MSZDP-t, többen
visszamennének már, mert úgy érzik,
félrevezették õket. Azt azonban nem
tudja, hogy vajon a történtek után jó-
e az MSZP-nek, ha õ visszamegy,
ezért inkább arra vár, hogy a helyi
szervezet vezetõi jelezzék számára,
szívesen látnák ismét soraikban. 

Bogár Ferenc, a Magyarországi
Szociáldemokrata Párt megyei el-
nöke, az országos választmány
tagja kérésünkre reagált Stróber
Gábor felvetéseire. Elmondta, vé-
leménye szerint a sértettség szól a
volt városi elnökbõl, õ pedig a me-
gyei szervezet elnökeként a párt
belügyének tekinti a történteket,
ami azonban nem jelenti azt, hogy
Stróber Gábornak nem lehet mind-
errõl magánvéleménye. Bogár
egyébként így is tekint az elhang-
zottakra. Cáfolta azt az állítást is,
hogy az MSZDP városi szervezete
illegitim lenne, s arra hívta fel a fi-
gyelmet, hogy a párt struktúrája el-
tér a többi politikai szervezõdésé-
tõl, konkrétan abban, hogy az
MSZDP legkisebb szervezeti egy-
sége a megyei szervezet. A funkci-
ók elosztásáról pedig azt mondta,
két hónappal ezelõtt megtörtént a
tisztújítás, ami rendben, az elõírá-
soknak megfelelõen zajlott le.       

Horváth Attila
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„El kellett tûnnöm a politikából”

Belharc az MSZDP városi szervezetében

– Döbbenetes, hogy néhány nap
múlva lejár a határidõ és semmi-
rõl nem tudunk semmit. Noha áp-
rilis elsejétõl életbe kell lépnie a
kórházak új finanszírozási rend-
szerének, még a szerzõdés terveze-
teket sem ismerhették meg az érin-
tettek – mondta minapi sajtótájé-
koztatóján Marton István polgár-
mester. – Nem véletlen az Orszá-
gos Egészségbiztosítási Pénztár
hallgatása, hiszen a MSZP-SZDSZ
alkotta kormány rajtuk keresztül
kívánja ráerõszakolni akaratát a
településekre. Ami ma kórház-ügy-
ben történik az egyrészt diktátum,
másrészt fenyegetés, nem utolsó
sorban az önkormányzatok zsaro-
lása. Mindezért Dr. Molnár Lajos
és a kormány a felelõs – fejtette ki
a polgármester. – Megint bebizo-
nyították, hogy nem képesek kor-
mányozni, csak káoszt és zûrzavart
tudnak teremteni. Mindezt folya-
matos hazudozással próbálják el-
kendõzni, hiszen ma egyértelmûen

forráskivonás történik az egész-
ségügyben. A Brüsszelbe küldött
konvergencia program világosan
tartalmazza, a következõ három év
folyamán 250 milliárd forintnyi
forrás kivonás várható. 150 milli-
árd a gyógyításból, 100 milliárd a
gyógyszerkasszából. Az eddig tör-
téntek, a képtelen határidõk, a
szerzõdések ismeretlen feltételei a
kormány szakmai alkalmatlansá-
gát is bizonyítják – mondta a pol-
gármester. 

Ezért ha alá is írják a szerzõ-
dést, azt csak a városlakók iránti
felelõsségtõl vezérelve teszik. Ám
valószínûsítette, az eddig közel öt
milliárdból gazdálkodó kanizsai
kórház kapacitásáról szóló szerzõ-
dést bírósági úton megtámadják.
Lehetséges okként említette, az
aktív ágyszám finanszírozás eddig
ismeretlen feltételei mellett, az
sem tiszta, miként alakul a járóbe-
tegellátás jövõbeni állami támoga-
tása.  

Kanizsa ellenáll a zsarolásnak
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A Halis István Városi Könyvtár
2006-ban részt vett a Kattints rá,
Nagyi elnevezésû internet techno-
lógiát oktató országos program-
ban, melynek záróaktusaként har-
mincnégy résztvevõnek adott át
emléklapot Czupi Gyula könyvtár-
igazgató és Kardos Ferenc igazga-
tóhelyettes, programvezetõ. A
mindennapi életben a könyvtár
legfontosabb haszna, hogy sokak
számára elérhetõvé válik a könyv-
tárhasználat, a katalógusok, a rend-
kívüli nagy adatmennyiség elérése
az interneten keresztül – mondta
Czupi Gyula. Ennek érdekében a
könyvtár már korábban kidolgo-
zott egy ma is zajló húsz órás tan-
folyamot. Ebbe a folyamatba kap-
csolódott be a Budapesti Mûvelõ-
dési Központ által elindított 25
órás oktatás, a Kattints rá, Nagyi!
Tavasszal ismét három tanfolyam
indítására kapott anyagi lehetõsé-
get a könyvtár nyugdíjasok, szép-
korúak számára. Az elsõ már
elkezdõdött, jelenleg Kiskanizsán
a Móricz Zsigmond Mûvelõdési
Házban folyik, a harmadik pedig
májusban lesz.

B.E.

A Kanizsa és Kanizsa környéki
romák foglalkoztatási esélyeinek
növelését szolgálja és ad felzár-
kózási lehetõséget a következõ
években az a program, melynek
elsõ évérõl tartott programzáró
értékelést Teleki László, a CKÖ
elnöke a Bogdán János Közössé-
gi Házban. Az Országos Foglal-
koztatási Közalapítvány által fi-
nanszírozott 13 millió forintos
pályázat február 28-án fejezõdött
be. A Partnerség a munkanélküli-
ség ellen elnevezésû program
azonban március 1-tõl a helyi
munkaügyi központ támogatásá-
val tovább mûködik, ugyanis egy
évre ismét megkapták a finanszí-
rozást az OFA-tól. Az elmúlt egy
évben többnyire tanácsadással és
különbözõ cégek felkutatásával,
munkaerõ kiközvetítéssel foglal-
koztak – hangsúlyozta Teleki
László. Az OFA program támo-
gatásából tovább mûködtetik a
Partnerség a munkanélküliség el-
len roma munkaerõ-piaci szolgál-
tató hálózatot, amely a cégek és a
munkavállalók közötti kapcsola-
tot, kommunikációt erõsíti. En-
nek hatására indul április 1-tõl  a
képzõ-átképzõ központ, melyre
azért van szükség, hogy minél
jobb munkaerõt tudjanak biztosí-
tani a cégek számára. A kereslet

irányába kell elmozdulni, hiszen
az a 47 cég, akikkel együttmûkö-
dési megállapodást kötöttek,
olyan szakembereket várnak, aki-
ket több szakterületen is tudnak
alkalmazni, tehát nem egy vagy
két szakmával rendelkeznek, ha-
nem több lábon állnak. Emellett,
ebben az évben elindítják a 70 te-
lepülést érintõ Lépj egyet elõre
programot is, ahol a 7. és a 8.
osztály befejezését szeretnék elõ-
segíteni. A statisztikai adatok
alapján ezeken a területeken a ro-
ma lakosság 60-70 százaléka
nem fejezte be a nyolc osztályt.
Ha befejezik, azt követõen szak-
mát is tudnak adni a kezükbe.
Párhuzamosan lehetõség van az
érettségit adó középiskolai okta-
tásra és szeptembertõl valószínû
elkezdõdhet az akkreditált fõis-
kolai képzés.  Így az oktatási,
képzési és foglalkoztatási helyzet
összekapcsolódik a CKÖ-nél. A
pénzügyi, logisztikai, technikai
rész adott a munka továbbfolyta-
tásához. A közösségi ház teljes
körû felújításával, és a tetõtér be-
építésével kívánják a tantermek
számát bõvíteni. Nyeste Andrea,
a 2006. január 1-jén indult prog-
ram szakmai felelõse többek kö-
zött elmondta, több, mint 200-an
keresték fel a szolgáltató hálóza-

tot munkakeresés céljából.  Vol-
tak olyan ügyfeleik, akik rendel-
keztek megfelelõ szakmai vég-
zettséggel, de hiányzott a számí-
tógépes ismeretük, és emiatt es-
tek ki a próbafeladat során. Volt
olyan tapasztalatuk is, hogy a
munkálattó visszautasította a 40
éven felüli munkavállalót az élet-
kora miatt. Többen azért nem
kaptak álláslehetõséget, mert
rendelkeztek ugyan szakmai
végzettséggel, de nem volt szak-
mai tapasztalatuk. Összesen 26
fõt helyeztek el leigazoltan, kö-
zülük 11 volt ellátatlan. Váradi
Istvánné, a CKÖ alelnöke el-
mondta, a program nagyon sike-
res, köszönhetõ ez annak is,
hogy együttmûködnek mind-
azokkal a társszervekkel, akiket
nap, mint nap megkeresnek va-
lamilyen szociális kérdéssel kap-
csolatban az emberek. A Nyu-
gat-dunántúli Regionális Mun-
kaügyi Központ nevében
Pölöskei János kirendelt-
ségvezetõ kiemelt, örömmel vet-
ték az esélyteremtõ lehetõséget,
és támogatják az iroda mûködé-
sét, mely a hátrányos helyzetû
roma és nem roma lakosság szá-
mára újabb fontos bázis lehet.

Bakonyi Erzsébet

A lapokban már megjelent a
hirdetés, az önkormányzat vállal-
kozói üzemeltetésbe adná a Min-
denki Sportpályáját és a hozzá
kapcsolódó sportszállót. Az ötle-
tet többen aggályokkal fogadták.  

A sportkomplexum február el-
sejei hatállyal az Ingatlankezelési

Intézmény kezelésébe került, a
mûködtetésre tíz hónapos idõtar-
tamra tizenhárommillió forintot
biztosított az önkormányzat a vá-
ros idei költségvetésében, 1,8
millió forint várható bevétel mel-
lett. Összesen körülbelül tizen-
négymillió forint pluszterhet je-

lent tehát az önkormányzat szá-
mára a sportpálya fenntartása, s
egyes döntéshozók szerint ez ak-
kora költség, amit már nem lehet
tovább a város költségvetésébõl
finanszírozni. A koncepciót az il-
letékes bizottságok tárgyalták, s
például a Városüzemeltetési Bi-
zottság ülésén komoly aggályok-
kal fogadták az ötletet. Volt, aki
arra emlékeztetett, hogy a pálya
építésébõl annak idején jelentõs
részt vállaltak a helyi cégek,
nagyvállalatok, a honvédség,
egyszóval a városlakók, a komp-
lexumot ezért is hívják Mindenki
Sportpályájának. Az esetleges
vállalkozói üzemeltetésbe adással
tulajdonképpen ezeket az embe-
reket sértené meg az önkormány-
zat, ugyanis így maguk az építõk,
s a többi sportkedvelõ városlakó
is pénzért vehetné igénybe a pá-
lya szolgáltatásait – eddig ugyan-
is csak kizárólagos, alkalmi hasz-

nálat esetén kellett térítést fizetni.
Más úgy vélekedett, nem hiszi el,
hogy a városlakók érdekében az
önkormányzat nem tud lenyelni
évi tizennégymillió forintot. Töb-
ben felettébb furcsállották a bér-
beadás tervét azért is, mert egy
remélhetõleg sikeres, az önkor-
mányzat által benyújtott pályázat
esetén az Országos Labdarúgópá-
lya Létesítési Program (OLLÉ)
révén kettõ, úgynevezett futsal
pályával is bõvülne a komple-
xum. 

Cseresnyés Péter alpolgármes-
ter érdeklõdésünkre elmondta, a
pályázati felhívás már megjelent,
az üzemeltetés bérbe adásával azt
szeretnék elérni, hogy a mûködte-
tés terheit ne az önkormányzat-
nak kelljen viselnie. Hozzátette,
mindezt oly módon kívánják
megoldani, hogy a városlakók a
továbbiakban is reális áron hasz-
nálhassák a Mindenki Sportpá-
lyáját. 

Horváth Attila 

Kanizsa – Városháza 2007. március 29.4

Kié lesz a Mindenki Sportpályája?
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Partnerség a munkanélküliség ellen Kattints rá,
Nagyi!
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Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala 
pályázatot hirdet városfejlesztési osztályvezetõ munkakör betöltésére
Ellátandó feladat: a Városfejlesztési Osztály feladatkörébe tartozó önkor-

mányzati fejlesztések, beruházások, felújítások, üzemeltetési, illetve vagyon-
gazdálkodási feladatok ellátásának irányitása és ellenõrzése.

Felelõs: a szervezeti egység jogszerû mûködéséért, a hatékony munkavég-
zésért, a célszerû munkamegosztás kialakításáért, a testületi elõterjesztések
szakszerû elõkészítéséért, a testületi és vezetõi döntések idõben történõ szak-
szerû végrehajtásáért, a testület szakmai kiszolgálásáért, az osztály feladat-
körében tartozóan az állampolgárok tájékoztatásáért, a hivatal ügyrendjében
és belsõ szabályzataiban meghatározott feladatok végrehajtásáért.

Pályázati feltételek: 
Magyar állampolgárság, büntetlen elõélet (alkalmazási feltétel), az alábbi

szakképesítések valamelyike: egyetemi vagy fõiskolai szintû építészmérnöki
(szerkezetépítõ, magasépítõ üzemmérnöki),  építõmérnöki, településmérnöki
(városgazdasági mérnöki), közlekedésmérnöki  szakképzettség, vagy ezekkel
egyenértékûnek elismert végzettség, egyetemi szintû jogász vagy legalább
fõiskolai szintû  igazgatásszervezõi szakképzettség és településfejlesztési, il-
letve településrendezési szakképesítés, a köztisztviselõk jogállásáról szóló
1992. évi XXIII. tv. (Ktv.) 7. §. (7) bekezdése szerinti vagyonnyilatkozati kö-
telezettség vállalása, közigazgatási alapvizsga és szakvizsga a Ktv. 25. és 31.
§-ainak rendelkezései szerint, legalább 2 év szakmai gyakorlat.

Elõnyt jelent: közigazgatási gyakorlat, idegen nyelv ismerete.
A pályázat tartalmazza az osztály vezetésére vonatkozó szakmai és veze-

tõi elképzeléseket, melyhez csatolni kell: 3 hónapnál nem régebbi erkölcsi
bizonyítványt, kézzel írott önéletrajzot, a szakképesítést, alap- és szakvizsgát
(nyelvvizsgát), valamint a szakmai (közigazgatási) gyakorlatot igazoló ok-
iratok másolatát, nyilatkozatot arra vonatkozóan, hogy a feltételként megje-
lölt vagyonnyilatkozati kötelezettségnek eleget tesz.

Az álláshely a pályázatok elbírálását követõen azonnal betölthetõ.
Bérezés és egyéb juttatások a Ktv. és Polgármesteri Hivatal Közszolgálati

Szabályzatának vonatkozó rendelkezései szerint.
Érdeklõdni lehet: 
Dr. Kelemen Marcell jegyzõnél személyesen: Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.

I/9., telefonon: 93/ 500-708.
A pályázat beérkezésének határideje: 
a Belügyi Közlönyben való megjelenéstõl (2007. március 16.) számí-

tott 16. nap (Cím: dr. Kelemen Marcell jegyzõ 8800 Nagykanizsa, Erzsé-
bet tér 7.).

A benyújtott pályázatok elbírálása: a munkáltatói jogkör gyakorlója által a
polgármester egyetértésével történik, a beérkezést követõ 15 napon belül.

Városfejlesztési osztályvezetõ

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata  
Testvérvárosi Alap 2007. évi támogatásának elnyerésére
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata „Testvérvárosi Alap

2007” címmel pályázatot ír ki a testvérvárosaihoz fûzõdõ kapcsolatok fej-
lesztése, a lakosság és civil szervezetek, valamint intézmények ez irányú
mûködésének támogatása, a szervezetek biztonságos tervezésének elõsegíté-
se céljából. 

A pályázók köre: Civil szervezetek, egyesületek, alapítványok, intézmé-
nyek, öntevékeny csoportok. 

A tervezett projektnek Nagykanizsa testvérvárosai – Akko, Csáktornya,
Gleisdorf, Kazanlak, Kovászna, Puchheim, Salo – valamelyikében mûködõ
partnerszervezet aktív együttmûködésével 2007. július 1. és 2008. június 30.
között kell megvalósulnia.

A pályázó saját forrásainak legfeljebb 50 %-os kiegészítése céljából lehet
pályázni költségvetéssel alátámasztott, részletesen kidolgozott projektre.

A pályázatok támogatásáról a Közgyûlés Oktatási, Kulturális, Ifjúsági és
Sportbizottsága legkésõbb 2007. június 30-ig dönt. Az elnyert támogatást –
testvérvárosonként összesen legfeljebb 250 ezer Ft-ot – részletes elszámolás-
sal, a pályázó nevére kiállított számlákkal igazolt kiadásokra, legfeljebb az
önrész mértékéig, utólagos finanszírozással biztosítja az alap. Egy pályázó
több célra is nyújthat be pályázatot. 

A pályázat részletes feltételeit tartalmazó felhívás és pályázati adatlap le-
tölthetõ a www.nagykanizsa.hu honlapról, vagy nyomtatott formában, mun-
kaidõben személyesen is átvehetõ a Polgármesteri Hivatal Mûvelõdési és
Sportosztályán.

A pályázatok beérkezésének határideje 2007. április 16. 08.00 óra
Marton István, polgármester

Testvérvárosi Alap 2007.
Polai József a 15. sz. választókerület önkormányzati képviselõje

fogadóórát tart minden páratlan hónap utolsó péntekén 18 órától 19 óráig a
kiskanizsai kirendeltség épületében, minden páros hónap utolsó péntekén
ugyanebben az idõpontban a bajcsai kirendeltség épületében.

Bene Csaba, a 2. sz. választókerület önkormányzati képviselõje fogadó-
órát tart minden hónap elsõ hétfõjén 17 órától 19 óráig a kenyárgyári PERGO
lottózóban (Kinizsi u. 95. ).

Tóth Nándor, a 14. sz. választókerület önkormányzati képviselõje foga-
dóórát tart minden hónap elsõ hétfõjén 18,00 órától a Móricz Zsigmond Mû-
velõdési Házban.

Képviselõi fogadóóra

A Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata (8800 Nagy-
kanizsa, Erzsébet tér 7) és a Nagykanizsa Megyei Jogú Város Kórháza (8800
Nagykanizsa, Szekeres J. u. 2-8) közös pályázatot hirdet a NAGYKANI-
ZSAI KÓRHÁZ ELNEVEZÉSÉRE.

A pályázat tartalma: Olyan személy életútjának, munkásságának hiteles is-
mertetése, aki kimagaslóan sokat tett a kórház fejlõdése érdekében. Méltó és
megérdemelt viselõje lenne a Nagykanizsai Kórház nevéhez.

A pályázat elbírálása: A benyújtott pályázatokat az erre kijelölt Bizottság
végzi. Benyújtási határidõ: 2007. április 30. Díjazás: A nyertes pályázót brut-
tó 50.000 Ft-ban honoráljuk.

A pályázat benyújtása: A pályázatokat „Névadó Pályázati Felhívás” jeligé-
vel ellátva, hiteles  dokumentumok másolataival, mellékletekkel felszerelve,
postai úton kérjük beküldeni az alábbi címre: Dr. Kovács József fõigazgató

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Kórháza. 8800 Nagykanizsa, Szekeres J. u. 2-8. 

Pályázati felhívás

A 2007. február 15. napjától hatályos vizitdíj fizetési kötelezett-
séggel kapcsolatban tájékoztatom a lakosságot, hogy a háziorvosi alapellátás
(beleértve a fogászati alapellátást) és járóbeteg szakellátás (beleértve a fogá-
szati szakellátást) igénybevételénél a 20. alkalmat követõen fizetett vizitdíj
összege visszaigényelhetõ a lakóhely, illetve ennek hiányában tartózkodási
hely szerint illetékes jegyzõtõl. Fontos, hogy a 20 alkalmat külön kell szá-
molni mind a háziorvosi alapellátás, mind a járóbeteg szakellátás esetében! A
biztosított kizárólag a 300 forintos vizitdíjat igényelheti vissza. A befizetett
vizitdíjak számát naptári évenként kell számolni. A 21. alkalomtól a vissza-
igénylésre a befizetést követõen azonnal, de legkésõbb a visszaigényelhetõ
vizitdíj befizetését követõ év 60. napjáig van lehetõség. Az eljárás illeték és
költségmentes. A kérelem kötelezõ mellékletét képezi a 20 alkalmat igazoló
számla vagy nyugta és a 20 alkalmon felül visszaigényelni kívánt vizitdíj be-
fizetését igazoló számla vagy nyugta eredeti példánya. Ezért fontos vala-
mennyi számla, illetve nyugta megõrzése.

A kérelmek benyújthatók postai úton, vagy személyesen a Polgármesteri
Hivatal Szociális Osztályán (Nagykanizsa, Eötvös tér 16.) ügyfélfogadási
idõben. Kérelem nyomtatvány beszerezhetõ a Szociális Osztályon, a házior-
vosi rendelõkben és letölthetõ a www.nagykanizsa.hu weboldalról. A kére-
lemben meg kell jelölni, hogy a vizitdíj visszatérítését postai úton folyósít-
sák, vagy a Polgármesteri Hivatal pénztárában személyesen kívánja a biztosí-
tott felvenni a kiküldött határozat alapján. Ezen kívül arra is lehetõsége nyílik
a biztosítottnak, hogy minden hónap utolsó szerdai napján, 13-18 óráig a
Szociális Osztály ügyfélfogadójában a személyesen benyújtott kérelemre a
vizitdíj visszatérítést azonnal készpénzben megkaphassa.

Dr. Kelemen Marcell, jegyzõ

Tájékoztatás vizitdíj visszatérítésérõl

Egy Németországban meghalt ismeretlen, körülbelül 20 éves magyar kato-
na azonosításában kérném szíves segítségüket. 1945. április 23-án a Regens-
burg melletti Haugenrid településen egy súlyosan beteg magyar katona halt
meg a német Delhang/Stang család házában.

Tisztelettel kérjük mindazokat az egykori bajtársakat, akik esetleg segíteni
tudnak e magyar katona személyazonosságának kiderítésében, jelentkezze-
nek!

Köszönettel: Engelbert Meier, 
Lindenstrasse 5. 93152 Undorf, Deutschland
Tel.: 00-49-09404/1630
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(folytatás a címlapról)
Kálmán Pál újságíró vállalko-

zása volt az Uranus Színház,
amely a görögkeleti egyház Er-
zsébet téri házában mûködött. A
napi két elõadáson ezerötszáz mé-
ter filmet pergettek le; attrakció-
ként hirdették a negyedóráig tartó
mozgóképet. Hogy az új talál-
mány nagy sikert aratott, azt az is
bizonyítja, hogy egy hónap múlva
már négyen ostromolták a rendõr-
séget moziengedélyért, de új en-
gedélyt egyelõre nem adtak ki.
1911. õszén már a Sugár úton volt
az Uranus Színház. Az Uránia
Mozgószínház 1912. õszén épült;
Armuth Náthán építette egy régi
raktárából a Rozgonyi utcában.

S a film öles léptekkel haladt a
siker útján, 1913-ban már az Urá-
nia, Uranus és Edison mozgó-
színházak konkuráltak egymás-
sal, úgy, hogy az egyik színigaz-
gató kérvényezte, hogy idénye
tartamára a mozgókat zárassa be
a hatóság. A kérelmet természete-
sen (szerencsére) elutasították.

A város 1913. októberében már
azzal a gondolattal foglalkozott,
hogy városi mozgószínházat léte-
sít. Érdekesség, hogy Deák Péter
rendõrfõkapitány ütötte a vasat,
úgyhogy már szabályrendelet is
készült, amely teljesen városi mo-
nopóliummá tette volna a filmját-
szást. A tervbõl azonban semmi
sem lett, mert közbejött a háború, s
a városnak filmszínház helyett
élelmiszerraktárakra volt szüksége.

Az ezt követõ idõszakról a
Nagykanizsa-monográfia így ír:
„A háború nagy pusztítást végzett
a mozik között is. A három mûkö-
dõ mozi a mozgószínházak tulaj-
donjogának és engedélyeinek
rendezése során 1922-ben új tu-
lajdonosokra szállt át. Az Urániát
a MOVE fõosztálya kapta meg, a
Holtzer mozgót (Világ) özv. Pos-
fayné, hõsi halott katonatiszt öz-
vegye, a kiskanizsait pedig a vá-
ros. A kiskanizsai mozgó azonban
még a nagykanizsainál is rosz-
szabban ment, úgyhogy még eb-
ben az évben felhagytak vele.” 

A Városi Színház, ma
Medgyaszay Ház felépítésével az
Uránia kibérelte a színházat,
megnyitotta abban filmszínházát,
a Világot pedig, amely ugyancsak
a cég kezelésében volt, bezárta.
Így maradt akkoriban két mozgó-
színház Nagykanizsán, az Uránia

és a Városi Mozgó, mindkettõ az
Uránia R. T. tulajdonában, Szabó
Benõ igazgató vezetése alatt. 

A városi színházban mûködõ
mozi az 1948-as államosítás után a
Zala Megyei Moziüzemi Vállalat
kezelésébe került – ezt már Nagy
Csaba tanulmányából tudjuk.
1951-ben Béke Mozi, 1985-ben
Kanizsa Filmcentrum, 1990-ben
pedig Apolló Filmcentrum névre
keresztelték. 1988-ban a mûködte-
tést átvette a Zala Megyei Moz-
iüzemi Vállalat jogutódjaként
megalakult Helikon Film Kft.,
1990-ben pedig a nagykanizsai
Apolló Film Kft., amely azonban
néhány évnyi mûködés után, 1992-
ben végelszámolással megszûnt. 

A mozi azonban majd csak
2000-ben zárta be véglegesen ka-
puit, hogy átadhassa helyét a mul-
tiplexnek – a végeredmény min-
denki elõtt ismert. Igaz, az Apolló
Filmcentrumba a vége felé már
kevesen jártak, talán a viszonylag
magas jegyárak miatt. Ezt tá-
masztja alá az is, hogy az ingye-
nes búcsúelõadáson dugig meg-
teltek a széksorok. A vetítõgépek
ekkor pergették utolsó kockáikat,
igaz, csak Kanizsán, mert a beren-
dezéseket megvásárolta a letenyei
önkormányzat – ma ott szórakoz-
tatják a nézõket. Sokan gondolják
úgy: a régi mozit veszni hagyták
az elõzõ önkormányzatok. Hor-
váth Gábor, a mozi egyik volt ve-
zetõje szerint volt egy pont az
Apolló Filmcentrum történetében,
amikor megmenthetõ lett volna –
ám az önkormányzat nem (késõbb
sem) cselekedett. A volt moz-
iépület, azaz a Medgyaszay Ház
színházterme az átalakítás után
pedig alkalmatlan a vetítésre.      

– A Helyõrségi Mûvelõdési
Otthon igazgatója voltam akkor,
amikor megkeresett Horváth La-
jos, a Zala Megyei Moziüzemi
Vállalat akkori vezetõje, és fel-
kért, hogy vállaljam el az akkor
még Béke Mozi vezetését – idézi
fel a történteket Horváth Gábor,
aki manapság rendezvények szer-
vezésével, lebonyolításával fog-

lalkozik.  – Nagy kihívás volt ez
akkor, hiszen arról volt szó, hogy
felújítják a régi mozit, s lesz egy
háromtermes, színvonalas komp-
lexum. 1984, januárjában kerül-
tem tehát a mozihoz üzemvezetõ-
ként, aztán késõbb területi üzem-
vezetõ lettem, ami azt jelentette,
hogy az egész nagykanizsai járás
hozzám tartozott. Létrehoztuk az
Apolló Filmcentrumot, az akkori,
negyven férõhelyes, egyenes te-
rembõl csináltunk egy döntött
széksoros, nyolcvan férõhelyes
stúdiót, felújítottuk a kertmozit,
vizesblokkokkal láttuk el. Ennyire
tellett, s közben szakmai szem-
pontból az ország egyik legfelké-
szültebb cégeként ismert Zala
Megyei Moziüzemi Vállalat át-
alakult Helikon Filmmé és belé-
pett a forgalmazói körbe, ami
egyértelmûen érdekeket sértett.
Megindultak tehát a támadások, s
a bajt csak tetézte, hogy akkori-
ban alakult át a forgalmazás tá-
mogatási rendszere. Belekezdett a
cég a hévízi Fontana építésébe,
amit aztán sajnos, nem tudott
már befejezni, a Helikon Film
nem kapta meg az ígért pénzeket,
s a magyar filmek utáni támoga-
tások egy részét sem. Összeját-
szottak tehát a kedvezõtlen körül-
mények, s ekkor jött a rendszer-
váltás is. A vége a dolognak az
lett, hogy a nagyon jól mûködõ
Helikon Film felszámolás alá ke-
rült. Megcsináltuk az Apolló Mo-
zi Kft.-t, és az Edison Mozi Kft.-t,
az elõbbi volt a mi cégünk, dolgo-
zói érdekeltséggel. Ez egy új gya-
korlat volt, hiszen dolgozói érde-
keltségû cég akkoriban még nem
mûködött a szakmában, de ez volt
az egyetlen módja annak, hogy

meg tudjuk tartani az embereket.
Az elsõ években minden lehetsé-
gest megléptünk, hogy gazdasá-
gosan tudjunk mûködni. Az orszá-
gos tendenciának megfelelõen ro-
hamosan esett a nézõszám, s ad-

digra ez már egy „lepukkant”
mozi lett. Ennek ellenére megvolt
a maga hangulata, még akkor is,
ha az épület már életveszélyes
volt. A legnagyobb problémát az
okozta, hogy az a helyzet állt elõ,
hogy a Helikon Film tartozásai
miatt a kanizsai moziépületet há-
rom és fél, négymillió forint ter-
helte. A megoldást az jelentette
volna, ha az akkori önkormányzat
gyorsan dönt és bejelenti a tulaj-
donigényét az ingatlanra az
1991. évi XXXIII. Törvény alap-
ján. Ez azonban nem történt meg,
a felszámolás alatt álló Helikon
Film pedig nem tudta tovább üze-
meltetni a mozit. Ha a város ak-
kor bejelenti az igényét az épület-
re, akkor tulajdonosként azt
mondhatta volna, hogy õ mûköd-
teti tovább a mozit, nem biztos,
hogy külön, hanem esetleg egy
másik intézmény fennhatósága
alatt. Egyébként már akkor az
volt az elképzelésünk, hogy a vá-
rosi médiát, a tv-t és az újságot
bevisszük a régi moziba, a zsinór-
padlás hátsó részébe, azt szeret-
tük volna, ha az önkormányzat is
beszáll pénzzel. Az utolsó idõ-
szakban már olyan kevesen vol-
tunk, hogy mindenki mindent csi-
nált, én is szállítottam a filmeket,
amikor elérkeztünk egy olyan
ponthoz,  amikor már csak úgy
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Horváth Gyula: „Szívesen segítenék”
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Mozicsõd, avagy filmszakadás Kanizsán

Tétlenkedõ 
önkormányzatok

Lakat 
az Apolló mozin

Az elhivatottság 
nem volt elég
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tudtam volna megtartani a saját
munkakörömet is, ha még átlépek
valaki felett – ezt azonban embe-
rileg már nem lehetett felvállalni.
Úgy döntöttünk, hogy itt a törté-
net vége. Ekkor vette át az üze-
meltetést az Edison Mozi Kft. A
város ezzel idõt nyert ugyan, de
az épület állaga megállíthatatla-
nul romlott tovább. 

Horváth Gábor azt mondja,
még egy lehetõsége lett volna a
városnak a régi mozi mûködteté-
sére, ha a mintegy hatszáz férõ-
helyes kertmozira rácsúsztatja az
épülõ könyvtár tetejét. Ebben az
esetben ma lenne a városnak egy
gyönyörû kulturális komplexuma.
Ennek a terve 1985-ben el is ké-
szült, akkor ötvenötmillió forint-
ba került volna a beruházás. Úgy
véli: ma nincs Magyarországon
olyan város, amelynek ilyen lehe-
tõsége lett volna, fõleg, ha hozzá-
vesszük a volt Iparosházat és a
felújítandó 56-os Emlékkertet.
Horváth Gábor szerint a városve-
zetés akkor (és késõbb is) elaludt.
Pedig pályázatok révén fenntart-
ható lett volna a mozi, a mai na-
pig nem érti, miért nem tettek lé-
péseket az ügyben az akkori vá-
rosatyák.

Kicsit szomorúan említi, hogy
miután az Edison Kft. Átvette a
mûködtetést tõlük, a város már
anyagilag is dotálta a mûködte-
tést, míg az õ cégük semmit nem
kapott, teljesen önfenntartó volt,
sõt, még bérleti díjat is fizettek az
épületért. 

Büszkén mondja viszont, hogy
a nagykanizsai mozi, a filmkultú-
ra országszerte híres volt, renge-
teg iskolás járt az elõadásokra,
köszönhetõen a nagyfokú szerve-
zettségnek, s hazánkban elsõként
dr. Horváth György elsõként sze-
repeltette az érettségi tételek közt
a mozgókép-kultúrát. Mindez el-
veszett a régi mozi bezárásával.

A minap pedig az Apolló pia-
ci helyére benyomuló multip-
lex mozi üzemeltetõje, a Palace
Cinemas vezetõsége is úgy
döntött, hogy összepakolják a
berendezéseket, s bezárják a
plazamozit. Nem próbálkozik,
nem csökkenti a termek szá-
mát, a dolgozói létszámot, nem
mérsékli a jegyárakat, hanem
egyszerûen bezár, és odébbáll.
Így hát mozi nélkül maradt a
város.  

Klonfár István, az Apolló egyik
egykori mozigépésze megkeresé-
sünkre csak annyit mondott: na-
gyon fájlalja a történteket, s azt
reméli, hogy mihamarabb megol-
dás születik a problémára. 

Horváth Gyulát, a vezetõ mo-
zigépészt a városban sokan csak
„mozis Gyusziként” ismerik, s õ
is hasonlóan vélekedik a történ-
tekrõl, de mivel hallott a város-
vezetés próbálkozásairól (Cse-
resnyés Péter alpolgármester
megkeresésünkre azt mondta,
azon fáradoznak, hogy a város ne
maradjon vetített képes elõadás
nélkül), óriási lelkesedéssel még
azt is felajánlotta, hogy szívesen
segít minden olyan kezdeménye-
zésben, ami arra irányul, hogy is-
mét legyen mozi Kanizsán. 

– Én az Apolló megszûnése-
kor még dolgoztam volna to-
vább is, vártam is, hogy megke-
resnek a multiplexbõl, de nem
így történt – meséli keserûen. –
Pedig a véremben volt az egész,
hiszen egy életen keresztül ezt
csináltam. Kijártunk mi a lakta-
nyákba is vetíteni, a Cserhátiba,
a Honvéd Kaszinóba, volt, ahol
táskás gépekkel dolgoztunk, de
a Honvéd Kaszinóban telepített
gépek voltak. Szerintem még
most is ott vannak. Itt idõszakos
vetítéseket tartottunk, de arra is
volt igény. Számomra kicsit fur-
csa, hogy Zalaegerszegen az
Edison még mindig üzemel, pe-
dig aztán ott is van plaza. Napi
két-két elõadásuk van, meg még
stúdiómozi is mûködik. Nem
igaz, hogy ebben a városban
nem lehet kialakítani egy nyolc-
van-százfõs mûvészmozit –
mondja „mozis Gyuszi”. 

Mivel a szakembernek sikerült
felcsigázni az érdeklõdésünket,
tettünk egy látogatást a Honvéd
Kaszinóba. Halmos Ildikó igaz-
gató megerõsítette, hogy a Tü-
körterem színpada fölött a gép-
házban még ma is ott vannak a
vetítõgépek. Bekapcsoltuk õket,
s elvileg mûködnek, a kérdés
csupán az, hogy mekkora mérté-
kû és milyen átalakításokra lenne
szükség ahhoz, hogy a mai fil-
mek lejátszhatók legyenek velük.
A gépek viszonylag fiatalok, hi-
szen az üzemóra-számláló tanú-
sága szerint mindössze 217 órát
dolgoztak. Nézegetjük a megfa-
kult filmkockákat, s közben Hal-
mos Ildikó azt mondja: megrög-
zött filmrajongóként örülne, ha
ismét lenne mozi Kanizsán.

Sõt, az se jelentene különösebb
gondot, ha náluk…

Horváth Attila
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Gulyás Ferenc, a Belvárosi Pa-
tika vezetõje úgy látja, hogy a fe-
jetlenség és a kapkodás lett úrrá
az egészségügyben. Szerinte a
kormány most mindazokat a ked-
vezményeket visszavonja, ame-
lyekkel a téeszesítés idején becsa-
logatták az embereket a közösbe. 

– Káosz, ami ma történik az
egészségügyben és a patikákban
– mondta lapunknak Gulyás Fe-
renc (képünkön), a Belvárosi Pa-
tika vezetõje. – A gyógyszer-li-
beralizációval, azzal, hogy ben-
zinkutaknál is lehet árusítani bi-
zonyos készítményeket, nem sza-
badna ledegradálni a gyógysze-
részi hivatást, hiszen ez egy spe-
ciális kereskedelmi ág, ide szak-
értelem kell. Professzorunk an-
nak idején úgy tanította, a
gyógyszer különleges áru, ami-
hez komoly ismeretek kellenek,
nem véletlenül tanítják a világon
mindenütt több évig az egyete-
meken a szakmát. Nálunk úgy
látszik, elég az általános iskolai
végzettség is, habár a miniszter
úr azt mondta, hogy a benzinku-
tasok és a többiek is majd végez-
nek tanfolyamot. Hát akkor
megint oda jutunk, hogy egy kép-
zetlen ember is lehet majd gyár-
igazgató, csak az a lényeg, hogy
jó elvtárs legyen. Nem hiszem,
hogy ezt az egészet józanul át-
gondolták, a szakmát pedig meg

sem kérdezték. A szaktárcánál
azt mondják, hogy az Amerikai
Egyesült Államokban már rég
így van. Az lehet, de az USA és
Magyarország között ég és föld a
különbség. Szeretnénk mi úgy él-
ni, mint ahogy az Egyesület Álla-
mokban élnek, de kérdem én, mi-
kor fogunk? Ha így megy to-
vább, soha… Ott más a társadal-
mi helyzet is, ugyanis az emberek
negyven százaléka nem biztosí-
tott, s lényegesen jobban beren-
dezkedtek az önellátásra. Nálunk
meg mindenki biztosított. Ott van
vagyon az emberek kezében, itt
nincs, mert az állam elvette.
Rengeteg a szegény ember, nem
lehet ugyanazt a modellt átültet-
ni a hazai viszonyokra. 

– Pontosan milyen anomáliá-
kat tapasztaltak a gyógyszer-ke-
reskedelemben az elmúlt idõ-
szakban?

– Itt is kaotikusak az állapo-
tok, számos gyógyszer támogatá-
sát egyik napról a másikra szün-
tetik meg. Bizonyos gyógyszerek
meg ott vannak a patikában,
drágák és viszonylag nagy meny-
nyiségûek is, erre kidobhatom a
selejtbe, mert a miniszter egy
tollvonással így rendelkezik, s
természetesen az ebbõl keletkezõ
veszteséget nekem kell kigazdál-
kodnom. A másik: a miniszter az
orvosoknak is megszabja, milyen

gyógyszert írhatnak fel. A gyár
meg még esetleg rá sem állt a
gyártására, ezért a patikákban
sem kapható természetszerûleg,
de azért kötelezõvé teszik a ren-
delését. A letiltott készletet pedig
dobhatom a szemétbe. Nem len-
ne célszerûbb folyamatosan át-
állni? Meggyõzõdésem egyéb-
ként, ha ez a fajta politika folyta-
tódik, akkor még több lesz a ki-
ábrándult, elkeseredett emberek
száma, hiszen amikor bekénysz-
erítették õket a téeszekbe, s min-
denüket elvették, akkor ingyenes
kórházi ellátást és nyugdíjat
ígértek nekik. Most pedig mi
van? Mindenért fizetni kell. Az
emberek nem felejtenek…

Horváth Attila

Káosz a patikákban

A Palace odébáll

„Mozis Gyuszi”
segítene
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A Horvát Labdarúgó Szövetség
felkérésére horvát és magyar lo-
vasok Zágráb-Budapest távlovag-
ló Maratontúrát szerveztek. A
négy horvát lovas a Horvátor-

szág-Moldávia EB- selejtezõ
mérkõzés után indult el Zágráb-
ból, és a határon hozzájuk csatla-
kozó szintén négy magyar lovas-
sal szerdán érkeznek Budapestre,

Elsõ önálló tárlata nyílt meg a
Farkas Ferenc Zene- és Arany-
metszés Mûvészeti Iskola hang-
versenytermében a Körõsi Csoma
Sándor Általános Iskola hatodik
osztályos tanulójának Horváth
Eszternek (képünkön elöl áll). A
nagy színérzékenységrõl tanúsko-

dó, huszonhét grafikát és fest-
ményt felvonultató kiállítást a tár-
latnak otthont adó intézmény
igazgatója, Baráth Zoltán, és
Bekõ Veronika pedagógus, Eszter
rajztanára nyitotta meg. 

H.A.

Van egy barátom, akivel egy
templomba járok: Czene Csaba,
aki látszólag vállalkozó, de még-
is inkább érzékeny ember, aki a
'70-es években a debreceni Cso-
konai Színházban dolgozott. Itt
került közelebbi kapcsolatba a
mûvészetekkel. Messzirõl jött,
hogy 1979-tõl Nagykanizsán él-
hessen. Reálista foglalkozásai
ellenére jellemzõbbek rá megje-
lent verseskötetei. Látható, hogy
az elõrehaladó és becsavarodó
idõben egyre termékenyebb lett,
s így jelenik meg mára „A ma-
gyar (vers - zene)” címû CD-je.
Ezen a vershordozón Czene Csa-
ba verseit Galánfi András mond-
ja el Pikó Sándor zenéjének kí-
séretében, a borítón Makoldi
Sándor festményével és rovás-
írásával. Mindannyian debreceni
mûvészek. 

Czene Csaba tehetség, aki mel-
lett elmegyünk nap, mint nap,
mert szókimondó, nyers õszinte-
sége sokszor inkább taszít. Vég-
letekig kimondott magyarsága so-
kakat távoltart, pedig olyan szû-
külõ és szûkölõ idõket élünk,
melyben szükség van a végletes
kimondásra is. Versei szinte tétel-
mondatok, melyek harsoghatók
az égre. Bennük a nyugalom ára a
kimondott szó lesz. Így adhat
megnyugvást az élet, a megismé-
telhetetlen csoda: „a jelen himnu-
szának ritmusát tapintom a lét
ütõerén” – mondja. 

Istenes ember Czene: „Ha bel-
sõ parancs indít, bízd Istenre ma-
gad!” Így nem csak önmagunk-
ban bízhatunk. Sajnálja azt is, ki-
nek nincs hona, akibõl hiányzik
ez a fajta közösségi érzés. Nem
vagyunk sehonnai bitang embe-
rek. Zengzetes – hangzatos ver-
sei, küldetéstudata programköltõt
mutatnak, jós – szerepben védi a
házat és a hazát, s van nála opti-
mista végkicsengés. 

Büszke magyar: nem mást ki-
zárva, csak sajnálva azt, ki lesaj-
nálja ezt az érzést. Oly országban
élünk, ahol pejoratív jelentésû a
„magyarkodás”. Ez sehol máshol
nincs így. Ezt nem csak valami
üldözési mánia mondatja velünk.
De ha tudjuk igazán patriótaként
szeretni ezt a „töredék hazács-
kát”, akkor tudjuk csak mások
kultúráját, a másik embert becsül-
ni. Kevés csak önmagunk boldo-

gulását keresni, de nagyobb kö-
zösség: a család, a falu, a város, a
nemzet, a Föld jövõjéért is tenni
kell: ez az a többlet, amiért él-
nünk érdemes. 

Jó magyarnak lenni, mert a leg-
nagyobb tettet már végrehajtot-
tuk: megmaradtunk, megtartottuk
életrevalóságunkat, kultúránkat és
nyelvünket. Már csak jelenünket
kellene építeni és tudatosítani a
magyarságban újra és újra, hogy
jó volt és jó lesz magyarnak lenni,
ha akarjuk. Errõl sokan indíttatás
híján nem beszélnek, vagy mert
szemérmesek. Czene Csaba pedig
határozottan, egyértelmûen ki-
mondja, vallja. Nem kell „hiá-
nyos” korunkban félni a naciona-
lista bélyegtõl, igenis szükség van
patriótákra és patrióta költõkre a
mában is – egyre inkább. Talán
még nem késõ!

A hazafiság nem elvont gondo-
lat, nem üres szólam, hanem való-
ságos kötelesség és élethivatás. A
hazafiság nem melldöngetés, nem
jelszó és frázis. Nem gyalázkodás,
nem kirekesztés, nem gyûlölkö-
dés. A hazafiság nem elhaló nyö-
szörgés vagy reménytelen sóhajto-
zás, és nem önpusztító ábrándo-
zás. A hazafiság nem ugródeszka,
nem üzlet és nem szélhámosság. A
hazafiság õrködés Ady Endre-i ér-
telemben. A hazafiság a nemzeti
értékek ismerete, megbecsülése és
szeretete. A hazafiság a legpozití-
vabb, mert közösségi érzelmek
egyike, a leghasznosabb magatar-
tás és a legnemesebb cselekvés
egyike. A hazafiság szent feladat:
Istentõl rendelt munka és áldozat. 

A magyarság nem boldogság,
nem elõny, hanem örök szoron-
gás a létért, a szabadságért, s egy
letûnt múlt keserû önérzete is.
Nem elég magyarnak születni,
azzá is kell válni, s azt vállalni is
kell. A magyarság hivatás és kül-
detés is, sajátságainknak a tiszta,
örök és egyetemes emberi felé
való tágítása, tehát szellemi
elmélkedés. A magyar szellem
lényege a szabadság. Meg kell
maradnunk nemzetnek. Ezt az
áldozatot várják tõlünk õseink és
Európa becsületesebb része. Ezt
parancsolja az emberi és az iste-
ni szellem. És ezt fogalmazza
meg számunkra Czene Csaba is.

B.L.
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Az elsõ kiállítás

Tisztelettel meghívjuk Önt, családját és barátait 2007. április 10-
én 18 órára „Legkedvesebb verseim közt tallózva” címmel Horváth
István Radnóti-díjas versmondó zenés irodalmi összeállítására a
Honvéd Kaszinó Tükörtermébe (Nagykanizsa, Ady u. 7., telefon:
93/311-036). Közremûködik: Jakobovics Árpád – hegedû, Bakaja
Zoltán – hegedû.

Horvát és magyar 
lovasok
A labdarúgó EB sikeres pályázatáért
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A Csönd fénye címmel a Hévízi
Múzeumban nyílt meg Röszler
Mária nagykanizsai festõmûvész
30. jubileumi kiállítása. Az ünne-
pélyes megnyitón megjelenteket
Vértes Árpád polgármester kö-
szöntötte. A tárlatot dr. Szarka La-
jos, múzeumigazgató nyitotta
meg. Közremûködött: Pekár Zsu-
zsanna, Laborfalvi Lászlóné és
Spaqi Márta. Röszler Mária rend-
szeresen részt vesz az Országos
Képzõ és Iparmûvészeti Társaság
által szervezett kiállításokon. Szá-
mos festménye van bel- és kül-

földön magántulajdonban. A fes-
téssel harminc éve foglalkozik. A
természetet sajátos szépségében,
valódiságában kívánja visszaadni.
Errõl tanúskodnak tájképei,
csendéletei. Mindig az adott téma
határozza meg a kép hangulatát,
színvilágát, a választott technikát.
Rengeteg gyakorlás, önfejlõdés
útján jutott el a jubileumi kiállítá-
sig, melyre a Hévízi Múzeum fel-
kérésére már egy éve készül. Az

ember a képességét a szolgálatra
kapja. A festészet az életem – vall-
ja magáról. Az alkotás kettõs örö-
möt jelent a számára. A folyamat
végén kibontakozó sikerélményt,
amit még fokozhat, ha másoknak
is megmutathatja. A mûvész örö-
me a kiállítással teljesül be, ami-
kor közös örömmé, a tárlatlátoga-
tó élményévé is válik munkája. 

B.E.

Újabb sikeres évet mondhat
magáénak a Batthyány Lajos
Gimnázium az Országos Közép-
iskolai Tanulmányi Versenyek
sorozatában. A legrangosabb kö-
zépiskolás versenyeken szinte
minden tantárgyból volt tovább-
jutó a második fordulóba. Az idei
tanévben huszonhét diák ért el
ilyen fontos, értékmérõ ered-
ményt. Közülük öt tanuló jutott
az országos döntõbe, amelyre
már csak az ország legjobb húsz-
harminc diákját hívták meg. Õk
ezáltal már jeles szintû érettségi
eredményt is elkönyvelhetnek. A
végsõ erõpróbákra német nyelv-
bõl B. Kiss Anna (tanára Balogh-
né Harkány Judit), földrajzból
Söveges Bianka, Hohl Zsófia és
Hermann Péter (tanáruk Alexa
Péter), biológiából Mánfai Gergõ
(tanáraik: Csörgicsné Balogh
Edit és Martonné Pálfalvi Kata-
lin) jutottak el.

B.L.G.

A Zalai Mûvészeti Fesztivál ke-
retében rendezték meg a Zalai
Gyermekek XIV. Mûvészeti Talál-
kozójának kistérségi bemutatóját. A
rendezvény két helyszínen, a
Medgyaszay Házban és a Kiskas-
télyban zajlott, ahol  a város és
térsége általános iskolásai adtak
egymásnak és a közönségnek ran-
devút. Különbözõ mûvészeti kate-
góriákban ötvennyolc mûsorszám-
mal 543 gyermek mutatkozott be.
A nemes versengés fõ szervezõje a
Zala Megyei Mûvelõdési és Peda-
gógiai Intézet.

B.E.

A helyi sajtó szavazata alapján
a 2006-os év legjobb kanizsai
sportolóinak adott át díjakat
Marton István polgármester a
Centrál Étteremben megrende-
zett ünnepségen. A legjobbakat
1986 óta díjazzuk, idén – átme-
neti szünet után tavaly újra-
élesztve a hagyományt – immár
16. alkalommal – hangsúlyozta a
polgármester. – Álltak itt már

elõttünk szinte minden sportág
képviselõi: atléták, úszók, autó-
versenyzõk, kézilabdázók, labda-
rúgók, akrobaták, teniszezõk, ví-
vók és még hosszan lehetne foly-
tatni a sort. Idén új sportág kép-
viselõje is felkerült a város ünne-
peltjeinek képzeletbeli tablójára,
egy triatlonos. A mostani rendez-
vényünk tehát azokról szól, akik
– a helyi sajtó szavazatai alap-

ján – az elmúlt évben a legmaga-
sabb színvonalon valósították
meg céljaikat választott sport-
águkban, kivívva a nézõk és a
szakma osztatlan elismerését
Gratulálunk, valamint köszöne-
tünket fejezzük ki azoknak a
szakvezetõknek, edzõknek, segí-
tõknek, támogatóknak, akik lehe-
tõvé tették – és remélhetõleg a
jövõben is lehetõvé teszik – e
szép sportsikerek megszületését. 

2006-ban Nagykanizsa legjobb
utánpótláskorú nõi sportolója
Völgyi Erika, a Kanizsai Vad-
macskák kosárlabdázója. Leg-
jobb utánpótláskorú férfi sporto-
lója Korpics István, ökölvívó, a
Kanizsa Box Klub versenyzõje.
Nagykanizsa legjobb nõi sporto-
lója felnõtt kategóriában
Budavölgyi Veronika, a Zemplén
DSE lábtoll-labdázója. A város
legjobb férfi sportolója Ács Lász-
ló, a TRI-CO Triatlon Klub ver-
senyzõje. Nagykanizsa legjobb
csapata 2006-ban az Aquaprofit
Nagykanizsai Tungsram Sakk
Klub.

B.E.
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amikor a magyar válogatott ját-
szik Moldávia ellen a Puskás
Stadionban. A két lovastábor ez-
zel kívánja támogatni és népsze-
rûsíteni azt a gondolatot, hogy
Horvátország és Magyarország
közösen szervezze meg a 2012-
es labdarúgó Európa Bajnoksá-
got. A döntést április 18-án hoz-
za meg az UEFA vezetése. Hét-
fõn délelõtt Sormáson fogadták
a horvát lovasokat a Kanizsa Lo-
vas Klub hagyományõrzõ csá-
szár huszárai és együtt vonultak
be a Deák térre, ahol Marton Ist-
ván polgármester köszöntötte a
delegációt. Hamarosan ered-
ményt hirdetnek, ezért nagyon
fontos az összefogás. Mindkét
ország sokat tesz azért, hogy a
közös pályázat gyõzzön. A szer-
vezésben részt vevõ horvát váro-
sok üdvözletét Vladimir Stolnik,
a horvát megyegyûlés alelnöke
tolmácsolta. A lovak és a lova-
sok az egyházak áldását követõ-
en folytatták útjukat Budapestre.

B.E.

Az év sportolói

Zalai Gyermekek Mûvészeti Fesztiválja

A csönd fényeBatthyánys
tanulmányi
sikerek
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Csókolom! Így köszönt és mutat-
kozott be pénteken este, a Kispál és
a borz elõ zenekara azon a koncer-
ten, mely a Kodály mûvelõdési ház-
ban került megrendezésre. Az alter-
natív zenét játszó formáció, tagjai-
nak hangszeres tudását figyelembe
véve, a jövõben még sok kellemes
meglepetést okozhatnak a mûfaj
kedvelõinek. A koncert második fe-
lében, jubileumi buli lévén, az el-
múlt húsz év dalaiból, slágereibõl
szemezgetett a Kispál és a borz. Az
elhangzott dalok alkotják a hónap
végén megjelenõ Best of címû dup-
la lemezük zömét. A koncert elõtt a
zenekar frontemberével Lovas And-
rással (képünkön) beszélgettünk.

– Az elmúlt két évtized dalainak
színe-javát jelentetitek meg dupla
lemezen. Ahogy a várakozó kö-
zönség nagy részét elnézem, fiata-
labbnak tûnnek, mint a dalaitok. E
dalok csokorba gyûjtése egyfajta
visszatekintés, mérleg, netán ép-
pen az említett generáció körében
a hajdani slágerek népszerûsítése?

– A lemezt igazából magunk-
nak csináljuk, de természetesen
örülnénk, ha minél többen meg-
vennénk ezt az albumot. A lemez
javarésze – koncert tapasztala-

tokra alapozva – a közönség kö-
rében legnagyobb sikert arató
dalokat fogja csokorba. Az album
második lemezén egyfajta csende-
sülõs blokk található, mely szin-
tén az elmúlt húsz évünket tekinti
át, merõben más megközelítés-
ben. Ezeken a felvételeken úgy
szólal meg a zenekar, ahogy a
klasszikus Kispál és borz soha
sem szólalt meg. Kilencen va-
gyunk, van egy vonóskar  és egy
ütõs szekció, ennél fogva majd-
nem akusztikus felvételekrõl van
szó. Ezzel egy fejlõdési szakasz
végét mutatjuk be. Ezek a dalok
olyanok, mintha a mai tudásunk-
kal, ízlésünkkel szereztük volna a
hajdani számainkat. Ahhoz, hogy
valamilyen módon tovább tudjunk
lépni, valahogy le kell zárni az el-
múlt idõszakot. Záróakkordként
évvégén egy nagyszabású koncer-
tet tervezünk Pécsett, ahová min-
denkit meghívunk, akikkel koráb-
ban együtt zenéltünk és meghatá-
rozó szerepet töltöttek be a zene-
kar életében. A továbbiakban
nem az elmúlt húsz évvel akarok
visszanézni, jobban érdekel mi
fog történni az elkövetkezõ idõ-
szakban.

– A zenekar az egyedi megszóla-
lásával talán szerencsés idõben in-
dult, hiszen addig ebben a stílusban
még itthon nem muzsikált senki…

– 1991-ben jártunk Hollandiá-
ban, ott hallottunk a mi stílusunk-
hoz hasonló zenekart. A hazai
punk és alternatív mozgalom a ki-
lencvenes évek elejére elfáradt,
kifulladt. A rendszerváltás  idején
divatba jött egyfajta „ellenkultú-
ra”. Ebben a légkörben találtunk
valami újabb „hangütést”, ahogy
meglehet szólalni. Elsõ sikereink
köszönhetõek sajátos szövegeink-
nek és annak, hogy szellõsebb, la-
zább, fogyaszthatóbb stílusban
játszottunk. Kezdeti sikereinkhez
hozzájárult még az is, hogy akko-
riban még volt a közszolgálati TV-
ben többféle rockzenével foglalko-
zó mûsor, melyek számomra ért-
hetetlen módon megszûntek.

– Azt már tudjuk, hogy hónap
végétõl kapható a boltokban a
Best of album. Készülnek e új
számok, vagyis új számokat tar-
talmazó lemez?

– Ezen a lemezen is található
két új szerzemény, mind kettõ elég
erõsen politikus dal. Az aktualitá-
sa miatt szeretném, ha minél

elõbb megjelenne. Arról szól,
hogy egy fiatal pár sétál az erdõ-
ben, majd ahogy az lenni szokott,
csókolóznak és hírtelen a lány
összerezzen, a pasi meg nézi,
hogy kik lehetnek azok akiktõl ma
Magyarországon meg lehet ijed-
ni. Itt következik egy felsorolás.
A zenekarra eddig a politizálás
nem volt jellemzõ. Most ebben a
két számban fellelhetõ, igaz nem
pártpolitikai kérdések ezek. A
helyzet ugyanis az, hogy soha
sem láttam magam körül ennyire
reménytelennek az embereket, és
én sem vagyok túl jókedvû. Ez a
hangulat mindenképpen nyomot
hagyott a dalokon is, hiszen min-
dig arról írok, ami érdekel. Most
éppen ez érdekel.

Czene Csaba

Visszakerült a Medgyaszay
Ház falára az az emléktábla, ame-
lyet tíz évvel ezelõtt, a volt városi
színház felavatásának hetvenedik
évfordulóján helyeztek el, azon-
ban a rekonstrukció során eltûnt.
A tábla újbóli elkészítése Biczó
Lajos és Hézinger László felaján-
lása révén vált lehetõvé. Ez alka-
lomból az elõtérben, a Thúry
György Múzeum anyagából, ere-
deti dokumentumokkal elevení-
tették fel a nyolcvan évvel ezelõt-
ti idõszakot. A korabeli képeslap-
ok reprodukcióin látható, hogyan
nézett ki az épület az átadás után,
a plakátokon pedig, hogy mit kí-
náltak anno a színházba járóknak.
Az épület elõterében kiállították a
régi színházi csörlõt is, amit
Tarnóczky Attila restaurált.

H.A.

A Zalai Írók Egyesületén belül
újjáalakult a Kanizsa Mûhely, és
felvette a Takács László Kanizsai
Irodalmi Kör nevet. A régi és új
tagokat Halmos Csaba, a polgár-
mesteri hivatal kulturális referen-

se köszöntötte. Legfontosabb táv-
lati célként az értékteremtést fo-
galmazta meg, hiszen az önkor-
mányzat is a minõségi irodalmat,
a minõségi munkát támogatja. Az
amatõr írókat, költõket összefogó

csapat vezetõjének Dezsõ Feren-
cet (képünkön) javasolta. Titkár-
nak Csere Andreát (képünkön),
vezetõségi tagoknak: Kardos Fe-
rencet, a könyvtár igazgatóhe-
lyettesét, Lehota János tanárt, és
Horváth István önkormányzati
képviselõt. Az alakuló ülésen a
megjelent tizennyolc tag elfogad-
ta a Kanizsa Mûhely új elnevezé-
sét és vezetõségét. A továbbiak-
ban Dezsõ Ferenc felvázolta a
közös jövõt, a havonkénti progra-
mok témáit. Csak közösen mun-
kálkodva lehet eredményt elérni –
hangsúlyozta. A részvétel ne csak
a megjelenést, hanem a munkából
való vállalást is jelentse. A követ-
kezõ összejövetelen a névadóra,
az egykori nagykanizsai költõ-ta-
nárra emlékeznek. Az irodalmi
kör tagjai minden hónap elsõ
keddjén 17 órakor találkoznak a
Halis István Városi Könyvtárban. 

B.E.
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Megalakult a Takács László 
Kanizsai Irodalmi Kör

Régi-új
emléktábla

Reménytelennek az emberek
Lovas András:
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A magyar királyok koronázási,
beavatási és temetkezési szertar-
tásairól, azok összefüggéseirõl,
valamint tanított történelmünk fe-
hér foltjairól tartott vetített képes
elõadást Szántai Lajos mûvelõ-
déskutató. Vele beszélgettünk.

– Ha õseinket kívánjuk követni
feltétlen tisztázásra szorul a koro-
na eredete, hiszen az áll a tan-
anyagokban, hogy azt a pápától
kapta István királyunk. A korabeli
feljegyzések azonban másról
szólnak. Mi az igazság?

– A mai egyházi felfogást figye-
lembe véve ez egy rendkívül ké-
nyes terület. Azt azonban a legna-
gyobb határozottsággal állíthat-
juk, az európai középkor, benne a
magyar, pápai koronaküldésrõl
nem tud. Errõl korabeli krónikák
sem szólnak. Viszont királyi okle-
velek, a római pápasággal tartott
diplomáciai kapcsolatok ezerféle
lehetõséget biztosítottak arra,
hogy rögzítsék azt, ha valaha is
koronát küldtek volna Magyaror-
szágra. Tehát ennek nyoma sincs a
pápaság történetében. Azt viszont
nem zárhatjuk ki, hogy nem küld-
tek vissza koronát.  Így könnyen
elképzelhetõ, hogy a jogtalanul
nyugatra kerülõ koronát a pápa
István király részére visszaküldte.

– A koronának néhányszor lába
kélt. Errõl szólniuk kell a feljegy-
zéseknek…

– Magyar és európai források
azt mondják, hogy a visegrádi
fellegvárból Habsburg Albert öz-
vegyének kérésére, valamint Fri-
gyes német-római császár bízta-
tására Kottaner Jánosné ellopta
a Szent Koronát. Ezt a koronát
1463-ban Mátyás királynak ha-
talmas összegért sikerül vissza
váltania. A korona tolvaj Kottan-
er Jánosné késõbb azt írja:
"..mint ahogyan igaz az is, hogy a
Szent Koronát a teremtõ isten
küldte Szent István királynak."
Hangsúlyozom, hogy 1440-ben az
általános felfogás szerint Isten
küldte a koronát. A Képes Króni-
kában pedig, amikor a korona
története elõtérbe kerül, a szerzõ
azt írja, hogy angyal adta a koro-
nát.  Jelen pillanatban személy
szerint ezt sokkal hitelesebbnek
tekintem, mint azokat a hipoteti-
kus feltételezéseket, amelyeknek

semmilyen történelmi alapjuk
nincs.

– Mit üzen nekünk ma a Szent
Korona?

– Ezt leginkább egy újszövetségi
mondattal lehet érzékeltetni: „Légy
hû mindhalálig és néked adom az
élet koronáját!” Tudni kell, hogy a
Magyar Szent Korona a világtörté-
nelemben az egyetlen olyan koro-
na, amelynek szent jelzõje van és a
szentségen belül élõ, eleven tulaj-
donságokkal ruházták fel. Ez azért
nagyon lényeges, mert bár nincs ki-
rályunk és valószínûleg nem is lesz,
de azt tudni kell, a közép- kori
Szent Korona-tan és a jogrend ér-
telmében minden jog a Magyar
Szent Koronából ered. Ez azt jelen-
ti, ha a király van hátráltatásban,
vagy nincs király, akkor a nemzet
veszi át a jogokat. Ha pedig a nem-
zet van hátráltatva, akkor termé-
szetesen a királyra hárulnak a fel-
adatok. Jó esetben a király és a
nemzet között arányosan oszlanak
el a jogok, amelyek a Szent Koro-
nából erednek. Az üzenet, ami ma
is aktuális, nemzetünknek küldetése
van. A XXI. században ennek a kül-
detésnek igazi szakrális és erkölcsi
mércéje a Magyar Szent Korona.
Úgy hiszem, népünknek még egy
ilyen felbolydult korban is amely-
ben élünk, kötelessége keresni saját
eredendõ legjobb tulajdonságait.
Ezeket a tulajdonságokat az embe-
riség érdekében a lehetõ legmaga-
sabb szinten kell kibontakoztatni.
Ehhez a Magyar Szent Korona tö-
kéletes útmutatást ad.

Czene Csaba

Kicsiket és nagyokat egyaránt
vártak és hívtak a Szent József
Plébánia búcsúnapjára, ám legin-
kább a családokra számítottak, lé-
vén, hogy Szent József, a Szent
Család feje – természetesen – a
családok védõszentje is.

– Amikor idekerültem, nagyon
értékes embereket ismertem meg, s
velük együtt úgy gondoltuk, min-
denképpen meg kell rendeznünk a
templombúcsút, amellyel igyek-
szünk a város valamennyi lakójának
hírül adni, hogy élünk és létezünk.
Templomunk védõszentje a család-
apák patrónusa is, s a kétnapos bú-
csú során arra is lehetõség nyílt,
hogy egy kicsit elmélkedjünk az
apaság lényegérõl, arról, hogy mai

világunkban mit jelent apának lenni
– fogalmazta meg a két nap során
kínált számos és meglehetõsen tar-
talmas program célját az Alsótemp-
lom plébánosa, Horváth Lóránt.

A templombúcsú programjai so-
rában rajzversenyen vehettek részt
az érdeklõdõ gyerekek, akiknek
Szent Erzsébetet és Szent Józsefet
kellett megjeleníteni a fehér lapo-
kon. A rajzversenyen csaknem har-
minc kisebb-nagyobb gyermek vett
részt. A felnövekvõ nemzedéket
más, interaktív programokkal is
várták, így például Pintér Béla ze-
neszerzõ és Levente Péter, minden-
ki Móka Mikije szórakoztatta a
megjelenteket. A felnõtteknek is tar-
talmas elõadásokat kínáltak, dr.
Béky Gellért Szent Józsefrõl be-
szélt, Levente Péter pedig az apaság
rejtelmeibe vezette be a hallgatósá-
got, de itt volt Oberfrank Pál szín-
mûvész is. S hogy a lélek se marad-
jon táplálék nélkül, Dr. Nemeshegyi
Péter atya két alkalommal is lelki-
gyakorlatos szentmisét celebrált. 

Horváth Attila

Kanizsa – Kultúra2007. március 29. 11
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József napi búcsú

Színészportrék
fantáziarajzok

Tamás Dávid és Lenkovics
Richárd 11/B osztályos tanulók
portréiból és fantáziarajzaiból
látható kiállítás március 14-tõl
26-áig a Dr. Mezõ Ferenc Gim-
názium és Közgazdasági Szak-
középiskola galériájában. A kiál-
lítást Zsoldos Péter rajztanár
nyitotta meg. Mûsorral az iskola
diákjai kedveskedtek. 

B.E.

A két éve elhunyt II. János
Pál pápára emlékeznek április
4-én 19 órakor az életét bemu-
tató film vetítésével az Ady u.
15. szám alatti Szent József
Plébánia Szalézi termében. 

A pápára emlékeznek

„Adj magyarságot 
a magyarnak!”
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Másodszor kaphattunk ízelítõt
a Kodály Zoltán Mûvelõdési
Ház-ban arról, hogy  rohanó vilá-
gunkban, miként kellene élnünk,
megõrizve egészségünket, mú-
landó fiatalságunkat. 

A múlt héten megrendezett Élet-
mód Nap nagy érdeklõdést váltott
ki, hiszen a több, mint nyolc órás
monstre programot több százan te-
kintették meg. Az elõadássoroza-
ton többek között megtudhattuk,
hogy lakókörnyezetünkben, a la-
kásunkban milyen fontos szerepet
játszik a színek és a formák har-
móniája. Milyen edényekben taná-
csos elkészítenünk a korszerû táp-
lálkozási igényeknek megfelelõ
kalóriaszegény ételeinket. Ha már
viseljük rohanó életünk következ-
ményeit, szabad akaratunkból Eu-
rópa szemétdombján, mûember-
ként mû és átcímkézett, lejárt sza-
vatosságú, jobb esetben csak ma-
gas kalóriatartalmú ételeket fo-
gyasztunk, míg meg nem beteg-
szünk, akkor hogyan, milyen mód-
szerekkel korrigálhatjuk felelõtlen-
ségünket. Civilizációs betegsége-
ink, túlsúlyunk, magas vérnyomá-
sunk leküzdésére több alternatív
gyógymód és táplálkozás-kiegé-
szítõ közül választhattunk. 

Aki sorsának további alakulá-
sára volt kíváncsi asztrológushoz
és jósnõhöz fordulhatott. Lehetett
aurafotót készíttetni, volt grafoló-
gus, állapotfelmérõ természet-
gyógyász, ma-uri masszõr és
henna festõ.  

Párhuzamosan érdekes elõ-
adást hallhattunk az egészséges
életmód és a jóga összefüggései-
rõl, valamint arról, hogy a keleti
életszemlélet milyen hatással van
a nyugati embertípusra. 

Záró programként a Wing Tsun
Kung Fu, valamint Tai Chi bemu-
tató volt, azt követõen a Premier
Táncklub és az Eliseba shamadan
hastánccsoport szórakoztatta a
közönséget.

A színes programsorozatot
követõen az est szervezõjétõl,
egyben az intézményvezetõjétõl
Kámánné  Szép Teréziától meg-
tudtuk, hogy a már mûködõ klub-
életeiket a jövõben Életmód klub-
bal is kiegészítik.

Cz.Cs.

Betöréses lopás gyanúja miatt
indítottak nyomozást annak az is-
meretlen tettesnek a felkutatására,
aki egy tömblakás tárolójából a
lakat levágása után eltulajdonítot-
ta az ott tárolt közel 400 darab ra-
diátorszelepet, melyek összértéke
800 ezer forint. 

Egy, a Múzeum téren leállított
gépkocsi karosszériáját és a
tanknyílás fedelét megrongálták,
amellyel minegy 1 millió fo-
rintnyi kárt okoztak.

Egy cseh állampolgár tett felje-
lentést ismeretlen tettes ellen, aki
március 19-én délelõtt nyitott ka-
mionjából eltulajdonította autós
táskáját a benne lévõ irataival,
valamint 64 ezer forintnyi kész-
pénzével együtt. 

Az Eötvös téren történt közle-
kedési baleset, ahol a követési tá-
volság be nem tartása miatt há-
rom személygépkocsi ütközött
össze. Személyi sérülés nem tör-
tént. Nem sokkal késõbb a Terv
utcában egy tolató gépkocsi ütkö-
zött össze egy postás autóval.

A Vágóhídi úton találtak egy
olyan Simson motorkerékpárt,
amelyrõl kiderült, hogy az elmúlt
héten tulajdonították el.

A Kanizsa Plaza parkolójában
ismeretlen elkövetõ maró folya-
dékkal leöntött egy személygép-
kocsit. A rongálási kár legalább
150 ezer forint.

A autóbusz-pályaudvaron eltu-

lajdonították egy hölgy 25 ezer
forint értékû mobiltelefonját.

A kórházból jelentették, hogy
ellátásra megjelent egy nagykani-
zsai nõ, akit egy férfi ismerõse
szóváltást követõen lelökött a
lépcsõn. Az esés következtében a
hölgy nyolc napon túl gyógyuló
csigolyatörést szenvedett.

A Boszorkány utcában történt
közlekedési baleset, ahol két sze-
mélygépkocsi ütközött össze.
Személyi sérülés nem történt, de
a gépkocsikban így is 500 ezer
forint anyagi kár keletkezett.

Egy palini gépkocsitulajdonos
jelentette, hogy ismeretlen tettes
a bal oldali elsõ pillangóablak
nyitásával feltörte a Palin végén
egy kft. elõtt álló gépkocsiját, és
abból eltulajdonította kézitáská-
ját, melyben személyes iratai és
készpénz volt.

Egy német állampolgár tett fel-
jelentést, hogy ellopták a régi piac
területén levõ fizetõs parkolóban
leállított német rendszámú, ezüst
színû, Opel Zafira 1,9 típusú gép-
kocsiját. A lopással okozott kár
meghaladja a 7 millió forintot.

Este fél hétkor egy áruház biz-
tonsági õre ért tetten egy sze-
mélyt, aki 11 ezer forint értékben
kísérelt meg eltulajdonítani kü-
lönbözõ árucikkeket. A férfit a
rendõrök elõállították a Rendõr-
kapitányságra, ellene büntetõeljá-
rás indult.

Surd külterületén egy vízelve-
zetõ árokban hagyat fekve egy
férfi holttestét találták. A helyszí-
ni szemle során idegenkezûségre
utaló körülmény nem merült fel,
így a rendõrség közigazgatási el-
járás keretében vizsgálja az esetet.

A Széchenyi-Zsigmondy Szak-
középiskola tornatermi nyitott öl-
tözõjébõl ismeretlen tettes mobil
telefonokat és készpénzt tulajdo-
nított el, a Hevesi Iskolából pedig
az egyik osztályterembõl lopták
el két diák mobiltelefonját.

A Platán soron egy férfi amíg
kiszállt leparkolt autójából, gép-
kocsija tetejére tette a táskáját,
melyet egy szemfüles tolvaj eltu-
lajdonított. 

Az Új Élet és az Õrház utcákban
három személygépkocsit is feltör-
tek ismeretlenek, azokból táskákat,
személyes iratokat, készpénzt, mo-
biltelefonokat, pecséteket és egy
laptopot tulajdonítottak el.

Az Eötvös téren egy sörözõ
elõtt négy fiatal megvert egy fér-
fit, majd személygépkocsival el-
hajtottak a helyszínrõl. A járõrök
feltartóztatták, majd elõállították
a cselekmény elkövetésével gya-
núsítható személyeket, ellenük
büntetõeljárás indult.

Kanizsa – Ez + Az 2007. március 29.12

Az elmúlt héten
két ifjú pár mond-

ta ki a boldogító igent. Tizenhárom
családban gyermekáldásnak örül-
hettek, míg tizenkettõben temetésre
került sor. Városunk lakossága így
51 341 fõre emelkedett.

51 341

Holttest az árokban

No comment

Életmód
Nap

Fo
tó

: H
or

vá
th

 A
tti

la

13.qxd  2007.03.27.  12:38  Page 9



Április elseje hajdan évkezdõ nap
volt, a tavaszi napéjegyenlõséget, az
újjáéledõ természetet ünnepelték.
Amikor a naptárreformmal január
elseje lett az év elsõ napja, április el-
sõ napja komolytalan újévvé vált.
Az e napon szokásos beugrató tré-
fák nyugati eredetûek. Ez a nap egy-
ben virágvasárnap is, amely mindig
a Húsvét elõtti vasárnapra esik. Az
iskolás gyermekek ilyenkor barkát
mennek gyûjteni, amit a templom-
ban megszentelnek. A szentelt bar-
kát gonoszûzõnek, betegséggyógyí-
tónak tartják, mely elûzi a jégesõt,
megóv a villámcsapástól (persze
azért villámhárító sem árt).

Virágvasárnap tarják több pa-
lóc községben a kiszehajtást. Fi-
atal lányok telet jelképezõ, me-
nyecskeruhába öltöztetett szal-
mabábut visznek végig a falun,
majd vízbe dobják vagy elége-
tik. A téltemetés az ébredõ ter-
mészet õsi ünnepét, a húsvétot
vezeti be. 

A következõ hét a Nagyhét
lesz, majd a hétvégén 6-án Nagy-
péntek. Jézus kereszthalálának
ünnepén tarják a legszigorúbb
böjtöt. Általános tisztálkodási
nap: meszelnek, takarítanak,
nagymosást tartanak a patakban
és az állatokat is megfürösztik. 

Kanizsa – Ez+Az 2007. március 29. 13

Horoszkóp

Az elmúlt napokban a változékony idõjá-
rás miatt nem volt kedve semmihez. Leg-
szívesebben csak ábrándozna. Nos, ez a
hét erre. Közben azonban ne feledkezzen
meg arról, hogy többet mosolyogjon.

Önnek sok napsütésre van szüksége,
mert ettõl számtalan új ötlettel áll elõ.
Meghökkenti a partnerét is, de ne csüg-
gedjen, nem utasítja el, segíteni fog. Az
elsõ lépéseket jobb együtt megtenni. 

Találkozásokat rejteget ez a hét. Új
munkalehetõség is szóba jöhet. Legyen
elõrelátó és óvatos barátaival, nem kell
mindjárt felajánlani pénzkiadással járó
meghívást, mert könnyen csalódhat.

Viták, konfliktusok adódhatnak környe-
zetében. Az otthoni légkört javítani le-
hetne egy finom vacsorával. Fontos sze-
repet játszanak az illatok, tudakolja
meg, milyen parfümnek örülne a társa.

A héten nagyobb hangsúlyt kell fektetni
a kommunikációra. Legyen szó akár
munkahelyi megbeszélésrõl, telekeladás-
ról, vagy lakberendezési cikk vásárlásá-
ról. Legyen rugalmas, akkor elõbbre jut.

Nagy változáson ment keresztül az el-
múlt héten. Nagy energiával tervezze
magánéletének következõ lépéseit, vi-
gyázzon, ne torpanjon meg. Ha lehet,
azért kerülje az izgatószereket.

Úgy érzi, mintha mostanában nem sike-
rülne semmi. Ezzel más is így van.
Hallgassa meg idõnként ismerõseit, és
akkor mindjárt rájön, hogy tulajdonkép-
pen nagyon jó helyzetben van. 

Csípõssé válhat ezen a héten. Mielõtt konk-
rétan kifejtené állásfoglalását szórakozás,
esetleg iszogatás közben, gondolatban te-
kintsen fel az égre. Mint a gomolyfelhõk az
áprilisi égen, úgy elszállnak indulatai.

Sok mindenre képes ezen a héten.
Mondja ki hangosan ötleteit, és menjen a
saját feje után. Ha akarja, kamatoztatni
tudja tehetségét! Ha szingli, nézzen kö-
rül, s rá fog jönni, milyen népszerû.

A csillagok állása szerint sokan kérnek
öntõl tanácsot. Ne egyszerre akarjon
mindenkin segíteni! Állítson fel sorren-
det, és idõnként gondoljon magára is.
Kell egy kis áramszünet!

Ha úgy érzi, nem mennek jól a dolgai, la-
zítson. Csendes szemlélõként tanulmá-
nyozzon másokat, hátha elleshet tõlük
egy-két használható ötletet. Lapozgassa a
naptárját, tervezze a nyári szabadságát.

A hûvös napoknak köszönhetõen nem tud-
ja tovább raktározni felgyülemlett energiá-
ját. Feledkezzen rá a partnerére, aki bizto-
san ellátja tennivalóval, ön pedig garantál-
tan le fogja nyûgözni teljesítményével.

III.21.–IV.19. Kos

IV.20.–V.20. Bika

V.21.–VI.21. Ikrek

VI.22.–VII.22. Rák

VII.23.–VIII.22. Oroszlán

VIII.23.–IX.22. Szûz

IX.23.–X.22. Mérleg

X.23.–XI.22. Skorpió

IX.23.–XII.21. Nyilas

XII.22.–I.20. Bak

I.21.–II.19.  Vízöntõ

II.20.–III.20.  Halak

Április Szent György hava,
tavaszhó

A Kiskanizsai Polgári Olva-
sókör Egészségügyi és Szociá-
lis Klubja és a Máltai Szeretet-
szolgálat vásárt rendez 2007.
április 2-3-án (hétfõn-kedden)
9.00 – 17.00 óráig a Kiskaniz-
sai templom melletti Közössé-
gi Házban – tájékoztatta heti-
lapunkat Horváthné Polai
Mária, az olvasókör elnöke. 

Mint elmondta, a jó állapo-
tú ruhák és egyéb használati
tárgyak az érdeklõdõk számára
száz forinttól megvásárolha-
tók! 

Jótékonysági 
vásár 
Kiskanizsán
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SZOLGÁLTATÁS

Kanizsa – Apró 2007. március 29.14

INGATLAN
Nk-án a Hunyadi úton 800 négyzet-

méteres (20m x 40m) telek – társasház
építésére kiválóan alkalmas, eladó. Érd.:
30/227-3294, 30/448-6072 (5904K)

Kendlimajorban parasztház szép
telekkel (két szobás, étkezõs, zuhany-
zós), melléképületekkel, dupla ga-
rázzsal eladó! Irányár: 6,4 millió Ft.
Érd.: 20/519-5305 (5984K)

A Zerkowicz udvarban, és a Kini-
zsi u. 2-ben teremgarázs eladó vagy
bérbeadó. Érd.: 30/901-9013 (5990K)

Nk-án a Tárház utcában családi ház
eladó. Irányár: 7 millió Ft. Tel.:
70/319-7334 (5992K)

Nk-án nyugodt környezetben
87+25 m2-es lakás beépíthetõ tetõtér-
rel, kerttel, garázzsal, pincével eladó.
Kisebb lakást beszámítok. Érd.:
20/9616-404 (6008K)

41 m2-es (szoba, konyha, fürdõszo-
ba) komfortos, önkormányzati tulaj-
donú lakásomat kisebbre cserélném.
Tel.: 20/455-1236 (6009K)

Nk-án a Kazanlak körúton kétszo-
bás, két erkélyes, 4. emeleti lakás el-
adó. Érd.: 20/490-6066 (6010K)

Bagolán Angyalhegyen, a focipá-
lyához közel szép fekvésû, szélsõ bir-
tok házzal eladó. Víz, villany van.
Tel.:70-274-6009 (6013K)

A Csónakázó-tónál 2000 m2-es
terület, kétszintes téglaépülettel eladó. Víz,
villany van. Érd.: 93/313-777 (6014K)

Az Ön számára értéktelen vashulla-
dékot, forgalomból kivont gépjármû-

vét készpénzért átveszem! Lakókocsik
is érdekelnek. Ugyanitt használt autó-
alkatrészek eladók. Tel.: 30/641-7375,
30/592-8463 (5485K)

Építési vállalkozó kõmûves, ács,
tetõfedési és szigetelési munkákat, ré-
gi házak felújítását, lépcsõházak bur-
kolását, festését vállalja. Érd.: 70/503-
9407, 30/639-8825 (5999K)

Mûköröm, manikûr és pedikûr
féláron! (Pedikûrhöz kérésre házhoz
megyek) Ugyanitt kozmetikus és fod-
rász tanulót keresek. Tel.: 30/270-
8592 (6015K)

Eltartási szerzõdést kötnék 60 év
feletti személlyel. Mindenben a segít-
ségére lennék. Tel.: 30/610-6172 (6016K)

Nk-án a Keleti Étterembe gyakor-
lott felszolgáló hölgyet vagy felszol-
gálót éves állásra felveszünk. Érd.:
20/482-4545 (6011K)

Ne dobja ki! Készpénzért vásáro-
lok régi dísz- és használati tárgyat,
porcelánt, képet, könyvet, stb. Érd.:
20/555-3014 (6005K)

Fuji Finepix S3000 ezüstszínû digi-
tális fényképezõgép, 3,2 megapixel fel-
bontású, 6x optikai és 12x digitális
zoommal, 4 db akkuval, USB kábellel,
szoftverrel, memóriakártyával eladó.
Ára: 35.000 Ft. Érd.: 30/9932-534 

HEVESI SÁNDOR MÛVELÕDÉSI KÖZPONTHEVESI SÁNDOR MÛVELÕDÉSI KÖZPONT
Tel.:  311– 468 e-mail: nk.hsmk@chello.hu

Április 2. 17 óra
VARÁZSECSET

Kiállítás a HSMK Mûvészeti 
tanfolyama résztvevõinek

munkáiból. Megnyitja: Dani Zoltán-
né. Helyszín: Medgyaszay Ház
Megtekinthetõ: április 15-éig

Április 2. 19 óra
TAVASZI MÛVÉSZETI FESZTIVÁL

Dallal, tánccal Zalában
A Tüttõ János Nótaklub és a

Kanizsa Táncegyüttes mûsora
Helyszín: Medgyaszay Ház

Belépõdíj: 900 Ft
Április 4. 15. óra

A TÖRÖKORSZÁGI 
NAPFOGYATKOZÁS 

Vetítettképes élménybeszámoló
Elõadó: Gazdag Attila amatõr 

csillagász. Helyszín: 
Képzõmûvészetek Háza

Belépõdíj: nincs 
Április 4. 19 óra

TAVASZI MÛVÉSZETI FESZTIVÁL
Kovács Szilvia musicalestje
Meghívott vendég: Gerencsér 

Dóra. Helyszín: Képzõmûvészetek
Háza. Belépõdíj: 500 Ft

Április 6. 10 óra
HÚSVÉTI JÁTSZÓHÁZ 

HÚSVÉTI NÉPSZOKÁSOK
Tojásfestés különbözõ technikákkal
(Kifújt vagy fõtt tojást hozni kell!)
Helyszín: Képzõmûvészetek Háza

Állás – Állás – Állás
A Nyugat-Dunántúli Regionális Munkaügyi Központ Nagykani-

zsai Regionális Kirendeltsége az alábbi szakmákban, illetve mun-
kakörökben kínál elhelyezkedési lehetõséget:

mélyfúró szakirányú 100 000 – 150 000 Ft
vas-, fémszerk. lakatos szakirányú 70 000 – 80 000 Ft
hegesztõ szakirányú megegyezés szerint
targoncavez.+darukötözõ szakirányú 80 000 – 110 000 Ft
varrómunkás szakirányú 65 500 Ft
anyagkiadó szakirányú 90 000 – 130 000 Ft
szállodai gondnok /német nyelv/szakirányú 100 000 Ft
étterem fõnök /német nyelv/ szakirányú megegyezés szerint
szobaasszony szakirányú 70 000 Ft
csiszoló 8. általános 65 000 – 70 000 Ft
gazdasági ügyintézõ szakirányú 80 000 – 100 000 Ft
gépésztechnikus szakirányú 80 000 – 110 000 Ft
mélyépítõ technikus szakirányú 100 000 – 150 000 Ft
minõségbizt. tech. /angol nyelv/ szakirányú 90 000 – 130 000 Ft
ingatlanközvetítõ /német v. angol nyelv/ szakirányú 85 000 Ft
területi képviselõ /angol nyelv/fõiskola 250 000 – 300 000 Ft
Bõvebb felvilágosítás: Nagykanizsa, Fõ út 24. szám alatt adunk.
Ügyfélfogadási idõ: hétfõ-kedd-szerda: 8.00 – 12.00 és 13.00 – 
16.00 óra között, péntek: 8.00 – 13.00 óra

Masszírozást vállalok (frissítõ,
alakformáló, talp)! Hívásra házhoz
megyek! Tel.: 30/481-2323 
(6012K)

Felszámolt vendéglátó egység-
bõl jó állapotban lévõ hûtõpultot
vennék. Tel.: 30/227-3294 (6017K)
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A sakkozók élvonalbeli csapat-
bajnokságában az Aquaprofit N.
Tungsram csapata a szombathelyi
Haladáshoz utazott, s idegenben
magabiztos játékkal nyerték meg
a találkozót 8,5: 3,5 arányban. 

P.L.

A városi utánpótlás futball der-
bik után (U17: NUFC – NTE 1866
MÁV 1-4; U19: NUFC –NTE
1866 MÁV 2-6) folytatódtak az
NB II Utánpótlás-bajnokság Dél-
nyugati-csoportjának küzdelmei.
Az NUFC fiataljai Kaposváron lép-
tek pályára és az idõsebbek (U19)

8-1-re kikaptak, az ifjabbak (U17)
viszont 2-2-t játszottak a Rákóczi-
val. Az újabb körben a nagyok a
Csurgótól 2-1-es vereséget szen-
vedtek, a fiatalabbak viszont 10-0-
ra diadalmaskodtak. Az NTE elõbb
a marcaliakat fogadta, s U19-ben 5-
2-re, míg U17-ben 8-1-re gyõztek,
majd Kaposvölgyét verték 7-0-ra
(U19) és 11-0-ra (U17) idegenben.
A Nagykanizsai UFC-nél továbbra
is jól teljesít Péntek Adrián, míg az
NTE-nél például Nagy Tamás játé-
ka dicsérhetõ.

Az U15-ös korosztályban:
NUFC – Mézga FC 5-2, Paks –
NUFC 2-0, Balatonlelle – NTE 1-
0, NTE – PVSK 0-0, míg az U13-
as csoportban:  NUFC – Mézga FC
3-0, Paks – NUFC 3-1, Balatonlelle
– NTE 0-5, NTE – PVSK 2-5. 

P.L.

A TRI-CO Triatlon Klub márci-
us 31-én rendezi meg hagyomá-
nyos NYUSZI DUATLON verse-
nyét. A versenyen az óvodásoktól
a nyugdíjasokig mindenki elindul-
hat a korosztályának megfelelõ tá-
vokon. A verseny helyszíne a Sé-
takert, a strandfürdõ hátsó bejára-
tánál. Az elsõ futam, az ovisok
rajtja 14 órakor kezdõdik, a 7-8
évesek 14.20-kor, a 9-10 évesek
14.40-kor, a 11-12 évesek 15 óra-
kor, a 13 év felettiek a szenior
korcsoportig együtt 15.20-kor raj-
tolnak. Nevezni a helyszínen lehet
13.20-tól, a rajtokat megelõzõ tíz
percig. Minden korcsoport I-III.
helyezettje érem díjazásban része-
sül, az eredményhirdetés 16 óra-
kor lesz. Kerékpárt és sisakot min-
denki vigyen magával, bár korlá-
tozott számban a helyszínen is
kölcsönözhetõ sisak. Bõvebb fel-
világosítást a 30/417-6410, vagy a
93/311-627-es telefonokon adnak.

A közelmúltban Nagykanizsán
rendezték tizenkilenc klub spor-
tolóival az asztaliteniszezõk Al-
pok-Adria versenysorozatának
negyedik fordulóját, melyen a ka-
nizsai pingpongosok szép sikere-
ket könyvelhettek el. A Kanizsa
Sörgyár SE versenyzõi közül az
U15 fiú egyéni kategóriában
Kahotek Kristóf a második he-

lyen végzett, s ugyancsak ezüst-
érmet szerzett Ladányi Dóra ha-
sonló korosztályban, leány egyé-
niben. Sörgyári asztaliteniszezõ
szerzett bronzérmet is Tóth Dáni-
el személyében, aki az U19-es fi-
úk egyéni versenyében állhatott
fel a dobogó harmadik fokára.

P.L.

Az elmúlt hétvégén Nagykanizsa
környékén rendezték a terepralisok
országos bajnokságának második
futamát, a GYGV Kanizsa Kupát, s
nagy nevekben nem volt hiány a
profik kategóriájában. Terepre
szállt ugyanis többek között a Kis –
Czeglédi (Nissan Pickup), a Szalay
– Tóth (Opel Antara), illetve a Pa-
lik – Darázsi (Nissan Navara) ket-
tõs is, hogy csak a Dakar-raliról is-
mert egységeket említsük.

A versenyt igencsak megnehezí-
tette, hogy nagyrészt a víz volt az
úr a pályákon, a sár számos alka-
lommal volt vendégmarasztaló,
vagyis a zalai agyag megmutatta,
mit mûvel, ha felázik. A verseny-

zõk azonban kitettek magukért,
köztük a három dél-zalai egység is
(Gábor Attila – Bacsa István, Né-
meth Csaba – Cserti Zoltán és
Tóth Tamás – Balta Ferenc), s ke-
resztül verekedték magukat a 407
kilométeres távon, melynek 180
kilométere volt gyorsasági sza-
kasz. Vasárnapra már nyilvánvaló-
vá vált, hogy a profik között a Kis
Sándor – Czeglédi Péter az ob elsõ
futamához hasonlóan Nagykani-
zsán is nyert, míg a Challenge Ku-
pán belül (az amatõrök mezõnyé-
ben) a második helyet a nemrég
még a Budapest – Bamako Ralin
próbálkozó Németh Csaba – Cser-
ti Zoltán (Toyota Hilux) szerezte

meg a Birnbauer Zoltán, Gál Zol-
tán kettõs mögött. A verseny után
megtudtuk, Némethék nem erre
számítottak: „Azzal egyáltalán
nem számoltunk, hogy másodikok
leszünk, ugyanakkor tisztában va-
gyunk vele, hogy a szerencse is
mellénk állt, mivel a többieket sok
idõbüntetéssel sújtották. Elõzete-
sen a negyedik helyre lõttük be
magunkat, ami a legjobb esetben
egy harmadik pozíciót takart vol-
na. Úgy látszik azonban, a leg-
jobbnál is van jobb helyzet.”

Gábor Attila és Bacsa István
(Viky SE) ötödik lett a challenge-
kategóriában, ebbe azonban bele-
játszott, hogy egy vizes átkelés
során Nissanjuk motorja vizet ka-
pott, míg a Tóth – Balta (Art Off
Road SE) páros a profiknál a 12.
helyen végzett.

Polgár László

Sor került a lábtoll-labdázók
elmúlt évi ranglista versenyeinek
összesített eredményhirdetésére,
melyen a sportág hazai történeté-
ben elõször mind a hét verseny-
számban kanizsai Zemplén DSE
versenyzõ végzett az élen. Férfi
egyéniben Hartai Attila, párosban
Balikó Attila – Hartai Attila, míg
csapatban a Balikó Attila, Baróc-
si Andor, Csizmadia Tamás, Har-

tai Attila, Molnár Gábor, Takács
Endre hatos érdemelte ki a díja-
kat. Nõi egyéniben Budavölgyi
Veronika az elsõ, Gozdán Ágota
pedig második lett, ugyanõk pá-
rosban már együtt szerezték meg
az elsõ helyet. A legjobb nõi csa-
pat tagjai Bátor Hajnalka,
Budavölgyi Veronika, Dominkó
Dóra, Göncz Annamária, Gozdán
Ágota és Végh Dóra voltak, míg

a gyõztes vegyes párost Budavöl-
gyi Veronika és Hartai Attila al-
kotta.

2006. legjobb lábtoll-labdázóit
is jutalmazták, itt a Zemplén DSE
játékosai közül hárman végeztek
az élen. Felnõtt korosztályban a
férfiaknál Hartai Attila, míg a
nõknél Budavölgyi Veronika lett
elsõ, míg a serdülõknél Huszár
Emil érdemelte ki a legjobbnak
járó elismerést.

P.L.

Az elsõ helyen álló KSI csapata
volt a legutóbbi ellenfele a CWG
Kanizsa együttesének a vízilabda
OB I B-s bajnokságban, s nagy
önbizalommal kezdték a mérkõ-
zést a vendégek, hiszen az elején
2: 1-re is vezettek. Idõvel aztán a
fõvárosiak ragadták magukhoz a
kezdeményezést, a kanizsaiak pe-
dig igyekeztek tartani a lépést, de
pontatlanok voltak, elhamarko-
dottan játszottak. A szünetben át-
rendezte csapatát Szabó Gábor
edzõ, s a harmadik negyedet hoz-
ták is, nyílttá téve a további küz-
delmet. A negyedik játékrészben
felváltva estek a gólok, végül a
KSI nyerte a találkozót. Így
szombaton a felsõházi rájátszásba
jutás végett lesz nagyon fontos
mérkõzése 11 órától a Kaposvár
ellen a kanizsai legénységnek.

KSI – CWG-KANIZSA SE
11 :  9  ( 3: 2; 3: 1; 2 : 4; 3 : 2 )

Kanizsa: Kiss Cs. - Szabó G. 1,
Dankó, Ujházi 1, Wiesner Zs. 2,
Fábry 2, Kéry 3. Csere: Kará-
csony, Borbély, Szabó D. Játékos-
edzõ: Szabó Gábor.

P.L.

Kanizsa – Sport2007. március 29. 15

Fontos
meccs 
következik

Legjobbak a ranglistákon

Homok helyett 
vendégmarasztaló sár

Itthon remekeltek

Duatlon verseny Baranyaiakkal, somogyiakkal,
tolnaiakkal csatáznak

Szombathelyen
gyõztek
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Csöndek címmel, Apáti-Tóth
Sándor ceglédi fotómûvész kiállítá-
sa nyílt meg a Hevesi Sándor Álta-
lános Iskola galériájában. Az alkotó
munkásságáról Lehota M. János
esztéta, egyetemi tanársegéd mon-
dott méltató szavakat. A megnyitó
hangulatát Tálosi Péterné (zongora)
és Németh Ferenc (hegedû) zenepe-

dagógusok, Bakonyi Veronika, Ko-
vács Krisztina, Kozári Alíz a Far-
kas Ferenc Zene- és Aranymetszés
Mûvészeti Iskola növendékei, vala-
mint Csákvári Tímea, Dominik
Zsolt, Imrei Ariel, Megyes Melinda,
Miksó Nóra az intézmény és a
Tungsram Randnóti-díjas versmon-
dó körének tagjai tették ünnepélyes-

sé. A mûvész magáról úgy nyilat-
kozott, hogy õ elsõsorban nem
azért dolgozik, hogy sikereket  ér-
jen el, hanem  mert valami hajtja
belülrõl. Apáti-Tóth Sándor fotói
elõször tizenhárom éves korában
szerepeltek országos fotókiállítá-
son. Alig lett nagykorú, s már To-
kió, Brüsszel, Párizs, Bordeux,
London kiállítótermeiben kerültek
falra képei. Mûvészfotóit mintegy
hatvan önálló kiállításon mutatta
be. Számos könyvborítót, plakátot,
prospektust, terjedelmes néprajzi
sorozatot készített. Fotóriporterként
megközelítõleg tízezer képe jelent
megnyomtatásban. A Nagykanizsán
látható képei 1968-74 között ké-
szültek, korábban Etûdök címmel
kerültek bemutatásra.

B.E.
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Az én városom címmel Borszé-
ki Ildikó grafikai kiállítására
került sor a Medgyaszay Ház elõ-
terében. Borszéki Ildikó pedagó-
gusként Tófejen dolgozott, rend-
szeresen részt vett nyári alkotótá-
borokban. A grafika mellett port-
rérajzolással, batikolással és
pasztellek készítésével is foglal-
kozik – mondta róla a kiállítást
megnyitó Dávidovics Mária. 

B.E.

Városom

A Rozgonyi iskolában hagyo-
mány, hogy Arany János születé-
sének évfordulóján megemlé-
keznek a legnagyobb epikus köl-
tõnkrõl. Az iskola tantestülete
huszonegy évvel ezelõtt indítot-
ta útjára a szavalóversenyt, ak-
kor még csak rozgonyis diákok
számára. Az utóbbi években az
iskola és a Halis István Városi
Könyvtár közös szervezésében
zajlik a verseny, amelyhez egyre
több városi és városkörnyéki is-
kola, valamint óvodák is csatla-
koztak. Az iskola tanulóinak kö-
szöntõ mûsora után Balogh
László, az OKISB elnöke nyitot-
ta meg a versenyt. A hét kategó-
riában megrendezett megméret-
tetés százkilencven résztvevõje
kapott emléklapot, a zsûrizés
ideje pedig alatt csokoládét és
üdítõt.

Arany János Szavalóverseny
eredményei: (óvodások kategó-
riában személyre szóló véle-
ményt mondott a zsûri, ezért
nincsenek helyezések). 1-2. osz-
tályosok: 1. Baj Bianka – Zrínyi
M. Ált. Isk., 2. Zavaczky Áron –
Ált. Iskola Kiskanizsa, 3. Tuk-
szár Zsófia – Péterfy S. Ált. Isk.
és Dávid Afrodité – Zrínyi M.
Ált. Isk. 3-4. osztályosok: 1. Or-
sós Gábor – Bolyai J. Ált Isk., 2.
Nagy Diána – Zrínyi M. Ált.
Isk., 3. Antal Dóra – Bolyai J.
Ált. Isk. 5-6. osztályosok (vá-
ros): 1. Roósz Péter – Ált. Iskola
Kiskanizsa, 2. Kupó Márton –
Batthyány Lajos Gimnázium, 3.
Karádi Dávid – Batthyány Lajos
Gimnázium. 5-6. osztályosok
(város környéke): 1. Szanics An-
namária – Murakeresztúr, 2. Né-
meth Franciska – Zalaszabar, 3.
Csányi Evelin – Miháld. 7-8.
osztályosok (város): 1. Megyes
Melinda – Hevesi S. Ált. Isk., és
Czupi Áron – Batthyány Lajos
Gimnázium, 2. Illés Evelin – Pi-
arista Általános Iskola, 3. Hor-
váth Márk – Bolyai János Ált.
Isk. 7-8. osztályosok (város kör-
nyéke): 1. Horváth Bálint – Mó-
ra Ferenc Ált. Isk.Újudvar, 2.
Tarnai Zoltán – Móra Ferenc
Ált. Isk. Zalakaros, 3. Sütõ Kin-
ga – Sík Sándor Katolikus Álta-
lános Iskola Zalaszabar.

B.E.

Verset
mondtak
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